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سرمقاله

خداوند در بین ماه ها، ماه مبــارک رمضان را 
برگزیده و در بین روزهای این ماه شریف، شب قدر 
را برگزیده است. شب نزول قران است و عبادت هم 
در این شب، مضاعف اجر و پاداش دارد.  شب قدر، 
سرنوشت یکسال ما تعیین می شود. این شب ها 
را از دست ندهیم. برای تعجیل در فرج مولایمان 
دعا کنیم.  شــب قدر، سرنوشت یکسال ما تعیین 
می شود. این شــب ها را از دســت ندهیم. برای 
تعجیل در فرج مولایمان دعا کنیم. شب های قدر 
فرصتی است برای بازگشتن به  سوی حضرت حق 
و توبه کردن از گناهان و پیمودن راه درست. شب 
قدر، فرصتی برای پاک کــردن ظاهر و باطن از هر 
آلودگی، شب زنده داری و ســبک شدن روح از بار 
گناهان و رهایی از دوزخ است. فرصتی دوباره برای 

اظهار شرمساری و پشیمانی از گذشته ها است.
مبادا این فرصت را از دست دهیم و در این شب 
روحانی، از امور معنوی غافل شویم. مبادا شب قدر 
بگذرد و ما هم چنان غرق در ناپاکی ها باقی بمانیم و 
خود را از عمق منجلاب به معراج پاکی و وارستگی 
نرســانیم. مبادا شــبِ نماز و تلاوت بگذرد و ما از 
برکات این لحظه های شکوهمند و شیرین بی بهره 

بمانیم مبادا بگذرد و بگذریم...
شب قدر، شبی اســت که اگر کسی آن را پاس 
بدارد و شب زنده داری کند، صاحب قدر و منزلت 
می گردد و شاید این هم وجه تسمیه دیگری برای 

شب قدر باشد.
ادامه در صفحه 2

فاطمه مداح نظری 

 شب قدر
شب تثبیت ولایت 

 کسری بودجه ، صندوق تامین اجتماعی را
به ورشکستگی می رساند 

دبیر اجرایی خانه کارگر شرق تهران گفت: سازمان تامین اجتماعی 
سالانه ۴۸ هزار میلیارد تومان کسری بودجه دارد و اگر هر چه سریعتر 
برای این معضل چاره اندیشی نشود، با ورشکستگی سازمان و تعویق در 

پرداخت مستمری های بازنشستگان روبرو خواهیم شد.
فتح الله بیات )دبیر اجرایی خانه کارگر شرق تهران( با اشاره به قوانین 
بیمه پردازی گفت: دخل و خرج سازمان تامین اجتماعی در قالب منابع 
و مصارف تعریف می شود، اما متاســفانه امروزه منابع سازمان کاهش 
شدیدی پیدا کرده و پاسخگوی مصارف نیســت که این زنگ خطر را 

برای سازمان، کارگران و بازنشستگان به صدا درآورده است. 
بیات با ابراز تاســف از بیمه گریزی های اخیر که ناشی از ناآگاهی 
یا نفع شــخصی کارفرمایان بوده، گفت: امــروزه درصد قابل توجهی 
از کارگران تحت پوشش بیمه نیســتند و همین امر باعث شده تا حق 

بیمه های ورودی به سازمان تامین اجتماعی به شدت کاهش یابد. 
وی با اشاره به اظهارات اخیر وزیر کار مبنی بر کسری بودجه ۴ هزار 
میلیارد تومانی سازمان تامین اجتماعی در ماه گفت: به اعتراف وزیر 
کار سازمان تامین اجتماعی ســالانه ۴۸ هزار میلیارد تومان کسری 
بودجه دارد و اگر هر چه سریعتر برای این معضل چاره اندیشی نشود، 
با ورشکستگی سازمان و تعویق در پرداخت مستمریهای بازنشستگان 

روبرو خواهیم شد. 
رییــس اتحادیه کارگــران قــراردادی از رویکرد بیمــه گریزی 
کارفرمایان به شــدت انتقاد کرد و گفت: امروزه کارفرمایان به اشکال 
مختلف ســعی می کنند هزینه های بنگاه اقتصادی را کاهش دهند و 
یکی از مهمترین و خطرناک ترین رویکردهایی که در پیش گرفته اند، 

بیمه نکردن نیروی کار است. 
وی از به هم خوردن چرخه بیمه در آینده نزدیک و بحران ناشــی 
از آن خبر داد و گفت: هنگامی که حق بیمه ورودی به ســازمان تامین 
اجتماعی پایین باشد، درآمد ســازمان نیز کاهش می یابد و از آنجا که 
پرداخت مستمری بازنشستگان در اولویت سازمان قرار دارد و نگران 
تبعات پرداخت نشدن مستمری و اعتراض بازنشستگان و مستمری 
بگیران هستند، به هر شــکل ممکن از جمله با استقراض از بانک رفاه 
کارگران، مســتمری ها را می پردازند. این در حالی است که آینده هر 

سازمانی که قرض کند تا مستمری بپردازد، سیاه خواهد شد. 
دبیر اجرایی خانه کارگر شــرق تهــران بر اولویت اجــرای روابط 
کار تاکید کرد و گفت: باید بازرســی های وزارت کار و سازمان تامین 
اجتماعی جدی تر شود تا هر کارگری که در هر نقطه کشور مشغول به 

کار است، بیمه شود و حق بیمه بپردازد. 
وی نســبت به اینکه بیمه گریزی به یک فرهنگ در نظام کارگری 
کارفرمایی تبدیل شود هشــدار داد و گفت: اگر کارگر و کارفرما به این 
توافق برسند که حق بیمه نپردازند، در آینده ای نه چندان دور شاهد 
بحران های گسترده در سطح کشور خواهیم بود. کارگری که حق بیمه 
نپرداخته، از خدمات دوران اشتغال همچون درمان برخوردار نیست و 
در آینده نیز خدمات و مستمری بازنشستگی ندارد، بنابراین در آینده 
نزدیک با سالمندانی روبرو خواهیم شــد که به دلیل نپرداختن حق 
بیمه، مستمری بازنشستگی نداشته و ســربار دولت هستند. از سوی 
دیگر سازمان تامین اجتماعی نیز که ورودی آن به شدت کاهش یافته، 
ورشکسته می شود و میلیون ها بازنشســته معترض و عصبانی روی 

دوش دولت باقی می مانند.

 شیوع کرونا بشدت جدي است
 پس ماسک بزنیم 

 رئیس کانون انبوه سازان:

اقشار پایین توان پرداخت اقساط 
مسکن ملی ندارند

 رئیس کل بانک مرکزی خبر داد: 

لیست ابربدهکاران بانکی در چارچوب 
قانون بودجه منتشر می شود
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مه روزنا

قائم مقام حزب اراده ملت:خبر کوتاه

درانتخاباتمجلسفقطبانامزدهایحزبیائتلافمیکنیم
قائم مقام دبیرکل حزب اراده ملت گفت: در انتخابات مجلس، 
فقط با نامزدهای حزبی ائتلاف خواهیم کرد و با افرادی که حتی 
با ما همسو باشند اما به طور مشخص در حزبی عضویت نداشته 

باشند، ائتلاف نخواهیم کرد.
افشین فراهانچی قائم مقام دبیرکل حزب اراده ملت در گفت وگو 
با ایلنا، در پاسخ به این سوال که این حزب امسال چه برنامه ای جهت 
آماده ســازی برای حضور در انتخابات مجلــس دارد، گفت:  امروز 
مجلس ایران در جایگاه پایین تری نسبت به پارلمان  های کلاسیک 
در اروپا دارد. از این رو که دولت را تعیین نکرده و فقط نقش نظارتی بر 
عملکرد دولت و قوه مجریه دارد. از طرف دیگر، به علت وجود شورای 
نگهبان و مجمع تشخیص مصلحت نظام، بسیاری از مصوبات آن 
در تو در توهای این دو نهاد گیر افتاده و عملیاتی نمی شــود. با این 
حال، مجلس ثمره جنبش مشروطه ایران و یکی از تجلی گاه های 
اراده ملت ایران است. بنابراین حضور در رقابت برای ورود به مجلس 

می تواند یکی از برنامه های هر حزبی باشد. 
وی تصریح کرد: در دوره قبل که حزب اراده ملت خود را برای 
ورود به انتخابات مجلس آماده می کــرد، ما برای هر چهار بخش 
اصلی کار مجلس، برنامه داشتیم. در مورد قوانینی که باید ایجاد 

یا اصلاح می شد، طرح داشــتیم، درباره نحوه نظارت بر سایر قوا 
برنامه داشــتیم، درباره همراهی با مطالبات مــردم که قرار بود 
نمایندگی آن ها را برعهده داشته باشیم، طرحی آماده کرده بودیم 
و همچنین از طرفی آماده بودیم تــا در نهادهایی که نمایندگان 
مجلس به عنوان نماینده عموم جامعه در آن هــا حضور دارند، 
نقش آفرینی کنیم. متاسفانه حذف نامزدهای انتخاباتی حزب 

مانع از این شد که بتوانیم در این رقابت حضور داشته باشیم.
فراهانچی در ادامه افزود:  ما به صورت جدی معتقدیم که انتخابات 
مجلس باید کاملا آزاد باشد و نمایندگان واقعی مردم بتوانند بر اساس 
نظر مردم در مجلس حضور داشته باشند. همچنین به زعم ما، شرط 
تحصیلی هم خطا بوده و اینگونه شروط باعث می شود تا صدای مردم 
در مجلس منعکس نشود. مگر کارگران، حاشیه نشینان و فرودستان 
نباید نامزدی در مجلس داشته باشــند که حالا حضور در مجلس را 
مشروط به مدرک تحصیلی می کنیم. حالا اگر مردم خواستند افرادی 

با تحصیلات بالاتری به مجلس معرفی کنند، آن بحث دیگری است.
این فعال سیاسی در ادامه گفته های خود عنوان کرد: حذف 
با بهانه های مختلف نامزدها یعنی جلوگیری کردن از شنیدن 
صدای بخش های مختلــف جامعه. به همین دلیل اســت که 

معمولا از دل مجالس ما فقط یک صدا بیرون آمده و بسیاری از 
مطالبات در مجلس حتی مطرح هم نمی شوند چه برسد به آنکه 

منجر به تغییر قانون یا تصویب قانون تازه شود.
فراهانچی در پاسخ به این سوال که آیا حزب برنامه های خود 
را برای انتخابات مجلس آغاز کرده اســت یا خیر، گفت: با توجه 
به آنکه نزدیک به دو ســال تا زمان انتخابات مجلس باقی مانده 
است، حزب هنوز برنامه های اصلی خود برای انتخابات را شروع 
نکرده است. اما برنامه توانمندســازی اعضای حزب که حاضر 
به شرکت در انتخابات هستند، آغاز شــده است. در این مرحله 
تلاش می شود وظایف اصلی نماینده را به نیروها آموزش دهند 

تا الزامات و دانش لازم را برای این امر داشته باشند.
وی در ادامه گفت: از طرف دیگر کارگروهی برای بازخوانی قوانین 
موجود یا خلاءهای قانونی تشــکیل خواهد شــد تا اگــر در مجلس 
حضور داشتیم، دچار روزمرگی و بی عملی نشده و از همان ابتدا برنامه 
مشخصی برای تصویب و تنقیح قوانین داشته باشیم. به همین دلیل 
سخت گیری زیادی در انتخاب نامزدهای خود اعمال می کنیم و اعتقاد 
داریم که انتخاب نامزدهای اصلح مناسب ترین کاری است که باید به 

احزاب سپرده شود و بعد احزاب نامزدها را به جامعه معرفی کنند.

فراهانچی در پاسخ به احتمال ائتلاف با سایر احزاب درباره حضور 
در انتخابات هم گفت: در مورد ائتلاف با سایر نامزدها و احزاب دیگر 
چند نکته بسیار مهم است. اول آنکه فقط با نامزدهای حزبی ائتلاف 
خواهیم کرد و با افرادی که به طور مشخص در حزبی عضویت ندارند 
،حتی اگر با ما همسو باشند ائتلاف نخواهیم کرد. معتقدیم، حالا که 
ساختار سیاســی ایران توجه کمی به احزاب و اهمیت آن دارد، باید 
خود پیش قدم شــده و حرمت احزاب را نگاه داریم. به همین علت، 
لازم است نیروها نه تنها توسط یک حزب تایید شوند بلکه لازم است، 
عضویت و تعلق خاطر حزبی هم داشته باشند. ما این شرایط را رعایت 

کرده و نامزد غیرحزبی و غیرتشکیلاتی معرفی نخواهیم کرد.
این فعال سیاسی یادآور شــد: نکته دوم آنکه حزب بر برنامه 
داشتن نامزدها تاکید بسیاری دارد. بخشی از مشکلات ما به این 
برمی گردد که به خاطر سوابق یا ویژگی افراد آنان را بدون آنکه 
برنامه مشخصی داشته باشــند، نامزد می کنیم و بعد این افراد 
در صورت انتخاب توسط هژمونی های موجود بلعیده شده و به 
روزمرگی می افتند. بنابراین جدای از آنکه برای نامزدهای خود 
برنامه خواهیم داشــت، با نامزدهایی ائتلاف خواهیم کرد که 

برنامه مشخص و قابل سنجشی ارائه کرده باشند.

انتظار می رفت بعد از بیانــات و انتقاد صریح رهبری معظم انقلاب 
نسبت به بی کیفیتی خودروها و عدم رضایت مردم از آنها و تصدیق بجا 
بودن اعتراض مردم نسبت به آنها اقدامی جدی برای توقف خودروهای 
نا ایمن و کشف فساد پنهان و مافیای آنها صورت می گرفت که متأسفانه 
فقط به یک بیانیه توجیه گرانه بسنده کردند و وعدة اصلاح را به آینده 
موکول کردند و اخیراً هم حتی با پر رویی بر نرخ همین محصولات بی 

کیفیت افزودند!! 
مرتضی نجفی قدسی طی یادداشتی با بیان این مطالب چنین آورده 

است: 
بسم الله الرحمن الرحیم 

»و ما علینا الا البلاغ المبین« و بر عهدة ما جز رساندن آشکار پیام، 
وظیفه ای نیست.)یس، ۱۷( 

به تازگی کلیپ لحظه خداحافظی شهید پور جلو از شهدای مدافع 
حرم از شهرستان بهبهان را دیدم که بسیار متأثر کننده بود، او هر چقدر 
دختر سه چهار ساله اش را می بوسید تا اجازه دهد پدرش برود ولی او به 
شدت بی تابی می کرد و مانع می شد و دست و پاهای پدر را می گرفت که 
نرود و در آخر دید که پدر راهی رفتن شد دوید پشت درب خانه ایستاد و 
دستهایش را به در گذاشت تا مانع باز کردن درب توسط پدرش شود و او 
باز هم دخترش را بوسید و نوازش کرد و این جدایی عاشقانه پدر و دختر 

بچه بسیار سوزناک بود. 
خوب است کمی به فکر برویم ببینیم برای این انقلاب و جمهوری 

اســلامی چه جوانها و خون های پاکی را داده ایم و آیا عملکرد ما هم در 
راستای از جان گذشتگی آنهاست! 

اخیراً رئیس پلیس راهور طی ســخنانی اظهار داشت علت آتش 
گرفتن خودروها بعد از تصادفات این است که خودروسازها ضخامت 
باک بنزین خودروها را کاهش داده اند! حرف عجیبی است و جا داشت 
بلافاصله برای این موضوع تشــکیل پرونده شود و کسانی که مسبب 

کاهش ضخامت باک خودرو هستند به پای میز محاکمه کشیده شوند! 
البته قبلاً هم عرض کردیم عدم اســتحکام و بــی کیفیت بودن 
خودروهای داخلی دلیل اصلی تلفات انسانی در تصادفات کشورمان 
است که با هیچ جای دنیا قابل قیاس نیست. هم اکنون در اروپا تلفات 
تصادفات تقریباً به صفر رسیده اســت، یعنی از هر صد هزار نفر دو الی 
سه نفر در تصادفات ممکن است کشته شــوند و دلیل آن هم نه اینکه 
تصادفات نشود بلکه استحکام و کیفیت ایمنی خودروها طوری است 

که سرنشین آسیبی نمی بیند. 
اینکه مردم ما خودروی مطمئن و مستحکم و با کیفیت سوار شوند 
حق آنان است و ما نباید آنان را مجبور کنیم سوار ارابه های مرگ شوند. 
خودروسازها حالا که ناتوان هســتند از اینکه خودرو واقعا استاندارد و 
ایمن تولید کنند موظف هستند به خریداران از همان ابتدا بگویند که 
مسئولیت سوار شدن این خودروها با خودتان و احتمال آتش گرفتن 
و کشته و مجرو.ح شدن دارد و ما هم هیچ مسئولیتی قبول نمی کنیم!  
همانطور که روی پاکت سیگارها انذار می دهند که برای سلامتی مضر 
است، شما هم باید نا ایمن بودن و بی کیفیتی خودروها را علناً به مردم 
بگوئید تا مردم هم اینقدر برای خرید آن خوردوهایی که به گفته رئیس 

پلیس راهور »ارابه های مرگ« هستند، صف نکشند!
امّا مگر سودجویی می گذارد که با مردم صادقانه رفتار کنید! ای کاش 
از خون شــهدای مدافع حرم و همة شهیدان دفاع مقدس که برای این 
مردم و حفظ نظام جمهوری اسلامی جان دادند درس می گرفتید و با 

جان مردم بازی نمی کردید؟! 

ســالانه حداقل ۲۰ هزار الی ۳۰ هزار کشــته در تصادفات داریم؟ 
آیا این رقم کمی اســت، در حالی که کل شهدای جنگ تا کنون حدود 
۲۲۰ هزار نفر اســت و حال آنکه تا کنون بیش از یک میلیون کشته در 

تصادفات معادل پنج برابر جنگ تلفات داده ایم! 
تولید خودرو باصطلاح ملی که بخش زیادی از آن ها قطعات نازل و 
بی کیفیت است که طبق سفارش خوردوسازها از خارج کشور وارد می 
شود واقعاً کار صحیحی است؟! آیا چهل سال فرصت کمی برای ارتقاء 

کیفیت خودروها بود؟! 
واقعیت این است که مافیای خودرو و خودروسازها نمی خواستند 
خودرو خوب تولید کنند و هدف آنها صرفا کاسبی بود و قصد خدمت 
به مردم و افتخار آفرینی برای کشور را نداشتند، تحریم را هم نباید بهانه 
کنند چون در همین شرایط تحریم دیدیم که بحمدالله قوای نظامی 
ما از ارتش و سپاه به پیشرفتهای شگرفی از ساختن موشک ها و ناوها 
و پهبادها دست پیدا کردند که هیچ دشــمنی جرأت تعرض به خاک 

میهنمان را ندارد. 
یعنی ساخت ماشــین خوب و با کیفیت و ایمن از ساخت موشک 
های نقطه زن چند هزار کیلومتری سختتر اســت؟! یا تولید ماشین 
خوب از ساختن ناوها و زیردریایی ها ســخت تر است؟! خوب معلوم 
است که اصلاً قابل قیاس نیســتند، و معنای آن این است که در طول 
این سالها خودروسازها و مافیای حاکم بر آنها نخواسته اند از توان علمی 
دانشمندان جوان و مبتکر کشورمان استفاده کنند والا هم اکنون باید 
ما بهترین خودروهای جهان را می ســاختیم. مــردم ما همانطور که 
برنج ایرانی را بر خارجی ترجیح می دهنــد، اگر خودروی داخلی برتر 
از خودروی خارجی باشد قطعاً استفاده از خودرو داخلی را بر خارجی 
ترجیح خواهند داد اما تا مادامی که خودروهای داخلی ناایمن باشــد 

استفاده از خودروهای مطمئن خارجی ضروری است. 
 سخنی با مردم عزیز کشور

سخنی هم با مردم عزیز کشــورمان دارم و آن اینکه شما که بارها 

صحنه های تصادفــات و یا فیلم هــای آنها را دیده ایــد که به محض 
کوچکترین تصادفی ماشین ها مچاله می شوند و در حقیقت سرنشین 
روی هوا می رود و هیچ حفاظی ندارد و ظاهر  خودروها یک حلبی بیش 
نیست، پس با چه اطمینان خاطری ســوار این خودروها می شوید؟! 
مدتی بخاطر حفظ سلامتی خود و خانواده تان از خرید این خودروهایی 
که به قول رئیس پلیس راهور ارابه مرگ هســتند خــودداری کنید و 
با وسایل نقلیه عمومی مانند مترو و اتوبوس رفت و آمد کنید و یا حتی 
از دوچرخه استفاده کنید و حتی الامکان ترددها را کمتر کنید تا بلکه 
زعمای قوم حرکتی کنند و به این فساد چهل ساله خودروسازها فاتحه 

ای بخوانند. 
هنوز از انتقاد صریح رهبر معظم انقلاب از خودروســازان داخلی 
سه ماه نگذشــته که فرمودند: »مردم از کیفیت خودرو ناراضی اند و 
درست هم می گویند، حق با مردم است یعنی اعتراض مردم بجاست، 
این صنعت نتوانسته رضایت مشتری را جلب کند، این همه حمایت 
در طول این ســالها از صنعت خودرو شده، خب کیفیت خودرو خوب 

نیست.«
انتظار می رفت بعد از این بیانات و انتقاد صریح رهبری معظم اقدامی 
جدی برای توقف تولید خودروهای ناایمن و کشــف فساد پنهان آنها 
صورت می گرفت که متأسفانه فقط به یک بیانیه توجیه گرانه بسنده 
کردند و وعده اصلاح را به آینده دادند و اخیراً هم حتی با پر رویی بر نرخ 
همین محصولات بی کیفیت افزودند! و حال آنکه طبق نظر کارشناسان 
یک خودروی پراید برای آنها چهل میلیون تومان هم تمام نمی شود امّا 
قیمتش را به دویست میلیون رسانده اند! و باز هم این کارخانجات ادعای 
ضرر هم می کنند! آیا واقعاً جیب آنها سوراخ نیست! خوب اگر ضرر می 
کنید چرا ادامه می دهید! ادامه ضرر که خوب نیســت، ادامه ندهید و 

باعث این همه قتل و کشتار مردم هم نشوید! 
انتقادات مکرر نمایندگان مجلس از بی کیفیتی خودروها و نهیب 
دولت هم تا کنون نتوانســته است ترمز خودروســازان را بکشد و این 
مطالب را به آنها حالی کند و گمانم فقط شلاق قوه قضائیه است که انشاء 

الله آنها را تأدیب خواهد کرد! 

آیا چهل سال ، فرصت کمی برای ارتقاء کیفیت خودروها بود؟!

در پی حمله نیروهای رژیم صهیونیستی به قدس شریف و نمازگزاران فلسطینی دست کم ۱۵۰ نمازگزار مجروح و ده ها فلسطینی دیگر دستگیر شدند. این در حالی ست که نیروهای رژیم صهیونیستی 
هنگام برپایی نماز، با گاز اشک آور به نمازگزاران فلسطینی حمله ور شده و آنها را مجروح و دستگیر کرده است. استمرار تجاوزات رژیم صهیونیستی به قدس شریف، زمینه را برای فلسطینی ها فراهم می کند که 

با وارد کردن خسارات سنگین به اشغالگران، آن ها را به عقب نشینی وادار و پیروزی های بیشتری کسب کنند.

مرتضی نجفی قدسی 
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سید علی یزدیخواه، عضو کمیسیون مشترک 
بررسی طرح صیانت از کاربران فضای مجازی:  
هیئت رئیسه مجلس باید هرچه سریع تر 

طرح صیانت را تعیین تکلیف کند
نایب رییس کمیسیون مشترک طرح صیانت از کاربران 
در فضای مجازی گفت: رئیس مجلس اسفندماه سال گذشته 
مکاتباتی با شورای عالی فضای مجازی داشت و خواستار اعلام 
سیاست های مدنظر این شورا و همچنین موضوعاتی که نیاز 

به قانونگذاری دارد به صورت شفاف شد.
سید علی یزدیخواه عضو کمیســیون مشترک بررسی 
طرح صیانت از کاربران فضای مجــازی در گفتگو با ایرنا در 
مورد آخرین وضعیت این بررســی این طرح، اظهار داشت: 
درخواســت نمایندگان برای بازگشــت این طرح به صحن 
علنی و ملغی شدن بررسی طرح طبق اصل ۸۵ قانون اساسی 
ابهاماتی را ایجاد کرده اســت. تا امروز رســما این موضوع به 
کمیسیون مشترک اعلام نشده اســت لذا بررسی طرح در 

بلاتکلیفی است.
نماینده مردم تهران در مجلــس ادامه داد: رئیس مجلس 
اسفندماه سال گذشــته مکاتباتی با شــورای عالی فضای 
مجازی داشت و خواستار اعلام  سیاست های مد نظر این شورا 
و همچنین موضوعاتی که نیاز به قانونگذاری دارد به صورت 
شفاف شــد. وی تاکید کرد: قبل از آن هم وزارت ارتباطات و 
رئیس مرکز ملی فضای مجازی نظــرات خود را در خصوص 

این طرح اعلام کردند که در آخرین نسخه طرح اعمال شد.
عضو کمیسیون مشترک بررســی طرح صیانت از حقوق 
کاربران در فضای مجازی اظهار داشت: به لحاظ حساسیت 
اجتماعی این طرح مورد هجمه قرار گرفته اســت و امروز در 

حالت بلاتکلیفی است.
وی تصریح کرد: کمیسیون مشترک قانونن منحل نشده 
و رای گیری استمزاجی مجلس مبنای عمل قانونی نیست، 

باید در صحن علنی مجلس در این خصوص رای گیری شود.
یزدی خواه گفت: اخیراً نماینــدگان در نامه ای به رئیس 
مجلس شورای اسلامی درخواســت کردند که کمیسیون 
مشــترک به کار خود ادامه دهد، برای ما مهم این اســت که 
هرچه زودتر ســاماندهی فضای مجازی انجام شــود، مهم 
نیســت که در صحن علنی و یا در کمیســیون مشترک این 

موضوع بررسی شود.
نماینده مردم تهران در مجلس در خصوص بررســی این 
طرح در شــورای عالی فضای مجازی اظهار داشت: شورای 
عالی فضای مجازی نمی تواند در این خصوص لایحه بدهد، 
دولت هم پیش از این نظرات خود را از طریق وزارت ارتباطات 
اعلام کرده است لذا تمایلی به ارائه لایحه ندارد. هیئت رئیسه 

مجلس باید هر چه سریع تر این طرح را تعیین تکلیف کند.

به منظور تامین نظر شورای نگهبان؛
 طرح جهش تولید دانش بنیان

اصلاح شد
نمایندگان مجلس شورای اسلامی به دنبال رفع ایرادات 
شــورای نگهبان تغییراتی در مواد طرح جهش تولید دانش 

بنیان اعمال کردند.
به گزارش ایســنا، نمایندگان مجلس شورای اسلامی در 
جلسه علنی گزارش کمیسیون آموزش، تحقیقات و فناوری 
در مورد طرح جهش تولید دانش بنیان را بررســی کرده و به 
منظور تامین نظر شورای نگهبان اصلاحاتی در مواد این طرح 

اعمال کردند.
اصلاحات صورت گرفته در این طرح به شرح زیر است:

بر اســاس اصلاحات صورت گرفته در بند )ب( ماده ۴ این 
طرح؛ با تصویب هیأت امنای صندوق توسعه ملی، در تبصره 
)۳( بنــد »خ« و جزء )۱۰( بند »د« مــاده )۱۶( قانون احکام 
دائمی برنامه های توســعه کشــور مصوب  ۱۰/  ۱۱/ ۱۳۹۵ 
عبارت »و صنــدوق نوآوری و شــکوفایی« بعــد از عبارت 

»غیردولتی«اضافه می شود.
بر اســاس اصلاحات صورت گرفته در تبصره ماده ۶ این 
طرح؛ واحدهای خلاق، اشخاص حقیقی و حقوقی غیردولتی 
هستند که در حوزه صنایع فرهنگی و علوم انسانی و اجتماعی 
فعالیت دارند و از مهارت های انسانی، نوآوری و فناوری های 
جدید برخوردار هستند و نســبت به ارائه محصولات )کالا 
و خدمات( نوآورانــه و فناورانه و یا بهره بــرداری از الگوهای 
جدید کســب و کار اقدام می نمایند. تشــخیص مصادیق 
واحدهای واجد شرایط فوق برعهده معاونت علمی و فناوری 

رئیس جمهور است.
بر اســاس اصلاحات صورت گرفته در بند )پ( ماده ۶ این 
طرح؛ در ماده )۸۱(  قانون الحاق برخی مواد به قانون تنظیم 
بخشــی از مقررات مالی دولت )۲( مصــوب  ۴/  ۱۲/ ۱۳۹۳ 
عبارت »و پارکهای علم و فناوری« بعــد از عبارت »مناطق 
ویژه اقتصادی« و عبارت »و واحدهای فناور مستقر در مراکز 
رشــد و پارکهای علم و فناوری« بعد از عبارت »منطقه ویژه 

اقتصادی« اضافه می شود.
بر اســاس اصلاحات صورت گرفته در بند )چ( ماده ۸ این 
طرح، کارکنان شــاغل در پارکهای علم و فناوری مشــمول 
ماده )۹۱( قانون مالیات های مستقیم مصوب ۳/ ۱۲/ ۱۳۶۶ 
با اصلاحات و الحاقات بعدی می باشند. آیین نامه اجرائی این 
ماده ظرف سه ماه پس از تصویب این قانون به پیشنهاد وزارت 
علوم، تحقیقات و فناوری، وزارت بهداشت، درمان و آموزش 
پزشــکی و معاونت علمی و فناوری رئیس جمهور تهیه و به 

تصویب هیأت وزیران می رسد.
بر اســاس اصلاحات صورت گرفته در بند ب ماده ۱۲ این 
طرح، یک جزء به عنوان جــزء )۱۰( به بند »الف« ماده )۳۱( 
قانون احکام دائمی برنامه های توسعه کشور به شرح زیر الحاق 
می شود: »۱۰-رئیس پارک علم و فناوری استانی با معرفی 
وزیر علوم، تحقیقــات و فناوری یا وزیر بهداشــت، درمان و 

آموزش پزشکی متناسب با حوزه مربوطه«.

SHAKHESABZ@GMAIL.COM

دادستان کل کشور دستور تشکیل شعب تخصصی رسیدگی به جرایم حوزه استاندارد را صادر کرد

خبر کوتاه

سرمقاله

 شب قدر
شب تثبیت ولایت

ادامه از صفحه اول: بــه جرأت می توان گفت، 
برجســته ترین آیات قرآن در خصوص شب قدر و 
فضیلت آن است که خداوند متعال می فرماید: »ما 
قرآن را در شــب قدر نازل کردیم. و از شب قدر چه 
آگاهت کرد. شــب قدر از هزار ماه ارجمندتر است. 
در آن شب فرشتگان با روح به فرمان پروردگارشان 
برای هر کاری که مقرر شده است فرود می آیند. آن 

شب تا دم صبح صلح و سلام است«.
چرا به حضرت زهرا )س( را لیله القدر لقب داده 
اند و این گویای جایــگاه و اهمیت حضرت فاطمه 
زهرا)س( اســت. از حضرت امام صادق)ع( روایت 
شده که ایشــان فرمودند: )انا انزلناه فی لیله القدر. 
لیله: فاطمه والقــدر: الله، فمن عــرف فاطمه حق 
معرفتها فقد ادرک لیله القدر، وانها سمیت فاطمه 
لان الخلق فطموا عن معرفتهــا( تاویل )لیله ( در انا 
انزلناه فی لیله القدر )فاطمــه ( و تاویل )قدر( )الله( 
تبارک و تعالی می باشــد. پس هر کس فاطمه را به 

حقیقت بشناسد، شب قدر را درک نموده است.
با توجه به این که حقیقت قران بر قلب رســول 
الله)صلی الله علیه واله ( نازل شــد )نزول دفعی (، ان 
حضرت به مقام نورانیت و ولایت مطلقه که از مقام 
ولایت الهی جدا نیســت قران را در صورت بشری و 
عنصری که از ان به )لیله ( تعبیر شده دریافت نمود و 
چون حضرت زهرا)س( همانند حضرات معصومین 
در مقام نورانیت و ولایت مطلقه از رسول الله)صلی 
الله علیه واله ( جدا نیســتند به ایشان لقب لیله داده 
اند. )البته این مطلب از روایات زیادی به دســت می 
اید. ( این که )قدر( را در حدیث به )الله( تفسیر نموده 
اند و از طرفی لیله القدر را به حضرت فاطمه )سلام 
الله علیها( نسبت داده اند، شاید به اعتبار جامعیت ان 
بانوی بزرگ در تجلیات اعظم الهی )اسمی، صفتی، 
ذاتی ( باشــد. چرا که خداوند جامع صفات ثبوتیه 
است. دلیل این بیان و بیان گذشتهما، حدیثی است 
که می فرماید: )فمن عرف فاطمه حق معرفتها فقد 

ادرک لیله القدر(.
چنان که درک شــب قدر، کاري است مشکل، 
بیان جایگاه و »قدر« شب قدر عملي است دشوار که 
تنها راه یافتگان به آن شب عزیز مي توانند واقعیّت و 
حقیقت آن را بیان دارند؛ چراکه قرآن به پیامبر خدا 
فرمود: »وَما ادَْراکَ مالیَْلةَُ القَْدْرِ«؛ »و تو چه داني شب 

قدر چیست؟«
در وصف آن همین بس که »خَیْرٌ مِنْ الَفِْ شَهْرٍ«؛ 
»از هزار ماه برتر است« و مسائلي بر قدر و منزلت این 

شب افزوده است. 
شب قدر بزرگ ترین ســند امامت و تداوم آن در 
طول زمان است. در روایات فراواني، وجود شب قدر را 
در هر زمان دلیل لزوم امامت و بقاي آن دانسته اند، لذا 
سوره قدر به منزله شناسنامه اهل بیت علیهم السلام 
شــمرده شــده اســت که به برخي روایات اشاره 

مي شود:
از امام صادق علیه الســلام نقل شــده اســت 
که فرمود: علــي )ع( زیــاد مي فرمــود: هیچ گاه 
تیمي و عــدوي )ابوبکــر و عمر( خدمــت پیامبر 
صلي الله علیه و آلــه جمع نشــدند مگــر آنکه آن 
حضرت ]ســوره[»انِاّ انَزَْلنْاهُ...«را با خشــوع و گریه 
مي خواند، ســپس آن دو عــرض مي کردند چقدر 
رقّت شما نسبت به این ســوره شدید است. پیامبر 
اکرم )ص( مي فرمود: به جهت آنچه چشــمم دیده 
و دلم فهمیده است و به جهت آنچه دل این شخص 
]یعني علي علیه السلام [ پس از من خواهد دید. آن 

دو مي گفتند: مگر شما چه دیده اي و او چه مي بیند؟
فرمود: پیامبر اکــرم )ص( براي آن دو نوشــت 
ِّهِمْ مِنْ کُلِّ امَْرٍ«؛  لُ المَْلائکَِةُ وَالرُّوحُ فیها باِذِْنِ رَب »تنََزَّ
»ملائکه و روح در آن شــب با اذن پروردگارشــان 
براي )تقدیر( هــر کاري نازل مي شــوند.« آن گاه 
مي فرمود: آیا بعد از »کُلُّ امَْرٍ؛تمام امرها« که خداوند 
مي فرماید، چیزي باقي خواهد ماند؟ مي گفتند: نه. 
سپس حضرت مي فرمود: آیا مي دانید آن کسي که 
هر امري بر او نازل مي شــود کیست؟ مي گفتند: تو 
هستي اي رســول خدا! آن گاه مي فرمود: بله ]ولي 
]آیا شب قدر بعد از من هم ادامه دارد؟ مي گفتند: بله. 
مي فرمود: آیا ]در شبهاي قدر[ بعد از من هم آن امر 
نازل مي شــود؟ مي گفتند: بله. سپس مي فرمود: بر 
چه کسي؟ مي گفتند: نمي دانیم. سپس آن حضرت 
از ســر من ]علي ]مي گرفت )و دست را روي سر من 
قرار مي داد( و مي فرمود: اگــر نمي دانید بدانید، آن 

شخص پس از من این مرد است.
فرمود: پس آن گاه آن دو نفر همیشــه این گونه 
بودند که شب قدر را بعد از پیامبر اکرم )ص( به سبب 

هراسي که بر دل آن دو مي افتاد، مي شناختند.«
و در جاي دیگر علي )ع( فرمود: »به حقیقت شب 
قدر در هر سال وجود دارد و امر سال در آن شب نازل 
مي شود و به راستي براي آن امر صاحبان امري است. 
عرضه شد آنان چه کساني هستند؟ فرمود: »انَاَ وَ احََدَ 
ثوُنَ؛ من و یازده ]امام[ از  ةً مُحَدَّ عَشَرَ مِنْ صُلبْي ائَمَِّ
ث مي باشــند که  نســل من که همه اماماني محدَّ

ملائکه را نمي بینند ولي صداي آنها را مي شنوند.«
و در برخي روایات آمده که خود ولایت علي )ع( و 
ائمه )ع( جزء تقدیرات آن شب است و دستور داده اند 
که با مخالفان براي اثبات امامــت و بقاي آن و زنده 
بودن مهدي )عج( به شب قدر استدلال کنید. آري، 
بقاي شب قدر دلیل محکمي است بر بقاي امامت و 
بقاي امامت اقتضا مي کند حیات و زنده بودن مهدي 
علیه الســلام را و حیات مهدي علیه السلام نشانه 
حیات مذهب پیشتاز و همیشــه در صحنه تشیّع 

است. لذا اسلام اصیل و قرآن تا ابد زنده است.
از اینجا روشن شد که شب قدر، یعني شب ولایت 
و امامت و معناي روایاتي که شب قدر را به فاطمه زهرا 
)س( تفسیر نموده۱۶ است، روشن شد که حقیقت 
شب قدر امامت و ولایت اســت و حقیقت ولایت و 

امامت زهراي مرضیه )س( است.

دادستان کل کشور در نامه ای به دادســتان های انقلاب و عمومی کشور بر تقویت و توسعه نظام اســتاندارد و تعیین شعب تخصصی در 
دادسرا ها به منظور رسیدگی به جرایم این موضوع، تاکید کرد. به گزارش ایلنا، حجت الاســلام محمد جعفر منتظری در راستای حمایت از 
تولیدات داخلی و همچنین صیانت از حقوق مردم و مصرف کنندگان، در نامه ای به دادستان های عمومی و انقلاب سراسر کشور بر تعیین شعب 

تخصصی رسیدگی به جرایم حوزه استاندارد در راســتای حمایت از تولید و ارتقای کیفیت محصولات داخلی تاکید کرد. دادستان کل کشور 
در این نامه خطاب به دادستان های عمومی و انقلاب سراسر کشور تقویت و توسعه نظام استاندارد را زمینه ساز ارتقای مناسب کیفیت ملی و 

دستیابی به توسعه پایدار و تولید محصولات داخلی دانسته و با عنوان یکی از اهداف اساسی قانون تقویت و توسعه نظام استاندارد یاد کرده است.
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به گزارش ایسنا، سخنگوی دولت در ابتدای 
نشست خبری خود با بیان اینکه طرح هایی در 
دست بررسی در دفتر دولت است، اظهار کرد: از 
جمله این طرح ها طرح حمایت از کارآفرینان 
و تولیدکنندگان اســت که شامل بخشودگی 

مالیاتی نیز هست.
وی یادآور شــد: پابه پای طرح های تقویت 
دانش آفرینی از سوی بخش های مختلف این 

مساله در دولت هم در دست بررسی است.
بهادری جهرمی تاکید کــرد: طرح وزارت 
بهداشــت هم پس از وزارت جهاد کشاورزی 
در حوزه دانش بنیان در کمیسیون تخصصی 

دولت با قید فوریت مورد بررسی قرار می گیرد.
ســخنگوی دولت همچنین با اشــاره به 
برگزاری جلســه اخیر میــان دولت و مجلس 
اظهار کرد: دولت و مجلس در چارچوب وظایف 
خود تعاملات سازنده دارند. دو روز پیش جلسه 
صمیمی دولت با مجلس بود. وزرای دولت بدون 
انقطاع در حال تعامل با نمایندگان هستند. نگاه 
مشترک یافتن راهکار برای حل مشکلات مردم 
از جمله در زمینه گرانی است. امید می رود در 
همین رفت و آمدها گام های مثبتی در راستای 

حل مشکلات مردم به ویژه گرانی برداشت.
بهادری جهرمی در پاســخ به پرسشی در 
زمینه علت طرح موضوع مبارزه با دست های 
پشت پرده گرانی از ســوی رییس جمهوری، 
تاکید کرد: عوامل گرانی روشــن اســت. مثلا 

حجم نقدینگی ۴ هزار میلیــارد که  به دولت 
به ارث رسید تورم زا اســت و آثار آن بلند مدت 
است. بودجه ۱۴۰۱ احکامی دارد که آثار تورمی 
به جای می گذارد هماننــد اصلاح ارز ۴۲۰۰ و 

احکامی از این دست.
ســخنگوی دولت یادآور شد: کسری های 
بودجه از ســال قبل نیز تاثیرگذار اســت. در 
خصوص جلســه چهارشــنبه دولت در کنار 

مباحث ناظر به گرانی در خصــوص اقدامات 
سودجویانه بیان شده که به طور خاص در بازار 
میوه و تره بار بود کــه در واکنش به این گزارش 
رئیس جمهور خطاب کردند که در کنار کنترل 
تورم از عامل اخیر که اقدامات سوداگران است 
نباید غافل بود و پشــت پرده آنها باید بررسی 

شود.
سخنگوی دولت در پاســخ به پرسشی در 

زمینــه برنامه های دولت بــرای جلوگیری از 
کاهش ارزش پول ملی تاکید کرد: ســه عامل 
کاهش ارزش پول ملی با جدیــت مقابله می 
شود. کســری بودجه به حداقل رسیده است. 
نظم دهی و انضباط بانکها نیز در دســتور کار 
اســت. ناترازی ارزی نیز در حال جبران است. 
موفقیت های خوبی داشــتیم و ایــن رویه به 

عنوان برنامه مهم دولت تداوم دارد.
سخنگوی دولت در پاسخ به پرسشی درباره 
موضوع حذف ارز ترجیحی دارو اظهار کرد: ارز 
ترجیحی دارو حذف نشده است. دلیل برخی 
مشکلات، کمبود تخصیص در دولت قبل بود 
که در دولت مردمی با افزایش رو به رو شــد. در 
ابتدای امســال یعنی در یک دوازدهم ســال، 
یک میلیارد دلار برای دارو به وزارت بهداشت  
پرداخت شد. پیش بینی می شود در حوزه دارو 

امسال مشکلی نباشد.
بهادری جهرمی افزود: همگانی شدن بیمه 
یکی از برنامه های مهم دولت در ۱۴۰۱ است. در 
نیمه دوم ۱۴۰۰ کمبودهای دارویی یک چهارم 
مدت زمان مشابه ســال قبل از آن بود. در حوزه 
تورم نیز نرخ تورم دارو نســبت به نیمه دوم ۹۹ 
نصف شد.سخنگوی دولت در پاسخ به پرسشی 
درباره رویکرد ایــران در مذاکرات برجام تاکید 
کرد: رویکرد ایــران در خصوص مذاکرات ثابت 
بوده است. طرف ایرانی میز را ترک نکرده است. 

ایران اهل برهم زدن میز مذاکرات نبوده است.

 سخنگوی دولت :

ارز ترجیحی دارو حذف نشده است

سخنگوی دولت بابیان اینکه در پروژه میانکاله فرمان رئیس جمهور بر زمین نماند، تصریح کرد: 
 کلنگ زنی پروژه متوقف شــده اســت و در دولت مردمی اقدامــی در این زمینه صورت 

نمی گیرد. 

رئیس قوه قضاییه گفت: آشــنایی با مفاهیم قرآنی بهترین راه 
مقابله با ناهنجاری های اجتماعی است.

به گزارش مرکز رسانه قوه قضاییه، شامگاه دوشنبه همزمان با 
شانزدهمین روز از ماه مبارک رمضان، محفل انس با قرآن کریم با 
حضور حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای و جمعی از قاریان 

ممتاز کشور برگزار شد.
رئیس قوه قضاییه طی سخنانی در جریان این مراسم، ضمن بیان 
نکاتی در باب عظمت و فضیلت ماه مبارک رمضان ماه نزول قرآن به 
در پیش بودن لیالی پرفیض قدر اشاره کرد و گفت: شب قدر از هزار 
ماه برتر است و در این شب مقدرات تمام بندگان تعیین می شود و 
فرشتگان الهی به زمین نازل می شوند و نورانیت و معنویت خاصی 
حکمفرما می گردد و بدین ســبب دعا و نیایش و عبادات انسان ها 

ارزش مضاعفی می یابد.
رئیس دستگاه قضا با اشــاره به خطبه پیامبر اکرم )ص( در باب 
اهمیت ماه مبارک رمضان و فراز »أنَفَْاسُــکُمْ فیِهِ تسَْبِیحٌ وَ نوَْمُکُمْ 
فیِهِ عِبَادَةٌ وَ عَمَلُکُمْ فیِــهِ مَقْبُولٌ وَ دُعَاؤُکُمْ فیِهِ مُسْــتَجَابٌ« از آن 
خطبه نورانی، بیان داشت: در ماه مبارک رمضان که ماه بهار قرآن، 
ماه برگزیده الهی، مــاه مهمانی خدا و ماه برکت و مغفرت اســت، 
نفس های مؤمن تســبیح، خواب او عبادت، عملــش پذیرفته و 

دعایش مستجاب است.
رئیس قوه قضاییه با بیان اینکه قــرآن چراغ هدایت از ضلالت و 
گمراهی و شفای بیماری های روحی و رحمتی برای مؤمنین است، 
تصریح کرد: ما به عنوان خادمان و پیروان قرآن باید در رفتار و گفتار 
و کردارمان، رنگ و بوی قرآنی آشکار و هویدا باشد؛ باید با امانتداری 
خود، با عدالت ورزی خود، با مواسات و احسان به مردم و همنوعان 
نشان دهیم که با قرآن مأنوس هستیم و شــاگرد و مُتلمّذ مکتب 

قرآن و اهل بیت علیهم السلام می باشیم.
 محسنی اژه ای با اشــاره به اهمیت مقوله ترویج و نشر معارف 
قرآنی با بهره گیری از امکانات فناورانه و نقش و رســالت مسئولان 
فرهنگی کشور در این زمینه، گفت: قرآن حجت خداست بر خلق 

و نجات دهنده انسان و بهترین و برترین همراه اوست؛ تمام مسائل 
و موارد مورد نیاز انســان در قرآن وجود دارد؛ آشنایی با قرآن یعنی 
معرفت به توحید و معاد و زیست مؤمنانه و نیکو با همنوعان و سایر 
مخلوقات الهی لــذا انُس و عمل به قرآن تضمین کننده ســعادت 
دنیوی و اخروی است و در این راستا ترویج و نشر معارف قرآنی در 

سطح جامعه بسیار حائز اهمیت است.
رئیس قوه قضاییه با اشاره به هدایتگری قرآن در زمینه چگونگی 
رفتار انسان با همنوعان خود و سایر مخلوقات خداوند، بیان داشت: 
قرآن به ما می آموزد که در رفتــار اجتماعی خود با دیگران چگونه 
مواجه شویم؛ با تدبرّ در قرآن می آموزیم با آن ها که مغضوب درگاه 
الهی هســتند یا آن هایی که لغزیده اند و امکان توبه و بازگشت را 
دارند و آن هایی که در مسیر احقاق حق جهد و شتاب لازم را ندارند، 

چگونه برخورد کنیم.
رئیس دستگاه قضا افزود: قرآن کریم با تعابیر نغز و بسیار لطیف 
و دل انگیزی، جلوه های حیات بر روی زمین را نمایان می ســازد و 
انسان با فهم و تدبرّ در این آیات شریفه است که نحوه رفتار با محیط 

زیست و اجزای آفرینش را در می یابد.
رئیس قوه قضاییه با بیان اینکه آشــنایی بــا مفاهیم متعالی 
قرآنی بهترین راه مقابله با ناهنجاری های اجتماعی و شــیطان و 

شیطان صفتان و هواهای نفسانی است، گفت: مسئولان و نخبگان 
و جامعه قرآنی ما در جهت نشر و تبیین معارف بلند قرآنی برای آحاد 
جامعه در قشرها و ســنین مختلف، وظیفه و مسئولیت خطیری 
برعهده دارند و امید است که بتوانند با بکارگیری شیوه های نیکوی 
تبیین معارف قرآنی، این چراغ هدایــت را بیش از پیش در جامعه 

اسلامی ما و سراسر گیتی پرتوافکن سازند.
 محسنی اژه ای در پایان با بیان اینکه کلام خداوند در انسان اثر 
وضعی دارد، خاطرنشان کرد: از برترین شــرافت های ماه مبارک 
رمضان، نزول قرآن و از برترین عبادات در آن، تلاوت و تفکّر و تأمّل 

در معانی و حقایق قرآن است.
پیش از سخنان رئیس قوه قضاییه، حجت الاسلام و المسلمین 
قمی رئیس ســازمان تبلیغات اسلامی با اشــاره به سهم بسزای 
جامعه قرآنــی در موضوع »جهاد تبیین« که مــورد تاکید مقام 
معظم رهبری است، اظهار کرد: وظیفه تمامی نهادهای فرهنگی 
کشــور این اســت که به صورت تمام و کمال در خدمت جامعه 

قرآنی باشند.
رئیس سازمان تبلیغات اسلامی با اشاره به عدم برگزاری بسیاری 
از محافل انُس با قرآن طی دو سال گذشته به سبب شیوع ویروس 
منحوس کرونا، از رئیس قوه قضاییه به سبب برگزاری این جلسه که 
با حضور قاریان ممتاز بین المللی کشورمان برگزار شد قدردانی کرد 
و گفت: آخرین محفل انُس با قرآن که به میزبانی دستگاه قضایی 
برگزار شد به دوره ریاست مرحوم آیت الله شاهرودی بر قوه قضاییه 
برمی گردد و ما از حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای به سبب 
اینکه بانی خیر شده و این جلســه نورانی و قرآنی را برگزار کردند، 

تقدیر و تشکر می کنیم.
در این محفل انس با قرآن که با حضور حجت الاسلام والمسلمین 
محســنی اژه ای و جمعی از قاریان ممتاز کشور برگزار شد، قاریان 
مهدی غلام نژاد، امین پویا، احمد ابوالقاسمی، علی اکبر بصائری و 
حافظ ۷ ساله قرآن کریم »زینب بوژمهرانی« آیاتی چند از کلام الله 

مجید را قرائت کردند و ابتهال خوانی و تواشیح نیز اجرا شد.

رئیس قوه قضاییه:

آشناییبامفاهیمقرآنیبهترینراهمقابلهباناهنجاریهااست

محصولاتی که واردات آنها ممنوع شــده، 
بــه راحتی در فضــای مجازی و ســایت های 
اینترنتی به فروش می رســند و دستگاه های 
مسئول نسبت به این موضوع بی توجه هستند.

با  جســت و جویی ساده در ســایت های 
اینترنتــی، محصولاتی را پیــدا خواهید کرد 
که اغلب آنها وارداتشــان ممنوع است؛ از اقلام 
کوچک مثل انواع خوراکی ها و پوشاک تا اقلام 
بزرگتری ماننــد لوازم خانگی به کشــور وارد 
شــده  و به راحتی در فضای مجــازی فروخته 

می شوند.
کالاهای قاچاقی که ســر از فضای مجازی 
درآورده انــد!  اکبــر پازوکی رئیــس اتحادیه 
فروشــندگان لوازم خانگی گفــت: اغلب این 
محصولات که وارد کشــور می شوند، قاچاق 
هســتند و بیشــتر از طریق فضای مجازی به 

فروش می رسند.
بررســی های ما نشــان می دهد کالاهای 
قاچاق نه فقــط در شــبکه های اجتماعی به 
فروش می رسند که حتی فروشگاه های معتبر 
اینترنتی هم این محصولات را می فروشند. یک 
جست و جوی ساده در فروشگاه های اینترنتی 
می تواند شما را به محصولات خارجی برساند 

که واردات آنها از پایه و اســاس به دلیل داخلی 
سازی آن ممنوع شده است.

حمیدرضا غزنوی سخنگوی انجمن لوازم 
خانگی گفت: با وجــود اینکه واردات محصول 
کامل لوازم خانگی ممنوع است، لوازم خانگی 
مــدل ۲۰۲۰ را وارد می کنند و می فروشــند. 
حتی شــرکت پســت آن را ارســال می کند، 
بیمه های دولتی آن را بیمــه می کنند و بانک 

های دولتی به آن امکان پرداخت می دهند.
علــت این بی توجهــی را از مرکز توســعه 
تجــارت الکترونیک وزارت صمــت پیگیری 
کردیم که گفتنــد با فروش مجــازی قاچاق 
برخورد نمی کنیم، چون با فروش فیزیکی آن 

هم برخورد نمی شود.
علی رهبری رئیس مرکز توســعه تجارت 
الکترونیکی مــی گوید:  کالا هایــی که قصد 
مبارزه با قاچــاق آنها وجــود دارد و در فضای 
فیزیکی هم بــا آن مبارزه می شــود، در مرکز 
توسعه تجارت الکترونیکی و در فروشگاه های 
مجــازی هم مــورد برخورد قــرار می گیرند. 
طبیعی است زمانی که با عرضه کالای قاچاقی 
به صــورت فیزیکــی برخوردی نمی شــود 
نمی توان توقع داشــت در فضای مجازی مورد 

برخورد قرار بگیرند. در مجموع ما سعی داریم 
با انواع کالا های قاچاق مقابله کنیم.

 مشاهدات میدانی ما اظهارات رئیس مرکز 
توســعه تجارت الکترونیــک را تایید می کرد، 
همان محصولاتی که در فضای مجازی فروخته 
می شــد، به راحتی در مغازه های سطح شهر در 
دسترس هســتند. پیدا کردن آنها شاید کمی 
زمان بیشتری از خرید اینترنتی بگیرد، اما همان 

محصول را با همان شرایط پیدا خواهید کرد.
طبق اعــلام رضا الفت نســب عضو هیئت 
مدیــره اتحادیه کســب و کار هــای مجازی 
رســیدگی به قاچاق فروشــی چه در فضای 
مجازی و چه در سطح بازار بر عهده ستاد مبارزه 

با قاچاق است.
موضوع را از ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز 
هم پیگیری کردیم. امیر محمد پرهام فر مدیر 
کل دفتر پیشگیری ستاد مبارزه با قاچاق کالا 
و ارز گفت: حتی اگر یک مورد محصول قاچاق 
در بین صد ها محصول قانونی در فروشگاه های 
آنلایــن برای فروش گذاشــته شــود، تخلف 
محسوب شده و به سایت تذکر داده می شود تا 

از فروش موردی آن هم جلوگیری شود.
اما دولت راهــکار اصلی حــل این چالش 

را ســامانه ای شدن ســازوکار مقابله با قاچاق 
می دانــد، رئیس جمهور در روز ۲۵ آذر ســال 
گذشته گفت: نیازمند یک بازنگری نسبت به 
روند مبارزه با قاچاق کالا در کشــور هستیم و 
باید قوانین مرتبط با ورود اجناس جلوی چشم 
مردم قرار گیــرد و برای تمام کشــور قوانین 
یکسان باشد. این کار ســامانه ها اقدام خوبی 
است که باید به آن توجه شــود. سامانه هایی 
که در کنار هم سامانه جامع تجارت را تشکیل 
می دهند و طبق اعلام ستاد مبارزه با قاچاق، تا 

پایان فروردین تکمیل خواهد شد.
دهقانی نیا سخنگوی ستاد مبارزه با قاچاق 
یک اسفند سال ۱۴۰۰ گفت: در خصوص سامانه 
جامع تجارت خود آقای مخبر ورود کردند؛ ما هم 
ســامانه ای را تهیه کردیم که پیشرفت تکالیف 
دستگاه ها را رصد می کند و امیدواریم تا انتهای 

فروردین اهداف محقق شود.
اقدامات دولت و ســتاد مبارزه با قاچاق در 
جای خود باید انجام گیرد، امــا مردم از تولید 
کنندگان هم انتظار دارند تا با بالا بردن کیفیت 
و کاهــش قیمت شــرایطی ایجــاد کنند که 
فضایی برای فروش محصــولات قاچاق باقی 

نماند.

کالاهای قاچاقی که سر از فضای مجازی درآورده اند



3اقتـصــادی

چین نیامد، خودمان می سازیم 
پــس از آن کــه نتیجــه ی مشــخصی از مذاکــره با 
شرکت های چینی برای مسکن ســازی در ایران حاصل 
نشد، قرار است مسئولان وزارت راه و شهرسازی با معاونت 
علمی و فناوری ریاست جمهوری تمهیداتی را به منظور 
اســتفاده از توان شــرکت های دانش بنیان داخلی برای 

صنعت ساختمان به کار گیرند.
چند هفته ای اســت که موضوع مذاکره با شرکت های 
چینی بــرای ورود به پروژه نهضت ملی مســکن در ایران 
مسکوت مانده است. این در حالی اســت که وزارت راه و 
شهرسازی از سال گذشته استفاده از ظرفیت شرکت های 
خارجی برای ارتقای سطح تکنولوژی صنعت ساختمان 
را در دســتور کار قــرار داد و اعلام کرد کــه مذاکراتی با 
برخی شــرکت های خارجــی صورت داده اســت. اواخر 
سال گذشــته نیز محمود محمودزاده ـ معاون وزیر راه و 
شهرسازی به ایسنا گفت که مذاکره با چینی ها از دستور 

کار خارج نشده و ادامه دارد.
در این بین بعضی شــرکت های دولتــی رایزنی های 
را با شــرکت های ترک و چینــی آغاز کردنــد. روز ۲۲ 
اسفندماه ۱۴۰۰ یاســر امامی ـ مدیرعامل شرکت گروه 
سرمایه گذاری مسکن در یک نشست خبری اظهار کرد: 
امروز با یک شــرکت بزرگ ترکیه ای که قبــلا در ایران 
سابقه فعالیت نداشــته مذاکره کردیم و آمادگی دارد در 

پروژه های مسکونی ایران مشارکت کند.
اشاره امامی به عدم حضور شرکت ترک در ایران از آن 
جهت بود که تصور می شد شرکت مذکور، همان شرکتی 
است که در شــهرهای جدید پردیس و پرند، مسکن مهر 

ساخته است.
شــنیده ها حاکی از آن اســت به دلایلی مثل تحریم و 
نبود صرفه  اقتصادی، طرف چینــی تمایل چندانی برای 
حضور در ایران نشــان نمی دهد. درخصــوص مذاکره با 
شــرکت های ترک نیــز اطلاع رســانی چندانی صورت 
نگرفته و به نظر نمی رســد توافقی تا کنون صورت گرفته 

باشد.
وزارت راه و شهرسازی از اوایل فعالیت دولت سیزدهم 
اعلام کرد که همزمان با رایزنی با شــرکت های خارجی، 
از توان شــرکت های ایرانی نیز غافل نیست. در این زمینه 
اعلام شد موضوع صنعتی سازی به فراخوان گذاشته شده 
و از ۵۸۶ شــرکت داخلی که تاییدیه فنی دارند خواسته 
شده تا در طرح نهضت ملی مسکن سه مشخصه کیفیت، 
سرعت اجرا و کاهش قیمت تمام شــده را در دستور کار 
قرار دهند؛ جلسات مشــترکی بین مسئولان وزارت راه و 
شهرسازی با برخی شرکت های داخلی برگزار شده و یکی 
از مهمترین دستور کارهای این وزارتخانه در سال جدید 

ارتقای فناوری ساخت است.
بــه تازگی هــم رییس کمیســیون عمــران مجلس 
بــا تاکید بــر لــزوم اســتفاده از ظرفیت شــرکت های 
دانش بنیان با هدف ارتقای کیفیت ســاخت و ساز گفته 
است: این موضوع را در جلســه با معاون علمی و فناوری 
رئیس جمهور مطــرح کردیــم و وی قــول داد تا هفته 
آینده با وزارت راه و شهرسازی جلســه ای برگزار و برنامه 
 جامعی را تدویــن کرده و به کمیســیون عمران گزارش 

دهند.

صعود بورس چه تاثیری روی ارزش 
سهام عدالت گذاشت؟

روند صعودی بازار ســرمایه باعث افزایش ارزش واقعی 
ســهام عدالت نیز شــده و درحالی که ارزش واقعی سهام 
۲۹۲ هــزار تومانی در اواســط فروردین مــاه بیش از ۱۱ 
میلیون تومان بود، طبق آخرین امار به بیش از ۱۲ میلیون 

تومان رسیده است.
پس از آزادســازی ســهام عدالــت، مشــمولان این 
ســهام که روش مســتقیم را برای مدیریت ســهام خود 
 انتخاب کرده بودنــد، می تواننــد با مراجعه به ســامانه
www.samanese.ir ارزش واقعی ســهام و جزییات 
دارایی خود را مشــاهده کنند. این ارزش یکســان نیست 
و تحت تاثیر نوسانات بازار افزایشــی یا کاهشی می شود. 
برای مثال، ارزش واقعی ســهام عدالت با ارزش اولیه یک 
میلیون تومانی در ۲۰ اســفند ســال ۱۳۹۹، ۱۸ میلیون 
و ۷۸۰ هزار تومان قیمت داشــت، در حالی که قیمت این 
ســهام در ۱۶ تیرماه ســال ۱۴۰۰ تا ۱۴ میلیون و ۷۰۰ 
هزار تومــان کاهش یافته بود. ســهامی کــه در روزهای 
نخستین آزادسازی ســهام عدالت یعنی اردیبهشت  ماه و 
 خرداد ماه ســال ۱۳۹۹ بیش از ۲۰ میلیون تومان قیمت 

داشت.
در این راســتا، در یازدهم مهرماه ســال گذشته ارزش 
واقعی ســهام عدالت با ارزش اولیه ۴۹۲ هزار تومانی بیش 
از ۱۲ میلیون و ۵۰۰ هزار تومان و در ۲۸ آبان ماه حدود ۱۱ 
میلیون و ۵۰۰ هزار تومان قیمت داشــت. اما روند نزولی 
در بورس باعث کاهش این ارزش شــد. به طوریکه ارزش 
واقعی ســهام عدالت به ارزش اولیه ۴۹۲ هزار تومانی در 
۲۹ بهمن ماه سال گذشته، ۱۰ میلیون و ۳۵۱ هزار تومان 

قیمت داشت.
در نهم فروردین ماه سال جدید ارزش واقعی این سهام 
با ارزش اولیه ۴۹۲ هزار تومانــی ۱۱ میلیون و ۵۰۰ هزار 
تومان بود که با توجه به صعود بازار در روزهای گذشــته، 
این رقم به حدود  ۱۲ میلیون و ۲۷۵ هزار تومان رســیده 

است.
البته همچنان امکان فروش این سهام برای مشمولان 
وجود نــدارد و این افــراد همچنان بایــد منتظر تصمیم 

مسئولان برای تعیین تکلیف سهام عدالت باشند.
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صادرات ۴ محصول کشاورزی ممنوع شد

خبر کوتاه

کوتـاه

وزیر کار تاکید کرد؛  
عزم جدی وزارت کار برای توسعه 

اقتصاد دانش بنیان در کشور 
وزیر تعاون، کار و رفــاه اجتماعی تأکید کرد: وزارت 
کار برای توسعه اقتصاد دانش بنیان در کشور عزم جدی 

دارد.
»حجت الله عبدالملکی « در نشست مشترک وزارت 
تعــاون، کار و رفاه اجتماعی با معاونت علمی ریاســت 
جمهوری با اشاره به نامگذاری سال ۱۴۰۱ مقام معظم 
رهبری با عنوان »تولید، دانش بنیان، اشتغال آفرین«، 
گفت: توسعه کارآفرینی و اشــتغال دانش بنیان محور 

اصلی اقدامات وزارت مردم در سال ۱۴۰۱ خواهد بود.
وی افزود: شرکت سرمایه گذاری تأمین اجتماعی 
»شستا« در سال جدید با رویکرد توسعه کمی و کیفی 

به حمایت از شرکت های دانش بنیان خواهد پرداخت.
عبدالملکی بیان کرد: در ســال جدید در دبیرخانه 
هیئت امنای ســازمان تأمین اجتماعی و صندوق های 
تابعه، معاونــت دانش بنیان ایجــاد و راه اندازی کردیم 
که مســئولیت آن سیاســت گذاری کلان با محوریت 
حمایت و توسعه شرکت های دانش بنیان  زیرمجموعه 

صندوق های وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی است.
وی تصریح کرد: کارگروه دانش بنیان شورای عالی 
اشــتغال با حضور وزیر تعاون، کار و احتماعی و معاون 
علمی ریاســت جمهوری به صورت مســتمر برگزار 

می شود.
عبدالملکی خاطر نشان کرد: تعامل دو سویه معاونت 
علمی و وزارت تعــاون، کار و رفــاه اجتماعی می تواند 
بستر مناسبی گسترش اقتصاد دانش بنیان فراهم کند. 
»سورنا ستاری«، معاون علمی رئیس جمهوری در این 
نشست گفت: توسعه زیســت بوم اقتصاد دانش بنیان 
با همکاری وزرات تعاون ، کار و رفاه اجتماعی پیگیری 

می شود.
وی افزود: توسعه علمی پروژه های پرچم دار و ملی 
در حوزه های شرکت های زیر مجموعه وزارت تعاون، کار 
و رفاه اجتماعی و نظارت بر عملکرد موسسات کاریابی 
اعزام به خارج و حمایت از طرح های نوآورانه کارآفرینان 
از جمله محورهای اصلی همکاری معاونت علمی رئیس 
جمهوری و وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی در ســال 

۱۴۰۱ خواهد بود.

انتصاب سرپرست معاونت 
برنامه ریزی و امور بین الملل 

گمرک ایران
براساس حکم رئیس کل گمرک جمهوری اسلامی 
ابران، سید میثم حسینی لر به سمت سرپرست معاونت 

برنامه ریزی و امور بین الملل گمرک ایران منصوب شد.
علیرضا مقدســی رئیس کل گمــرک جمهوری 
اسلامی ایران طی حکمی ســید میثم حسینی لر را به 
سمت سرپرست معاونت برنامه ریزی و امور بین الملل 

گمرک جمهوری اسلامی ایران منصوب کرد.
در حکم حسینی لر آمده اســت، نظر به تجربیات و 
شایسنگی جنابعالی به موجب این حکم، سرپرستی 
معاونت برنامه ریزی و امور بین الملل گمرک جمهوری 

اسلامی ایران به مدت چهار ماه به شما محول می گردد.
علیرضا مقدسی رئیس کل گمرک ایران در مراسم 
تکریم و معارفه معاون برنامه ریــزی و امور بین الملل 
گمرک گفت: اصلاح فرایندها با همکاری و بکارگیری 
توان و تجربیات تمام واحدها باید به گونه ای انجام شود 

تا ایستایی در رویه های گمرکی به حداقل کاهش یابد.
وی در خصــوص ضــرورت همــکاری واحدها و 
مشارکت همه همکاران برای پیشبرد اهداف سازمانی 
اظهار داشت: ارائه پیشــنهادهای کاربردی به همراه 
راهکار در قالب نظام پیشــنهادات از جمله مواردی که 

باید مورد توجه قرار گیرد.
رئیس کل گمرک ایران با اشاره به وظایف محوله به 
حوزه معاونت برنامه ریزی، بر ضرورت اصلاح ساختاری 
و معماری در این بخش با توجه به برنامه های راهبردی 
و اسناد بالا دستی از جمله سند تحول دولت مردمی  و 

دولت الکترونیک تاکید کرد.
مقدسی به اهمیت مدیریت ریســک در گمرک و 
انتخاب مسیر اظهارنامه ها برای سرعت بخشیدن به کار 
اشاره کرد و اظهار داشت: ضمن بازنگری در این حوزه 
باید اقدامات لازم در خصوص چابک سازی این بخش 
نیز انجام گیرد و سازمان می بایست برنامه ریزی برای 
پیاده سازی و اجرای بهینه مدیریت ریسک هوشمند را 

با جدیت دنبال نماید.
مقدســی گفت: با توجه به ظرفیت های آموزشی 
در سازمان باید با تدوین برنامه های جامع آموزشی در 
راستای رفع نیازهای آموزشی به روز و مورد نیاز واحدها 

و همکاران گام برداریم.
رئیس کل گمرک ایران با اشــاره به اینکه آموزش، 
ظرفیت ســازی و پژوهش به عنوان پیشران و شتاب 
دهنده برنامه های سازمان اســت،  افزود: با همکاری و 
بهره گیری از ظرفیت های آموزشی بخش های داخلی 
، خصوصی  و بین المللی به صورت مشترک می توانیم 
به اهداف مورد نظر در حوزه پژوهش و آموزش دســت 
یابیم و راهکار و راه حل بسیاری از مسائل سازمانی می 

بایست از مسیر پژوهش های کاربردی احصا شود.
مقدســی در بخش دیگری از سخنانش استخراج 
آمار به روز، به موقع و دقیق و نقش آن در تصمیم سازی 
و تصمیم گیری را با اهمیت دانست و تشریح کرد: داده 
کاوی و تحلیل آماری اساس اتخاذ تصمیمات صحیح 
اســت که انتظار می رود با حضور معاون جدید برنامه 
ریزی و امور بین الملل شاهد تحول جدی در این بخش 

باشیم.
وی گفت: استخراج و تحلیل آماری زمانی اثربخش 
و کاربردی خواهد بود که به صورت تخصصی و تفکیک 
شــده با توجه به رویه ها وحوزه های مختلف گمرکی، 

مالی و ... انجام شود.
مقدسی همچنین به اهمیت وافر بخش فناوری و 
امنیت فضای مجازی اشاره کرد و افزود: در این بخش 
باید گام های اساســی برداریم و با انجام اقدامات به روز 
و و موثر، ضمن ارائه گزارش مســتمر از پیشرفت های 
این بخش در بکارگیری فن آوری های به روز به سمت 
تسهیل و تسریع بیشــتر در انجام تشریفات گمرکی 

حرکت کنیم.

بر اساس نامه وزارت جهاد کشــاورزی به گمرک، صادرات چهار محصول گوجه فرنگی، سیب زمینی، بادمجان و پیاز تا اطلاع 
ثانوی ممنوع شد. در متن نامه عباس عسگرزاده به مقدسی_ رئیس گمرک جمهوری اسلامی ایران آمده است: احتراما با با توجه به 
تحولات بازارهای جهانی ناشی از جنگ روسیه و اوکراین و افزایش تقاضای جهانی برای مصرف برخی کالاهای کشاورزی، کاهش 

تعرفه وارداتی در کشورهای همسایه و ضرورت تنظیم قیمت و بازار داخلی کشور، با عنایت به بند )۹(مصوبه شماره ۳۸۱۳۰/م/ص  
تاریخ چهارم اسفند ۱۴۰۰ ستاد تنظیم بازار کشور و مفاد بند الف ماده یک قانون تمرکز خواهشمند است دستور فرمایید ممنوعیت 

صادرات محصولات سیب زمینی، گوجه فرنگی، پیاز و بادمجان تا اطلاع ثانوی به گمرکات اجرایی کشور ابلاغ شود.
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علی صالــح آبادی با بیــان اقدامات انجام 
شــده در خصوص تســهیل دسترسی مردم 
به شبکه بانکی و وثایق ســهل تر در مورد وام 
های خرد گفت: بر اســاس دستورالعملی که 
به زودی ابلاغ خواهد شــد مواردی شــامل 
قرارداد لازم الاجرا، چک و سفته وام گیرنده 
یا ضامن، سهام بورســی اعم از سهام عدالت 
و غیره، گواهی صندوق های سرمایه گذاری، 
اوراق بهادار، یارانه، ســیم کارت دائمی به نام 
فرد، وثایق عینی ماننــد خودرو و طلا و تایید 
افراد توسط شورای اسلامی روستا در مناطق 
روســتایی مبتنی بر رتبه اعتبــاری افراد در 
وامهای خــرد زیر ۲۰۰ میلیــون تومان و در 
قالب عقود مختلف به عنوان وثیقه تسهیلات 

مورد قبول واقع خواهد شد.
رئیــس کل بانــک مرکــزی با تشــریح 
اقدامات انجام شــده در خصوص گســترش 
دسترســی عموم به خدمات بانکی به صورت 
غیر حضــوری، افزود: در خصوص تســهیل 
دسترســی مــردم بــه خدمــات بانکی در 
راستای شــمولیت مالی، امکان احراز هویت 
و افتتاح حســاب غیر حضوری، آگاهی افراد 
از رتبه اعتباری، اســتفاده از سفته و امضای 
الکترونیک نیز فراهم شــده اســت و بر این 
اساس مشتریان شــبکه بانکی می  توانند با 

سهولت بیشــتر و به صورت غیر حضوری از 
خدمات بانکی بهره مند شوند.

رئیس شــورای پول و اعتبار ادامه داد: در 
خصوص اعتبار سنجی این امکان وجود دارد 

که هر فرد از طریق شــرکت اعتبارســنجی 
ایرانیان بــه رتبه اعتباری خود دســت یابد. 
همچنین  بخشنامه مربوط به احراز هویت و 
افتتاح حساب غیرحضوری ابلاغ شده و افراد 

در بانکهایی که زیرساخت لازم برای را فراهم 
کرده اند می  توانند از این خدمات اســتفاده 

کنند. 
وی افــزود: امــکان اســتفاده از ســفته 
الکترونیــک در حــال حاضر بــرای مردم 
فراهــم اســت و متقاضیان بــدون مراجعه 
حضوری به بانک می توانند ســفته دریافت 
کننــد. همچنین ضوابط مربــوط به امضای 
الکترونیک نیز ابلاغ شده و در بانک هایی که 
این زیرساخت را فراهم کردند افراد می توانند 
بدون حضور در شعبه نسبت به امضای اسناد 

اقدام کنند.
صالح آبادی تصریح کرد: لذا بر این اساس 
هم وثایق بانکی تســهیل شــده و هم نحوه 
دسترســی مردم خدمات بانکــی به صورت 
غیرحضوری گسترش پیدا کرده و در مجموع 
بسته کاملی فراهم شــده است که امیدواریم 

موجبات رضایت آحاد جامعه را فراهم کند.
رئیــس کل بانــک مرکزی افــزود: بانک 
مرکــزی از ایــن هفته انتشــار فهرســت 
بدهکاران بزرگ بانکــی را در چارچوب مفاد 
بند د تبصــره ۱۶ قانون بودجــه ۱۴۰۱ و در 
قالب جداول اســتاندارد و مشــخص شروع 
می کند و این اطلاعات از طریق سایت بانک 

مرکزی در معرض عموم قرار خواهد گرفت.

 رئیس کل بانک مرکزی خبر داد:

لیست ابربدهکاران بانکی در چارچوب قانون
بودجه منتشر می شود

رئیس کل بانک مرکزی ضمن اعلام انتشار فهرست بدهکاران بزرگ بانکی در چارچوب مفاد 
بند د تبصره ۱۶ قانون بودجه ۱۴۰۱ در هفته جاری، گفت: دستورالعمل مربوط به تسهیل وثایق 
وام های خرد تا سقف 2۰۰ میلیون تومان مبتنی بر اعتبار سنجی نهایی شده و به زودی توسط 

بانک مرکزی به شبکه بانکی ابلاغ خواهد شد. 

وزیر امور اقتصادی و دارایی درباره لیست ابربدهکاران بانکی 
گفت: اطلاعاتی که منتشــر شده ناقص اســت، زیرا بسیاری از 
جزئیات اعداد و ارقام وجود ندارد. این به دلیل اختلاف بســیاری 
از حسابرس های سیستم بانکی نسبت به میزان تعهدات ریالی و 

ارزی است و عنوان می کنند که با چه قیمت ارزی محاسبه شود.
احســان خاندوزی در پاسخ به پرسشــی در خصوص برنامه 
وزارت امور اقتصادی و دارایی برای حل مشــکلات مراجعین به 
شعبات شرکت های بیمه و بویژه مشــکلات مربوط به دریافت 
خســارات گفت: امروز در بازدید یکی از شــعبات بیمه ایران در 
جنوب تهران، شــاهد بودیم که نارضایتی هایی از معطلی برای 
حضور کارشناســان وجود داشــت، و قرار شــد که این موضوع 
پیگیری شود تا اگر کمبود کارشناســی وجود دارد آن را برطرف 
کنند، زیرا افرادی که برای رفع مشــکل مراجعه می کنند، نباید 
از کســب و کار خود باز بمانند و این معطلی ها شاید منجر به این  
شود که این افراد در آن روز یا ساعات مراجعه از درآمدی بازبمانند، 
بنابراین هر ساعت تأخیر، مشکلاتی را برای مراجعه کنندگان به 

دنبال دارد و موجب نارضایتی می شود. 
وزیر اقتصــاد در ادامه افزود: مســئله دوم به موضوع ســقف 
پرداختی های خسارت نسبت به دســتورالعمل ها و قیمت های 
مصوب کارخانه های خودروسازی در داخل کشور و قیمت قطعه 
در بازار مربوط است که قرار شد در این زمینه، مدیرعامل محترم 
بیمه ایران در تعامل با بخش صنعت و شرکت های خودروسازی 
در بازنگری  ها بــه نحوی عمل کند که موجبــات بهبود رضایت 

مردم و مشتریان را به همراه داشته باشد.
وزیر اقتصــاد در ادامه با تأکیــد بر اینکه بر اســاس اظهارات 
مراجعه کنندگان، خســارت پرداختی توسط بیمه حتی جبران 
کننده نیمی از خسارت واقعی نیست خاطرنشان کرد: بنا شد در 
این زمینه این مدیریت  با در نظر گرفتــن راهکارهایی موجبات 

افزایش رضایتمندی مشتریان را فراهم آورند.
خاندوزی در ادامه گفت: علاوه بر این، مســئله سوم مربوط به 
مراجعه مکرر و حضور مردم و صف هایی است که برای پرداخت 
خسارت ایجاد می شود و در برخی ایام صف های کیلومتری وجود 
دارد و در ایــن زمینه بیمه ایران وعده داد کــه در روز عید فطر به 

صورت آزمایشی سامانه برخط راه اندازی شود. 
دکتر خاندوزی افزود: قصد داریم از خرداد ماه این ســامانه به 
صورت سراســری در تمام کشور اجرا شــود تا مدارک به صورت 
آنلاین بارگذاری شود تا تشکیل پرونده ها بدون حضور فیزیکی 
مردم و برخط باشد و دوباره شــاهد شکل گیری صف ها و ازدحام 

در شعب نباشیم. 
 خاندوزی در ادامه گفت: مســئله دیگر که باید بیمه مرکزی 
به صورت جــدی پیگیری کند، انتقال اســناد بین دســتگاه ها 
است که به مردم ارتباطی ندارد و اســنادی که ناجا و بقیه نهادها 
ارائه می کنند به دیگر دستگاه ها منتقل شود و در کمترین زمان 
ممکن، کار انتقال مدارک بین دستگاه ها انجام شود، زیرا ضرورتی 

ندارد که مردم از این دستگاه به دستگاه دیگر بروند.
خانــدوزی افــزود: کروکی هــا باید بــه صــورت آنلاین به 

شــرکت های بیمه انتقال یابد و این دستور کار کلان دولت است 
تا انتقال برخط اسناد و مدارک را به نحوی انتقال دهیم که دولت 
الکترونیــک ترویج گردد تا مــردم نیازی بــه مراجعه حضوری 

نداشته باشند و اذیت نشوند. 
خاندوزی همچنین در ادامه این مصاحبه در پاسخ به پرسش 
یکی از خبرنگاران در خصوص وضعیت سامانه جامع تجارت نیز 
گفت: بخش بزرگی از اتصال ســامانه گمرکی ما با سامانه جامع 
تجارت انجام شده و تیم مشترکی با وزیر صمت مشخص کردیم 
که کار می کنند و کمیسیون اصل ۹۰ مجلس نیز به شکل جدی  و 
فعال مشغول نظارت است و تقریباً هر ماه یک جلسه نظارتی برای 

پیشبرد کار داریم.
خاندوزی در ادامه این مصاحبه در پاســخ به ســؤالی اظهار 
داشت: در زمینه انتشار فهرست ابر بدهکاران به شبکه بانکی نیز 

بدون هیچ گونه خط قرمزی کاملًا جدی هستیم.
دکتر خاندوزی افــزود: یکی از مدیران بانــک های دولتی در 
تماسی اعلام کرد که برخی از وزارتخانه ها و دستگاه های دولتی 
به جهت پیمانکاری جــزو بدهکاران بزرگ هســتند، و من هم 
در پاســخ گفتم دســتگاه های دولتی ولو وزارت اقتصاد هم، اگر 
مشمول لیست می شــوند باید معرفی گردند تا این آمار موجب 

تصحیح رفتار بدحساب ها و تشویق خوش حساب ها شود.
خاندوزی در ادامــه گفت: در گام های بعــد کوتاه نمی آییم و 
دولت جدی است و این دســتور رئیس جمهوری است و وزارت 
اقتصاد نیز بــدون هیچ اغمــاض و خط قرمزی ایــن راه را ادامه 
خواهد داد. اطلاعاتی که منتشر شــده ناقص است، زیرا بسیاری 
از جزئیات اعداد و ارقام وجود ندارد. این به دلیل اختلاف بسیاری 
از حسابرس های سیستم بانکی نســبت به میزان تعهدات ریالی 
 و ارزی اســت و عنوان می کنند که با چه قیمت ارزی محاســبه 

شود.

پاسخخاندوزیبهناقصبودنلیستابربدهکارانبانکها

رئیس کانون انبوه ســازان با بیان این کــه دهک های پایین 
توانایی تامیــن آورده و پرداخت اقســاط طــرح نهضت ملی 
مسکن را ندارند گفت: وزارت راه و شهرسازی به پیشنهادهای 
ســازندگان در خصوص نحوه اجرای پروژه نهضت ملی مسکن 
جواب نداده است. با شرایطی هم که وزارتخانه اعلام کرده امکان 
اجرای پروژه وجود نــدارد و اگر به همین منــوال پیش بروند 

ممکن است طرح شکست بخورد.
جمشید برزگر ، اظهار کرد: ما برای دهک های ۱ تا ۱۰ برنامه 
دادیم و اعلام کردیــم زمین ها را در اختیار انبوه ســازان واجد 
شرایط که سوابق حرفه ای شــان مورد تایید است قرار دهید و 
با آنها تفاهم نامه امضا می کنیم که با شرایط اعلامی بسازند. به 
طور خلاصه پیشنهاد ما این اســت که زمین ها به صورت اجاره 
۹۹ ســاله یا خودمالکی واگذار شود. بافت فرســوده و حاشیه 
شــهرها هم از طریق افرادی که توانمندی بیشتری دارند اجرا 

شود.
وی با بیــان این که دهک هــای پایین، تــوان پرداخت ۴۰ 
میلیون تومــان آورده را ندارند گفت: ابتــدای کار اعلام کردند 
که متقاضیان بایــد ۴۰ میلیون تومان بیاورند که بســیاری از 
افراد فاقد این توانایی هستند. پس، از این طریق طرح شکست 
می خورد. تامیــن منابع برای اقشــار کم درآمد باید توســط 
بنیادها، نهادها و دستگاه های متولی انجام شود. البته پرداخت 
تســهیلات به این گروه ها هم جواب نمی دهد چــون توانایی 

بازپرداخت اقساط را ندارند.

برزگر، ورود چشم بسته به طرح نهضت ملی مسکن را به قدم 
گذاشــتن در آب تشــبیه کرد و گفت: وقتی وارد آب می شویم 
چند قدم جلوتر را نمی توانیم ببینیــم؛ بنابراین اگر بی پروا جلو 
برویم ممکن است غرق شویم. شما طرح ۲ میلیون و ۳۰۰ هزار 
واحدی مســکن مهر را ببینید که در قالب هــای مختلف مثل 
خودمالکی، بافت فرســوده، دولتی و غیره هنوز بعد از ۱۵ سال 

تمام نشده است.
رئیس کانون انبوه سازان با اشــاره به اعلام قیمت متری ۴.۵ 
میلیون تومان برای واحدهای نهضت ملی مسکن توسط وزارت 
راه و شهرسازی تاکید کرد: با این روند افزایش قیمت ها، تعیین 
نرخ های دستوری جواب نمی دهد. ما به دوستان در وزارتخانه 
می گوییم شما سیاســت گذاری و نظارت کنید. برای انجام کار 
هم بر روی یک قیمت مشخص به توافق برسیم. ما جای قیمت 
را هم خالی گذاشــتیم و به وزارت راه و شهرسازی اعلام کردیم 
خودتان محاسبه کنید؛ به نحوی که مردم صاحب خانه شوند و 

سازنده هم ضرر نکند.
وی درباره قیمت مصالح ســاختمانی گفت: در یکی دو سال 
گذشته نرخ مصالح ســاختمانی بین ۵۰ تا ۱۰۰ درصد افزایش  
داشــته اســت. هم اکنون میلگرد کیلویی ۱۹ هــزار تومان و 
سیمان پاکتی ۵۰ هزار تومان به دست سازنده می رسد. کاشی، 
سرامیک، گچ، شیرآلات و دیگر نهاده های ساختمانی نیز با رشد 
سنگین قیمت مواجه شده اند. افزایش ۵۷ درصدی دستمزدها 

نیز بر روی قیمت مصالح تاثیر گذاشته است.

برزگر خاطرنشان کرد: آذرماه سال گذشــته بنده به اتفاق 
همکاران خود در کانون انبوه ســازان، جلســه ای با وزیر راه و 
شهرسازی و معاونان ایشــان داشــتیم که قرار شد دیدگاه ها 
و پیشــنهادهای خود را درخصوص نحوه اجرای طرح  نهضت 
ملی مسکن ظرف ۱۰ روز ارایه دهیم که این اقدام انجام شد اما 
هنوز جوابی به پیشنهاد ما داده نشده است. اخیرا نیز با مهندس 
قاسمی ـ وزیر راه و شهرســازی صحبت کردم که قرار شد این 

هفته نشستی را برگزار کنیم.
وی افزود: بعد از جلســه با وزیر راه و شهرسازی، دو نشست 
هم با محمودزاده ـ معاون وزیر داشــتیم که قرار شد نظرشان 
را درباره نقطه نظــرات ما اعلام کنند. نظر آنها این اســت که با 
شــرایط اعلامی آنها شروع به ســاخت کنیم ولی ما می گوییم 
با این شــرایط امکان اجرا فراهم نیســت. برای پیشبرد طرح 
نهضت ملی مســکن نیاز به مجموعه ای است که توان طراحی، 
ســرمایه گذاری، اجرا و ارایه خدمات مرتبط با حوزه مسکن را 

داشته باشد و تمام جوانب سنجیده شود.

 رئیس کانون انبوه سازان:

اقشار پایین توان پرداخت اقساط مسکن ملی ندارند



ایران من ۴

رئیس پلیس آگاهی فرماندهی انتظامی 
استان آذربایجان غربی خبر داد:  

دستگیری قاتل فراری  که پدر زن و 
مادر زن خودش را به قتل رسانده بود 

سرهنگ صادق شــکری رئیس پلیس آگاهی فرماندهی 
انتظامی اســتان در گفتگو با خبرنگار پایگاه خبری پلیس از 
دستگیری قاتل فراری  که پدر زن و مادر زن خودش را به قتل 

رسانده بود، در یکی از روستاهای اطراف ارومیه، خبر داد.
وی در تشریح جزئیات این خبر اظهار داشت: در پی وقوع  
تیراندازی منجر بــه قتل)مادر زن و پــدر زن و مصدومیت 
همسر(  در یکی از روستاهای اطراف  ارومیه، رسیدگی به آن 
در دستور کار ویژه کارآگاهان پلیس آگاهی انتظامی استان 

قرار گرفت.
سرهنگ شکری بیان داشت: با اشراف اطلاعاتی و اقدامات 
فنی پلیس، در نهایت قاتل در مخفیگاهش طی یک عملیات 

ضربتی دستگیر شد.
رئیس پلیس آگاهی فرماندهی انتظامی استان آذربایجان 
غربی با اشــاره به اینکه متهــم انگیزه ارتکابــی را اختلاف 
خانوادگی عنوان داشــت، خاطر نشــان کرد: متهم پس از 
تشــکیل پرونده جهت ســیر مراحل قانونی تحویل مراجع 

قضائی داده شد.
ســرهنگ شــکری در پایان با تاکید بر اینکه مردم عزیز  
همواره باید آستانه صبر و تحمل خود را بالا ببرند، بیان داشت: 
پلیس به طور مستمر برای برقراری نظم و امنیت و برخورد با 
مجرمان آماده بوده و انتظار می رود شهروندان عزیز نیز ضمن 
همکاری مستمر با پلیس، با اطلاع از هرگونه مورد مشکوک 

بلافاصله مراتب را از طریق پل ارتباطی ۱۱۰ اطلاع دهند.

خیرین مازندرانی 154 میلیارد تومان 
به حوزه سلامت استان کمک کردند

دکتر فرهاد غلامی سرپرســت دانشــگاه علوم پزشــکی 
مازندران در همایش استانی تجلیل از نیکوکاران و خیران حوزه 
بهداشت و درمان مازندران با اعلام این که خیران و نیکوکاران 
در سال گذشته ۱۵۴ میلیارد تومان به بخش بهداشت و درمان 
استان کمک کردند، افزود: مشارکت خیران برای ایجاد سرمایه 
گذاری در بخش بهداشــت و درمان در چند ســال اخیر رو به 

افزایش است. 
وی با بیان اینکه خیران حلقه وسط دولت با مردم هستند، 
اظهار داشت: حوزه سلامت به  عنوان یکی از شاخصه های اصلی 
امر توسعه در کشور است و خیرین سلامت ما نقش تاثیرگذار و 

مهم در تامین و ارتقای سطح سلامت در جامعه دارند.
وی با بیان اینکه حوزه سلامت نقش بسیار مهمی در تامین 
و ارتقای سطح سلامت در جامعه دارد، افزود: خیران در ایجاد 
و توسعه زیرساخت های ســلامت در مازندران در حال تلاش 

شبانه روزی هستند.
سرپرست دانشگاه علوم پزشــکی مازندران گفت:خیران 
سلامت مشارکت فعالی در ارایه خدمات و مراقبت های سطوح 

سه گانه نظام سلامت دارند.

رئیس پلیس مبارزه با مواد مخدر استان 
آذربایجان غربی خبر داد:

دستگیری اعضای باند قاچاق مواد 
مخدر

رئیس پلیس مبارزه با مواد مخدر اســتان از دســتگیری 
اعضای باند قاچاق مواد مخدر و کشف ۴ کیلو تریاک و ۳ قبضه 

سلاح جنگی و شکاری در ارومیه، خبر داد. 
به گزارش شــاخه ســبز به نقل از پایگاه خبری پلیس، 
سرهنگ »ابراهیم جلیل پناه« در تشریح جزئیات این خبر 
بیان داشــت: ماموران پلیس مبارزه با مواد مخدر فرماندهی 
انتظامی استان با اشرافیت اطلاعاتی، از انتقال محموله ای از 
مواد افیونی توسط یک باند ۶ نفره قاچاق مواد مخدر مطلع و 

بلافاصله موضوع را در دستور کار خود قرار دادند.
وی افزود: مامــوران در  ورودی به ارومیه اســتقرار یافته 
و حین رصــد و کنترل خودروهای عبوری،  ســه دســتگاه 
خودروی ســواری )پژو پارس، ســمند و ) پژو ۴۰۵( را طی 

هماهنگی با مراجع قضائی متوقف کردند.
رئیس پلیس مبارزه با مواد مخدر اســتان عنوان کرد: با 
هوشیاری ماموران در بازرسی از خودروهای توقیف شده، ۴ 
کیلو گرم تریاک و ۳ قبضه سلاح )۲ قبضه سلاح جنگی و یک 

قبضه سلاح شکاری(  کشف شد.
سرهنگ جلیل پناه با اشاره به دستگیری اعضای باند ۶نفره 
در این خصــوص و تحویل آنها به مراجع قضائــی عنوان کرد: 
قاچاقچیان و سوداگران مرگ برای عملی کردن نقشه انتقال 
مواد افیونی خود باید بدانند که پلیس هیچ زمانی تعطیلی ندارد 

و در تمام ساعات شبانه روز آماده خدمتگذاری به مردم هست.
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مدیر عامل شرکت برق منطقه ای گیلان: با مدیریت مصرف، محیط زیست را مدیریت خواهیم كرد

خبر کوتاه

کوتـاه

بخش عمده ای از اهداف اقتصاد 
مقاومتی با انجام مأموریت های 
سازمان تعزیرات محقق می شود 
آییــن تکریــم و معارفــه مدیــرکل تعزیرات 
حکومتی استان اصفهان برگزار شــد. در این مراسم 
حجت الاســلام و المســلمین جعفری رییس کل 
دادگستری استان اصفهان اقتصاد مقاومتی و اجرای 
سیاســت های آن را نیازمند برنامه ریزی و همکاری 
همه دستگاه دانســت و بیان داشــت: در طول ۴۰ 
ســال پس از پیروزی انقلاب در حوزه های زیادی به 
شــکوفایی و جایگاه مطلوب رسیده ایم و دستاوردها 
غیرقابل انکار است، اما در حوزه اقتصاد و مبارزه همه 
جانبه با فساد نیازمند برنامه ریزی و هماهنگی همه 

دستگاه هستیم.
وی افزود: تحقق اهداف و سیاســت های اقتصاد 
مقاومتی که سالهاســت از تأکیدات رهبری معظم 
انقلاب نیز هست نیازمند وجود یک نگاه واحد در همه 
حوزه هاســت . یکی از موانع بهبود وضعیت اقتصاد، 
تولید، اشتغال و معیشت مردم مسأله قاچاق، احتکار، 
توزیع خارج از شبکه و تعرفه و گران فروشی است که 
تعزیرات حکومتی در خط مقدم مبارزه در این میدان 
است و ضروری است این سازمان با یک نگاه فرابخشی 
و البته همکاری و همراهی همه مسؤولان و سازمان ها 
و ظرفیت سازی متناسب با وسعت استان به صورت 

جدی در این حوزه ورود مؤثر یابد.
ایشان خاطرنشان ساخت: دستگاه قضایی استان 
اعلام آمادگی می نماید که با تمامی ظرفیت های خود 
و همچنین حضور دادســتان ها در سراسر استان به 
میدان عمل آمده و بــا فعالیت های غیرقانونی در این 
حوزه مقابله و برخورد نماید و ضروری اســت تمامی 
اقدامات بازدارنده محســوس و ملموس برای مردم 

باشد.

معارفه سرپرست جدید معاونت 
شهرسازی و معماری شهرداری 

اهواز برگزار شد
با حضور رضا امینی شهردار اهواز، مراسم معارفه 
سرپرست معاونت شهرسازی و معماری و سرپرست 

اداره کل بازرسی شهرداری اهواز برگزار شد.
در این جلســه که با حضور معاونین شــهردار و 
مدیران شهرداری برگزار شد، امینی گفت: تغییرات 
مدیریتی دمیدن روح تــازه به مجموعه های اجرایی 
است که قطعاً باعث افزایش کیفی خدمات می شود 
و لزوماً به معنای نفی مدیران پیشین و ضعف و ناتوانی 
آنها نیســت بلکه تزریق یک روح و انــرژی جدید در 

سیستم مدیریتی است.
وی افزود: استفاده از ظرفیت های جدید به منظور 
پیشرفت در مدیریت شهری اســت که شهرسازی 

شهرداری اهواز نیز از این قاعده مستثنی نیست.
شــهردار اهواز تصریح کرد: اگــر وظایف ذاتی در 
حوزه شهرسازی به خوبی اجرا شود، ما سایر بخش ها 
را در همین قالب و شهر را در همین کاربری می توانیم 
مدیریت کنیم و پس از شکل فیزیکی شهر می توان به 

محتوای آن هم به خوبی پرداخت.
رضا امینی پاســخگویی و تکریم اربــاب رجوع 
در حــوزه شهرســازی را از تمام حوزه هــای دیگر 
ســخت تر و مهم تر خواند و اظهار کرد: رعایت اخلاق 
گرایی، صحت در عملکرد در ارائه خدمات مطلوب و 
همچنین تسلط و اشراف به دانش روز و فن مدیریتی 

و قواعد کاری از ارکان مهم در حوزه شهرسازی است.
شــهردار اهواز در پایان ضمن آرزوی موفقیت و 
سربلندی برای معاونان جدید از زحمات و تلاش های 

بی وقفه معاونان پیشین قدردانی کرد.
گفتنی است امینی در احکام جداگانه ای زارع زاده 
را به سمت سرپرست معاونت شهرسازی و معماری 
و صالحی را به ســمت سرپرســت اداره کل بازرسی 

شهرداری اهواز منصوب کرد.

معاون امور دریایی اداره کل 
بندرامیرآباد اعلام کرد: 

افزایش ۶۹ درصدی پهلوگیری 
شناورهای ورودی به بندر امیرآباد 
حبیب اله طالبی با اشــاره به اینکه بندرامیرآباد 
پرترددترین بندر شــمال کشــور و کانونی مهم در 
تبادلات تجاری با کشورهای حوزه خزر به شمار می 
رود ، اظهار داشت در ســال جاری ۸۱ فروند شناور به 
آب های بندرامیرآباد وارد شــدند که در همسنجی با 
مدت مشابه سال قبل ۶۹ درصد رشد را نشان می دهد.

وی همچنین به خدمات یدک کشی و راهنمابری 
به کشتی ها در این مدت اشــاره کرد که بر این اساس 
میزان این نوع خدمات در سال جاری نسبت به مدت 
مشابه سال گذشــته با رشــد ۵۴ درصدی به ۳۷۶ 

ساعت افزایش یافت. 
لازم به ذکر اســت بندر امیرآباد  بــا دارا بودن ۱۵ 
پســت اســکله و  آبخور ۴,۶  متر از امکان پهلودهی 
انواع شناورهای باری و مســافری به طول ۱۴۰ متر ، 

برخوردار می باشد.

در برهه کنونی که با آلودگی هوا رو به رو هستیم، تلاش برای اســتفاده بهینه از انرژی برق، در واقع تلاش جهت حفظ 
محیط زیست برای نسل کنونی و آیندگان است. »بهمن داراب زاده« مدیر عامل شرکت برق منطقه ای گیلان گفت: در 
دوران کنونی پدیده آلودگی هوا شیوع پیدا کرده، به نحوی که گاها مشاهده می کنیم زندگی روزمره مختل شده و از روال 

عادی خارج شده است. در این شرایط مدیریت مصرف انرژی برق، در واقع مدیریت محیط زیست است.
وی افزود:با استفاده بهینه از انرژی برق، در واقع نیاز به احداث نیروگاه و خطوط انتقال نیروی برق کمتری خواهد بود و 

گامی بزرگ به سوی حفظ محیط زیست برداشته خواهد شد.
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به گزارش شــاخه ســبز به نقل از شرکت 
پتروشیمی اروند، افشــین کیانی، سرپرست 
پتروشــیمی اروند بــا اعلام ایــن خبر گفت: 
»سانتریفیوژ دکانتر« از جمله تجهیزات دوار 
اســت که برای جدا کردن مخلوط های چند 

فازی در صنعت استفاده می شوند.َ
وی افزود: پیش از این، چهار دستگاه دکانتر 
pvcاز آب در واحدpvcبرای جداسازی پودر

نصب شده بود که از ابتدای راه اندازی مجتمع 
به دلیل مشکلات طراحی همواره یکی از موانع 

تولید شناخته می شد.
سرپرســت پتروشــیمی اروند با تشریح 
عملکرد این تجهیزات راهبــردی اضافه کرد: 
این سانتریفیوژها که به عنوان تجهیز راهبردی 
در گروهِ تجهیزات جداســاز قرار می گیرد و در 
واحدهای فرآیندی شــرکت های پتروشیمی 
تولیدکننــده سوسپانســیون پی وی ســی 
 )HDPE( و پلی اتیلن ســنگین )SPVC(
وظیفه جداســازی فاز مایع از جامد را به عهده 
به شرکت های ایرانی سر باز می زنند.تحریم های ظالمانه، صاحبان فناوری از ارائه آن دارد، ازجملــه کالاهایی اســت کــه به دلیل 

کیانی با پراهمیت خواندن داخلی ســازی 
ایــن تجهیــزات به دســت شــرکت های 
دانش بنیــان بومی تصریح کرد: در شــرکت 
پتروشــیمی ارونــد، متخصصــان مجتمع 
پس از یافتن دلایل ریشــه ای این مشکل، با 
همکاری شــرکت ســازنده ۳ دکانتر را مورد 
طراحی مجدد قرار دادند کــه اکنون با نصب 
دکانتر جدید که برای نخســتین بار در کشور 
به دست متخصصان داخلی طراحی، ساخت 
و نصب شده است، افزون بر رفع موانع تولید، 
از خروج ارز از کشور تا ۵۰ درصد در هزینه ها 

صرفه جویی شده است.
وی با تأکید بر اعتماد به شرکت های داخلی 
و دانش بنیان در رفــع موانع تولیــد گفت: با 
افتخار اعلام می کنم تجهیزات ساخته شده به 
دست شــرکت های داخلی عملکردی بهتر از 
دستگاه مشابه خارجی داشته اند و در شرکت 
پتروشیمی اروند بار دیگر با تکیه بر توان و دانش 
شرکت های ایرانی، تحریم ها را بی اثر و از خروج 

ارز از کشور جلوگیری شد.

 »سانتریفیوژ دکانتر« ایرانی پتروشیمی اروند
با موفقیت وارد مدار تولید شد

»سانتریفیوژ دکانتر« شرکت پتروشیمی اروند که برای نخستین  بار در کشور به صورت کامل به 
دست متخصصان داخلی طراحی و ساخت شده است، با موفقیت وارد مدار تولید این مجتمع 

شد. 

آگهی فقدان سند مالکیت پلاک 713/1 اصلی
طی  پور  سلمانی  عباس  مرحوم  ورثه  از  احدی  پور  سلمانی  اله  فضل  آقای 
درخواست وارده شماره ۱۴۱۴ مورخ ۱۴۰۱/۱/۲۸ منضم به دو برگ استشهاد 
محلی که به تایید دفتر اسناد رسمی شماره ۴۱ ایلام رسیده مدعی است سند 
مالکیت ششدانگ یک باب خانه پلاک ۷۱۳/۱ اصلی واقع در ایلام به علت جابه 
جایی مفقود گردیده است که برابر پرونده ثبتی سند مالکیت ششدانگ پلاک 
لذا  است  گردیده  تسلیم  و  ۲ صادر  ثبت ۱۳۱ صفحه ۱۵۷ جلد  ذیل  مذکور 
مراتب در اجرای تبصره ذیل ماده ۱۲۰ آیین نامه قانون ثبت اعلام تا هرکس 
که سند مالکیت نزد وی بوده و یا مدعی انجام معامله می باشد ظرف مدت ده 
روز از تاریخ انتشار این آگهی اصل سند مالکیت و یا سند معامله را به اداره ثبت 
اسناد و املاک شهرستان ایلام ارائه نماید در غیر اینصورت پس از انقضای مهلت 

قانونی نسبت به صدور سند مالکیت المثنی اقدام قانونی بعمل خواهد آمد.
رستمی – رئیس ثبت اسناد و املاک شهرستان ایلام

شهردار نجف آباد در راستای حرکت جریان خدمت،با حضور 
در میز خدمت شــهرداری نجف آباد در مسجد امام جعفر صادق 
)ع( پس از اقامه نماز سیاسی عبادی جمعه به صورت مستقیم با 

مردم گفتگو کرد.
مدیر اداره ارتباطــات و امور بین الملل شــهرداری نجف آباد 
خاطرنشان کرد: پس از اقامه نماز دشمن شکن جمعه در مصلی 
نماز جمعه، عبد الرسول امامی شــهردار نجف آباد، بعد از تقدیر 
و تشکر از نمازگزاران و روزه داران پیرامون نگاه یکسان مدیریت 
شــهری به کل مناطق پنج گانه بــه ایراد ســخن پرداخت و در 
خصوص اتمام پروژه های نیمه تمام شهر توضیحاتی ارائه نمود و 

سال ۱۴۰۱را سال اتمام پروژه های نیمه تمام معرفی کرد.
مصطفی حیدری ادامه داد: حضور شــهردار نجف آباد در نماز 
جمعه و در میان مردم با اســتقبال مردم همراه بود و ســؤالات و 
دیدگاه های متعددی از ســوی مردم ارائه شد که از سوی ایشان 
و مدیر منطقه ۴ شهر نجف آباد پاسخ ها لازم ارائه شد و دستورات 

لازم در خصوص پیگیری درخواست های مردمی صادر شد.
وی،با بیان اینکه اهم ســوالات در مورد نحوه و میزان فعالیت 
هــای فرهنگی بوده اســت، تصریح کــرد: افزایــش اختیارات 

مدیران مناطق و ارزش گذاری بیشــتر برای مناطق، زمین های 
غرب یزدانشــهر، ســاماندهی وضعیت ســگ های بلاصاحب، 
ورودی منطقه ۴ و تابلوی ورودی شــهر، تعیین تکلیف ســوله 
رها شــده آموزش و پرورش، تعمیر ترانشــه ها، وضعیت حمل و 
نقل عمومی منطقه ۴، عدم ورود ماشین آلات سنگین به شهر و 
ایجاد پارکینگ از جمله دیگر درخواست ها و پرسش های مردم از 

شهردار نجف آباد بوده است.
حیدری در ادامه خاطرنشان کرد: شهردار نجف آباد با عنایت 
به فرمایشــات رهبر معظــم انقلاب در خصوص جهــاد تبیین 
و ایجــاد امید و نشــاط در جامعه از طریق تبیین دســتاوردها و 
اقدامات مسؤولان در عرصه خدمتگذاری به مردم، دستاوردهای 
شــهرداری در دوره جدید را برای مردم تبیین کــرد. مدیر اداره 
ارتباطات و امور بین الملل شــهرداری نجف آباد اظهار کرد: یکی 
از درخواســت های مردم در خصوص افزایــش توانمندی های 
مالی شهرداری یزدانهشر بوده و در همین راستا امامی از افزایش 
بودجه یزدانشــهر از ۲۱ میلیارد تومان به ۶۰ میلیارد تومان در 

سال ۱۴۰۱ خبر داد.
حیدری با اشــاره به اینکه جریان خدمت شهرداری همواره 
در ارتباط با مردم برای خدمت گذاری بیشــتر و رسیدگی بدون 
واســطه به دغدغه های مردمی بوده اســت، گفت: همشهریان 
عزیز باید مطالبات خود را ناظر به اختیارات و وظایف شــهرداری 
و مدیریت شــهری مطرح کنند و قطعا مدیریت شهری در انجام 
وظایف خــود بر مبنــای اختیاراتی که دارد از انجــام هیچگونه 

خدمتی فروگذار نخواهد بود.

میزخدمتشهردارینجفآباددرمصلینمازجمعهدرمیانمردم

مدیرکل بنیاد مسکن گلستان گفت: ۳۱۹ روستای گلستان 
در معرض مخاطرات مختلف بوده که ۱۱۱ روســتا ایمن سازی 

شده و ۲۰۸ روستا نیازمند ایمن سازی است.
ســیدمحمد حســینی در گفتگو  اظهارکرد: ۳۱۹ روستای 
گلســتان در معرض مخاطرات مختلف از جمله رانش، ســیل، 
سیلاب، فرونشســت، فروچاله و غیره داشــته که با هماهنگی 
استانداری و پژوهشکده سوانح طبیعی کشــور وابسته به بنیاد 
مسکن توانستیم مطالعات ایمن ســازی ۱۴۹ روستا را با تامین 

اعتبار انجام دهیم.
مدیرکل بنیاد مسکن گلســتان افزود: به تناسب مطالعات، 
پروژه های ایمنی هم به استانداری اعلام شــد که نیاز به اجرای 

زهکشی، دیوار حائل، شــمع کوبی، پل، آبراهه و کانال ها و پروژه 
های رفع خطر دیگر نیاز دارد.وی بیان کرد: از مجموعه روستاهای 
در معرض خطر، ۱۱۱ روســتا ایمن سازی شــده و ۲۰۸ روستا 

نیازمند ایمنی سازی است.
حسینی گفت: اغلب روســتاها در نوار۰ شمالی و شرقی واقع 
شده ۲۴۹ در این مناطق قرار دارد.مدیرکل بنیاد مسکن گلستان 
اضافه کرد: ۵۸ روســتا در جنوب اســتان رانش داشته، چندین 
روســتا در کلاله و مراوه تپه دچار فرونشســت بــوده و برخی از 

روستاها هم چند مخاطره ای هستند.
وی ادامه داد: در سفر رئیس جمهور ۵۵ میلیارد تومان اعتبار 
میلیارد تومان تخصیص یافته استبرای ایمن سازی این روستاها مصوب شــد که در این راستا ۲۰ 

 مدیرکل بنیاد مسکن گلستان:

۲۰۸ روستای گلستان نیازمند ایمن سازی هستند

علی اکبــر مویدی معاون ترویــج و آموزش 
وزارت جهــاد کشــاورزی از ســایت الگویی 
محصول ســالم انگور ایوان ویژه طرح توانمند 
ســازی زنان در ترویج فرهنگ تولید و مصرف 

محصول استاندارد و گواهی شده بازدید کرد.
وی در این بازدید، نشان استاندارد تشویقی 
محصول ســالم به ســرکار خانم »زیبا قاسمی 

ماژین« مجری ســایت الگویی محصول سالم 
انگور و از باغداران پیشــرو شهرستان ایوان به 

صورت نمادین تحویل داد.
وی در این بازدید که با حضور مدیران ترویج 
کشاورزی، جهاد کشــاورزی شهرستان ایوان، 
روســای ادارات و مراکز و کارشناسان مسئول 
پهنه انجام گرفت ضمن تقدیر و تشکر از تمامی 

عوامل و دســت اندرکاران این پــروژه بر لزوم 
تکمیل زنجیره تولیــد و بازاریابی محصولات 
سالم در تلفیق با گردشــگری کشاورزی تاکید 

کرد.
مویدی در ادامه بــا اعلام این خبــر افزود: 
اســتان ایلام به عنــوان یکــی از پایلوت های 
طرح های توسعه ترویجی، پایگاه های نوآوری 

ترویجی و کاروان هــای بهره وری در کشــور 
خواهد بود.

در سال زراعی گذشته زنان روستایی استان 
ایلام در ســایت های الگویی محصول ســالم 
ضمن کســب آموزش های ترویجــی موفق به 
دریافت ۱۰ عنوان نشان استاندارد تشویقی در 

محصولات باغی و زراعی شده اند

رییس آموزش وترویج وزارت جهاد کشاورزی خبر داد:

ایلامیکیازپایلوتهایترویجکشاورزیاست

مدیرعامل شرکت آب منطقه ای ایلام گفت: استان ایلام با ۴۶ درصد کاهش 
بارندگی در ســال جاری رتبه اول خشکسالی کشــور را دارد. به گزارش روابط 
عمومی شرکت آب منطقه ای استان ایلام، علی پوراحمد افزود : در حال حاضر 
مساحت ۲۰ هزار کیلومتر مربعی استان درگیر خشکســالی گسترده شده و 

متاسفانه از هلیلان تا دهلران را در بر گرفته است.
وی اظهار داشت: کاهش بارندگی علاوه بر تاثیر سو بر طبیعت استان، سبب 
افت شــدید منابع آب های ســطحی و زیرسطحی شــده و به تبع آن صنعت، 
کشاورزی و محیط زیســت را به شــدت تحت تاثیر قرار داده و طبیعتا در ادامه 

امنیت غذایی و معیشت مردم  نیز دچار مشکل خواهد شد.
مدیرعامل شــرکت آب منطقه ای ایلام تاکید کرد : وضعیت استان از لحاظ 
بارش ها بسیار نگران کننده و خشکسالی پیاپی استان را در حالت بحرانی قرار 

داده است.
وی ادامه داد: میزان بارش های ســال زراعی جــاری در ایلام تاکنون ۱۸۱ 
میلیمتر بوده که این میزان نســبت به بلند مدت ۴۶ درصد و نســبت به سال 
گذشته که خشکترین سال نیم قرن گذشته نامگذاری شده ۴۲ درصد کاهش 

نشان می دهد.
پوراحمد خاطر نشان کرد: دوسال پیاپی خشکسالی منابع آبی استان را تحت 
تاثیر قرار داده که ماحصل آن کاهش رواناب رودخانه ها بعضا تا ۸۲ درصد، کاهش 
محسوس آبدهی چشــمه ها، افت ســطح تراز آب زیر زمینی و کاهش حجم 
سدهای استان به حدود ۴۶ درصد بوده اســت، که با شروع فصل گرم و افزایش 
تبخیر و از طرفی افزایش مصرف این ناترازی بین منابع و مصارف بیشتر خواهد 

شد.

مدیرعامل شــرکت آب منطقه ای ایلام عنــوان کرد: تغییر اقلیــم و بروز 
سیکلهای مکرر خشکسالی و ترسالی و همچنین عدم توزیع مناسب مکانی و 
زمانی بارشها و توپوگرافی خشن استان، ما را ناگزیر به اجرای سدهای مخزنی 

برای مهار روانابها و استفاده از آن در زمان کم بارشی و خشکسالی خواهد نمود.

 مدیرعامل شرکت آب منطقه ای ایلام خبر داد :

ایلام رتبه اول خشکسالی کشور با 4۶ درصد کاهش بارندگی



ثبت  نام اعتکاف رمضانیه قم تا ۳ اردیبهشت  ادامه دارد

خبر

شهرداری قم آماده همکاری 
با جهاد دانشگاهی در مباحث 
مربوط به مدیریت شهری است

ش��اخه س��بز -   ش��هردار قم با تأکید بر آمادگی 
ش��هرداری در همکاری و تعامل با جهاد دانشگاهی 
واحد قم، گفت: مباحثی مانند  مدیریت پس��ماند و 
هوشمندسازی از مسائلی بوده که می تواند به تقویت 
همکاری های بین شهرداری و جهاد دانشگاهی قم 

 منجر شود. 
ب��ه گزارش ش��اخه س��بز ، دکتر س��یدمرتضی 
سقائیان نژاد در سی و ششمین جلسه رسمی و علنی 
شورای اسلامی شهر قم در سالن  جلسات ساختمان 
شهید باکری این شورا، با تأکید بر اهمیت عمق بخشی 
به ظرفیت های علمی و فرهنگی موجود در شهر قم، 
 اظهار داشت: هدف از تشکیل جهاد دانشگاهی، دست 
گذاش��تن به نقاط و مباحثی بوده که مراکز دیگر از 

انجام آن عاجز بودند. 
وی با بیان اینکه جهاد دانشگاهی، دارای پیشوند” 
جهاد” بوده و باید نحوه فعالیت و اقدامات آن متفاوت 
از دانشگاه های معمول و  رایج کشور باشد ابراز کرد: 
برخ��ی از اقدامات��ی که در جهاد دانش��گاهی انجام 
می ش��ود به صورت موازی توسط سایر مراکز  علمی 

نیز در حال انجام است. 
ش��هردار قم با تمجی��د از موفقیت ه��ای جهاد 
دانشگاهی قم در سلول های بنیادی و درمان ناباوری، 
افزود: جهاد دانش��گاهی قم در این  حوزه ها عملکرد 
درخش��انی داش��ته و جا دارد این نقاط قوت تقویت 

شود. 
وی با تأکید بر حمایت شهرداری قم از طرح های 
جهاد دانشگاهی در حوزه مدیریت شهری، ادامه داد: 
شهرداری قم آمادگی  دارد در مباحثی که موردنیاز 
است از ظرفیت تحقیقاتی و فناوری جهاد دانشگاهی 
قم در عرصه خدمات رسانی بهتر به  شهروندان بهره 

ببرد. 
دکتر س��قائیان نژاد با تأکید دوب��اره بر آمادگی 
شهرداری قم در همکاری و تعامل با جهاد دانشگاهی 
واحد قم، گفت: مباحثی مانند  مدیریت پس��ماند و 
هوشمندسازی از مسائلی بوده که می تواند به تقویت 
همکاری های بین شهرداری و جهاد دانشگاهی قم 

منجر  شود. 

رئیس اداره راهداری وحمل ونقل 
جاده ای سلفچگان خبرداد : 

اجرای عملیات تکمیلی پل زیر 
گذر راهجرد- سلفچگان  

   ش��اخه س��بز -  محمدرضا قزوینیان عنوان کرد: 
درقالب طرحی امانی وبا به��ره مندی از 7 نفر عوامل 
اجرای��ی و 5 دس��تگاه  انواع ماش��ین آلات راهداری، 
عملیات خاکبرداری و تس��طیح محیطی پل زیرگذر 

راهجرد- سلفچگان، درحال اجراست  
به گزارش شاخه سبز به نقل از  روابط عمومی اداره 
کل راه��داری و حم��ل ونقل ج��اده ای اس��تان قم ، 
درراس��تای تامین ایمنی و  تس��هیل ترافیک دریکی 
ازمهمترین کریدورهای ترانزیتی کشور، طرح تکمیل 
مس��تحدثه پل زیرگذر راهجرد- س��لفچگان درحال 

 اجراست. 
رئی��س اداره راه��داری و حم��ل ونق��ل جاده ای 
سلفچگان ضمن اعلام این خبر اضافه کرد: با توجه به 
اجرای طرح احداث پل  زیرگذرراهجرد- سلفچگان که 
طی دی ماه س��ال گذشته، سازه آن تکمیل و ترافیک 
درمسیر مستقیم هدایت شد، عملیات تکمیلی  آن از 

اسفندماه 1400 آغاز شد. 
محمدرضا قزوینیان ادامه داد: درراس��تای اجرای 
طرح تکمیلی پل زیرگذر راهجرد- سلفچگان، عملیات 
خاکبرداری و تس��طیح  محیطی آن ب��ه طور امانی و 
بااستفاده ازتوان فنی عوامل و ماشین آلات اداره متبوع، 

اجرایی شد. 
وی درخصوص مشخصات اجرایی این پروژه امانی 
اظهار داش��ت: ط��رح تکمیلی پ��ل زیرگذرراهجرد- 
س��لفچگان، دردو دامنه  شمالی و جنوبی پل، درحال 
اجراس��ت که تاکن��ون به می��زان 90 درصد عملیات 
خاکبرداری و تسطیح دامنه شمالی آن اجرا شده  است. 

قزوینیان افزود: به منظور تسطیح دامنه جنوبی پل 
نی��ز تاکنون اف��زون ب��ر یکه��زارو 500 متر مکعب 

خاکبرداری صورت گرفته  است. 
رئی��س اداره راه��داری و حم��ل ونق��ل جاده ای 
سلفچگان با یادآوری آنکه ادامه عملیات تکمیلی پل 
زیرگ��ذر راهجرد- س��لفچگان،  منوط ب��ه جابجایی 
تاسیس��ات زیربنایی ) لول��ه گاز و فیبر نوری( واقع در 
محل پروژه است خاطر نشان ساخت: تاکنون به میزان 
 ده درصد عملیات خاکبرداری دردامنه جنوبی پل انجام 
گرفته که درصورت جابجایی تاسیات زیربنایی، نسبت 
به تکمیل  عملیات خاکبرداری و تس��طیح محیطی 

پیرامون پل اقدام خواهد شد. 
محمدرض��ا قزوینی��ان بازه زمان��ی تکمیل پروژه 
خاکبرداری و تس��طیح محیطی این پل را س��ه ماهه 
ارزیابی و افزود: درصورت  جابجایی تاسیسات زیر بنایی 
توسط دس��تگاههای ذی ربط، این اداره آمادگی دارد 
ظرف مدت دوماه، نس��بت به تکمی��ل  خاکبرداری و 

تسطیح محیطی پل اقدام کند. 
وی تع��داد عوامل فنی درگیر طرح را 7 نفر اعلام و 
افزود: طی اجرای این عملیات، به طور متوسط، روزانه 
5 دستگاه انواع  ماشین آلات راهداری) بولدزر، گریدر، 
کمپرسی، لودر، بیل مکانیکی و...( مورد استفاده واقع 

می شود. 
قزوینی��ان درخاتمه ضمن درخواس��ت از تمامی 
کاربران جاده ای به لزوم رعایت جوانب ایمنی، تصریح 
کرد: هرنوع تغافل  نسبت به اجرای مقررات ترافیکی، 
بخص��وص توس��ط رانندگانی ک��ه از مح��ل اجرای 
پروژه ه��ای عمرانی تردد م��ی نمایند، ضمن  افزایش 
احتمال وقوع حوادث جبران ناپذیر، موجب تاخیر در 

تکمیل طرح می شود. 
شایان ذکر اس��ت پل باکس��ی زیر گذرراهجرد- 
س��لفچگان، به طول 12متر و دهانه 8 متر، با اعتباری 
بالغ بر 15 میلیارد ریال  احداث و س��ازه آن در دی ماه 
1400تکمیل و نس��بت به هدایت ترافیک درمس��یر 

مستقیم اقدام شد.  
ای��ن پل در ابتدای حوزه راههای اس��تان) بزرگراه 

اراک- قم ( و 50 کیلومتری شهر قم قراردارد. 

شاخه سبز - روابط عمومی ستاد مرکزی اعتکاف قم در اطلاعیه ای اعلام کرد: ثبت نام مراسم معنوی اعتکاف رمضانیه در  قم که از 2۶ 
فروردین ماه آغاز شده تا سوم اردیبهشت ماه ادامه خواهد داشت. به گزارش شاخه سبز به نقل از پایگاه اطلاع رسانی ستاد مرکزی اعتکاف 

استان، علاقه مندان جهت شرکت در این آیین  معنوی می توانند مراحل ثبت نام خود را از طریق سایت  www.itikaf.ir  پیگیری کنند. 
  مراسم اعتکاف در ماه رمضان از ششم تا هشتم اردیبهشت ماه، مصادف با 24 تا 2۶ رمضان برگزار خواهد شد. 

WWW.SHAKHESABZ.IR

 سال هجدهم - شماره 4230 
315 فروردین 1401 خبر

SHAKHESABZ@GMAIL.COM

شاخه سبز - استاندار قم گفت: موضوع جذب 
س��رمایه گذاران خارجی در اس��تان و حمایت از 
ایشان به طور ویژه در دستور  کار قرار گرفته است 
و مس��ائل و امور مرتبط ب��ا این بح��ث در جریان 
برگزاری جلسه های کارشناسی به صورت مستمر 

تا  رسیدن به نقطه مورد نظر دنبال می شود. 
به گزارش ش��اخه س��بز ، س��ید محمد تقی 
ش��اهچراغی روز سه ش��نبه در جلس��ه تسهیل 
فرصت های س��رمایه گذاری خارجی در قم  بیان 
کرد: مسلمانان و شیعیان کشورهای همسایه به 
دلیل باورهای دینی و اعتق��ادی، علاقه زیادی به 
س��رمایه گذاری و انجام  فعالیت های اقتصادی در 
قم دارند که باید از این ظرفیت ویژه  به بهترین نحو 
ممکن برای توسعه س��طح تولید و اشتغال استان 

 استفاده کرد. 
وی اف��زود: اگر با ن��گاه به فرصت  ایجاد ش��ده  
در دولت س��یزدهم برای تقوی��ت همکاری های 
اقتصادی با کشورهای همسایه، از  ظرفیت حضور 
س��رمایه گذاران خارجی به ش��یوه ای مناس��ب 
استفاده ش��ود،  تحولی مهم در حوزه فعالیت های 

تولیدی و صنعتی  استان رخ خواهد داد و این مساله 
شکوفایی هرچه بیشتر اقتصاد قم را درپی خواهد 

داشت. 
وی با اش��اره به این که قانون ملاک عمل همه 
بخش های استان در تسهیل ش��رایط و استقبال 
از س��رمایه گذاران خارجی اس��ت،  تاکید کرد: از 
تجربه موفق برخی از استان های کشور در جذب 
حداکثری س��رمایه گذاران خارجی از کشورهای 
مسلمان و  همسایه برای تقویت جایگاه قم در این 

بخش استفاده می کنیم. 

شاهچراغی با بیان این که هدف دولت سیزدهم 
رفع موانع موجود بر س��ر راه انج��ام فعالیت های 
اقتصادی  اس��ت، گفت: حل  مسائل و مشکل های 
پیش روی س��رمایه گذاران خارج��ی را به صورت 
مستمر در اس��تان و در مواقع لزوم در سطح ملی 
دنبال  خواهیم کرد و اجازه توقف کارها به دلیل کم 

کاری هیچ دستگاه اجرایی را نخواهیم داد. 
وی اف��زود: پیگیری کاره��ا در این بخش تنها 
با نام��ه و مکاتبه اداری درس��ت نمی ش��ود و نیاز 
اس��ت که امور مرتبط با تسهیل  ش��رایط حضور 

سرمایه گذاران خارجی در استان و فعالیت ایشان 
به صورت مستمر و میدانی تا رس��یدن به نتیجه 

مورد نظر  در کوتاه ترین زمان ممکن،  دنبال شود. 
وی ادامه داد: برای موفقیت راهبردهای تعیین 
شده در این موضوع نیاز اس��ت تا طرح های مورد 
نظر استان برای جذب  س��رمایه گذاران خارجی 
با توجه به اولویت بندی ه��ای صورت گرفته برای 
علاقه مندان تبیین شود، همچنین تمامی سرمایه 
 گذاران خارجی که هم اکنون در قم فعال هستند 
شناسایی شوند و مسائل و مشکل های هرکدام از 

آن ها مورد توجه قرار گیرد. 
استاندار قم با اشاره به این که مسائل استان در 
دولت س��یزدهم با نگاه جدید و با رویکرد برطرف 
کردن موانع و مش��کل ها  دنبال می ش��ود، گفت: 
موضوع جذب س��رمایه گذاران خارجی در استان 
و حمایت از ایش��ان به طور ویژه در دستور کار قرار 
 گرفته اس��ت و مس��ائل و امور مرتبط با این بحث 
در جریان برگزاری جلس��ه های کارشناس��ی به 
صورت مستمر تا رسیدن به  نقطه مورد نظر دنبال 

می شود. 

استاندار قم:  

جذب سرمایه گذاران خارجی در استان در دستور کار قرار 
گرفته است

مدیرکل دامپزشکی قم: 

ذبح دام سبک در قم ۶۶ درصد افزایش یافت
شاخه سبز - مدیرکل دامپزشکی قم گفت: 
سال گذشته 727 هزار راس دام سبک شامل 
گوسفند و بز در کشتارگاه های این  استان ذبح 
شد که نسبت به س��ال 99، ۶5 درصد افزایش 

نشان می دهد. 
   به گزارش ش��اخه س��بز ، مه��دی رفیعی 
محمدی روز سه شنبه در گفت وگو با خبرنگار 
ایرنا، افزود: 19 هزار و 190 راس  دام س��نگین 
شامل گاو و گوساله نیز کشتار شده که نسبت 

به سال 99، 58 درصد افزایش یافته است. 
وی اضافه کرد: سال گذشته در خط کشتار 
دام، 250 تن گوشت فاس��د و غیربهداشتی و 
2۶0 تن آلایش دامی غیربهداش��تی  معدوم 

شده است. 
وی عل��ت افزای��ش کش��تار دام س��بک و 
س��نگین را ناش��ی از افزایش قیمت نهادها و 
خشکسالی درسال گذشته دانست و گفت: با 
 چنین شرایطی نگه داشتن دام برای دامداران 
به صرفه نبود و دامداران تمایل به تعدیل تعداد 

دام داشتند. 
رفیعی بی��ان کرد: در کش��تارگاه طیور نیز 
11 میلیون و ۳۳7 هزار قطعه طیور کشتار شد 
که نسبت به سال 99، 4 درصد  افزایش نشان 

می دهد. 
به گفته وی،  لاشه مرغ گوشتی ضبط شده 

در کشتارگاه طیور نیز 114 تن بوده است. 
وی خاطرنش��ان ک��رد: تکمی��ل ط��رح 
پیش س��رد لاش��ه گوش��ت دام، اجرای طرح 
خودکنترل��ی معیارهای بهداش��تی از طریق 
 نمونه برداری از قس��مت های مختلف، نصب 
دوربین های مداربسته برخط و نصب سیستم 
مانیتورینگ دم��ا به صورت برخ��ط از  جمله 
اقدامات شاخص در کشتارگاه های دام جاهد 

و پرتو بود که سال گذشته انجام شد. 
مدیرکل دامپزشکی قم افزود: در کشتارگاه 
دام پرت��و خ��ط جدی��د کش��تار دام س��بک 
نصب ش��ده و امیدواریم در یک م��اه آینده به 
 بهره برداری برسد و سردخانه پیش سرد نیز در 

مرحله تکمیل است. 
وی اضافه کرد: بهره برداری از واحد تبدیل 
ضایعات دامی در کش��تارگاه جاهد که امکان 
تولید پودر گوش��ت، خون، استخوان و  چربی 

احشایی را دارد از دیگر طرح هایی بود که سال 
گذشته به بهره برداری رسید. 

ب��ه گفت��ه وی، درکش��تارگاه جاهد خط 
کشتار دستی حذف و اتوماتیک شد و شرایط 

کشتارگاه به شرایط استاندارد تبدیل گردید. 
رفیعی گفت: در کش��تارگاه طی��ور بهاران 
نیز  نصب دوربین مداربسته به صورت برخط، 
اجرای طرح خودکنترلی معیارهای  بهداشتی 
و افزایش ظرفیت اتاق س��رد به میزان مناسب 
برای افزایش سرعت کشتار از جمله اقدامات 

بود. 
وی افزود: اواخر س��ال گذش��ته کشتارگاه 
مهر زمس��تانه نی��ز اقداماتی برای بهس��ازی 
انجام داد و در همین راس��تا بازدیدهای فنی  و 
کارشناسی انجام و نقشه اصلاحیه کشتارگاه 
از ط��رف دامپزش��کی تایید ش��د و بهره بردار 
در حال رفع نواقص اس��ت که  به محض تایید 
پروانه بهداشتی این کشتارگاه به چرخه تولید 

برمی گردد. 
به گفته وی، با حل شدن مشکلات حقوقی 
و فعال شدن کشتارگاه مهر زمستانه،  ظرفیت 
کشتارگاه طیور در اس��تان قم به 2  کشتارگاه 

فعال می رسد. 

فرمانده سپاه قم: 

فرماندهان شجاع ارتش موجب وحشت 
استکبار شدند

شاخه سبز - فرمانده سپاه امام علی بن ابیطالب)ع( 
قم در پیامی به مناسبت روز ارتش آورده است: ارتش با 
رزمندگان  مومن و فرماندهانی شجاع و ولایتمدار، لرزه 
به تن تمامی زیاده خواهان و مستکبران جهان انداخته 

است. 
به گزارش ش��اخه سبز به نقل ازروابط عمومی سپاه 
قم، در پیام س��ردار محمدرضا موحد آمده اس��ت: 29 
فروردی��ن م��اه روزی  افتخار آمیز و عزتمن��د در تاریخ 
شکوهمند جمهوری اسلامی است که یادآور تیزبینی 
بنیانگذار کبیر جمهوری اس��لامی ایران  حضرت امام 
خمین��ی )ره( به ش��مار م��ی رود که ط��ی آن در اوج 
فتنه انگیزی منافقین و دشمنان قسم خورده  این مرز و 
بوم  مبنی بر انحلال ارتش، با پیام تاریخی و حکیمانه خود 
در نامگذاری روزی به نام روز ارتش جمهوری اسلامی، 
روح تازه ای  در کالبد ارتش و ارتش��یان غیور، اس��توار و 

مومن ایران اسلامی دمید. 
پیام ادامه یافته اس��ت: این اقدام حیاتی باعث ظهور 
سرفصلی نوین در تاریخ ارتش قهرمان جمهوری اسلامی 
ایران در  مقابله با جبهه  وسیع دشمنان و همراهی مردم 

عزیزمان گردید. 
پیام می افزاید: ارتش در مبارزه با ضدانقلاب از همان 
روزهای اول، ایستادگی تاریخی و مثال زدنی در مقابل 
تجاوز بعثی ها،  برقراری امنیت آس��مان ایران عزیز در 
طول 44 سال با گشت های شبانه روزی نیروی هوایی و 

چشمان بیدار پدافند، پیش  قراول است. 
پیام حاکی است: به اهتزاز درآوردن پرچم اقتدار ایران 
در آب های آزاد و پهنه اقیانوس ها، آمادگی دائمی همه 
نیروها برای  برخورد با هرگونه تجاوز، سازندگی و کمک 
به هموطنان در مناطق سیل زده و زلزله زده و همچنین 
مقابله با ویروس  منحوس کرونا و در نهایت تقدیم نمودن 
بیش از 48 هزار ش��هید گلگون کفن که اسطوره هایی 
همچون سپهبد شهید صیاد  شیرازی در آسمان پر افتخار 
آن می درخش��ند، نیز مصداق بارز و تبلور شعار انقلابی 
ارتش فدای ملت بوده، که تنها بخشی  از نتایج تصمیم 

آن اراده حکیمانه حضرت روح الله است. 
فرمانده سپاه قم خاطرنشان کرده است: ارتش مردمی 
و مکتبی و سرافراز و متکی بر تجارب درخشان جنگ و 
دوران دفاع  جانانه از انقلاب اسلامی و با رزمندگان مومن 
و فرماندهانی شجاع و ولایتمدار، امروزه لرزه به تن تمامی 
زیاده خواهان و  مس��تکبرین جه��ان انداخته و تعریفی 

دقیق از ارتش را به جهانیان دیکته کرده است. 
در بخش پاپانی پیام آمده است: سپاه علی بن ابی طالب 
قم با تعظیم به مقام شامخ شهیدان همیشه جاوید ارتش، 
این روز  فرخنده را به آحاد رزمندگان غیور ارتشی و ملت 

شریف ایران تبریک و تهنیت عرض می کند. 

رییس دانشگاه علوم پزشکی قم: 

چهار نفر از بیماران مبتلا به کرونا در 
قم بدحال هستند

شاخه سبز - رییس دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: 
در حال حاضر چهار نفر از بیماران مبتلا به کرونا که در 

مراکز درمانی  قم بستری هستند، بدحال می باشند. 
به گزارش شاخه سبز به نقل از روابط عمومی دانشگاه 
علوم پزش��کی ق��م، مهدی مصری با اش��اره به آخرین 
وضعیت کووید19  در قم، افزود: در 24 ساعت منتهی به 
بیست و نهم فروردین ماه جاری، 40 بیمار با علایم ابتلا 
به کرونا به صورت س��رپایی  پذیرش که از این تعداد 17 

نفر بستری شدند. 
وی اضافه کرد: 12۶ بیمار مشکوک با علایم ابتلا به 

کرونا در بیمارستان بستری هستند. 
وی خاطرنشان کرد: در 24 ساعت منتهی به بیست 
و نهم فروردین ماه 1401، هیچ بیمار مبتلا به کرونا در 

قم فوت نکرد. 
مصری بیان کرد: در این مدت از 119 نفر تست کرونا 

گرفته شد که 12 مورد مثبت گزارش شد. 
به گفته وی، مجموع واکس��ن تزریق شده کرونا در 

استان قم یک میلیون و 84۶ هزار و ۶75 دُز است. 

خبر آیت الله سیدمحمد سعیدی  :  

کلانتری های ویژه بانوان  در سطح کشور راه اندازی شوند  

شاخه س��بز - تولیت آستان مقدس 
حضرت فاطمه معصوم��ه)س( با ابراز 
تمجی��د از راه اندازی کلانت��ری ویژه 
بانوان و حف��ظ  کرامت زنان در ش��هر 
مش��هد گفت: این قبیل از کلانتری ها 

باید در سطح کشور راه اندازی شوند. 
آیت الله س��یدمحمد س��عیدی روز 
دوش��نبه در دیدار با حجت الاس��لام 
ادیانی رییس عقیدتی سیاس��ی ناجا، 
در س��الن محراب حرم  مطه��ر، افزود: 
فعالیت کلانتری های ویژه بانوان یکی 
از نیازهای کش��ور در راستای خدمات 

رسانی مطلوب تر به مردم است. 
وی ادام��ه داد: نی��روی انتظامی از 

ابتدای تاس��یس خود در مسیر رشد و 
تعالی حرکت نموده و هم اکنون به یک 
نیروی قدرتمند  و مقتدر تبدیل ش��ده 
که باعث ایج��اد رعب و ت��رس در دل 

خلافکاران شده است. 
ام��ام جمعه ق��م با ابراز خرس��ندی 
از حض��ور روحانی��ون در بخش های 
عقیدتی سیاس��ی ناجا، اضاف��ه کرد: 
حضور ط��لاب در ای��ن  مجموع��ه و با 
هدف افزایش روح معن��وی و اخلاقی 
یک اقدام ارزش��مند و فراگیر در سطح 

نیروی انتظامی می باشد. 
تولی��ت آس��تان مق��دس حضرت 
فاطمه معصوم��ه)س( با بی��ان اینکه 

پاس��داری از مرزها و امنی��ت مردم و 
کش��ور که یکی از  مصادیق مهم آن در 
نیروی انتظامی تبلور پی��دا کرده یک 
تکلیف ملی اس��ت، اضافه کرد: یکی از 
مباحث و توصیه های مه��م در  ادعیه 
و روایات دینی، دعا ب��رای مرزداران و 

پاسداران امنیت است. 
سعیدی با ابراز خرسندی از روحیه 
بالایی مرزداران کش��ور، عن��وان کرد: 
نیروی انتظام��ی در راس��تای تربیت 
و رش��د نیروهای  خ��ود در بخش های 

نظامی، سیاسی و عقیدتی تلاش کند. 
وی همچنی��ن اظهار داش��ت: یکی 
از مختص��ات مه��م نظ��ام جمهوری 

اس��لامی درهم آمیختگی بین مردم و 
روحانیت است. 

رییس س��ازمان عقیدتی سیاس��ی 
ناجا نی��ز در این دی��دار، تاکی��د کرد: 
حض��ور علم��ا و روحانی��ت در تاریخ 
انتظامی کشور نقطه  عطف و درفرآیند 
روبه رو رش��د و توس��عه این نیرو بوده 

است. 
حج��ت الاس��لام س��یدعلی رض��ا 
ادیانی بیان داش��ت: نی��روی انتظامی 
طی س��الهای اخیر گام های بلندی در 
راس��تای تقویت بعد  معنوی و اخلاقی 
برداش��ته که نمونه و مصداقی از عمل 

به شعائر دینی بوده است. 



سرپرست شورای تبلیغات اسلامی قم : 

همه ظرفیت های قم برای برگزاری 
باشکوه راهپیمایی روز قدس به کار 

گرفته شود

سرپرست ش��ورای هماهنگی تبلیغات اسلامی 
قم گفت: همه نهادها، س��ازمان ها و دستگاه های 
اجرایی استان از ظرفیت های خود برای  برگزاری 
ش��کوهمند راهپیمایی روز جهانی قدس استفاده 

کنند . 
حمزه بهش��تی روز سه ش��نبه در جلسه ستاد 
بزرگداشت روز جهانی قدس درسالن جلسه های 
شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی قم، با  تاکید بر 
بهره گیری از ظرفی��ت راهپیمایی روز قدس برای 
آگاه کردن عموم اف��راد از توطئه های دش��منان 
افزود:  در ه��ر نهاد، س��ازمان و  یا دس��تگاهی که 
مشغول به خدمت هس��تیم، از فرصت ها استفاده 
و فقط به زیباس��ازی محیط و تزئین��ات ظاهری 
اکتفا نکنیم بلکه با  دعوت از اس��تادان و سخنرانان 
متعدد، برنامه های پرباری را برای این ایام تدارک 

ببینیم . 
وی در بخش��ی از س��خنان خود، مس��یرهای  
راهپیمای��ی روز ق��دس را م��ورد توجه ق��رار داد 
و گفت: ای��ن راهپیمایی از س��اعت 9:۳0 با  تجمع 
اولیه در میدان بزرگ امام )ره( و مقابل مسجد امام 
حسن عس��کری )ع( آغاز، و سپس از خیابان اراک 
به طرف پل حجتی��ه -  چهار راه ش��هدا - خیابان 
شهدا - میدان جانبازان و در نهایت مصلای قدس 

ادامه پیدا خواهد کرد . 
وی دربخش دیگری از س��خنان خ��ود فرمان 
جهاد تبیین رهب��ر معظم انقلاب را م��ورد توجه 
قرار داد و افزود: بای��د برنامه های��ی در این  زمینه 
داش��ته باش��یم، و موضوع هایی که پیرامون این 
مساله است را دنبال کنیم، چراکه امروز دشمن به 
صورت ترکیبی و در  عرصه های مختلف اقتصادی، 
فرهنگ��ی و همچنین مقابله ب��ا نوآوری ها و تولید 

علیه نظام اسلامی اقدام می کند . 
بهشتی تاکید کرد: حرکت های دشمن را برای 
مردم روش��ن کنی��م، و اتفاق های گذش��ته را نیز 

روایت کرده و الگو بگیریم . 
وی ب��ا اش��اره ب��ه اینک��ه جبه��ه مقاوم��ت با 
تهدیدهای خود، رژیم صهیونیستی را یک گام به 
عقب رانده است بیان داش��ت: این قدرت از  برکت 
خون شهیدان اس��ت، آن را به جامعه انتقال داده و 

امیدواری بدهیم . 
رئی��س س��ابق ش��ورای هماهنگ��ی تبلیغات 
اس��لامی قم نیز با بیان اینکه امسال پس از 2 سال 
وقف��ه، راهپیمای��ی روز جهانی قدس در  سراس��ر 
کش��ور بدون توجه به رنگ بندی کرونایی برگزار 
خواهد شد، و ستاد ملی کرونا نیز مصوبه آن را ابلاغ 
کرد گفت: دعوت و  فراخوان عمومی جهت شرکت 
گسترده در این راهپیمایی و تهییج برای حضور در 

این مراسم، وظیفه همگانی است . 
اینک��ه  بی��ان  ب��ا  لطف��ی  نص��رت الله 
حجت الاسلام والمسلمین عبدالله حاجی صادقی 
نماینده رهبر معظم انقلاب در س��پاه پاس��داران، 
سخنران  پیش از خطبه های نماز جمعه روز قدس 
در قم اس��ت گفت: همان ش��ور و حماسه و حضور 
حداکثری را که در راهپیمایی های گذشته  شاهد 

بودیم، در این راهپیمایی نیز داشته باشیم . 
وی با بی��ان اینک��ه روز قدس ی��ادگار و میراث 
ماندگار حضرت امام اس��ت، ک��ه در دنیا بی نظیر 
بود گف��ت: امروز بع��د از گذش��ت چه��ار  دهه از 
نامگذاری آخرین جمع��ه ماه رمضان ب��ه نام روز 
جهانی قدس، پاسداش��ت این روز در 120 کشور 
دنیا با راهپیمای��ی و تجمع و  ی��ا در قالب همایش 
صورت می گیرد، و الگوی ایران اس��لامی سرلوحه 

فعالیت ها قرار گرفته است . 
وی با اش��اره به هماهنگی و همدلی موجود بین 
همه مس��لمانان برای توجه به فلسطین به عنوان 
مس��اله اصلی جهان اس��لام خاطرنش��ان  کرد: با 
توجه به رذالت  س��ران کش��ورهای عربی و دست 
نشانده های نظام س��لطه که به طور آشکار و پنهان 
از این رژیم جعلی و  کودک کُش حمایت می کنند، 
باید از پتانسیل روز قدس برای پشتیبانی از مردم 
مظلوم فلس��طین و دف��اع جانانه از قبله نخس��ت 

مسلمانان  استفاده کنیم . 

گزارش
SHAKHESABZ@GMAIL.COM
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طرح جمع آوری ریل های متروکه قم عملیاتی شد

خبر

خبر

رئیس شورای اسلامی شهر قم : 

مدیریت استان و شهر به دنبال 
جمع آوری ریل های متروکه 

هستند

   شاخه س��بز -  رئیس ش��ورای اسلامی شهر قم 
جمع آوری ریل های متروک��ه را از اهداف مجموعه 
مدیریت شهری و  استانداری قم دانست و ابراز کرد: 
برای ساماندهی محله جمکران بازگشایی شوارع، 
تواف��ق املاک و اراض��ی، تدقیق ش��وارع  و تکمیل 
رینگ ترافیک��ی و تعریف کاربری ه��ای تجاری و 

خدماتی  این منطقه جزء ضروریات است. 
به گزارش  شاخه س��بز ، دکتر حسین اسلامی 
در س��ی و ششمین جلسه رس��می و علنی شورای 
اسلامی شهر مقدس قم، با تبریک  میلاد با سعادت 
امام حسن مجتبی )ع( و روز اکرام و تکریم خیرین، 
اظهار داش��ت: امام حس��ن مجتبی علیه السّ��لام 
می فرمای��د:   “همانا بهترین خوبی ه��ا اخلاق نیک 
است” که امیدواریم در ماه کرامت و بندگی خدای 
متعال، همه مؤمنان را در مسیر این مهم  موردتوجه 

قرار دهد. 
وی با بیان اینک��ه 29 فروردین م��اه روز ارتش 
جمهوری اسلامی و نیروی زمینی را به همه امیران، 
کارکنان، خانواده ه��ای  محترم و خاص��ه خانواده 
ش��هدای ارتش تبریک عرض می کنیم، ابراز کرد: 
ارتش جمهوری اس��لامی ایران، با اقدامات جاری 
 خود، تعادل قدرت را در منطقه به نفع ایران اسلامی 

برقرار کرده است. 
رئیس شورای اسلامی شهر قم خاطرنشان کرد: 
برابر اصل یکصد و چهل و س��وم، ارتش جمهوری 
اسلامی ایران پاسداری از  استقلال و تمامیت ارضی 
و نظام جمهوری اسلامی کش��ور را بر عهده دارد و 
حضور در دوران دفاع مقدس و پاسداری از  تمامیت 

ارضی کشور در طول چهار دهه گواه این مهم است. 
وی با اش��اره به دوم اردیبهش��ت ماه، س��الروز 
تأسیس سپاه پاسداران انقلاب اسلامی، اظهار کرد: 
سالروز تأسیس سپاه پاس��داران  انقلاب اسلامی را 
به همه مجاهدان این نهاد انقلابی، خاصه س��ردار 
موحد، فرمانده س��پاه امام علی ب��ن ابی طالب)ع( 
اس��تان قم و  خانواده ش��هدای این س��پاه قهرمان 

تبریک عرض می نمائیم. 
اس��لامی ادامه داد: س��پاه پاس��داران هنگامی 
تولد یافت که انقلاب اس��لامی با ان��واع توطئه ها و 
ش��رارت های داخل��ی گروهک ها که از  ط��رف ابر 
قدرت های ش��رق و غرب هدایت می شدند، روبرو 

بود. 
وی با تأکید بر اینکه دفاع از انقلاب اس��لامی به 
دلیل گس��تردگی نوع تهدیدات علیه آن، نیرویی 
کاملًا فعال در همه حوزه ها را  مطالبه می کند، گفت: 
ناظر به این مهم، مأموریت های بسیار متنوعی برای 
سپاه تبیین شده است و دستگاه دیپلماسی کشور 
نیز  این مهم را مدنظر داش��ته که س��پاه خط قرمز 
حاکمیت و مردم است و در مذاکرات پیش رو توجه 

به این اصل را مدنظر قرار  دهند. 
رئیس شورای اسلامی ش��هر مقدس قم یادآور 
ش��د: امروز وقتی صحبت از ارتش و سپاه می شود، 
نام های بزرگی چون شهید  صیاد شیرازی و شهید 
حاج قاسم س��لیمانی در ذهن ها متبلور می شود، 
نیروهای نظامی ک��ه با نگاهی اعتق��ادی و با درک 

قلبی  منشأ خدمات بودند. 
وی با اش��اره به مطالب��ه مردم��ی در خصوص 
س��اماندهی منطقه چهل اختران، اظهار داش��ت: 
س��اماندهی چه��ل اخت��ران نیازمن��د  همکاری 
همه جانبه مدیریت استان و مدیریت شهری است 
و امید داریم توجه به این منطقه و اتمام پروژه آن با 
اهتمام از سوی  سایر نهادهای متولی نیز در دستور 

کار قرار گیرد. 
رئیس ش��ورای اسلامی ش��هر قم با اش��اره به 
اختصاص 20 میلی��ارد تومان جهت س��اماندهی 
محله چهل اختران اضافه کرد:  ساماندهی این محله 
نیازمند همراه��ی و همکاری تمام دس��تگاه های 
مس��ئول اس��ت و با صرف ای��ن اعتب��ارات امکان 

ساماندهی کامل  آن وجود ندارد. 
وی توجه بیشتر به منطقه جمکران را مدنظر قرار 
داد و گفت: منطقه جمک��ران نیازمند توجه جدی 
است و املاک باید در مسیر  توافقات قرار گیرند، در 
این مس��یر باید اقدامات ویژه ای در دستور کار باشد 

که تدقیق شوارع از جمله این موارد است. 
اس��لامی با بیان اینک��ه کاربری های��ی در طرح 
تفصیل��ی در برخ��ی نق��اط منطقه جمک��ران نیز 
تعریف ش��ده اس��ت که در حال حاضر  این کاربریها 
مورد رغبت مالکین این اراضی نیست، افزود: با تغییر 
کاربری ها با همکاری کمیسیون ماده 5، توافقات با 
 سرعت بیشتری در این منطقه شکل گرفته و تغییر 

محسوسی در بازگشایی حاصل خواهد شد. 
اس��لامی ب��ا اش��اره ب��ه اهمی��ت احت��رام به 
محیط زیس��ت، گفت: ت��لاش ش��هرداری قم در 
مس��یر پاکس��ازی پس��ماندها و زباله های شهری 
 ستودنی اس��ت، اما وضعیت مسیرهای مواصلاتی 
قم در انباش��ت زباله ه��ا و آلودگی محیط زیس��ت 

نگران کننده است. 
وی جم��ع آوری ریل های متروک��ه را از اهداف 
مجموعه مدیریت شهری و استانداری قم دانست و 
ابراز کرد: برای ساماندهی  محله جمکران بازگشایی 
ش��وارع، توافق ام��لاک و اراضی، تدقیق ش��وارع و 
تکمیل رینگ ترافیکی و تعریف کاربری های  تجاری 

و خدماتی  این منطقه جزء ضروریات است. 

عملیات اجرایی طرح جمع آوری ریل های متروکه راه آهن از سطح شهر قم، عصر سه شنبه طی آیینی با حضور تنی چند از  مسئولان استان 
آغاز به کار کرد . 

عباس ذاکریان با بیان اینکه پیگیری های لازم برای اجرای این طرح توسط استانداری و اداره کل راه آهن قم انجام شد افزود:  جمع آوری یک 

قطعه ریل راه آهن به طول هشت کیلومتر در حاشیه بلوار امام رضا )ع( آغاز و ادامه پیدا خواهد کرد . 
وی با بیان اینکه قسمت دوم این مصوبه مربوط به راه آهن ایستگاه مرکزی به سمت ایستگاه جمکران به طول هفت کیلومتر است  گفت: پس از 

مقدمات اداری، جمع آوری این بخش از ریل های متروکه نیز به اجرا گذاشته خواهد شد که در مجموع 2 یا ۳ ماه به  طول می انجامد . 

به مناسبت ۱۷ رمضان سالروز احداث مسجد جمکران؛

روایت بنای مس�جد مقدس جمکران به دس�تور مستقیم 
امام زمان)عج( 

شاخه سبز - مسجد مقدس جمکران 
در هفدهمین روز از م��اه مبارک رمضان 
س��ال ۳9۳ هجری به دس��تور مستقیم 
امام  زمان)عج( بنا ش��د و امروز به پایگاه 
عظیم��ی ب��رای مس��لمانان و میعادگاه 

منتظران ظهور تبدیل شده است. 
  به گزارش شاخه س��بز به نقل از مهر ، : 
هزار و هفتاد س��ال پیش درست در سحر 
هفدهمین روز از ماه مبارک رمضان سال 
  ۳9۳ هجری به دس��تور امام زمان )عج( 
در منطقه جمک��ران حوالی ۶ کیلومتری 
ش��هر مقدس قم؛ مس��جدی بنا شد که 
بع��د از قرن ها  هنوز میع��ادگاه منتظران 
ظهور است و عاشقان حضرتش شب های 
چهارش��نبه هر هفت��ه خ��ود را از نقاط 
مختلف به این مکان  می رس��انند تا درد و 
دل کنند با امام غایب و دس��تان دعا بلند 
نمایند به سوی پروردگار برای تعجیل در 

ظهور منجی آخر الزمان. 
مس��جد مقدس جمکران از مهمترین 
اماکن منتس��ب به صاحب الزمان )عج( 
اس��ت که امروز ب��ه پایگاه مهم��ی برای 
ش��یعیان مبدل  ش��ده اس��ت و س��الانه 
میلیون ها زائر در ش��هر کریمه اهل بیت 
)س( برای خواندان نماز امام زمان )عج( 
به این مسجد مراجعت  می کنند، نمازی 
که بنا بر نق��ل مرحوم مح��دث نوری در 
نج��م الثاقب ب��ه فرموده حض��رت، »هر 
کس ای��ن دو نماز را به ج��ای آورد  چنان 
اس��ت که در خانه کعب��ه نم��از خوانده 

باشد« 
علمای ب��زرگ و مراجع عظ��ام تقلید 
در طول این س��ال ها همواره به مس��جد 
مقدس جمکران می آمدند و در این مکان 
مقدس نماز  اقامه می داش��تند و همیشه 
توصی��ه می کردند ک��ه نبای��د از عبادت 
در این م��کان مقدس که پای��گاه عظیم 
تشییع به ش��مار می رود و نیز  از توجه به 

ساحت امام زمان )عج( غافل شد. 
از ش��خصیت های برجسته ای که نقل 
ش��ده ارادت خاصی به مس��جد مقدس 
جمکران داشتند، آیات عظام حاج شیخ 
عبدالکریم  حائری، حاج می��رزا جواد آقا 
ملکی تبری��زی، حاج س��ید محمد تقی 
خوانس��اری، ح��اج س��ید محمدحجت 
کوه کمره ای، حاج آقا حسین  بروجردی، 
حاج س��ید حس��ین قاضی، حاج ش��یخ 
محمد تق��ی بافق��ی، حاج آق��ا مرتضی 
حائری و همچنین مراج��ع عظام تقلید 
در عص��ر  حاض��ر از جمل��ه آی��ات عظام 
بهج��ت، اراک��ی، گلپایگانی، مرعش��ی 
نجف��ی، صافی، عل��وی گرگان��ی، نوری 
همدانی، مکارم ش��یرازی  را می توان نام 

برد. 
رهبر معظم انقلاب نیز در جریان سفر 
به ق��م در س��ال 1۳89 ب��ا خدمتگزاران 
مس��جد مقدس جمکران دیدار و درباره 
این مس��جد  فرمودند: » یکی از توفیقات 
بزرگ الهی، خدمت در مس��جد مقدّس 
و مبارک جمکران اس��ت. کسانی که این 
توفیق را پیدا کرده اند،  چ��ه برادران، چه 

خواهران، ای��ن نعمت را، ای��ن خدمت را 
باید قدر بدانند. قوام حیات معنوی انسان 
به تذکّر و توسّ��ل و خشوع و  ذکر است که 
در مساجد الهی، در جایگاه های عبادت، 
برای انس��ان فراهم اس��ت، مخصوصاً آن 
مراکز و مس��اجدی که اثری و  نشانه ای از 
اولیاءالله در آنها هس��ت. جایی که انسان 
می داند یا ظ��نّ به ای��ن دارد ک��ه مورد 
توجّه اولیای الهی اس��ت، طبعاً معنویتّ 
آن  مکان بیش��تر اس��ت و مسجد مبارک 
جمکران ج��زو ای��ن گون��ه جایگاه ها و 
مراکزی اس��ت که توجّه به خدای متعال 
و تذکّر و خشوع  و تضرّع در آن برای انسان 

فراهم تر است. » 

روایت بنای مس��جد مقدس جمکران 
به دستور مستقیم امام زمان)عج( 

ش��یخ فاضل، حس��ن ب��ن محمد بن 
حس��ن قمی، معاصر ش��یخ ص��دوق، در 
کتاب تاریخ قم از کت��اب مونس الحزین 
فی معرفه الحق و  الیقین از تألیفات شیخ 
صدوق بنای مس��جد جمک��ران را به این 

عبارت نقل کرده است: 
ش��یخ عفیف صالح حس��ن ب��ن مثله 
جمکرانی می گوید: ش��ب س��ه ش��نبه، 
هفدهم ماه مبارک رمضان ۳7۳ هجری، 
در س��رای خود خفته  بودم که جماعتی 
به درِ س��رای من آمدند. نصفی از ش��ب 
گذش��ته بود. مرا بیدار کردن��د و گفتند: 
»برخیز و امر ام��ام محمد مهدی  صاحب 
الزمان، صلوات الله علیه را اجابت کن که 

تو را می خواند«. 
حس��ن ب��ن مثل��ه می گوی��د: »من، 
برخاس��تم و آماده ش��دم« چ��ون به در 
س��رای رس��یدم، جماعتی از بزرگان را 
دیدم. س��لام کردم. جواب  دادند و خوش 
آمد گفتند و مرا ب��ه آن جایگاه که اکنون 
مس��جد )مق��دس جمک��ران( اس��ت، 

آوردند.« 
چون نیک ن��گاه کردم، دی��دم تختی 
نهاده و فرشی نیکو بر آن تخت گسترده و 
بالش های نیکو نهاده و جوانی سی ساله، 
بر روی  تخت، بر چهار بالش، تکیه کرده، 
پیر مردی در مقابل او نشس��ته، کتابی در 

دست گرفته، بر آن جوان می خواند. 
بیش از ش��صت مرد ک��ه برخی جامه 
سفید و برخی جامه س��بز بر تن داشتند، 

برگرد او روی زمین نماز می خواندند. 

روایت بنای مس��جد مقدس جمکران 
به دستور مستقیم امام زمان)عج( 

آن پیر مرد ک��ه حضرت خضر )ع( بود، 
مرا نش��اند و حضرت امام )ع( مرا به اسم 
خواند و فرمود: »برو به حس��ن بن مسلم 
 بگو: »تو، چند سال اس��ت که این زمین 
را عمارت می کنی و م��ا خراب می کنیم. 
پنج سال زراعت کردی و امسال دیگر باره 
 ش��روع کردی، عمارت می کنی، رخصت 
نیس��ت که تو دیگر در این زمین زراعت 
کنی، باید هرچ��ه از این زمی��ن منفعت 
ب��رده ای،  برگردان��ی ت��ا در ای��ن موضع 

مسجد بنا کنند.« 
به حسن بن مسلم بگو: »این جا، زمین 
شریفی اس��ت و حق تعالی این زمین را از 
زمین های دیگر برگزیده و ش��ریف کرده 
است،  تو آن را گرفته به زمین خود ملحق 
ک��رده ای! خداوند، دو پس��ر ج��وان از تو 
گرفت و هنوز هم متنبّه نش��ده ای! اگر از 
این کار بر  حذر نش��وی، نقم��ت خداوند، 
از ناحی��ه ای که گمان نمیب��ری بر تو فرو 

می ریزد.« 
حس��ن بن مثله عرض کرد: »س��یّد و 
مولای من! مرا در این باره، نش��انی لازم 
است؛ زیرا مردم س��خن مرا بدون نشانه و 

دلیل  نمی پذیرند.« 
امام )ع( فرمود: »تو برو رسالت خود را 
انجام بده، ما در اینجا علامتی می گذاریم 
که گواه گفتار تو باش��د. برو به نزد س��یّد 
 ابوالحس��ن، و بگو تا برخیزد و بیاید و آن 
مرد را بیاورد و منفعت چند س��اله را از او 
بگی��رد و به دیگران دهد تا بنای مس��جد 
 بنهند، و باق��ی وجوه را از ره��ق به ناحیه 
اردهال که ملک ما است، بیاورد و مسجد 
را تمام کند، و نصفِ رهق را بر این مسجد 
 وقف کردی��م که هر س��اله وج��وه آن را 

بیاورند و صرف عمارت مسجد کنند. 
م��ردم را بگو ت��ا به این موض��ع رغبت 
کنند و عزیز بدارند و چهار رکعت نماز در 
اینجا بگذارند: دو رکعت تحیّت مس��جد، 
در ه��ر  رکعتی، یک بار »س��وره حمد« و 
هفت بار سوره »قل هو الله احد« بخوانند 
و تس��بیح رک��وع و س��جود را، هفت بار 

بگویند. 
روایت بنای مس��جد مقدس جمکران 

به دستور مستقیم امام زمان)عج( 
اعمال مسجد مقدس جمکران

و دو رکعت نماز صاح��ب الزمان )عج( 
بگذارند، ب��ر این نس��ق ک��ه در )هنگام 
خوان��دن س��وره( حمد چون ب��ه »ایاّک 
نعبد و ایاّک  نس��تعین« برسند، آن را صد 
بار بگوین��د، و بعد از آن، فاتح��ه را تا آخر 

بخوانند. 
رکع��ت دوم را نی��ز به همی��ن طریق 
انجام دهند. تسبیح رکوع و سجود را نیز 
هفت بار بگویند. هنگام��ی که نماز تمام 
ش��د، تهلیل   )یعنی، لا إله الّا الله( بگویند 
و تسبیح فاطمه زهرا )س( را بگویند. آن 
گاه س��ر بر س��جده نهاده، صد بار صلوات 
بر پیغمب��ر و  آلاش، صل��وات الله علیهم، 

بفرستند. 
و ای��ن نق��ل، از لفظ مب��ارک امام )ع( 
اس��ت که فرمود: »فَمَنْ صلّاهما، فکأنمّا 

صلّی فی البیت العتیق.« 
هرک��س، ای��ن دو رکعت )ی��ا این دو 
نماز( را بخواند، گوی��ی در خانه کعبه آن 

را خوانده است. 
حسن بن مثله می گوید: »در دل خود 
گفتم ک��ه تو اینج��ا را یک زمی��ن عادی 
خیال می کن��ی، اینجا مس��جد حضرت 

صاحب الزمان   )ع( است.« 
پ��س آن حضرت به من اش��اره کردند 

که برو! 

چون مق��داری راه پیم��ودم، بار دیگر 
مرا ص��دا کردن��د و فرمودن��د: »در گلّه 
جعفر کاشانی چوپان بزُی است، باید آن 
بز را بخری.  اگر مردم پول��ش را دادند، با 
پول آن خریداری ک��ن، و گرنه پولش را 
خودت پرداخت کن. فردا ش��ب آن بزُ را 
بیاور و در این  موضع ذبح کن. آن گاه روز 
چهارشنبه هجدهم ماه مبارک رمضان، 
گوش��ت آن بزُ را بر بیماران و کسانی که 
مرض  صعب العلاج دارن��د، انفاق کن که 

حق تعالی همه را شفا دهد.« 
 »آن بزُ، ابلق است. موهای بسیار دارد. 
هفت نش��ان س��فید و س��یاه، هر یکی به 
اندازه یک درهم، در دو طرف آن است که 
سه  نش��ان در یک طرف و چهار نشان در 

طرف دیگر آن است.« 
آن گاه به راه افتادم. ی��ک بار دیگر مرا 
فرا خوان��د و فرمود: »هف��ت روز یا هفتاد 

روز ما در اینجاییم.« 
روایت بنای مس��جد مقدس جمکران 

به دستور مستقیم امام زمان)عج( 
حس��ن بن مثله می گوید: من، به خانه 
رفتم و همه ش��ب را در اندیش��ه بودم تا 
صبح طلوع کرد. نماز صب��ح خواندم و به 
نزد علی  منذر رفتم و آن داستان را با او در 

میان نهادم. 
همراه عل��ی منذر، به جایگاه دیش��ب 
رفتیم. پس او گفت: به خدا س��وگند که 
نش��ان و علامتی ک��ه ام��ام )ع( فرموده 
بود، اینجا نهاده  اس��ت و آن، اینکه حدود 
مس��جد، با میخ ها و زنجیرها مش��خص 

شده است. 
آن گاه به نزد س��یّد ابوالحس��ن الرضا 
رفتیم. چ��ون به س��رای وی رس��یدیم 
غلامان و خادمان ایش��ان گفتند ش��ما 
از جمکران هس��تید؟  گفتی��م: آری پس 
گفتند: از اول بامداد، س��ید ابوالحسن در 

انتظار شما است. 
پس وارد ش��دم و س��لام گفتم. جواب 
نیک��و داد و بس��یار احترام ک��رد و مرا در 
جای نیک��و نش��انید. پی��ش از آنکه من 
س��خن بگوی��م، او  س��خن آغاز ک��رد و 
گفت: ای حس��ن بن مثله! م��ن خوابیده 
بودم. ش��خصی در عالم رؤیا به من گفت: 
شخصی به نام حس��ن بن مثله،  بامدادان 
از جمک��ران پیش تو خواه��د آمد، آنچه 
بگوید اعتماد کن وگفت��ارش را تصدیق 
کن که سخن او، س��خن ما است. هرگز، 
 س��خن او را ردّ نکن. از خواب بیدار شدم و 

تا این ساعت در انتظار تو بودم. 
حس��ن بن مثله، داس��تان را مشروحاً 
برای او نقل کرد. سید ابوالحسن، دستور 
داد بر اسب ها زین نهادند. سوار شدند. به 

سوی دِه   )جمکران( رهسپار گردیدند. 
چون به نزدی��ک دِه رس��یدند، جعفر 
ش��بان را دیدند ک��ه گل��ه اش را در کنار 
راه ب��ه چرا آورده بود. حس��ن ب��ن مثله، 
به میان گله رفت  آن بز که از پش��ت س��ر 
گله می آمد، به س��ویش دوید. حسن بن 
مثله، آن بُ��ز را گرفت و خواس��ت پولش 
را پرداخت کند که جعف��ر  گفت: به خدا 
س��وگند! تا به امروز، من این ب��ز را ندیده 
بودم و هرگز در گله من نب��ود، جز امروز 
که در میان گل��ه، آن را دی��دم و  هر چند 

خواستم که آن را بگیرم، میسّر نشد. 
پس آن بزُ را ب��ه جای��گاه آوردند و در 

آنجا سر بریدند. 
س��ید ابوالحس��ن الرضا ب��ه آن محل 
معهود آمد و حس��ن بن مس��لم را احضار 

کرد و منافع زمین را از او گرفت. 
آن گاه وجوه رهق را نی��ز از اهالی آنجا 
گرفتند و به ساختمان مسجد پرداختند 

و سقف مسجد را با چوب پوشانیدند. 
ابوالحس��ن الرضا وفات کرد و در محله 
موس��ویان )خیابان آذر فعل��ی( مدفون 

شد. 



   شاخه سبز -  مدیرعامل شرکت مادرتخصصی 
توسعه ایرانگردی و جهانگردی می گوید: مدلی از 
گردشگری ارزان را پیگیری  می کنیم که احتمالا تا 
تابستان اجرایی خواهد شد. این مدل »گردشگری 
تعالی بخش« نام دارد که قرار اس��ت در جریان آن، 
امکانات  سایر دستگاه ها و نهادها که به نوعی انحصار 

شده است، در اختیار عموم مردم قرار گیرد. 
به گزارش ش��اخه س��بز ،  روح الله حسین زاده 
که قبلا مس��ؤول قرارگاه راهیان ن��ور و هلدینگ 
گردشگری س��پاه بود و از بهمن ماه 1400  با حکم 
عزت الله ضرغامی، مدیر ش��رکت مادرتخصصی 
توس��عه ایرانگردی و جهانگردی ش��ده است، در 
گفت وگو با ایسنا، مدل   »گردشگری تعالی بخش« 
را که معتقد است در صورت هم افزایی می تواند به 
کسب درآمد و اشتغال نیز منجر ش��ود، این گونه 
شرح  داد: »گردشگری تعالی بخش« گردشگری 
معنوی یا زیارتی نیست، البته که آن ها هم جزئی 
از این نوع هستند. در واقع، گردشگری  تعالی بخش 
به هر نوع گردشگری گفته می شود که بتواند برای 
انسان آورده داشته باش��د و همزمان به بخش ها و 
صنایع مختلف با  موضوع گردشگری نگاه جدیدی 

شود. 
او اهمیت گردش��گری را به قدری مهم می داند 
که معتقد اس��ت واحد پول��ی قاره ای مث��ل اروپا 
تحت تاثی��ر صنایعی از جمله گردش��گری و  برای 

تأمین نیاز گردشگران این قاره به یورو تبدیل شد. 
حس��ین زاده گردش��گری تعالی بخش را نیز 
متأثر از آن نوع تفکر و رویکرد دانست و تاکید کرد: 
در گردش��گری تعالی بخش تم��ام فرآیند  درنظر 
گرفته می شود و امکانات در دسترس عموم مردم 
قرار می گیرد و نه فقط عده ای خاص. البته که برای 
عدۀ خاص هم  برنامه هایی داریم. از نظر ما این عدۀ 
خاص می توانند نخبگان باش��ند و لزوما به معنی 

افراد ثروتمند نیستند. 
مدیرعام��ل ش��رکت مادرتخصصی توس��عه 
ایرانگردی و جهانگردی به این  س��وال که منش��أ 
این ایده کجا بوده و آیا ب��ه اتفاقات و تجربه  راهیان 
نور و یا هلدینگ گردشگری س��پاه )نور( ارتباطی 
دارد، پاس��خ داد: ما بخش��ی از این ط��رح را قبلا با 
700 نفر از نخبه های  دانش��جویی اجرا کردیم، در 
قالب طرح ه��ای هلدینگ گردش��گری ]نور[. آن 
دانش��جویان را در قالب »گردشگری پیشرفت« 
به اس��تان  هرمزگان بردیم و آن ها ی��ک روز را در 
پالایش��گاه میعان��ات گازی س��تاره خلیج فارس 
س��پری کردند، جایی که 50 درصد بنزین کشور 
 را تولید می کند. این پالایشگاه دقیقا در زمانی که 
ایران تحریم بود راه اندازی شد و 80 درصد صنایع 
به کاررفته در آن، زمان تحریم  توس��ط مهندسان 
داخلی تولید و س��اخته ش��د. قطعا روایت چنین 

پالایشگاهی برای دانشجویان جذاب است. 
وی اضاف��ه ک��رد: پ��س از آن، دانش��جویان از 
کشتی س��ازی فراس��احل ایران )ایزوایکو( بازدید 
کردند، یکی از مهمترین شرکت های  خاورمیانه که 
در حوزه کشتی سازی فعال است. قبلا کشتی های 
ایرانی برای رنگ شدن یا تعمیر به امارات فرستاده 
می ش��دند، ولی  حالا در این مکان با توان نیروهای 
ایرانی، کش��تی ها را رنگ و یا تعمیر می کنیم. بعد 
از آن، برنامه بازدی��د از جزیره هرمز اجرا ش��د  که 
نقش تنگه هرمز را در خلیج فارس روایت کردیم و 
داستان چگونگی تأمین امنیت خلیج فارس هنگام 
ورود ناو هواپیمابر  آمریکایی به این آب ها را روایت 
می کنیم. بعد هم از جزیره لارک که نزدیک ترین 
نقطه به تنگه هرمز اس��ت، بازدید انجام می شود تا 
 نشان دهیم ایران به خلیج فارس چقدر تسلط دارد 
و در پایان برنامه هم، مزار حاج قاسم سلیمانی )در 
کرمان( زیارت می ش��ود. در  واقع یک سفر علمی � 
تفریحی � سرگرمی اجرا می شود که به خودباوری 
کمک می کند. ای��ن برنامه فقط یک ن��وع از مدل 

گردشگری  تعالی بخش است. 
حس��ین زاده انگیزه ادامه این ایده در ش��رکت 
مادرتخصصی ایرانگ��ردی و جهانگردی را مطالبه 
نخبگان و دانش��جویانی دانس��ت که از  آن س��فر 

برگشته اند و درخواست اجرای دوبارۀ آن را دارند. 
او در ادام��ه گف��ت: ما س��عی می کنی��م برای 
اج��رای گردش��گری تعالی بخ��ش از امکانات و 
زیرس��اخت های منطق��ه، از جمله اس��تانداری 
یا  دیگر دس��تگاه ها ک��ه س��فر را ارزان و پرمحتوا 
می کند، اس��تفاده کنیم. این نوع سفرها هم به کارِ 
دانش آموزان و  والدین آن ه��ا می آید و هم  جامعۀ 
نخبه و دانش��جو و هم افراد کهنسال. همه گروه ها 
و قشرها در سبد گردش��گری تعالی بخش، نقش، 

جایگاه و نیاز خود را پیدا و  تأمین می کنند. 
مدیرعام��ل ش��رکت مادرتخصصی توس��عه 
ایرانگ��ردی و جهانگ��ردی ب��ا بی��ان این ک��ه در 
زیرمجموعه گردش��گری تعالی بخش حدود 15 
 مدل و نوع گردشگری تعریف و مطالعه شده است، 
اظهار کرد: ش��کل دیگری در حوزه گردش��گری 
تعالی بخش تعریف ش��ده که با  تورهای معمولی 
کاملا متفاوت اس��ت و بیش��تر روی محتوا تاکید 
دارد، به این ش��کل که ما ۳0 قطب کش��اورزی را 
از 500  نقطه در  کش��ور احصاء کرده ایم که یکی از 
این نقاط ش��هر س��میرم )از توابع اصفهان( است. 
گردش��گر در قالب یک تور س��ه روزه ب��ه اصفهان 
 می رود و ی��ک روز از این تور س��ه روزه را در باغات 
س��میرم س��پری می کند. منطقه س��میرم و ۳8 

روستای آن با وسعتی بالغ بر   15هزار هکتار، سیب 
صادراتی تولید می کند که فقط به یک مجموعه، 
آن هم به زیرِ قیمت می فروشند. خریدار، سیب ها 
را پاییز  تحویل می گیرد و پایان س��ال پول آن را به 
کشاورزان می دهد، درحالی که همان محصول را 

به چهار تا پنج برابر قیمت در بازار  می فروشد. 
حس��ین زاده افزود: هدف ما در قالب این طرح 
که یکی از انواع گردش��گری تعالی بخش اس��ت، 
شناس��ایی این کش��اورزان و آموزش آن ها  است. 
پ��س از این مرحل��ه، از صندوق ه��ای کارآفرینی 
تسهیلاتی را به این کشاورزان اختصاص می دهیم 
و از مجموع��ه ای ایده پرداز و  یا س��رمایه گذار برای 
تجاری س��ازی محص��ولات کش��اورزان کم��ک 
می گیری��م. در واقع قصد داریم جش��نواره ای ۳0 
روزه در اصفهان با  محوریت »سیب سمیرم« برگزار 
کنیم. ما به عنوان سیاست گذارِ طرح، شرایطی را 
فراهم می کنیم که گردش��گر به صورت مستقیم 
 در جریان س��فر به این منطقه، محصول کشاورز 
را بخرد. در این فرایند نه تنها کش��اورز مستقیم به 
درآمد می رسد که گردشگر هم  محصول را ارزان تر 
خریداری می کند،  در عین حال که یک محصول و 

برنامه گردشگری نیز تعریف و اجرا شده است. 
مدیرعام��ل ش��رکت مادرتخصصی توس��عه 
ایرانگردی و جهانگردی گفت: مدنظر ما این است 
که چنین برنامه ای مستمر دو تا سه سال  اجرا شود. 
قطعا پس از این دوره، آن رویداد مردم پایه خواهد 
ش��د، مثل جش��نواره گلاب گیری قمصر کاشان. 
علاوه بر این، تعاونی های  مردمی  و محلی ش��کل 
می گیرد. ما هم با وزارت تعاون تعامل کرده ایم که به 
این تعاونی های مردمی وام بدهد. از سوی دیگر، در 
 این شرکت سیستم نظارتی را مستقر می کنیم. اگر 
در هر استان یک نقطه با چنین رویکرد و برنامه ای 
تعیین ش��ود، حتما به توس��عه  اقتصادی، حفظ و 
انتقال فرهنگ و دوام م��ردم در آن منطقه کمک 
خواهد ش��د. از طرفی، این مدل به بقاء و توس��عه 
آژانس دارها و  نظام گردشگری کمک خواهد کرد، 
چون قرار اس��ت این نوع گردش��گری را آن ها اجرا 

کنند، نه ما. 
حسین زاده »خیریه گردشگری« را هم نوعی 
از گردشگری تعالی بخش معرفی و در توضیح آن 
بیان کرد: در مناطقی از کشور،  مردمی را داریم که 
هرگز از محل زندگی خود خارج نش��ده اند، یعنی 
امکان آن را نداش��ته اند. در این مدل، از مردم دارا و 
توانمند  کمک گرفته می شود تا آن هایی که تا حالا 

سفر نرفته اند این تجربه را به دست آورند. 
او افزود: س��فر معلولان و جانبازان نیز رس��ته 
دیگری از گردش��گری تعالی بخش است. شما در 
کش��ور پنج نقطه را معرفی کنید که  برای جانباز، 
معلول و کهنس��ال در دس��ترس باش��د. خیریه 
گردش��گری می تواند ای��ن دسترس��ی را فراهم و 

بیشتر کند. 
مدیرعام��ل ش��رکت مادرتخصصی توس��عه 
ایرانگ��ردی و جهانگ��ردی اظه��ار کرد: توس��عه 
گردش��گری بان��وان نی��ز در ذی��ل گردش��گری 
 تعالی بخش پیگیری می ش��ود،   چون در کش��ور 
هیچ امکانی ب��رای گردش��گری بان��وان نداریم. 
البته که کلی پارک برای خانم ه��ا داریم،  ولی باید 
امکان��ات و تجهی��زات آماده تر ش��ود. بنابراین در 
بس��ته های س��رمایه گذاری به زیرس��اخت مورد 
نیاز ای��ن طیف توجه می کنیم.  نگاهمان انس��انی 
اس��ت، ولی مدلمان جلب س��رمایه گذاری برای 
ایجاد زیرساخت و در دسترس قرار دادن امکانات 
و مقاصد س��فر ب��رای  گروه های مختل��ف و طیف 

بیشتری از مردم است. 
وی افزود: مثلا بیمارستان اما رضا )ع( در مشهد 
که بزرگترین بیمارستان خاورمیانه معرفی شده 
است و از آستان قدس تأمین  می شود باید به عموم 
مردم خدمات بدهد. یا در ش��مال مجموعه هایی 
متعلق به س��ازمان ها و وزارتخانه ها وجود دارد که 

باید در اختیار  عموم مردم ق��رار بگیرد. ما در قالب 
طرح گردش��گری تعالی بخش، با هر ی��ک از این 

دستگاه ها مذاکراتی را شروع کرده ایم. 
حسین زاده همچنین تاکید کرد: در گردشگری 
تعالی بخش به قشر خاصی محدود نشده ایم و این 
ویژگیِ اصلی این طرح است. اشتباهِ  تاکنون ما در 

گردشگری نیز در همین تفکیک ها بوده است. 
وی در ادامۀ این بحث به طرح »شمیم نور« که 
هلدینگ گردشگری س��پاه برای وزارت آموزش و 
پرورش اجرا کرد، اشاره ای  داش��ت و گفت: در این 
مدلِ هویتی، توره��ای علمی ب��رای 1۶ میلیون 
و ۶00 ه��زار دانش آموز طراحی ش��د. ای��ن کار از 
هلدینگ نور  شروع ش��د و همچنان ادامه دارد. در 
تهران نقاط برجس��ته ای داریم ک��ه دانش آموزان 
را در عی��ن حالی ک��ه می توان��د درگی��ر هویت 
تاریخی  و علمی کند، می تواند در انتخاب مس��یر 
و آیندۀ دانش آم��وزان تاثیر بگذارد. م��ا این پروژه 
را در ش��رکت مادرتخصصی توس��عه  ایرانگردی و 
جهانگردی ادامه می دهیم تا از ابزار حکمران برای 
خدمات دهی در این بخش اس��تفاده کنیم. یقینا 
این مسیر می تواند در  جریان مهاجرت دانشجویان 

و دانش آموزان مداخله کند. 
مدیر این ش��رکت زیرمجموعه وزارت میراث 
فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی سپس گفت: 
15 نوع گردشگری که در  زیرمجموعه گردشگری 
تعالی بخش تعریف شده اس��ت، به تدریج وارد فاز 
اجرایی می شود. بخش��ی از توافق های آن ها انجام 
شده  اس��ت، مثلا با وزارت تعاون درباره تعاونی ها 
تفاهم کرده ای��م و یا با بنیاد عل��وی درحال تفاهم 
هس��تیم تا به مناطق محروم وام بده��د، یا  با بنیاد 
برکت ستاد اجرایی فرمان امام )ره( گفت وگوهایی 
در این راس��تا داریم، با مجموعه اوقاف هم برای در 
اختیار گرفت��ن  اقامتگاه هایش برای این س��فرها 
درحال مذاکره هس��تیم. همه این اقدامات انجام 
می شود برای این که سفرها ارزان و متنوع شود و از 
 طرفی، اشتغال و درآمد برای جوامعی که تا کنون 

هیچ انتفاعی از گردشگری نداشته اند، ایجاد شود. 
او در عین حال متذکر ش��د که س��رگرم کردن 
و یا ارزان ش��دن س��فر به تنهایی در گردش��گری 
تعالی بخش مهم و کارآمد نیست و در  ادامه تاکید 
کرد: متنوع شدن، رقابتی شدن، تسهیلات دادن 
و آس��ان و پرمحتوا کردن س��فر در گردش��گری 

تعالی بخش نیز اهمیت دارد. 
مدیرعام��ل ش��رکت مادرتخصصی توس��عه 
ایرانگ��ردی و جهانگ��ردی اس��تفاده از خدمات و 
امکانات سایر دستگاه ها را عاملی برای  ارزان شدن 
سفرهای گردشگری تعالی بخش دانست و گفت: 
اس��تفاده از خدمات س��ایر دس��تگاه ها به معنای 
»مصرف رایگان« نیس��ت. ما  فقط می خواهیم از 
تنوع امکاناتی که در اختیار دس��تگاه های دولتی 
اس��ت در جایی که باید م��ردم مصرف کنندۀ آن 
باشند، استفاده کنیم.  فقط مجموعه اوقاف چهار 
هزار اقامتگاه دارد که می تواند در اختیار مردم قرار 

گیرد. 
وی درباره به کار گرفتن تجرب��ه راهیان نور در 
مدل گردش��گری تعالی بخش، با توجه به این که 
گفته می ش��ود راهیان نور مدلی از  سفرهای ارزان 
اس��ت که از امکانات نهادهای دیگر برای اسکان و 
تغذیه مس��افرانش اس��تفاده می کند، اظهار کرد: 
در راهیان نور از  خدمات دیگر دستگاه ها استفاده 
نمی ش��ود. راهیان نور بزگترین فرایند اردوکشی 
کشور است. ما شش میلیون نفر را در یک زمان به 
 اردوی راهیان نور می بردیم، این جمعیت تا هفت 
میلیون نفر هم رس��یده اس��ت. در این فرایند که 
نزدیک به 20 سال رسمی اجرا  شده، از مجموع 22 
هزار نفر تلفات سالانه جاده های کشور، شاید یک و 

نیم نفر متعلق به راهیان نور باشد. 
حسین زاده اضافه کرد: ما حتما از تجربه راهیان 
نور در گردشگری تعالی بخش استفاده می کنیم. 

در راهیان نور اتاق وضعیت برای  حمل و نقل داریم 
که ه��ر 15 دقیقه یک بار راننده کنترل می ش��ود. 
بیش��ترین مجوزهای ) License ( ترابری طبق 
گفته وزیر راه سابق  به شرکت حمل و نقل راهیان 
نور تعلق دارد، ش��رکتی که ح��دود 800 اتوبوس 
پای کار دارد که کاملا اس��تاندارد هس��تند، تنها 
شرکت  ترابری در کشور ما است که سن ناوگان آن 
کاملا استاندارد اس��ت. قرارگاه راهیان نور فقط در 
مناسبت س��الگرد ارتحال امام )ره(  نزدیک به یک 
میلیون نفر را مدیریت می کند که ترابری آن ها کار 

واقعا دشواری است. 
وی گفت: راهیان نور واقعا تجربه بزرگی اس��ت 
که حتم��ا در طرح گردش��گری تعالی بخش از آن 
اس��تفاده خواهد ش��د. غیر از آن،  تجربه هلدینگ 
گردش��گری نور را داریم که هلدینگ گردشگری 
سپاه است و دو س��ال در آن مس��ؤولیت داشتم و 
نگاهمان کاملا  گردش��گری بود. تجربه بزرگی در 

گردشگری به دست آوردیم. 
حس��ین زاده پس از ش��رحی که از گردشگری 
تعالی بخش داد، با بیان این که این نوع گردشگری 
با گردش��گری مذهبی و دینی خلط ش��ده  است، 
درحالی که اصلا ارتباط��ی به یکدیگر ندارند، بیان 
کرد:  گردش��گری دینی و یا مذهبی یک��ی از انواع 
گردش��گری تعالی بخش  اس��ت ک��ه البته خیلی 
اهمیت دارد، چون در س��ال نزدیک به س��ه و نیم 
میلیون نفر عراقی به ایران س��فر می کنند، ولی ما 
هنوز  نتوانسته ایم آن ها را با سناریو مواجهۀ درست 
با موضوع گردشگری درگیر کنیم، در نتیجه آن ها 
فقط به مشهد برای زیارت می روند  و دیگر هیچ. در 
گردشگری تعالی بخش به زنجیره ای که باید باشد، 
توجه می کنی��م. گردش��گری تعالی بخش ارزش 
افزوده دیگر  موضوعات در فرایند گردشگری است. 

او همچنین بی��ان ک��رد: نگاهم��ان در طرح 
گردش��گری تعالی بخش باید به گونه ای باشد که 
کسب و کار ایجاد شود. هر مدلی که به  کسب وکاری 
منتج شود و اش��تعالزایی و درآمدزایی برای مردم 
داشته باشد، ما وارد آن می شویم و تسهیل و کمک 

می کنیم. 
مدیرعام��ل ش��رکت مادرتخصصی توس��عه 
ایرانگردی و جهانگردی در پاس��خ به این  سوال که 
برای رس��یدن به مقصود گردشگری  تعالی بخش 
به چه ابزار و حمایت هایی نیاز اس��ت، اظهار کرد: 
نگاه و راهبرد وزیر میراث فرهنگی، گردش��گری 
و صنایع دستی بر  این اس��ت که گردشگری برای 
مردم کسب و کار تولید کند، سفر در سبد و سفره 
مردم قرار گیرد و برای مردم آورده داش��ته باش��د. 
 وزرای سابق هم زحمت کشیده اند، ولی اهتمامی 
که آقای ضرغامی در این ب��اره دارد جدی و جدید 
است، چون خودش هم در میدان  است و عملیات 
انج��ام می ده��د و از دور دس��تور نمی ده��د و از 
نزدیک مسائل اس��تان ها را رصد می کند و زیرمیز 
سیستم های اختاپوسی  کش��ور می زند. کسی که 
در صحنه و میدان اس��ت، یعنی می خواهد اتفاقی 
را با نگاه مردمی رق��م بزند. به هر حال، در کش��ور 
ماه  نگاه ها و سلیقه ها در گردشگری متفاوت و کار 
کردن نیز سخت اس��ت،   ولی ما می خواهیم نگاه را 
به گردشگری بازتر کنیم که البته  لازمه آن پای کار 

آمدن همه دستگاه ها است. 
وی درباره زمان اجرایی شدن طرح گردشگری 
تعالی بخش که با وعده های ارزان، آسان و پرمحتوا 
ش��دن س��فر همراه اس��ت، گفت:  فعلا در مرحله 
مطالعه و طراحی هس��تیم.  همزمان درگیر اجرا و 
عملیات هم شده ایم. با این ش��رایط، فکر می کنم 
در ماه چهارم امس��ال   )تیرم��اه 1401( برنامه ها، 
فرایند و طرح های اقتصادی را اجرا کنیم و با توجه 
به اجازه ای ک��ه قانون تجارت می ده��د، از تیرماه 
به  تدری��ج برنامه ه��ای کلان طرحِ گردش��گری 

تعالی بخش را آغاز خواهیم کرد. 
حس��ین زاده تاکید ک��رد: بای��د ظرفیت های 
کش��ور را پای کار حوزه گردش��گری بیاوریم و به 
دست مردم برسانیم، البته مقصود این نیست  که 
امکانات را کامل از دستگاه ها بگیریم، بلکه منظور 
این است که مردم از این امکانات استفاده کنند. نگاه 
گردشگری تعالی بخش  این اس��ت که کل فرایند 
گردش��گری با ارزش افزوده ویژه همراه شود. اگر 
مدلِ درستِ کسب و کار را با هم افزایی اجرا کنیم و 
 گردشگری را در سبد مردم بیاوریم، موفق خواهیم 

شد. 
مدیرعام��ل ش��رکت مادرتخصصی توس��عه 
ایرانگ��ردی و جهانگردی همچنین در پاس��خ به 
این سوال که سرنوش��ت دیگر ماموریت های  این 
ش��رکت، با تعریف این پروژه جدی��د چه خواهد 
شد و آیا به حاشیه رانده ش��ده اند؟ گفت: در حوزۀ 
اس��ترداد املاک، گروهی تشکیل  شده که درحال 
شناسایی املاک و اراضی و همچنین بررسی اسناد 
است. از طرفی مسؤولیت تسهیل سرمایه گذاری  
در سه حوزه را  عهده دار ش��ده ایم و باید زیرساخت 
مجوزه��ا و مکاتبات این ح��وزه را فراه��م کنیم. 
موضوع نمایشگاه های خارجی و داخلی نیز درحال 
 بازنگری و بررس��ی اس��ت. ما مجری اجاره اماکن 
تاریخی به گروه های فیلم س��ازی نیز هستیم که 
البته یک شورای فیلم در وزارت  میراث فرهنگی، 
گردشگری و صنایع دس��تی وجود دارد که طبق 
فرآیند و دستورالعمل موجود پیش می رویم و هیچ 

یک از آن  وظایف کنار گذاشته نشده است. 

عبدالحمید قدیریان ـ چهره برگزیده هنر 
انقلاب در سال ۱۴۰۰: 

بازتعریف معانی در کنار پشتوانه ها به 
ارتقای آثار هنری می انجامد

شاخه س��بز - عبدالحمید قدیریان نقاش و طراح صحنه و 
لباس پیشکسوت و برجسته که به عنوان چهره سال هنر انقلاب 
در  هش��تمین هفته هنر انقلاب شناخته شد، معتقد است اگر 
بازتعریف��ی در معانی صورت بگیرد، آثار هنری با بهره گیری از 

پشتوانه های  معرفتی و فکری ارتقاء خواهند یافت. 
به گزارش شاخه سبز به نقل از ایسنا، عبدالحمید قدیریان 
نقاش و طراح صحنه و لباس که به عنوان چهره هنر انقلاب در 
سال   1400 شناخته و معرفی شد، در حاشیه آیین اختتامیه این 
رویداد فرهنگی و هنری حوزه هنری درباره نگاهش نسبت به 
این انتخاب  اظهار کرد: کسب این عنوان و همین که به عنوان 
هنرمند انقلاب مطرح ش��ده ام به نظرم باعث می شود تا فضای 
گفتمانی پیدا کنم و  بتوانم اهدافی را که سال ها در مصاحبه هایم 

داشتم و دنبال کردم، با اختیار مطرح کنم. 
وی اضافه کرد: همانطور که رهبر معظم انقلاب بارها تاکید 
کردند و گفتند در عرصه فرهنگ و هنر نیاز به تبیین ریشه ای 
درباره  تعاریف و معناها داریم. به این معنا که باید دوباره کلمات 
را معنا کنیم، همیش��ه گفته ام کاش ای��ن اتفاق بعد از انقلاب 
فرهنگی می افتاد  تا ما با دوباره معنا کردن کلمات سطح معانی 
را ارتقا دهیم. زیرا نظام جمهوری اسلامی ایران امروز ایده های 
ب��زرگ امروز ادعای  معناس��ازی دارد و باید این اتفاق متکی بر 
پشتوانه های معرفتی باشد. همچنین باید ترجمه های عمیقی 
درباره مباحث قرآنی و حدیثی  صورت بگیرد. چراکه این مباحث 

فکری ارتباط مستقیمی با هنر دارد و باید به این فضا راه یابد. 
این هنرمند با نسبت دادن ضعف نسبی برخی از آثار هنری 
به بن مایه های ضعیف فکری و معرفتی عنوان کرد: اگر می بینیم 
که  امروز افتی در برخی معانی هنری داریم به این دلیل است که 
این هدف هنوز محقق نش��ده است. در واقع این تفکر است که 
اف��ت  کرده و اگر متفکران همت کنند ش��اهد خواهیم بود که 
هنرمندان حرکت و جریان شایس��ته ای را رقم خواهند زد و از 

همه دلسوزتر به  فرهنگ و هنر خواهند بود. 

آمادگی معاونت هنری برای اجرای 
طرح هر دانش آموز یک هنر

   شاخه سبز -  محمود سالاری معاون امور هنری در نشست 
مش��ترک نمایندگان وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی و وزارت 
آم��وزش  و پرورش از اعلام آمادگی برای اجرای طرح هر دانش 

آموز یک هنر خبر داد. 
به گزارششاخه س��بز  به نقل از روابط عمومی معاونت امور 
هنری، نشس��ت مش��ترک نمایندگان وزارت فرهنگ و ارشاد 
اس��لامی و  وزارت آموزش و پرورش با حضور محمود سالاری، 
معاون ام��ور هنری و محمد مهدی کاظم��ی، معاون آموزش 
متوس��طه در دفتر  معاونت آموزش متوسطه وزارت آموزش و 

پرورش برگزار شد. 
در این جلسه، همکاری های مشترک دو وزارتخانه، تقویت 
روابط همکاری در توسعه هنرستان های هنرهای زیبای وزارت 
فرهنگ  و ارش��اد اسلامی، افزایش ظرفیت رشته های هنری و 
توس��عه آموزش های مهارتی و نیز بروز رسانی تفاهم نامه های 
جدی��د همکاری  بین دو وزارتخانه مورد بحث و تبادل نظر قرار 

گرفت. 
در این نشست محمود سالاری، معاون امور هنری با اشاره به 
اولویت مهم آموزش هنر در برنامه های وزارت فرهنگ و ارشاد 
 اسلامی و تمرکز بر توسعه هنرستان های هنرهای زیبا و تربیت 
هنرمندان متعهد، طرح هر دانش آموز یک هنر را پیش��نهاد و 
ب��رای  اجرای آن با هم��کاری وزارت آم��وزش و پرورش اعلام 

آمادگی نمود. 
همچنین محمد مهدی کاظمی، معاون آموزش متوسطه 
وزارت آموزش و پرورش با تأکید بر اهمیت همکاری ها با وزارت 
فرهنگ و  ارشاد اسلامی گفت: »همکاری های دو وزارتخانه در 
حد بسیار مطلوبی است که نمود آن در توسعه هنرستان های 
هنرهای زیبا،  مهارت آموزی حوزه فرهنگ و هنر و طرح ایران 

مهارت است.« 
دراین دیدار س��ید مصطفی آذرکیش، مدیرکل دفتر فنی 
حرف��ه ای و کاردان��ش وزارت آم��وزش وپ��رورش و علی اکبر 
صفی پور، مدی��ر کل  دفتر برنامه ریزی و آموزش هنری وزارت 

فرهنگ و ارشاد اسلامی حضور داشتند. 

فرهنگی
SHAKHESABZ@GMAIL.COM

۷
مراسم بزرگداشت حکیم سعدی شیرازی با همکاری سفارت ایران در تاجیکستان برگزار می شود 

خبر فرهنگی مدیرعامل شرکت مادرتخصصی توسعه ایرانگردی و جهانگردی تشریح کرد

مدلی جدید برای سفر ارزان

مدیر این شرکت زیرمجموعه وزارت میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی سپس 
گفت: ۱۵ نوع گردش�گری که در  زیرمجموعه گردش�گری تعالی بخش تعریف شده است، به 
تدریج وارد فاز اجرایی می ش�ود. بخشی از توافق های آن ها انجام ش�ده  است، مثلا با وزارت 
تعاون درباره تعاونی ها تفاهم کرده ایم و یا با بنیاد علوی درحال تفاهم هس�تیم تا به مناطق 
محروم وام بدهد، یا  با بنیاد برکت س�تاد اجرایی فرمان امام )ره( گفت وگوهایی در این راستا 
داریم، با مجموعه اوقاف هم برای در اختیار گرفتن  اقامتگاه هایش برای این س�فرها درحال 
مذاکره هس�تیم. همه این اقدامات انجام می شود برای این که س�فرها ارزان و متنوع شود و 
از  طرفی، اش�تغال و درآمد برای جوامعی که تا کنون هیچ انتفاعی از گردشگری نداشته اند، 

ایجاد شود. 

خبر

مدیر انتشارات چترنگ: 

تخفیف ندهیم نمایشگاه کتاب 
بی رونق می شود

شاخه سبز - مدیر انتشارات چترنگ با اشاره به کاهش 
تخفیف در سی وس��ومین نمایشگاه بین المللی کتاب به 
میزان 10 درصد، از  تاثیر این تصمیم در فروش کتاب و در 

نتیجه کاهش رونق نمایشگاه کتاب خبرداد. 
به گزارش  ش��اخه سبز به نقل از  خبرنگار کتاب ایرنا، 
برگزاری هم زمان نمایش��گاه مج��ازی و فیزیکی موجب 
طراحی آیین نامه جدید  شد که برای ناشران سوالاتی را به 
همراه داشت. یکی از مسائلی که در آیین نامه سی وسومین 
دوره نمایش��گاه بین المللی کتاب تهران  به ناشران ابلاغ 
شده اس��ت، لزوم پرداخت س��ه درصد از فروش ناش��ر در 
نمایش��گاه بین المللی کتاب به وزارت فرهنگ و ارش��اد 

اسلامی  است. 
شهرام جهانگیری، مدیر انتشارات چترنگ در گفت وگو 
با خبرنگار کتاب ایرنا درباره اینکه این سه درصد پولی که 
از فروش به  وزارت ارش��اد داده می شود مربوط به فروش 
فیزیکی و مجازی است، اظهار داشت: در برابر این سه درصد 
باید سرویس دهی  بهتری به ناشران انجام شود. خبر ندارم 
آیا برنامه خاصی برای بهبود وضعیت ناشران در نمایشگاه 
بین المللی کتاب دارن��د و  می خواهند امکانات خاصی به 
ناشران بدهند؟ زیرا در روزهای ابتدایی برگزاری نمایشگاه 
کتاب، شاهد مشکلاتی مانند قطعی  دستگاه پوز و مشکلات 
دیگری هستیم که ناشران را مجبور می کند زمان زیادی 

به دنبال مدیران نمایشگاه و مذاکره با آن ها باشند. 
در روزهای ابتدایی برگزاری نمایش��گاه کتاب، شاهد 
مشکلاتی مانند قطعی دس��تگاه پوز و مشکلات دیگری 
هستیم که ناشران را  مجبور می کند زمان زیادی به دنبال 

مدیران نمایشگاه و مذاکره با آن ها باشند
این ناش��ر درباره تاثیر این اقدام ب��ر معافیت مالیاتی 
ناش��ران و اقداماتی که در س��ال های اخیر برای دریافت 
مالیات از ناشران انجام  شده است، بیان کرد: در اسم، ناشران 
از مالی��ات معاف هس��تند، گاهی به تش��خیص ممیز - 
کارشناسان امور مالیاتی- از ناشر مالیات  می گیرند. البته 
فکر می کنم گاهی ممیزهای حرفه ای برای بررسی شرایط 
ناشر تعیین می کنند. در کل ناشران معافیت مالیات دقیقی 

 ندارند. 
وی ادامه داد: حتی اگر این سه درصد از فروش ناشران 
دریافت نشود، اداره مالیات از میزان فروش ناشران با خبر 
است، زیرا همه  مسائل در نمایشگاه مجازی کاملا آشکار 
اس��ت و فروشی در نمایش��گاه فیزیکی پنهان نمی ماند. 
فاکتور صادر ش��ده از طرف ناش��ر،  فروش او را مش��خص 

می کند. 
به گفته این ناشر، وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی باید 
تصمیم بگیرد که ناشران از پرداخت مالیات معاف هستند 
یا نه. زیرا در  طول س��ال های اخیر گاهی از ناشران مالیات 
دریافت شده است. تا جایی که برخی از ممیزها نمی دانند 
قیمت پشت جلد کتاب و سود  ناشر عددی متفاوتی است. 

وی تاکیدکرد: دومین دوره نمایشگاه مجازی در بهمن 
1400 و در فاصله کمی از اردیبهشت 1401، برگزار شد. 
باید مس��ئولان به  این نکته توجه داشته باشند که ناشران 
تعداد کارکنان محدودی دارند و پاسخگویی به مطالبات 
مخاطبان در نمایش��گاه مجازی دش��وارتر  از نمایش��گاه 
فیزیکی اس��ت، زیرا برای پاسخگویی به نیاز مخاطبان در 
نمایش��گاه مجازی باید تع��دادی از کارمن��دان در دفتر 

انتشارات  مستقر شوند. 
جهانگی��ری با تاکید بر اینکه اگر ناش��ری بخواهد در 
نمایش��گاه فیزیکی ش��رکت کند، مجبور به ش��رکت در 
نمایش��گاه مجازی هم  خواهدب��ود، افزود: اگر ناش��ر در 
نمایش��گاه مجازی ثبت نام کند، می تواند در نمایش��گاه 
فیزیکی حضور نداشته باشد، اما اجبار کردند که  اگر ناشر 
بخواهد در نمایشگاه فیزیکی شرکت کند، باید در نمایشگاه 
مجازی هم شرکت کند. این از نظر هماهنگ کردن پرسنل 
 برای ناشر دشواری های بسیاری به همراه خواهدداشت، 
زیرا ناشر باید تعدادی از نیروی خود را به نمایشگاه فیزیکی 
بفرس��تد و  آن ه��ا هر روز با مس��ائل و مش��کلاتی مواجه 

می شوند. 
این ناش��ر ادامه داد: همچنین ناش��ر بای��د تعدادی از 
کارکنان خود را در دفتر نش��ر برای پاسخگویی به خرید 
مخاطبان نمایش��گاه مجازی  هماهنگ کن��د، زیرا یکی 
سفارش ها را تحویل می گیرد، یکی بسته بندی می کند و 
به دفتر پس��ت می رساند. باید توجه داشت که اگر  ناشران 
س��فارش های نمایش��گاه مجازی را در طول 24 ساعت 
نفرس��تند، جریمه می ش��وند. در نتیجه فشار نمایشگاه 

مجازی به ناشران  بسیار بالا است. 

تخفیف نمایش��گاه بین المللی را به 10 درصد کاهش 
دادند و این مس��اله نمایشگاه کتاب را بی رونق و کمرنگ 

می کند
جهانگیری با اعلام اینکه تخفیف نمایشگاه بین المللی 
را به 10 درصد کاهش دادند و این مساله نمایشگاه کتاب 
را بی رونق و  کمرنگ می کند، بیان کرد: این مساله در خرید 
مردم تاثیر بالایی دارد، زیرا افراد مسیرهای طولانی را برای 

خرید از نمایشگاه  بین المللی کتاب طی می کنند. 
مدیر انتشارات چترنگ تاکید کرد: دیگر موارد آیین نامه ای 
در س��ی ودومین دوره برگزاری نمایشگاه بین المللی کتاب، 
تعداد افرادی  است که می توانند در غرفه حضور داشته باشند. 

این تعداد بر اساس متراژ غرفه تعیین می شود. 
جهانگیری درباره قانونی که تعداد کارکنان نشر حاضر 
در غرفه را تعیین می کند، گفت: گاهی قوانینی توس��ط 
مسئولان نوشته  می شود در حالی که خودشان می دانند 

این قوانین عملی نیست. 
وی افزود: برای مثال نمی توان در غرفه 18 متری فقط 
دو نفر از کارکنان نش��ر حاضر باشند. مخصوصا اگر ناشر 
شناخته شده باشد،  باید مدیر نشر یا معاون او، چند کارمند 
انتش��ارات برای ثبت، کارمندی برای  کارت کش��یدن و 
متخصصی ب��رای توضیح درباره  کت��اب در غرفه حضور 
داشته باشد. در این روزها حتی سوپرمارکت ها هم توسط 

چند نفر مدیریت می شود. 
گاهی قوانینی توسط مسئولان نوشته می شود در حالی 

که خودشان می دانند این قوانین عملی نیست
غرفه ها به صورت تبعیض آمیز به برخی از ناشران تعلق می گیرد

مدیر انتشارات چترنگ، جایگیری غرفه ها در نمایشگاه 
کتاب را به عنوان یکی از مش��کلات ناشران در هر دوره از 
برگزاری این  رویداد فرهنگی اع��لام کرد و افزود: یکی از 
مشکلات ناشران که همیشه با آن مواجه هستند، این است 
که غرفه ها به صورت  تبعیض آمیز به برخی از ناشران تعلق 
می گیرد. مشخص است تعدادی از ناشران که نفوذ بیشتری 
دارن��د، می توانند غرفه هایی را در  نقاط بهتر نمایش��گاه و 
ناشران کوچک مجبورند غرفه های کوچک و پرت بگیرند. 

وی ادام��ه داد: امیدوارم ک��ه روی موضوع غرفه ها هم 
نظارتی انجام ش��ود، زیرا ظاهرا افرادی که غرفه تقس��یم 
می کنند ذی نفع هس��تند.  این مشکل ناش��ران را آزرده 
می کند و هر سال تکرار می شود. ما چند ناشر قدیمی بزرگ 
داریم، اگر قرار اس��ت کاغذ و غرفه به آن ها  داده شود، پس 

ناشران کوچک چه زمانی می توانند رشد کنند؟

شاخه سبز  - این مراسم فردا، چهارشنبه )۳1 فروردین ماه( از 1۶ تا 18 به صورت مجازی برگزار می شود
  به گزارش شاخه سبز ،  حسن بلخاری، رئیس انجمن آثار و مفاخر فرهنگی، غلامعلی حداد عادل، رئیس فرهنگستان زبان و ادب  فارسی، محمدتقی صابری، 
سفیر فوق العاده و نماینده تام الاختیار جمهوری اسلامی ایران در تاجیکستان، اصغر دادبه، اس��تاد  دانشگاه علامه طباطبائی، شریف مراد اسرافیل نیا، استاد 

دانشگاه آموزگاری تاجیکستان، مهدی محبتی، استاد ادبیات دانشگاه  زنجان، سیدنجمی حسن زیدی، دانشیار دانشکده دولتی آموزشی کراچی پاکستان، 
غالیه قنبربکوا، استادیار بخش ایرانشناسی  دانشکده شرق شناسی دانشگاه ملی قزاقی فارابی، عابد شکورزاده، نویسنده و سعدی پژوه تاجیکی و آرتیق قادراف 

هنرمند و مجری  سرشناس تاجیک از سخنرانان این مراسم هستند . 
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شاخه سبز - ناظران سیاس��ی پاکستانی و 
هندی علیرغم تغییرات قدرت در اس��لام آباد، 
هیچ گونه کاهش فوری خصومت های ش��دید 
 بین دو همسایه هس��ته ای را پیش بینی نمی 

کنند. 
به گ��زارش خبرآنلاین، پایگاه اکس��پرس 
تریب��ون در مقال��ه ای ب��ا تاکی��د ب��ر اینک��ه 
»کارشناس��ان تنش زدایی ف��وری بین رقبای 
هس��ته ای را  پیش بینی نمی کنند« نوش��ت: 
روابط پرتنش بین دو کشور در آگوست 2019، 
زمانی که دهل��ی نو به جامو و کش��میر حمله و 
 خودمختاری و امتیازات ویژه را از این دو س��لب 

کرد به وخاومت رفت. 
این اقدام بحث برانگیز بلافاصله اس��لام آباد 
را وادار کرد تا روابط دیپلماتیک خود را کاهش 

دهد و تجارت با دهلی نو را متوقف کند. 
از آن زمان به بعد دو همسایه فرصتی را برای 
محکوم کردن یکدیگر در مجامع بین المللی و 

منطقه ای از دست نداده اند. 
معاهده فوریه 2021 که ب��ه درگیری های 
 ) LoC ( تقریباً روزان��ه در امتداد خط کنت��رل
پایان داد - مرزی که جامو و کش��میر را بین دو 
 همس��ایه تقس��یم می کند، »تنها« پیشرفت 

مثبت از نظر روابط بوده است. 
حزب راست میانه پاکستان یعنی مسلم لیگ 
نواز، که شهباز شریف، رئیس آن، هفته گذشته 
پس از یک طرح عدم اعتماد موفقیت  آمیز علیه 
س��لف خود عمران خان، به عنوان نخست وزیر 
انتخاب ش��د، مدتهاس��ت که از روابط خوب با 
همسایگان پاکستان از جمله  هند حمایت کرده 

است. 
به ویژه، نواز ش��ریف، رئیس س��ابق حزب و 
نخست وزیر سه دوره که علاقه قلبی به نخست 
وزیران قبلی هند داشته اس��ت؛ از  نخست وزیر 
سابق ایندر کومار گوجرال تا نارندرا مودی رهبر 

فعلی. 
با این وجود، یاشوانت سینها، وزیر سابق امور 
خارجه هند، بر این باور است که روابط پاکستان 

و هند به شخصیت ها وابسته  نیست. 
سینها که از س��ال 2002 تا 2004 به عنوان 
دیپلمات ارشد دهلی نو خدمت کرده است، به 
خبرگزاری آنادولو گف��ت: »صراحتاً، من  هیچ 
تغییری )پس از تغییر نخست وزیر( نمی بینم. 
روابط بین هند و پاکستان به ندرت به شخصیت 

ها بستگی داشته است.« 

اولین موضع گیری نخست وزیر جدید پاکستان 

درباره ایران
وی افزود: این رابطه یک کشور به کشور بوده 
است به طوری که حتی تغییر رژیم در »این یا آن 
کشور« نتوانسته از تنش ها  بکاهد. ممکن است 
مقداری از تب و تاب و تنش در فضای حاکم بین 
دو کشور کاسته شود اما مشکل اصلی همچنان 

پابرجاست. 
ماریا سلطان، یک تحلیلگر دفاعی و امنیتی 
مستقر در اس��لام آباد، با اشتراک نظر مشابهی، 
عنوان کرد که در شرایط خاص، »بدون  توجه به 
اینکه چه کسی در قدرت است« شانس »بسیار 
اندکی« ب��رای کاهش تنش ها بی��ن دو طرف 
وجود دارد. س��لطان که ریاست یک  اندیشکده 
استراتژیک جنوب آسیا مس��تقر در اسلام آباد 
را بر عهده دارد، به خبرگ��زاری آناتولی گفت: تا 
زمانی که مناقشه کشمیر  وارد چارچوب نشود 
مذاکرات از س��رگرفته نخواهد ش��د. او گفت: 
»وضعیت هند پاکس��تان )بنابراین( همچنان 
با حل و فصل مناقشه  کش��میر مرتبط خواهد 
ماند. س��لطان همچنین گفت که اقدام دهلی 
نو در آگوس��ت 2019 در مورد جامو و کشمیر 
نقش »قاطعی« در ساده  کردن موضع پاکستان 
در م��ورد مذاکرات با هند داش��ت ک��ه »هیچ 
گفتگوی��ی در آینده ب��دون لغو قان��ون 2019 

امکان پذیر نیست«. 

اهمیت کنار گذاشتن ایده های ثابت
س��ینها که از س��ال 2002 ت��ا 2004 وزیر 
خارجه هند بود، معتقد اس��ت هر دو طرف باید 
از »ایده های ثابت« دس��ت بکش��ند تا بتوانند 
 گام هایی به جلو بردارن��د. وی تاکید کرد که دو 
طرف باید با دی��د باز گفتگوها را آغ��از کنند. او 
گفت: »مسئله اصلی پاکستان، صرف  نظر از اینکه 
چه کسی نخست وزیر باشد، جامو و کشمیر است 
و تا زمان��ی که این موضوع اصلی حل نش��ود، هیچ 
پیش��رفت مطلقی  حتی در س��ایر زمینه ها وجود 

ندارد. 
او گفت: رویکرد صحیح این است که روابط را در 
تمام سطوح در نظر بگیریم. بسیاری از مسائل دیگر 
نیز وج��ود دارد، در این  می��ان، راه حل های معلق، 

مسائلی مانند تجارت، روابط را بهبود می بخشد.« 
اشتیاق احمد، کارشناس سیاست خارجی 
مس��تقر در اس��لام آباد، می گوید که »رویکرد 
دوگانه« نخس��ت وزیر تازه منتخب پاکس��تان 
را  برای مقابله با وضعیت کنون��ی روابط با هند، 
به ویژه در زمینه اقدام دهلی ن��و در اوت 2019 
پیش بینی می کند. احمد به خبرگزاری  آناتولی 
گفت: انتظار می رود ش��هباز ش��ریف رویکرد 
قاطع تری برای مقابله با این چالش بزرگ اتخاذ 

کند. 
وی که حرکت دهلی نو را مس��ئول آس��یب 
رس��اندن بیش��تر به روابط دوجانبه م��ی داند، 

گفت: از آن زمان )اوت 2019(، رژیم ملی  گرای 
هند در حال تغییر شکل جمعیتی و هویت جامو 
و کشمیر اس��ت که برای پاکس��تان قابل قبول 
نیست. او گفت که در سخنرانی  افتتاحیه شهباز، 
تمایل خود را برای دستیابی به صلح با هند، اما در 
چارچوب قطعنامه های شورای امنیت سازمان 

ملل در مورد  کشمیر بیان کرد. 
وی اف��زود: در عی��ن حال، ش��ریف درهای 
دیپلماس��ی را نمی بندد تا هر دو کشور بتوانند 
از آتش بس کنونی در خ��ط کنترل فراتر رفته  و 
حداقل در مورد گفتگوها یا احیای گفتگوهای 
به اصطلاح ترکیبی صحب��ت کنند. برای حل و 
فصل همه مس��ائل باقیمانده، به ویژه  مناقشه 

کشمیر.« 

یک شروع کوچک ممکن است
جاتین دسای، دبیر س��ابق انجمن مردمی 
پاکستان و هند برای صلح و دموکراسی، گفت 
که ی��ک گام کوچ��ک در جهت از س��رگیری 
 مذاکرات امکان پذیر اس��ت. دسایی گفت: من 
معتقدم که ش��روع کوچکی برای از سرگیری 
گفتگوها ممکن اس��ت و باید انجام شود.   )اما( 
ممکن است از س��رگیری کامل گفتگو امکان 
پذیر نباش��د زی��را پاکس��تان در س��ال آینده 
انتخابات خواهد داش��ت. او اس��تدلال کرد که 
 ش��هباز با توجه به محبوبیت سلف خود عمران 
خان که اغلب از ش��هباز و ب��رادر بزرگترش نواز 
شریف به عنوان »دوستان مودی« نام  می برد، 
که در پاکس��تان به صورت منفی استفاده می 
شود، به سختی می تواند گامی فوری در جهت 

عادی سازی روابط بردارد. 
وی گفت: اج��ازه دهید از چند م��ورد انجام 
پذیر ش��روع کنیم. هر دو کش��ور بای��د مجدداً 
کمیس��اریای عالی خود را در کش��ور دیگری 
 جایگزین کنند و همچنین هر دو کمیس��یون 
عالی بای��د با ظرفیت کامل فعالی��ت کنند. وی 
افزود که یکی دیگ��ر از موارد قاب��ل انجام، آغاز 
 تجارت »متواضعانه« از طریق مرز واگاه عطاری 
اس��ت. وی گفت: همچنی��ن هند بای��د برای 
نیازمندان ویزای پزش��کی صادر کن��د و  هر دو 
کشور باید ماهیگیران کشور دیگر را نیز از زندان 

آزاد کرده و به کشورشان بازگردانند. 
وی در پایان گف��ت: این می توان��د به ایجاد 
اعتماد کمک کند، چیزی که در شرایط کنونی 

بیشتر مورد نیاز است. 
منب�ع: اکس�پرس تریب�ون / ترجمه: 

ابوالفضل خدائی

چین:  

آمریکا در جایگاهی نیست که در مورد 
حقوق بشر اظهارنظر کند

ش��اخه سبز : س��خنگوی وزارت امور خارجه چین با ابراز 
نگرانی نسبت به وخیم شدن شرایط حقوق بشری در آمریکا، 
بار دیگر  تکرار کرد که ایالات متحده در موقعیتی نیس��ت که 
در مورد شرایط حقوق بشر در کشورهای دیگر اظهارنظر کند. 

به گزارش س��ایت وزارت امور خارجه چین، وانگ ونبین، 
سخنگوی وزارت امور خارجه چین در کنفراسی خبری درباره 
 خش��ونت های اخیر در آمریکا و کشته شدن یک آمریکایی-

آفریقایی دیگر به دس��ت یک افس��ر پلیس سفیدپوست در 
میشیگان گفت: ما  نسبت به وخیم شدن شرایط حقوق بشری 
در آمریکا بسیار نگران هستیم. حقایق و واقعیت های بسیاری 
وجود دارند که نشان می دهند  تبعیض نژادی، جرائم مرتبط 
با س��لاح و خشونت در اجرای قانون به صورت موارد منفرد و 
پراکنده وجود ندارند، بلکه مسائلی  مداوم و نظام مند هستند. 

وی افزود: به دنبال شنیده شدن ضجه های جورج فلوید که 
می گفت “نمی توانم نفس بکشم” در سال گذشته، صدها تن 
از اقلیت های  قومی توس��ط نیروهای مجری قانون آمریکا به 
قتل رس��یدند. 9۳.7 درصد از مسلمانان آمریکا گفته اند که 
اسلام هراسی س��لامت روحی  و روانی آنها را تحت تاثیر قرار 
داده اس��ت، 81 درص��د از آمریکایی-آس��یایی ها می گویند 
خش��ونت علیه آنها افزای��ش یافته اس��ت و  آمریکایی های 
اسپانیایی تبار که 19 درصد از کل جمعیت آمریکا را تشکیل 
می دهند تنها مالک دو درصد از کل ثروت این کشور  هستند. 
فرناند د وارنس، مخبر ویژه آژانس آوارگان س��ازمان ملل در 
مسائل اقلیت ها تاکید کرده که سیستم قانونی در آمریکا اساسا 
به  نفع ثروتمندان و برای بخش��ش آنها و از طرف دیگر برای 
مجازات فقرا به ویژه اقلیت های رنگین پوست تعبیه شده است. 

این س��خنگو در ادامه گفت: آمریکا گرفتار ش��دیدترین 
خشونت های مرتبط با سلاح گرم شده است. آمریکا تنها کشور 
توس��عه یافته اس��ت  که در دو دهه گذش��ته هر ساله شاهد 
تیراندازی های گس��ترده بوده است. در سال 2020 میلادی 
45 هزار و 222 تن بر اثر  جراحت های ناشی از سلاح گرم در 
آمریکا کشته شدند که در مقایسه با سال 2010 میلادی 4۳ 
درصد افزایش داش��ت. یکی از  نظرسنجی های سال 2018 
می��لادی نیز نش��ان داد که 75 درص��د از جوانان آمریکایی 
تیراندازی های جمعی را یکی از منابع اصلی  استرس می دانند. 
براساس نظرسنجی مرکز تحقیقات پیو در آوریل 2021، 48 
درصد از آمریکایی ها خشونت های مرتبط به سلاح  را یکی از 
مشکلات بزرگ آمریکا می دانند که باید به آن رسیدگی شود. 
با این حال، دولت فدرال آمریکا طی 25 سال گذشته  نتوانسته 

یک قانون در ارتباط با کنترل سلاح تصویب کند. 
وی تصریح کرد: گزارش ش��ده که افراد رنگین پوست در 
حوزه های مختلف رفتار تبعیض آمیز پلیس را تجربه کرده اند. 
یک  نظرسنجی مرتبط نیز نشان می دهد که تنها 22 درصد 
از آمریکایی ه��ا معتقدند که رفتار پلیس با همه آمریکایی ها 
یکس��ان و برابر  است. آمریکا در حال تبدیل شدن به کشوری 
است که تحت تاثیر نقض نظام مند حقوق بشر قرار گرفته است. 
بنابراین در موقعیتی  نیست که در مورد شرایط حقوق بشر در 
کش��ورهای دیگر اظهارات غیرمس��ئولانه مطرح کند. آنچه 
آمریکا باید انجام دهد این است  که به طور کامل با مسائل جدی 
حقوق بش��ری خود مواجه شود و به طور جدی راه هایی برای 

ریشه کن کردن علل شرایط وخیم  حقوق بشری خود بیابد. 
س��خنگوی وزارت ام��ور خارجه چین همچنی��ن درباره 
فلسطین و اقدامات شنیع رژیم صهیونیستی در مسجدالاقصی 
گفت: چین با  نگرانی و با دقت بس��یار تش��دید تنش ها میان 
فلسطین و اسرائیل را در قدس زیر نظر دارد. موضوع جایگاه 
قدس و مالکیت آن  موضوع بس��یار پیچیده و حساسی است. 
امیدواریم که طرفین درگیر طبق قطعنامه های شورای امنیت 
عمل کنند، مکان های مقدس در  قدس را حفظ کنند و به آنها 
احترام بگذارند، آرامش خود را حفظ کنند و خویشتن داری 
پیش��ه کنند و از هر کاری که باعث وخیم تر  شدن اوضاع و از 

کنترل خارج شدن آن می شود، اجتناب کنند. 
وانگ ونبین افزود: تشدید تنش ها میان فلسطین و اسرائیل 
بار دیگر به ما یادآور ش��د که مساله فلسطین نباید به حاشیه 
رانده شود.  جامعه بین الملل و به ویژه کشورهای بزرگ و مهم 
باید به اصل مساله فلسطین دقت کنند و براساس راه حل دو 
کشوری از سرگیری  مذاکرات صلح بین فلسطین و اسرائیل را 
برای تحقق همزیستی مسالمت آمیز تسهیل کنند. چین نیز 

به ایفا کردن نقشی سازنده در  این موضوع ادامه خواهد داد. 
وی درب��اره میزبانی جو بایدن، رئیس جمهوری آمریکا از 
رهبران کش��ورهای آسه آن در تاریخ 12 و 1۳ مه سال جاری 
میلادی )22  و 2۳ اردیبهش��ت( در واشنگتن و تعهد دولت 
آمریکا به حفظ یک منطقه هند-اقیانوس آرام آزاد، امن، متصل 
و قدرتمند گفت: در  حال حاضر منطقه هند-اقیانوس آرام از 
صلح، ثبات و توسعه کامل برخوردار است که باید از سوی همه 
طرف ها گرامی داشته  شود. این منطقه سرزمینی با آینده ای 
درخش��ان و روشن برای همکاری و توس��عه است و صفحه 
ش��طرنجی برای رقابت قدرت های  بزرگ نیست. کشورهای 
آس��ه آن بازیکنان شطرنج هس��تند که به ارتقا توسعه و رفاه 
منطق��ه ای کمک خواهند کرد و مهره های ش��طرنج  در یک 

رقابت ژئوپلتیکی محسوب نمی شوند. 
این سخنگو تصریح کرد: امیدواریم آمریکا به درخواست 
مشترک کشورهای منطقه آس��یا-اقیانوس آرام برای صلح، 
همکاری و نتایج  برد-برد پاس��خ ده��د، به دنبال همکاری با 
منطقه ش��رق آس��یا بر مبنای احترام به سیس��تم سیاسی، 
روش های توس��عه، فرهنگ و  ارزش های کشورهای آسیایی 
باشد و راه انجمن آسه آن را که بر مبنای رویکرد اجماع و فراگیر 

بودن است، دنبال کند. 
وانگ ونبی��ن درباره رویکرد چین نس��بت به همکاری 
فضایی بین المللی گفت: ما آماده ایم تا همکاری و تبادلات 
بین المللی بیشتری با  کش��ورهای دیگر در زمینه استفاده 
صلح امیز از فضا داشته باشیم. ما از ورود فضانوردان خارجی 
به ایستگاه فضایی چین و پیوستن  به فضانوردان چینی برای 
برقراری مشارکت ها و همکاری های مثبت به منظور کشف 
جهان و س��اختن جامعه ای با آینده ای مشترک  برای بشر 

استقبال می کنیم. 

بین الملل
SHAKHESABZ@GMAIL.COM

منصور هادی؛

 مترسکی که تاریخ انقضایش فرا رسیده بود
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داعش یک زیارتگاه را در عراق منفجر کرد

جامو و کشمیر؛ مسأله اصلی دهلی نو و اسلام آباد؛

آیا شریف یخ روابط بین هند و پاکستان را آب می کند؟

ماریا سلطان، یک تحلیلگر دفاعی و امنیتی مستقر در اسلام آباد، با اشتراک 
نظر مشابهی، عنوان کرد که در شرایط خاص، »بدون  توجه به اینکه چه کسی 
در قدرت اس�ت« شانس »بسیار اندکی« برای کاهش تنش ها بین دو طرف 

وجود دارد. 

    شاخه سبز -  ایسنا نوشت: بازنگری های 
سران عربستان در سیاست های خود درباره 
یم��ن و اعتراف آنه��ا به اینکه ش��رط بندی 
آنها  بر روی منصور ه��ادی از همان روز اول 
موفقیت آمیز نب��وده، با اطلاع��ات روزنامه 
»وال اس��تریت ژورن��ال« که ف��اش کرده 
منصور  عادی با دس��تور کتبی بن س��لمان 
اختیارات خ��ود را واگذار ک��رد، همخوانی 
دارند و ثابت می کند او چهره ای فاقد اقتدار 
و وابسته به  همپیمانانش و مترسکی دست 

همپیمانانش بود. 
در پی اس��تعفای ناگهانی رئیس جمهور 
مستعفی یمن و واگذاری کامل اختیاراتش 
به شورای ریاستی و انتشار اخباری از حبس 
 خانگی وی توس��ط ریاض و نقش این کشور 
در این تصمیمات، روزنامه فرامنطقه ای رای 
الیوم ب��ه قلم عبدالباری عط��وان تحلیلی را 
 منتشر کرده و نوش��ت: اگر خبرهای منتشر 
شده در روزنامه »وال اس��تریت  ژورنال« در 
روز یکشنبه درست باش��ند و تایید شود که 
 محمد بن سلمان، ولیعهد عربستان به عبد 
ربه منصور هادی، رئیس جمهور مس��تعفی 
یمن دس��تور کتبی داده تمام��ی اختیارات 
خود را  به شورای ریاستی انتقالی واگذار کند 
و آن را در مقابل دوربین های تلویزیون قرائت 
کند -البته ما معتقدیم اینه��ا را به واقعیت 
 نزدیکت��ر هس��تند،- بازنگری های س��ران 
عربستان در سیاست های خود درباره یمن 
و اعتراف آنها به اینکه شرط بندی آنها بر روی 
 منصور هادی از همان روز اول موفقیت آمیز 

نبوده، تایید می شوند. 
ما معتقدیم ای��ن گزارش تا ح��د زیادی 
درست است، زیرا این روزنامه به بن سلمان 
نزدیک است و همواره تریبونی برای انتشار 
 بس��یاری از اطلاعات درب��اره تحولات یمن 
از س��وی تیم او بوده و هنوز هم هس��ت، این 
روزنام��ه باره��ا مصاحبه ه��ای وی��ژه ای را 
منتش��ر  کرده و ش��اید هدفش از انتشار این 

خبر رس��اندن این پیام به طرف های یمنی 
به ویژه جنب��ش انصارالله باش��د که منصور 
ه��ادی  اختیاراتش را به طور کلی از دس��ت 
داده و رش��د العلیمی، رئیس جمهور جدید 
یمن وعنوان مرحله جدی��د و گزینه ائتلاف 

سعودی- اماراتی است. 
بازداش��ت روس��ای خارجی کشورهای 
همپیمان عربس��تان در ریاض یک مس��اله 
عادی بوده و هرگز غافلگیر کننده نیس��ت، 
این موض��وع  تنها به منصور ه��ادی محدود 
نب��وده و می ت��وان در ای��ن زمینه به س��عد 
حریری، نخست وزیر سابق لبنان اشاره کرد 
که همین سرنوشت  را داشت و در زمانی که 
در اوج فعالیت سیاس��ی خود بود، در ریاض 
بازداشت ش��ده و پس از ضرب و ش��تم او را 
مجبور کردند  استعفای خود را قرائت کند و 
اگر دخالت شخصی امانوئل ماکرون، رئیس 
جمهور فرانسه نبود، س��عد حریری تا زمان 
تدوین این  گزارش هن��وز در منزل خود در 

حبس خانگی به سر می برد. 
منصور هادی از بس��یاری از شاهزادگان 
برجس��ته عربس��تانی همانن��د محمد بن 
نایف، ولیعهد پیش��ین و یا برخی از فرزندان 
پادشاهان  سابق همانند ش��اهزاده فهد بن 
عبد العزیز و شاهزاده عبدالله بن عبدالعزیز، 

دو برادر س��لمان ب��ن عبدالعزیز، پادش��اه 
کنونی عربستان  مهمتر نیست، آنها در حال 
حاضر همراه با ده ها تن دیگر از شاهزادگان 
خاندان آل س��عود در حبس خانگی به س��ر 
می برند و به آنه��ا  اجازه س��فر و ترک خاک 
کش��ور داده نمی ش��ود و این تصمیمات در 
چارچوب سیاس��ت مش��ت آهنینی که بن 
س��لمان، حاکم واقعی عربس��تان  در پیش 

گرفته انجام می شوند. 
رئیس جمهور مستعفی یمن از نظر سران 
عربس��تان در انجام مس��ؤولیت خود برای 
متحد کردن گروه ه��ای یمنی در چارچوب 
کابینه اش  شکس��ت خورد و او از کاریزمای 
لازم ب��رای هدایت یم��ن در مقابل جنبش 
انصارالله برخ��وردار نیس��ت و اکنون به یک 
بار س��نگین برای  همپیمانان عربس��تانی و 
اماراتی خود تبدیل شده و از سوی بسیاری 
از چهره هایی که قرار بود زمانی هم پیمانان او 
باشند و زیر پرچم  او بجنگند، مورد انتقادات 
تندی قرار می گیرد، علاوه ب��ر اینها منصور 
ه��ادی، فرزن��دان و نزدیکانش ب��ا اتهامات 
متعدد فساد مواجه  هستند و به همین دلیل 
خروج او از عرصه سیاسی یمن قطعی است، 
حال یا با استعفا و یا برکناری و هر دوی این ها 

با یکدیگر  یکسان هستند. 

ریاس��ت منصور هادی که در طول هفت 
سال جنگ ادامه داشت، به شکلی فاجعه بار 
برای او و هم پیمانانش به پایان رسید و در این 
 جنگ موفق نش��د، او حتی در برقراری صلح 
نیز موفق نبود و اکنون این سوال مهمتر باقی 
مانده که آیا رئیس جدید ش��ورای ریاستی 
 بهتر اس��ت یا خیر، با توجه ب��ه اینکه او برای 
بازگش��ت به عدن متفاوت ب��ود و از حمایت 
مالی س��ه میلیارد دلاری ری��اض برخوردار 
 بود و ما نمی دانیم که آیا این ش��ورای جدید 
سرش��ار از تضادها و تناقض ها در وهله اول 
می تواند اتحاد و یکپارچگ��ی خود را حفظ 
کند  و ثانیاً عملکرد سیاسی-نظامی بهتری 
ارائه ده��د و ثالثاً اس��تقرارش در عدن دوام 
خواهد داش��ت و رابع��ا قدرت��ش در مقابل 

جنبش  انصارالله بیشتر خواهد بود یا نه. 
محم��د عبدالس��لام، رئی��س هی��ات 
جنبش انصارالله در مذاکرات و س��خنگوی 
این جنبش توییت کرد، تش��کیل ش��ورای 
ریاس��تی جدید در  واقع تلاش��ی مذبوحانه 
برای س��اماندهی دوباره به نیروهای مزدور 
جهت تشویق آنها به ایجاد تنش بیشتر است 
و این مساله در وهله  اول به معنای این است 
که این جنبش ش��ورای جدید و یا جانشین 
هادی را به رس��میت نمی شناسد و احتمال 
تداوم آتش بس دوماهه فعلی  ضعیف است، 
همین مس��اله درباره احتمال مشارکت در 
مذاکرات جدید پس از اتمام آتش بس وجود 
دارد به ویژه که اتهامات مطرح  ش��ده درباره 
نقض آتش بس از س��وی دو طرف به صورت 

چشمگیری رو به افزایش هستند. 
گ��روه اندک��ی باب��ت برکن��اری منصور 
هادی متاس��ف هس��تند و تع��داد کمتری 
از آنه��ا ب��ا او هم��دردی می کنن��د و ای��ن 
مس��اله عجیبی نیس��ت  زیرا او فاقد اقتدار و 
تصمیماتش وابس��ته به همپیمانانش بود، 
در واقع او چیزی به جز عروسکی در دستان 

همپیمانانش نبود. 

پوتین از وضعیت اقتصادی روسیه 
تمجید کرد

     ش��اخه سبز - ایسنا نوش��ت: رئیس جمهوری 
روس��یه گفت، اوضاع اقتصادی این کشور در مسیر 
کس��ب ثبات بوده و ارزش روبل   )واحد پول روسیه( 
دارد ب��ه ارزش آن در اوایل م��اه فوریه )پیش از آغاز 

حمله روسیه( بازمی گردد. 
به گ��زارش خبرگزاری ت��اس، ولادیمیر پوتین، 
رئیس جمهوری روسیه گفت: روس��یه در برابر این 
فشار بی سابقه مقاومت کرده است.  وضعیت در حال 
رسیدن به ثبات است، نرخ ارز روبل به نیمه نخست 
ماه فوریه بازگشته و با تراز پرداخت های بین المللی 

قوی  تعریف می شود. 
پوتین گفت، مازاد حساب فعلی تراز پرداخت ها 
در روسیه در سه ماهه نخست سال میلادی جاری از 
58 میلیارد دلار فراتر رفته و   »به بالاترین میزان خود 
رسید.« او همچنین گفت که ازرهای مبادله شده در 
حال بازگشت به نظام بانکی این کشور بوده و حجم 

 سپرده گذاری مردم روسیه در حال افزایش است. 
پوتین همچنین گفت که تورم در حال رسیدن به 

ثبات است. 
پوتین ثبات بلندمدت مالی روس��یه در س��طوح 
فدرال و منطقه ای را وظیفه کلیدی مقامات این کشور 
دانس��ت. او خاطرنشان کرد که در  سه ماهه نخست 
س��ال میلادی جاری حجم بی س��ابقه ای از مازاد در 

نظام بودجه این کشور ثبت شد. 
رئیس جمهوری روس��یه همچنی��ن از مقامات 
کشورش خواس��ت به خواست داخلی مردم روسیه 
توجه کرده و تس��هیلات مالی برای  کسب وکارها را 

بهبود بخشند. 
او همچنین نرخ بیکاری روسیه را تا نسبتا پایین 

توصیف کرد. 

اندیشکده کانادایی:  

داعش در حال گسترش به 
آسیای میانه و چین است

شاخه سبز - ایسنا نوشت: یک اندیشکده کانادایی 
در گزارش��ی نسبت به “تهدید بزرگ” تغییر تمرکز 
گروه های تروریس��تی در عراق و  س��وریه به سمت 
کشورهای آسیای میانه و سوءاستفاده از این کشورها 
به عنوان تامین کننده مواد خام و همچنین موقعیت 

 استراتژیک آن ها، هشدار داده است. 
به گ��زارش پایگاه خب��ری بیزنس اس��تاندارد، 
نویسنده ای از اندیشکده کانادایی »مجمع بین المللی 
حقوق و امنیت« در مقاله ای با عنوان   »خطر تروریسم 
در آس��یای میانه: مش��کلی واحد ب��ا رویکردهای 
متفاوت« می گوید، اطلاعات جدید نشان می دهد 
ک��ه بخش اعظم  نیروهای جدید داعش را افرادی از 

کشورهای آسیای میانه تشکیل می دهند. 
به گفته »الساندرو لوندینی« نویسنده این مطلب، 
احتمال تقویت این گروه های تندرو محسوس است 
و گرچه »آمار دقیقی در دس��ت  نیست، اما تخمین 
زده می ش��ود که هزاران تن از جوانان کش��ورهای 
آس��یای میانه به داعش یا دیگر گروه های تندروی 

بنیادگرا در  سوریه و عراق پیوسته  باشند.« 
ای��ن تحقی��ق همچنین به نگرانی »گس��ترش 
خلافت به منطقه اوراس��یا« اش��اره کرده و تصریح 
می کند که »ممکن است با الحاق  شبه نظامیان بومی 
این مناطق به ایدئولوژی و اس��تراتژی های داعش« 

صورت پذیرد. 
ای��ن ادعای “بی اساس��ی” نیس��ت و مثال های 
متعددی برای اثبات آن وجود دارد. در ماه اوت سال 
گذش��ته گروه تن��دروی »حزب حرکت  اس��لامی 
ازبکس��تان« به طرفداران احتمالی خود پیام عهد 
وفاداری فرستاد. این خطری جدی برای این منطقه 
است. حضور طالبان  در افغانستان از دیگر نگرانی های 
نویس��نده این مقاله است که آن را »نماد یک عنصر 
بالق��وه بی ثباتی برای کش��ورهای همس��ایه مانند 

 ترکمنستان« می داند. 
لوندینی در این مقاله ادعا می کند که »روسیه هم 
- ک��ه نفع مس��تقیمی در جلوگیری از گس��ترش 
گروه های تندرو دارد - تبدیل به قلمرو  سربازگیری 
جنبش های جهادی تندرو ش��ده است.« نویسنده 
اثرات جانبی آن را در تمامی کشورهای آسیای میانه 
از جمله ترکمنس��تان،  تاجیکس��تان و ازبکستان 

مشهود می داند. 
این اندیشکده به نقل از مقاله مذکور می گوید که 
صرف نظ��ر از نب��ود همکاری می��ان ملت های این 
منطقه، برای حل نگرانی فزاینده  جذب نیرو توسط 
“تروریست ها” از این کشورها باید سیاستی مشترک 

اتخاذ شود. 
لوندینی می گوید: علاوه بر این، دو کشور کلیدی، 
یعنی ترکمنستان و ازبکستان عضو سازمان پیمان 
امنیت جمعی نیستند. از آنجا  که ترکمنستان عضو 
این س��ازمان نیس��ت، در تمامی ای��ن رایزنی ها و 
چاره اندیشی ها رویکردی بی طرف اتخاذ می کند. اما 
پس از چند  حادثه خشونت آمیز در مرز ترکمستان و 
افغانستان، این کش��ور برای کاهش عبور نیروهای 
طالب��ان از مرزهایش، با روس��یه ب��ه توافقی  برای 
همکاری امنیتی رسید که کنترل مرز ترکمنستان 

- افغانستان را نیز شامل می شود. 
در تاجیکس��تان ه��م صدها ج��وان به عضویت 
نیروه��ای خلاف��ت درآمده ان��د. اخی��را یک��ی از 
تاثیرگذارتری��ن مقامات ارتش این کش��ور، یعنی 
 گل مراد حلیموف نیز درجات س��ازمانی خود را رها 
کرد تا به عضویت داعش درآید. ازبکستان تا به همین 
جا هم چندین اقدام  ضدتروریستی اتخاذ کرده است. 
قزاقستان اما راه متفاوتی را در پیش گرفته است. این 
کشور در مبارزه با تروریسم خواستار جنبشی  جهانی 

شده است، نه صرفا منطقه ای. 
مقاله لوندینی تلاش های مشترک در “مبارزه با 
تروریس��م” را جمع بندی کرده و ب��ر ضرورت یک 
واکنش مش��ترک، آن ه��م در زمان��ی  که اهمیت 
کشورهای آسیای میانه به عنوان مناطق کلیدی در 

حال افزایش است، تاکید می کند. 

شاخه سبز - ایرنا نوشت: برخی منابع محلی امروز )دوشنبه( اعلام کردند که گروه تروریستی - تکفیری داعش در جنایت تازه یک  مکان مذهبی و زیارتگاه 
را در استان دیاله عراق منفجر کرد. کانال »صابرین نیوز« وابسته به گروه مقاومت عراق در این باره خبر داد که داعش در منطقه »العباره« استان دیاله نزدیک 
 منطقه »سید شعبان« واقع در شرق عراق یک مرقد دینی را منفجر کرد. این رسانه جزییات بیشتری منتشر نکرده است. مقام های رسمی نیز تاکنون واکنشی 

به این خبر نشان نداده اند. گروه تروریستی - تکفیری داعش که از سال 2014 تا سال 2017 به مدت بیش از ۳.5 سال یک سوم خاک عراق را در اشغال  داشت، 
جنایت های بی شماری علیه شهروندان عادی و مقدسات دینی و مذهبی مردم این کشور انجام داده بود. 

بقایای این گروه تروریستی با وجود شکست سال 2017 همچنان در برخی استان های شرقی، غربی و شمالی عراق دست به  جنایت می زنند. 
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سبزی معجزه گری که در نقش مُسکن 
عمل می کنند

نعناع جزو سبزیجاتی است که هزاران خاصیت داشته و دارای ویژگی های 
آنتی باکتریال و  ضدالتهابی اس��ت ک��ه می تواند به کاهش الته��اب در مجرای 

تنفسی کمک کند. 
نعناع برای کمک به هضم غذا بس��یار عالی اس��ت. برگ نعناع سرش��ار از 
آنتی اکس��یدان و  فیتونوترینت )فیتونوترینت ها موادمغذی گیاهی هس��تند 
و ترکیبات فعالی هس��تند که می توانند بدن  ما را در براب��ر بیماری های قلبی و 

سرطان ها مقاوم سازند( است که برای معده و گوارش  بسیار مفید است. 
رایحه نعناع به تنهایی به ترش��ح غ��دد بزاقی که تولیدکنن��ده آنزیم های 
گوارشی ضروری هس��تند،  کمک می کند، عضلات معده را ریلکس کرده و در 

نتیجه احتمال اسپاسم و بدهضمی را کاهش  می دهد. 
رایحه قوی نعناع ضداحتقان است می تواند بینی، گلو و ریه های تان را هم، 
زمانی که احساس  احتقان و تنگی نفس دارید تمیز کند. اگر زیاد سرفه می کنید، 
بوی آرامبخش نعناع برای  پاکسازی گلو، بینی و سایر راه های تنفسی فوق العاده 
اس��ت. نعناع همچنین دارای ویژگی های  آنتی باکتریال و ضدالتهابی است که 
می تواند به کاهش التهاب در مجرای تنفسی کمک کند.  نوشیدن چای نعناع، 

خلط آوری بسیار مفید است. 
نعناع در مراقبت از پوست ) Skin (ش��ما نقش دارد و برای پاکسازی جوش 
ها، تسکین خارش  پوست و تاراندن حشرات هم خوب است. می توانید از نعناع 
برای درمان جای گزش حشراتی،  چون پشه، زنبورسرخ و زنبورعسل استفاده 
کنید. رایحه تند آن به دور کردن حش��رات از شما  هم کمک می کند. برگ های 
نعناع سرشار از آنتی اکسیدان است که به پوستتان درخششی طبیعی  می دهد. 
خواص ضدالتهابی و ضدمیکروبی موجود در برگ نعناع در برطرف کردن آکنه 

هم  موثر است. 
این گیاه خوش��بو در کاهش وزن موثر اس��ت و ب��ا افزودن نعن��اع به رژیم 
غذایی تان به بدنتان  کمک می کنید تا زودتر وزن کم کن��د، زیرا همان طور که 
می دانید نعناع به عنوان یک محرک  برای آنزیم های گوارشی عمل می کند. این 
آنزیم ها، مواد مغذی را جذب می کنند، اما چربی را  هم برای تبدیل به انرژی مورد 
نیاز بدن مصرف می نمایند و اجازه نمی دهند چربی ذخیره شود.  در واقع نعناع 

یک گیاه چربی سوز است. 
رفع احساس خس��تگی از دیگر خواص نعناع است، بو کشیدن رایحه نعناع 
به شما کمک می کند  کمتر احساس اس��ترس و افسردگی داشته باشید، چون 
بدنتان را ریلکس کرده و ذهنتان را آرام  می کند. بوی خوش نعناع باعث می شود 
کمی سروتونین در مغزتان رها شود، بنابراین این بار  اگر نیاز به تقویت روحیه و 

افزایش کارایی مغزتان داشتید، با چند برگ تازه نعناع بخور  دهید. 
کاهش علائم آس��م از خواص این گیاه خاصیت است، از آنجایی که نعناع به 
پاکسازی مجرای  تنفس��ی کمک می کند، مصرف مداوم آن توسط کسی که از 
آسم رنج می برد، خوب است. نعناع  همچنین حاوی اسید رزمارینیک است که 

به عنوان یک آنتی اکسیدان قوی، لوکوترین های مسبب  آلرژی را مهار می کند. 
نعناع در تسکین سردرد تاثیرگذار است، بوی خوش و فرحبخش نعناع علاج 
فوری و موثر  برای حالت تهوع و سردرد است. نعناع ماده ای طبیعی و آرامبخش 
است که می توانید با مالیدن  روغن آن روی پیشانی و بینی تان به راحتی سردرد 

را تسکین دهید. 
نعناع در بهداش��ت ده��ان و دن��دان به دلیل داش��تن ویژگی ه��ای قوی 
ضدمیکروبی و ضدالتهابی  بسیار موثر است زیرا می تواند مانع رشد باکتری های 

مضر در درون دهان شود همچنین  نفستان را هم تازه و خوشبو می کند. 

غذاهایی که رطوبت بدن را حفظ می 
کند و شما را سیر نگه می دارد

در ماه مبارک رمضان، برای تامی��ن عناصر مغذی مورد 
نیاز بدن و جبران کاهش مصرف آب  بای��د بتوانید آب مورد 
نیاز بدن را تامین کنید.وعده غذایی سحر یکی از اصلی ترین 
وعده های  غذایی اس��ت که ب��ه منظور مقابله با تش��نگی و 
گرسنگی در طول روز، نباید به هیچ وجه از آن  غافل شد.باید 
بتوانید در این وعده غذاهایی را مصرف کنید که رطوبت بدن 

را حفظ کند. در  ادامه به معرفی این نوع غذاها می پردازیم. 
در ماه مبارک رمضان، برای تامی��ن عناصر مغذی مورد 
نیاز بدن و جبران کاهش مصرف آب  بای��د بتوانید آب مورد 
نیاز بدن را تامین کنید.وعده غذایی سحر یکی از اصلی ترین 
وعده های  غذایی اس��ت که ب��ه منظور مقابله با تش��نگی و 
گرسنگی در طول روز، نباید به هیچ وجه از آن  غافل شد.باید 
بتوانید در این وعده غذاهایی را مصرف کنید که رطوبت بدن 

را حفظ کند. در  ادامه به معرفی این نوع غذاها می پردازیم. 
 1- تخم مرغ| تخم مرغ ح��اوی پروتئین، ویتامین و مواد 
مغذی است که به شما احساس س��یری  می دهد، می توان 
آن  را به ص��ورت آب پز یا نیمرو مصرف ک��رد و هر دو نوع آن، 

پروتئین  لازم و احساس سیری را به شما می دهد. 
 2- لوبیا| حبوبات حاوی پروتئین هستند، بنابراین به شما 
کمک می کنند تا حد ممکن سیر شوید؛  زیرا معده برای هضم 
آن ها به مدت زمان بیش��تری نیاز دارد. پروتئین همچنین 

برای متعادل  سازی سطح قند خون مؤثر است. 
 ۳- جو دوس��ر| جو دو س��ر غنی از پروتئین است که طی 
ساعات روزه داری انرژی، فعالیت و  احساس سیری بیشتری 

به شما می دهد. 
 4-  میوه ه��ا و س��بزیجات| میوه ها و س��بزیجات مانند 
هندوانه، توت فرنگ��ی، هلو، پرتقال، گوج��ه  فرنگی، خیار، 
کاهو، اسفناج و کرفس سرشار از مواد معدنی و ویتامین هایی 
هستند که به ش��ما  کمک می کنند تا انرژی داشته باشید و 

بدن خود را مرطوب نگه دارید. 
 5-  آجیل|آجیل سرش��ار از آنتی اکس��یدان است که از 
قلب محافظت و سلامت آن را تقویت  می کند، خطر ابتلا به 
سرطان و بیماری های مختلف را کاهش می دهد و همچنین 
حاوی  چربی های س��الم است که احساس س��یری به شما 

می دهد. 
 ۶- ماست| ماست از گزینه های سالم مهم در وعده غذایی 
سحری است زیرا حاوی مواد مغذی  بسیاری مانند پروتئین، 
کلس��یم، ید، ویتامین های گروه  B  و مایعات است که به تازه 

ماندن و  حفظ رطوبت بدن شما کمک می کند. 

سلامت
SHAKHESABZ@GMAIL.COM
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شیرین کننده های مصنوعی به توانایی سم زدایی کبد آسیب می رسانند

احتمال وجود ۶0 نوع میکروب خطرناک در زیر ناخن ها 

مزاج ترکیبی از جنبه های جسمی، 
ذهنی، عاطف��ی و روحی ه��ر فردی 
اس��ت. اگرچه هر فردی  ب��ه اندازه اثر 
انگش��تش منحصربه فرد اس��ت، اما 
به طورکلی مزاج افراد به چهار دس��ته 
دموی،  بلغمی، س��وداوی و صفراوی 

تقسیم می شود. 
به گ��زارش س��لامت نیوز ب��ه نقل 
از برن��ا؛ م��زاج را از روی ویژگی های 
فیزیکی هم می توان  تش��خیص داد. 
در این قسمت به ش��ما می گوییم که 
چگونه می توان از روی چهره و ظاهر 
 فیزیک��ی و رنگ زب��ان مزاج اف��راد را 

تشخیص داد. 
 1. م��زاج شناس��ی از روی چهره و 

ظاهر فیزیکی
هر یک از ای��ن مزاج ها ویژگی های 
خاص��ی ه��م در چه��ره و ویژگی ها 
فیزیک��ی دارند ک��ه در  ادام��ه آنها را 

بررسی می کنیم. 
ویژگی های فیزیکی افراد دموی

افرادی ب��ا مزاج دم��وی، تنومند و 
قوی هیکل اند و بدنی عضلانی دارند. 
س��اختار بدنی آنه��ا، بیش��تر  از بافت 
عضلانی )نس��بت به چربی( تشکیل 

شده است. 
از نظر جث��ه، آنها اس��تخوان های 
بزرگ تری دارند و صورت، انگشتان، 
لب ها، اندام ها و  اعضای بدن بزرگ تر 
و قفسه سینه پهن تری دارند. به علاوه 
بیش��تر احس��اس گرم��ا می کنند و 
 دمای بدن آنها به ط��ور طبیعی بالاتر 

است. 
رنگ صورت آنه��ا صورتی و گلگون 
اس��ت و پوس��تی نرم و ص��اف دارند. 
همچنی��ن دارای  موه��ای مش��کی 
ضخی��م و پرپش��تی هس��تند ک��ه 
به راحتی می توان آنه��ا را فر کرد یا به 

آنها حالت داد. 

این افراد سیاهرگ های بزرگ تری 
دارند که برجسته هستند و به راحتی 
می توان آنها را از روی  پوست دست ها 
و پاها دید. این اف��راد همچنین نبض 

قوی تری دارند. 
ویژگی های فیزیکی افراد بلغمی

اف��راد دارای مزاج بلغم��ی معمولا 
بدن حجیم و بزرگی دارند و س��اختار 
بدنش��ان بیش��تر از چربی   )نسبت به 
بافت عضلانی( س��اخته ش��ده است. 
این افراد خیل��ی س��ریع وزن اضافه 
می کنند.  اعضای ب��دن آنها نیز بزرگ 

و صاف هستند. 
اف��راد دارای مزاج بلغم��ی معمولا 
احس��اس س��رما می کنند و هنگامی 
که کسی آنها را لمس می کند  متوجه 
می ش��ود که س��ردتر از ح��د معمول 
هس��تند. همچنین این افراد معمولا 
نس��بت ب��ه ه��وای س��رد  و مرطوب 

حساس ترند. 
پوست آنها روشن، س��فید و صاف 
اس��ت و می ت��وان گفت ک��ه بهترین 
پوس��ت را دارن��د. موه��ای آنه��ا  نیز 

ابریشمی، صاف، نرم و نازک هستند. 
ویژگی های فیزیکی افراد سوداوی

افرادی ک��ه مزاج س��وداوی دارند 
معمولا لاغرن��د و جثه کوچکی دارند. 
اعضای بدن این افراد  بزرگ نیستند. 
این اف��راد می توانن��د هران��دازه که 
دوس��ت دارند غ��ذا بخورن��د بدون 
این که چ��اق  ش��وند. یک��ی دیگر از 
ویژگی های مزاج س��وداوی این است 
که این افراد خیلی زود احساس سرما 

 می کنند.  
پوس��ت آنها رنگ تی��ره ای دارد و 
ای��ن احتمال وج��ود دارد ک��ه روی 
پوستش��ان لکه های تیره ایجاد  شود. 
پوست آنها خش��ک و زبر و موهایشان 
زب��ر، مجع��د و فرف��ری اس��ت. آنها 

همچنین موهای  زائد زیادی دارند. 
ویژگی های فیزیکی افراد صفراوی

افراد دارای م��زاج صفراوی معمولا 
قدبلن��د و لاغر هس��تند. آنه��ا جثه 
کوچکی دارند. برای مثال،  انگشتان، 
لب ها و س��ایر قس��مت های بدنشان 
خیلی بزرگ نیس��تند و احتمال این 
که دچ��ار  اضاف��ه وزن ش��وند خیلی 
پایین است. پوس��ت آنها معمولا زرد 

و خشک است. 
اف��راد دارای مزاج صف��راوی مدام 
احس��اس گرما می کنند و دمای بدن 
آنها خیل��ی زود بالا م��ی رود  که این 
حالت ممکن اس��ت باعث هایپرترمی 

شود. 
 2. مزاج شناسی از روی زبان

رن��گ زب��ان می توان��د اطلاعات 
مناسبی را در خصوص وضعیت کلی 
خون و جریان خ��ون و  تعادل اخلاط 
و مواد مغذی در اختیارتان قرار دهد. 
تغییر رن��گ در یک ناحی��ه خاص از 
زبان  نشان دهنده عدم تعادل در اندام 

مربوطه است. 
رن��گ طبیعی ی��ک زبان س��الم، 
صورتی است )ترکیبی کاملا متعادل 
از قرمز و س��فید(. هرگونه  انحراف از 
این رنگ، نش��ان می دهد که وضعیت 
س��لامتی فرد از حالت ایده آل فاصله 
دارد.  ب��رای تش��خیص رن��گ زبان، 
بررس��ی زبان باید در ن��ور طبیعی و 

عاری از هرگونه سایه انجام  شود. 
زبان سفید، رنگ پریده

به طورکلی رنگ س��فید، س��ردی، 
کمب��ود م��واد مغ��ذی و همچنی��ن 
ازدیاد خلط بلغم��ی در جریان خون 
 را نش��ان می دهد. این وضعیت اگر با 
سایر علائم همراه باشد، ممکن است 
نشان دهنده کم خونی  یا کمبود خون 

باشد. 

زبان قرمز
قرم��ز ب��ودن زب��ان به طورکل��ی 
نش��ان دهنده وجود گرم��ای زیاد در 
بدن اس��ت. اگر کل زبان قرمز  باشد، 
نشان دهنده این است که این مشکل 
سیستمیک است )در تمام بدن وجود 
دارد( اما اگر ای��ن  رنگ فقط در برخی 
قسمت ها وجود داش��ته باشد، نشان 
می دهد که این مش��کل فقط بعضی 
از  اندام ه��ا را تح��ت تاثیر ق��رار داده 
اس��ت. اگر رن��گ زبان قرمز روش��ن 
باش��د، نش��ان دهنده گرمای  افراطی 
یا بیش از حد اس��ت. زب��ان قرمز تیره 
اغل نش��ان دهنده تب ناشی از سل یا 

دیسکرازی  خون است. 
قرمز، دردناک و متورم ش��دن زبان 
به طورکلی نشان دهنده ازدیاد خون 

است. 
زبان بنفش

این رنگ نشان دهنده راکد ماندن 
خ��ون ی��ا س��یانوز ناش��ی از کمبود 
عوامل حیات��ی )نی��روی حیاتی  و/ یا 
گرمای درونی( در خون اس��ت. رنگ 
بنفش متمایل به قرمز نش��ان دهنده 
رکود خ��ون و  رن��گ بنفش روش��ن 
نش��ان دهنده رکود نی��روی حیاتی 
اس��ت. وجود نقاط بنف��ش روی زبان 
 نش��ان دهنده رکود ش��دید خون در 

اندام مربوطه است. 
زبان زرد

رنگ زرد به طورکلی نش��ان دهنده 
بیم��اری یرقان یا وج��ود بیش از حد 
باقیمانده های صفراوی  اس��ت که به 

سمت خون بازمی گردند. 
زبان قهوه ای

نش��ان دهنده  قه��وه ای  رن��گ 
وجود بیش از ح��د صفرای س��یاه یا 
باقیمانده ه��ای س��وداوی در جریان 

 خون است. 

تابی که بی تاب شد

سیاستگذار کلان کشور فکری به 
حال بیمارستان ها کند

مدیرعامل بیمارستان مصطفی خمینی با هشدار نسبت به 
پیچیده شدن وضعیت اقتصادی  بیمارستان ها، با تاکید بر لزوم 
واقعی شدن تعرفه ها، گفت:» منظور بنده این نیست تمام بار 
 افزایش تعرفه های پزش��کی بر روی دوش مردم باشد ولی در 
کنار این طرز فکر به شدت  معتقدم باید از بیمارستان ها و مراکز 
درمانی حمایت شود. در صورت واقعی نشدن تعرفه ها  و ادامه 
روند فعلی بسیاری از بیمارستان ها بخصوص بیمارستان های 

خصوصی سال 1402  را نخواهند دید.« 
  تعرفه ها واقعی نشود، بسیاری از بیمارستان های خصوصی 

سال 1402 را نخواهند دید
دکتر سعید هاشمی زاده در گفت و گو با خبرنگار سلامت 
نیوز، گفت:» در مورد اینکه رییس  نظام پزشکی تهران نسبت 
به وضعیت بحرانی نظام سلامت هشدار داده اند هیچ شکی در 
این  مسئله وجود ندارد. برای مثال هزینه های بیمارستان های 
خصوصی به شدت افزایش پیدا کرده  است از یک طرف بهای 
تجهیزات پزشکی افزایش پیدا کرده است قیمت دستگاه هایی 
مثل ام  آر آی و دستگاه سونوگرافی و تجهیزات مختلف نسبت 
به حتی دو س��ال قبل بین دو تا 4 برابر  ش��ده اس��ت و قیمت 
ملزومات پزشکی و لوازم مصرفی پزشکی به شدت افزایش پیدا 
کرده است.  بنابراین ما در وضعیت خوبی به سر نمی بریم و در 

بیمارستان هزینه هایمان به شدت بالا  رفته است.« 
وی در ادام��ه گف��ت:» اینکه این هزینه ه��ا را چطور باید 
مدیریت کنیم باید بگویم درآمدی در  بیمارستان به غیر از راه 
ارائه خدمات به مردم نداریم و انتظار داریم از محل آن بتوانیم 
 بیمارستان را اداره کنیم وقتی تعرفه ها واقعی نباشد هم مراکز 
هم به طور خاص پزش��کان  شروع می کنند به انجام کارهایی 
که به یک ش��کلی بتوانند این هزینه ها را مدیرت کنند و یا از 
 پس آن بربیایند در این میان ممکن اس��ت دس��ت به گرفتن 
زیرمیزی از بیماران بزنند که دریافت  زیرمیزی ممکن اس��ت 
هم توسط پزشکان و هم گروه غیرپزشک صورت گیرد که این 

 بزرگترین مخاطره واقعی نبودن تعرفه ها است.« 
وی افزود:»ممکن اس��ت به دلیل ش��رایط بد اقتصادی، 
بیمارستان ها مجبور به تعدیل نیرو شوند  بنابراین یک عده ای 
ممکن است شغل خود را از دست دهند. ما در یک مرکز درمانی 
داری��م  کاری انج��ام می دهی��م که باید یا ی��ک بودجه ای به 
بیمارستان اختصاص پیدا کند که می دانیم  تامین بودجه حتی 
ب��رای مراکز دولتی هم س��خت اس��ت. ما هم ب��ه عنوان یک 
بیمارس��تان  خصوصی که قرار است از بیمه ها یا بیماران پول 
دریافت کنیم دچار مشکل شده ایم یعنی  تعرفه ها به گونه ای 
نیست که جبران هزینه های ما را کند و با طراز منفی هم نمی 

توان  بیمارستان را اداره کرد.« 
هاشمی زاده خاطرنشان کرد:»همانطور که اشاره شد هم 
قیمت تجهیزات پزشکی و هم هزینه  خدمات آن بسیار افزایش 
پیدا کرده است. چنین نیست که به عنوان مثال یک دستگاهی 
مث��ل ام  آر آی وقتی نصب ش��د بتوان به م��دت طولانی از آن 
اس��تفاده کرد این دستگاه ها ممکن است  دچار خرابی شده و 
نیاز به تعمیر پیدا کنند که تعمیرات آن با ارز آزاد بسیار گران 

شده است و  ما را دچار مشکلات جدی کرده است.« 
وی در ادامه تاکید کرد:» هشدار رییس نظام پزشکی تهران 
نسبت به وضعیت بحرانی نظام  سلامت در حالت آخر خود قرار 
دارد، بیمارس��تان ها دیگر تاب آوری بیشتر از این را ندارند  به 
دلیل اینکه در دو سال گذشته، کرونا آسیب جدی به بیمارستان 
ها وارد کرده اس��ت و منابعی  هم که توسط وزارت بهداشت به 
بیمارستان ها تزریق شد اندک بود که در مقایسه با ضرر و  زیانی 
که شیوع کرونا به بیمارستان ها وارد کرد عدد چشمگیری نبود 
و جبران کننده نبود.  بنابراین در دو سال گذشته به دلیل شیوع 
کرونا منابع خود را از دس��ت داده ایم و نتوانسته ایم  منابعی را 

جایگزین کنیم.« 
هاشمی زاده افزود:» از طرف دیگر هزینه های بیمارستان 
به دلیل وضعیت بد اقتصادی  کشور افزایش چشمگیری داشته 
اس��ت و تامین برخی از دستگاه ها به دلیل تحریم ها برای ما 
 بس��یار سخت ش��ده اس��ت و تعمیر بعضی از دس��تگاه های 
بیمارستان غیرممکن شده است به دلیل  اینکه دیگر قطعات 
این دستگاه ها به کشور وارد نمی شود و در کشور موجود نیست 
و   بس��یاری از ش��رکت های تجهیزات پزشکی این کار را کنار 
گذاش��ته اند یا فقط در قبال پول نق��د  حاضر به ارائه خدمات 

هستند.« 
وی هشدار داد:»بیمارستان ها دچار وضعیت بسیار پیچیده 
ای شده اند و چندین و چند عامل  دست به دست هم داده اند 
تا وضعیت اقتصادی بیمارستان ها در آینده دچار چالش جدی 
ش��ود.  چنین نیست که در یک بیمارس��تان فقط پزشکان و 
پرستاران مشغول به ارائه خدمت باشند  طیف وسیعی از افراد 
در بیمارستان ها مشغول به خدمت هستند به ازای هر تخت 
بیمارستانی  بین سه تا پنج نفر مشغول به کار هستند یعنی اگر 
بخواهیم نگاه اقتصادی صرف به بیمارستان  ها داشته باشیم 
بیمارستان یک مرکز اقتصادی است که یک عده زیادی در آن 
مشغول به کار  هستند تعطیل شدن هر بیمارستانی حتی اگر 
بیمارستان کوچکی باش��د منجر به بیکاری یک عده  زیادی 

خواهد شد.« 
هاش��می زاده اف��زود:» میزان دریافتی افراد مش��غول به 
خدمت در بیمارستان ها یا بر مبنای  حقوق کارمندی یا نظام 
کارگری است در هر دو صورت دستمزدها افزایش یافته است 
و  متناس��ب با این افزایش حقوق، انتظار این اس��ت خدمات 
بیمارستانی هم افزایش پیدا کند البته  منظور بنده این نیست 
ک��ه تمام این عددی ک��ه افزایش پیدا می کن��د را مردم باید 
پرداخت کنند  چون مردم در شرایط اقتصادی بدی هستند ولی 
بلاخره سیاستگذار کلان کش��ور باید یک فکری  به حال این 
مسئله کند اینکه مردم در شرایط اقتصادی بدی هستند قابل 
درک اس��ت و بنده هم در  همین جامعه زندگی می کنم و می 
بین��م که م��ردم از پس هزینه ه��ا برنمی آیند ام��ا اداره یک 
 بیمارستان با وضعیت فعلی هم غیرممکن است یا بیمه ها باید 
تغییر مسیر دهند یا سیستم درمان  کشور باید دچار یک تحولی 
شود به هر حال سیاستگذار کلان کشور باید فکری به حال این 

 مسئله کند.« 
وی تاکید کرد:» منظور بنده این نیس��ت تمام بار افزایش 
تعرفه های پزشکی بر روی دوش  مردم باشد ولی در کنار این 
طرز فکر به شدت معتقدم باید از بیمارستان ها و مراکز درمانی 
 حمایت شود در صورت واقعی نشدن تعرفه ها و ادامه روند فعلی 
بسیاری از بیمارستان ها  بخصوص بیمارستان های خصوصی 

سال 1402 را نخواهند دید.« 
وی در پای��ان گف��ت:» بعید م��ی دانم حتی ب��ا افزایش 
28درصدی تعرفه ها بتوانیم هزینه هایمان  را پوشش دهیم. 
تامی��ن تجهیزات پزش��کی، لوازم اتاق عمل ، دس��تگاه های 
بیهوشی، ام آر آی ،  سی تی اسکن که مدام در حال خراب شدن 
هستند و نیاز به جایگزینی دارند هزینه بزرگی  برای بیمارستان 
ها به دنبال دارد و در توان بیمارستان ها نیست که بتوانند این 

دستگاه ها را  جایگزین  کنند.« 

  طبق یک مطالعه، مصرف غذاها و نوشیدنی های بدون قند مانند ماست و نوشابه رژیمی  ممکن است برای سلامتی مفید نباشند، زیرا می توانند توانایی کبد 
در دفع سموم را مختل   می کند.این مطالعه که توسط تیمی در کالج پزشکی ویسکانسین در ایالات متحده انجام شد، دو  جایگزین قند یعنی آسه سولفام پتاسیم 

و سوکرالوز که به عنوان شیرین کننده های غیرمغذی نیز  شناخته می شوند و طعم شیرینی با کالری کم یا بدون کالری ارائه می دهند را مورد بررسی  قرار دادند. 

این شیرین کننده ها عملکرد پروتئینی را که نقش حیاتی در سم زدایی کبد و متابولیسم برخی  داروها ایفا می کند، مختل می کنند. 
 »لورا دانر«، عضو تیم تحقیق، گفت: »بسیاری از مردم نمی دانند که این شیرین کننده ها در  انواع سبک یا بدون قند ماست ها و غذاهای میان وعده و حتی در 

محصولات غیرغذایی مانند  داروهای مایع و برخی لوازم آرایشی یافت می شود.« 
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ناخن های بلند این روزها یکی از ترندهای 
اصلی ح��وزه زیبایی در فضای مجازی اس��ت 
 س��لبریتی ها هم بر این مورد به عنوان یکی از 
فاکتورهای زیبایی تاکید دارند و طبیعی است 
که  دنبال کننده های ای��ن افراد هم تحت تاثیر 
این نوع نگاه قرار گیرند. اما حالا یک متخصص 
 میکروب شناسی و زیست شناس هشدار می 
دهد که این روند ممکن است با خطراتی جدی 

 برای سلامتی همراه باشد. 
سال ها است که ناخن های بلند یکی از موارد 
بس��یار مورد توجه صنعت مد و زیبایی است و 
 مانورهای بس��یاری در این خصوص می شود و 
ناخن های مصنوعی و س��ایر نوآوری ها در این 
 حوزه از زیبایی در سرتاس��ر جهان مورد توجه 

قرار گرفته است. 
ناخن های بلند این روزها یکی از ترندهای 
اصلی در فضای مجازی است سلبریتی ها هم 

بر  این مورد به عنوان یکی از فاکتورهای زیبایی 
تاکید دارند و طبیعی است که دنبال کننده های 
 این افراد هم تحت تاثیر این نوع نگاه قرار گیرند. 
اما حالا ی��ک متخصص میکروب شناس��ی و 
 زیست ش��ناس هش��دار می دهد که این روند 
ممکن اس��ت با خطراتی جدی برای سلامتی 

همراه  باشد. 
جفری کاپلان، اس��تاد میکروب شناس��ی 
در دانش��گاه برکل��ی گف��ت ک��ه ناحی��ه زیر 
ناخن ه��ا مح��ل  مناس��بی ب��رای زندگی در 
اختی��ار میکروب ه��ا و بخص��وص باکتری ها 
قرار می ده��د. وی گف��ت: »  هر چ��ه ناخن ها 
بلندتر باشد، سطوح بیشتری برای چسبیدن 
میکروارگانیسم ها وجود دارد.  مطالعات انجام 
شده تاکنون ۳2 باکتری و 28 نوع قارچ مختلف 
را در زیر ناخن های  انس��ان های مختلف پیدا 

کرده اند.« 
کاپ��لان گف��ت: »فرق��ی نمی کن��د ک��ه 
ناخن های مصنوعی بلند، ناخن های طبیعی 
بلند، ناخن های  ژله ای، ناخن های اکریلیک یا 
حتی لاک ناخن داشته باشید، احتمال حمل 
میکروارگانیس��م ها در  زیر آن افزایش می یابد 
و رفع آلودگی با شستن دس��ت یا شستشوی 

دست و ناخن را دشوارتر  می کند.« 
به گفت��ه کاپ��لان، ی��ک مطالعه نش��ان 

داد  MRSA، ی��ک باکت��ری مقاوم ب��ه اکثر 
آنتی بیوتیک ها که  باعث عفونت های جدی در 
بیماران بستری شده در بیمارستان می شود، 
در زیر نیم��ی از  نمونه های ناخ��ن جمع آوری  
ش��ده از اف��راد مختلف وجود داش��ته اس��ت. 
همچنین برخی از باکتری  های زیر ناخن مانند 
استافیلوکوک، روی پوست انسان هم یافت می 

شود که می تواند گاه منجر  به عفونت شود. 
اما چگونه این میکروب های زیر ناخن تبدیل 
به خطر برای انسان ها می شود؟ دکتر کاپلان در 
 این خصوص گفت: » شما می توانید باکتری ها و 
قارچ های زیرناخن خ��ود را با خاراندن جایی  از 
بدن، جویدن ناخن، دست بردن به داخل حفره 
بینی و مکیدن انگشت به اعضای مختلف بدن 

 خود انتقال دهید.« 
اما از نقطه نظر دکتر کاپلان بدترین اتفاقی 
که می تواند توس��ط این باکتری ه��ا و قارچ ها 
بیافتد،  عفونت ناخن اس��ت که شاید تهدیدی 
ب��رای زندگی انس��ان نباش��د، ام��ا می تواند 
ناخن های دست ش��ما  را بدشکل کند یا حتی 
باعث افتادن ناخن ها و تغییر شکل دست شما 

شود. 
به گفته کاپلان، به همین دلیل اس��ت که 
بیش��تر، والبته نه همه کارکنان مراقبت های 
بهداشتی، به  دلیل خطر انتقال بیماری، ملزم به 

استفاده از ناخن های کوتاه هستند. 
اما این موردی اس��ت که همیش��ه رعایت 
نمی ش��ود. اخیرا روزنام��ه نیوی��ورک تایمز 
گزارش داده  که دو پرس��تار در بیمارستانی در 
اوکلاهما س��یتی ممکن اس��ت در سال های 
1997 و 1998 ب��ه  دلیل وج��ود باکتری های 
خطرناک در زیر ناخن های بلندشان در مرگ 

چندین
  نوزاد نقش داشته باشند. 

در ادامه کاپلان متخصص میکروب شناسی 
می گوید پژوهش��گران و اپیدمیولوژیست ها 
بین  مرگ این نوزادان در بخش ویژه نوزادان و 
باکتری زیر ناخن ارتباط پی��دا کردند اما ثابت 
 نکردند که علت قطعی این موارد مرگ حتما از 
زیر ناخن های پرستاران به این نوزادان منتقل 

 شده باشد. 
کاپلان گفت: »وقتی جراحان برای جراحی 
به شیوه مخصوص اسکراب می کنند و سپس 
 دس��ت ها و ناخن هایشان را حس��ابی بررسی 
می کنند، ب��رای کاهش همی��ن میکروب ها و 
باکتری های  روی دست و بخصوص زیرناخن ها 
است. همیشه باکتری هایی در زیر ناخن وجود 
دارد و  نمی توان از ش��ر آن خلاص شد. اما بهتر 
اس��ت که ناخن ها کوتاه نگه داش��ته ش��وند و 

همیشه به  زیر آن ها توجه شود.« 



رئیس بنیاد ش��هید و امور ایثارگران گفت: 
میانگین سنی جمعیت خانواده ایثار و شهادت 
28 س��ال بالاتر از میانگین کش��ور است که با 
 توجه به این موضوع باید به نیاز های درمانی این 

عزیزان به صورت ویژه توجه شود . 
 »س��ید امیرحس��ین قاضی زاده هاشمی« 
معاون رئی��س جمهور و رئیس بنیاد ش��هید و 
امور ایثارگران در نشست کمیسیون بهداشت 
و  درم��ان مجلس ش��ورای اس��لامی ک��ه روز 
گذشته )دوشنبه( برگزار ش��د با گرامیداشت 
یاد و نام ش��هیدان به تش��ریح اهداف و وظایف 
بنیاد  پرداخ��ت و اظهار داش��ت: وظایف بنیاد 
ش��هید و امور ایثارگران بر اس��اس اساسنامه، 
بیانات امامین انقلاب، سیاست های ابلاغی در 
 حوزه ایثار، جهاد و ش��هادت و سند چشم انداز 
در حوزه های خدمات رسانی به خانواده معظم 
شهدا و ایثارگران و ترویج فرهنگ ایثار  و شهادت 

مشخص شده است . 
معاون رئیس جمهور افزود: میانگین سنی 
جمعیت خانواده ایثار و شهادت 28 سال بالاتر 
از میانگین کشور است. میانگین سنی  جمعیت 
کشور حدود ۳1 سال و میانگین سنی خانواده 
ایثارگران 59 س��ال اس��ت که با توج��ه به این 
موضوع باید به نیاز ه��ای درمانی  این عزیزان به 

صورت ویژه توجه شود . 
قاض��ی زاده هاش��می خاطرنش��ان ک��رد: 
برنامه های مختلفی در حوزه بهداشت و درمان 
ایثارگران طراحی شده اس��ت. در زمان تحویل 
 مسئولیت، بنیاد 14 هزار و 800 میلیارد تومان 
بدهکار ب��ود و دو ه��زار و 400 میلی��ارد تومان 
کس��ری بودجه وجود داش��ت که بخشی  از آن 
در مورد بیمه تکمیلی بود که این مش��کل حل 
ش��د و امیدواریم با پیش بینی صورت گرفته و 
همچنین حمایت های خوب مجلس  ش��ورای 
اسلامی این وضعیت سال جاری بهبود یافته و 

با تأمین اعتبارات لازم مشکل درمان تکمیلی 
ایثارگران کاهش یابد . 

طاهر موهبتی معاون توسعه مدیریت، منابع 
و برنامه ریزی بنیاد ش��هید و امور ایثارگران در 
این نشس��ت گزارش مفصلی از عملکرد  بنیاد 
در س��ال 1400 و همچنین اه��داف، وظایف و 
وضعیت بودجه و اعتبارات بنیاد ش��هید و امور 

ایثارگران ارائه داد . 
سرپرس��ت معاونت حقوقی و امور مجلس 
بنیاد در این گ��زارش به تفکی��ک معاونت ها و 
بخش های مختلف از قبیل معیش��ت، تعاون، 

 رفاه، بهداش��ت و درمان و فرهنگی به تش��ریح 
عملکرد، اعتب��ارات و وضعیت نیروی انس��انی 
پرداخت و در ادامه به برنامه های س��ال   1401 

بنیاد از جمله برنامه های عملیاتی پرداخت . 
موهبتی در این گزارش اهداف کلان بنیاد، 
اهداف کم��ی ذیل هر هدف و برنامه را تش��ریح 
کرد و گف��ت: 9 ه��دف کلان، ۶4 هدف  کمی، 
۳49 برنامه و طرح و س��ه ه��زار و ۳7 فعالیت و 
پروژه ب��رای بنیاد ش��هید و ام��ور ایثارگران در 
سال 1401 تعریف شده است و  برای هر برنامه 
عملیاتی پیوندی بین اجرا، اهداف و مأموریت و 

سیاست های کلی نظام در حوزه ایثارگران برقرار 
شده است . 

معاون توسعه مدیریت، منابع و برنامه ریزی 
بنیاد همچنین به برخی برنامه های بنیاد اشاره 
کرد و گفت: دیدار مس��تمر با خان��واده  معظم 
ش��هدا و ایثارگ��ران، حمایت از تهی��ه و تولید 
فیلم س��ینمایی در حوزه ایثارگران ش��اخص 
در هر اس��تان، برگزاری کنگره ه��ا،  یادواره ها و 
جش��نواره های ملی و مناس��بتی، ساماندهی 
گلزار شهدا، تدوین س��ند ملی تأمین اشتغال 
ایثارگران، تدوین س��ند ملی تأمین  اش��تغال 
ایثارگ��ران، راه ان��دازی پرون��ده الکترونیک و 
سلامت ایثارگران، راه اندازی خانه های ایثار در 
استان ها از جمله برنامه های بنیاد  شهید و امور 

ایثارگران خواهد بود . 
دکتر عبدالرضا عباس��پور معاون بهداشت و 
درمان بنیاد ش��هید و امور ایثارگران نیز در این 
نشست به تش��ریح برنامه های حوزه  بهداشت 
و درمان به ویژه بیمه تکمیلی و پایش س��لامت 

ایثارگران پرداخت . 
رئیس و اعضای کمیسیون بهداشت و درمان 
مجلس ش��ورای اس��لامی نیز به بیان نظرات، 
دیدگاه ها و س��ؤالات خود در مورد بیمه  درمان 
تکمیلی، تبدیل وضعیت اس��تخدامی و تکریم 

ایثارگران معزز پرداختند . 
اعضای کمیسیون بهداشت و درمان مجلس 
شورای اس��لامی در پایان این نشست از حضور 
دکتر قاضی زاده هاش��می تش��کر کرده و آن  را 
به عنوان مقدمه ای برای ایج��اد تحول در بنیاد 
شهید و امور ایثارگران ذکر کردند. نمایندگان 
مجلس شورای اسلامی همچنین از  برنامه های 
ارائه شده حمایت کرده و اظهار امیدواری کردند 
این برنامه ها موجب تحول در خدمات رس��انی 
به ایثارگران و توس��عه و  تروی��ج فرهنگ ایثار و 

شهادت شود. 

سرپرست معاونت فرهنگی و آموزشی بنیاد 
شهید و امور ایثارگران : 

الگوی »مدیریت زیارتگاهی« گلزارهای 
شهدای سراسر کشور رونمایی می شود

فقیه با اشاره به ضرورت مردمی کردن فعالیت های فرهنگی در 
گلزار های ش��هدای سراسر کش��ور از رونمایی الگوی »مدیریت 

 زیارتگاهی« گلزار های شهدای سراسر کشور خبر داد . 
 »محمدعلی فقیه« سرپرست معاونت فرهنگی و آموزشی بنیاد 
ش��هید و امور ایثارگران در »نشس��ت بررسی برنامه های تحولی 
 گلزار های ش��هدا« با تبریک روز ارتش جمهوری اسلامی ایران و 
تجلیل از مقام شامخ شهدای ارتش جمهوری اسلامی ایران درباره 
 ضرورت مردمی کردن فعالیت های فرهنگی در گلزار های شهدای 
سراسر کشور اظهار داش��ت: در اندیشه ژرف و کلام ماندگار امام 
 خمین��ی )ره(؛ »تربت پاک ش��هیدان مزار عاش��قان و عارفان و 
دل سوختگان و دارالشفای آزادگان است« و بر همین اساس لازم 
است،  الگویی جامع و الهام گرفته از مدیریت زیارتگاه های مقدسی 
همچون آستان قدس رضوی )ع( برای انجام فعالیت های فرهنگی 
و  تعظیم ش��عائر ش��هیدان گرانقدر در گلزار های شهدای سراسر 

کشور، طراحی و اجرا شود . 
فقیه افزود: کارگروهی متش��کل از مدی��رکل امور فرهنگی و 
تبلیغات و معاونین فرهنگی و آموزشی استان های اصفهان، کرمان، 
 فارس و تهران بزرگ پس از بررس��ی مدل های مختلف مدیریت 
زیارتگاه های بزرگ، الگوی منتخب و متناسب با گلزار های مقدس 
 ش��هدا را طراح��ی و ارائه خواهند داد و ب��ه زودی از این الگو طی 

مراسمی رونمایی می شود . 
سرپرس��ت معاونت فرهنگی و آموزش��ی بنیاد ش��هید و امور 
ایثارگ��ران با تأکید ب��ر اینکه اجرای این طرح زمینه مش��ارکت 
نیرو های  مردمی، گروه های ایثارگری و تشکل های مردم نهاد را در 
ترویج ارزش های شهدا فراهم می کند، اظهار داشت: رویکرد جدید 
 معاونت فرهنگی و آموزشی بنیاد شهید و امور ایثارگران مشارکت 
داوطلبانه مردم در اجرای فعالیت های فرهنگی گلزار های شهدا با 
 حضور جوانان علاقه مند به فرهنگ ایثار و شهادت و ارادتمندان به 

ساحت مقدس شهیدان سرافراز ایران اسلامی است . 
در این نشست داود نورچه ای مدیرکل امور فرهنگی و تبلیغات 
بنیاد شهید و امور ایثارگران، مهدی شاه نوروزی معاون فرهنگی و 
 آموزش��ی بنیاد اصفهان، س��یدعلی محمدی معاون فرهنگی و 
آموزش��ی بنیاد استان فارس، احمدعلی آزادور معاون فرهنگی و 
آموزشی  بنیاد اس��تان کرمان و حامد رضایی سرپرست معاونت 

فرهنگی و آموزشی بنیاد تهران بزرگ حضور داشتند. 

روایتی از شکار تک تیراندازان بعثی به 
دست تکاور ایرانی

 »شجاعی« یکی از تکاوران اهل آبادان بود که به تنهایی به 
شکار تک تیراندازان عراقی می رفت. آخرین بار او را در حالی 
دیدند  که یکی از دس��ته های نیرو های سپاه آبادان را از دست 

یک تک تیرانداز عراقی، با مهارت شگرفی نجات داد . 
 »نعمت الله سلیمانخواه« از رزمندگان دوران دفاع مقدس 
در کتاب »این سوی اروند جایی برای دشمن نیست« به بیان 
روایتی از  شجاعت تکاوران نیروی دریایی در روز های ابتدایی 

جنگ در آبادان پرداخته است که در ادامه می خوانید . 
یکی از تکاوران شجاع و خس��تگی ناپذیر، گروهبان یکم 
س��عدونی، اهل خیابان »عروس��یه« ی آبادان بود که خود به 
تنهایی پش��ت  فرمان جیپ حامل تفنگ 10۶ می نشست و 
بدون استفاده از تفنگ رسام 10۶ )مخصوص تصحیح تیر( به 
مصاف تانک ه��ای عراقی  می رفت و پس از ش��لیک همه ی 
گلوله ها دوباره به عقب برمی گشت، نفسی تازه می کرد. چند 
گلوله ی دیگر با خود می برد و دوباره  به دل تانک های دشمن 
می زد. او در یک مورد یک نفربر دش��من را هدف قرار داد و ۳ 
نف��ر خدمه ی آن را به اس��ارت درآورد. هر  س��ه ی آن ها کلاه 
بیسیمچی ها را بر سر داشتند. رفتار و حرکات شان به نظر کمی 
غیرعادی می آمد. وقتی که کلاه از س��ر آن ها  برداش��ته شد، 
موهای شان روی شانه های شان ریخت و مشخص شد هر سه 
زن هس��تند. وی در یکی از همی��ن یورش ها در محدوده ی 
 بیابان های پشت صددستگاه، پس از نابودی چند تانک دشمن، 
هدف اصابت مس��تقیم گلوله ی یکی از تانک های عراقی قرار 

گرفت و  به همراه جیپش تکه تکه شد . 
ش��جاعی یکی دیگر از این تکاوران، اهل آبادان بود که به 
تنهایی به شکار تک تیراندازان عراقی می رفت. آخرین بار او را 
در حالی  دیدند که یکی از دسته های نیرو های سپاه آبادان را 
از دست یک تک تیرانداز عراقی، با مهارت شگرفی نجات داد. 
سپس در حالی  که می خندید، به تنهایی به سمت انبوه دشمن 

رفت. از این پس، دیگر هرگز کسی او را ندید . 
ش��جاعت و دلاوری برخی تکاوران نیروی دریایی و دیگر 
نیرو ه��ای مقاومت به حدی بود که یکی از فرماندهان نیروی 
وی��ژه ی  کماندویی ع��راق در این باره می گوی��د: »نیرو های 
اسلامی با 2 خودروِ مجهز به تفنگ 10۶ با یک حرکت سریع 
و ناگهان��ی، با  فریاد های الله اکبر به طرف ما یورش آوردند و با 
تفنگ های 10۶ نیز روی ما آتش گشودند. این یورش موجب 
ش��د، تمامی نیرو ها از  افسران، درجه داران و سایرین متفرق 
شده، به مقر خود بازگردند. تلاش ما برای تسلط مجدد بی فایده 
بود و مجبور ش��دیم تا مقر س��ابق  خ��ود، کارخانه ی آهک، 
عقب نش��ینی کنیم و بعضی از نیرو ها حتی تا پل نو به عقب 

برگشتند.« 
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قاضی زاده هاشمی در نشست کمیسیون بهداشت و درمان مجلس : 

میانگین بالای سنی ایثارگران نشانگر نیاز بیشتر این قشر به خدمات درمانی است

معاون توسعه مدیریت، منابع و برنامه ریزی بنیاد همچنین به برخی برنامه های بنیاد 
اشاره کرد و گفت: دیدار مستمر با خانواده  معظم شهدا و ایثارگران، حمایت از تهیه و 
تولید فیلم س�ینمایی در حوزه ایثارگران ش�اخص در هر استان، برگزاری کنگره ها، 
 یادواره ها و جشنواره های ملی و مناسبتی، ساماندهی گلزار شهدا، تدوین سند ملی 
تأمین اشتغال ایثارگران، تدوین سند ملی تأمین  اشتغال ایثارگران، راه اندازی پرونده 
الکترونیک و سلامت ایثارگران، راه اندازی خانه های ایثار در استان ها از جمله برنامه های 

بنیاد  شهید و امور ایثارگران خواهد بود . 

معاون هماهنگ کننده ارتش در جلسه شورای شهر تهران : 

همراهی ارتش و مردم باعث پیروزی انقلاب اسلامی شد

 »موقعیت مهدی«؛ تصویری 
واقعی و بدون قضاوت از 

برادران باکری

 »موقعیت مهدی« از نظر فضاسازی اثر قابل توجه است و حجازی فر 
موفق ش��ده حس دلنشین زندگی در آن دوران را با استفاده  درست از 

عناصر تصویر زنده و ابعاد و زوایای فراوانی را به بیننده عرضه کند . 
دفاع مقدس بعد از انقلاب و پشت سر گذاشتن جنگ تحمیلی، به 
جریانی مهمی در سینمای ایران تبدیل و باعث پدیدار شدن ژانر  جنگی 
در سینمای ایران شد. پس از این اتفاق بسیاری از آثار جنگی با نمایش 
متن جنگ و با محوریت میدان نبرد و درگیری های  زمینی، هوایی و 
دریایی ساخته شدند و بعضی دیگر نیز به حاشیه ها و تلفات جنگ و تاثیر 

آن بر غیرنظامیان پرداختند . 
در سه دهه گذشته یعنی دهه های ۶0، 70 و 80 به ویژه سال های 
اولیه پس از جنگ شاید ساخت آثاری با محوریت آنچه گفته شد،  برای 
مخاطب جذاب بود، اما در دهه 90 سینمای دفاع مقدس به تنفس در 
فضای تازه نیاز پیدا کرد که این اتفاق با تولید آثار  انگشت شماری رخ داد، 
اما باتوجه به آن که هنوز حکایت های زیادی از دوران جنگ تحمیلی باقی 
مانده است و بیان آن ها نیازمند  راویانی خلاق است، باید در قرن جدید 

نیز به آن توجه شود . 
اما در این برهه از زمان که مخاطب فیلم اجتماعی و چه بسا فیلم 
کمدی و عاشقانه را بیشتر می پسندد، باید چه تدابیری اندیشیده  شود؟ 
اگر فیلمسازی بخواهد فیلمی در ژانر دفاع مقدس بسازد و اهل ریسک 
هم باش��د، باید با چه ش��اخصه ها و معیار هایی اثرش را  خلق کند که 
تماشاگران امروز با آن ارتباط برقرار کنند؟ شاید ذکر یک نمونه و پرداختن 
به ویژگی هایی که باعث شده است اثری  عنوان دومین فیلم پرفروش 
نوروز 1401 را از آن خود کند، خالی از لطف نباشد و آن اثری نیست جز 
اولین ساخته هادی  حجازی فر با نام »موقعیت مهدی« که قصه اش را به 

گونه ای روایت کرده است تا بتواند مخاطب را با خود همراه کند . 
فیلمساز در حقیقت »موقعیت مهدی« را با پرده »یک قبضه کلت 
کمری« آغاز می کند؛ پرده ای که بر خلاف دیگر آثار دفاع مقدسی  به 
جای پرداختن به صحنه های خونین جنگ به زندگی شخصی مهدی 
باکری و آرمان های او و همچنین ماجرای ازدواجش با صفیه  مدرس و 
مهریه منحصربه فرد عروس می پردازد و از دل یک عروس��ی س��اده 
خانوادگی، جزییاتی تاثیرگذار از شخصیت مهدی  باکری را به نمایش 

می گذارد . 
از همان ابتدای کار می توان به این مساله پی برد که بافت فیلمنامه 
در فضای خانواده و جنگ شکل گرفته است و »موقعیت مهدی«  از معدود 
فیلم های دفاع مقدس است که به جای تمرکز بر اتفاقات و حوادث جنگ، 
به موقعیت های مختلف یک ش��خصیت در  زمان های مختلف و ابعاد 

گوناگون زندگی شهید باکری می پردازد . 
سکانس های ابتدایی فیلم که به زیبایی روابط خانوادگی و وجوه 
عاطفی و اخلاقی شهیدان مهدی و حمید باکری را ترسیم کرده،  گویای 
این است که مخاطب با تصویری متفاوت و واقعی و به دور از کلیشه های 
رایج از آنچه که بر فرماندهان جنگ در دوران  دفاع مقدس گذشته است، 

روبه روست . 
اگر بخواهیم درباره دیگر ظرافت های بصری این اثر که کم هم نیست 
صحبت کنیم باید به پرده »پیراهن آبی« که به جریان  شهادت حمید 
باکری می پردازد، بپردازیم. این پرده جدا از آنکه با سکانسی که مهدی 
به حمید در ترمیم موزاییک های کف حیاط  خانه کمک و تراز نبودن 
آن ها را گوش��زد می کند، آغاز می شود و هم زمان به موضوع توبه نامه و 
بازگشت به میدان جنگ  می پردازد، شهادت حمید را پیش از وقوع به 
تصویر می کشد آن هم زمانی که همسر حمید لباس ها را در خانه به بند 
رخت آویزان  کرده است، قطره های آب از لباس های خیس روی بخاری 

می افتند و در کسری از ثانیه بخار می شوند . 
در حقیقت این فیلم سینمایی از ظرفیت های تازه ای در سینمای 
جنگ بهره برده است و به ما یادآوری می کند می توان با قصه یک  سردار 
شهید در لحظات غم و شادی همراه شد و تماشا کردن لورل و هاردی و 
زمزمه کردن آهنگ لب کارون توسط او را به  تصویر کشید. از سوی دیگر 
در فیلم »موقعیت مهدی« می توان تبدیل ش��دن یک انسان عادی با 

دغدغه های معمولی را به یک  قهرمان به تماشا نشست . 
 « موقعیت مهدی« از نظر فضاسازی هم اثر قابل توجه و حجازی فر 
موفق شده است حس دلنشین زندگی در آن دوران را با استفاده  درست 
از عناصر تصویر زنده و ابعاد و زوایای فراوانی را به بیننده عرضه کند. این 
اتفاق به نگاه ریزبینانه و حساسیت کارگردان  بازمی گردد و عوامل این 
فیلم بار ها در گفتگو های متعدد بر این نکته تاکید داشتند که کارگردان 

جزییاتی را از سال های ۶0 به یاد  می آورد که شگفت انگیز است . 
خلق موقعیت های طنز در زندگی روزمره مردمی که درگیر جنگ 
هستند که باعث می شود تلخی لحظات خاص فیلم گرفته شود،  چای 
درست کردن نوجوانان شجاع و ترسیم بی باکی آن ها در زمان اصابت 
خمپاره در میدان جنگ و... تنها بخش هایی از  موقعیت های دراماتیک 

فیلم است که به خوبی توسط کارگردان به تصویر کشیده شده است . 
در »موقعیت مهدی« ما با داستان مردانی روبه رو هستیم است که 
به یک اندازه به همسرشان و کمک به نجات کشور از چنگال  دشمن 
علاقه مندند، اما این دو علاقه گاه همخوانی چندانی با هم ندارند اگرچه 
این اتفاق باعث نشده است که فاجعه جنگ در   »موقعیت مهدی« بیش 
از آنچه که باید به نمایش گذاشته شود بلکه جنگ در این فیلم سینمایی 

به اندازه و بدون اغراق و اضافه کاری  است . 
حف��ظ فاصل��ه ب��ا س��وژه در کارگردان��ی و فیلمنام��ه از دیگر 
ویژگی هایی ست که باعث شده است »موقعیت مهدی« تصویر واقعی 
و بدون  قضاوت از مهدی و حمید باکری به نمایش بگذارد تا حس همذات 
پنداری و همدلی مخاطب را برانگیزد. فیلمساز با وجود آنکه با  انبوهی از 
خاطرات، روایت و داستان درباره شهیدان باکری و گردان عاشورا روبه رو 
ب��وده و به نظر می رس��د کمب��ودی از لح��اظ  منابع نداش��ته، اما از 
اضافه گویی هایی که منجر به خستگی مخاطب می شود، پرهیز کرده 

است . 
از دیگر نکات قابل توجه در این فیلم این است که مخاطب مهدی 
باکری را همیشه در خط مقدمی می بیند که به سربازانش از پشت  جبهه 
دستور حمله نمی دهد. دیالوگ مهمی را برای این موضوع در فیلم شاهد 
هستیم جایی که مهدی باکری می گوید: »اگر فرمانده  خط اول باشه به 

نیروش بگه بیا این خیلی فرق می کنه با اینکه بگه نیروی من برو ». 
استفاده از یک الگوی واحد در همه اپیزود ها یعنی پیوند زمان روایت 
و گذشته یکی از اتفاقاتی است که فیلم را برای مخاطب  جذاب تر کرده 
است به ویژه در اپیزود پایانی که زمان شهادت در نیزار های جنوب با 
عشق مهدی باکری پیوند می خورد و ابتدا و  پایان فیلم را در کنار هم قرار 
می دهد. در حقیقت تک گویی همسرش با او در خانه در حالی که به 
خواب رفته است، به کیلومتر ها  دورتر جایی که مهدی باکری به خوابی 

ابدی فرو می رود، کات می خورد . 
اپیزود پایانی این فیلم بیش از هر چیز بر تنهایی مهدی باکری تاکید 
دارد و مخاطب این اتفاق را در خط مقدم جبهه یعنی جایی که  همه به 
او می گویند، بازگردد، اما او سربازانش را تنها نمی گذارد، شاهد است و 
این تنهایی با رهایی او در آب پایان می یابد. شاید  بتوان گفت این تنهایی 
حاصل تفاوت نگرش او با دیگران است همچنان که می توان آن را در 
دستورِ برنگرداندن پیکر حمید  برادرش نیز دید چراکه او به یک اندازه 

برای دیگر شهدا و برادرش ارزش قائل بود . 
همه آنچه گفته شد بخشی از نقاط قابل تامل »موقعیت مهدی« 
است که گامی جدید در عرصه پرداختن به زندگی شهدای والا مقام 
 دفاع مقدس برداشته است امید که دیگر فیلمسازان نیز با نگاهی جدید 
به این عرصه ورود و آثاری به دور از شعار و باتوجه به  شعور مخاطب تولید 

کنند. 

حزب الله لبنان با صدور بیانیه ای از تمام امت اسلامی خواست گسترد ه ترین پویش را در محکومیت هتک حرمت به قرآن کریم در  سوئد راه اندازی 
کنند . 

حزب الله لبنان در بیانیه ای اقدام برخی تندروها در س��وئد در آتش زدن نس��خه هایی از قرآن کریم را محکوم کرد و آن را حمله آش��کار  به ایمان 

مسلمانان، تحقیر عمدی دین آنها و توهین جدی به کتاب خدا دانست که قابل تحمل یا چشم پوشی نیست . 
به گزارش المنار، حزب الله تاکید کرد که این عمل تکرار تلاش های ناپسند قبلی و کاریکاتورهای ننگینی است که بزرگترین پیامبر  خدا حضرت 

محمد بن عبدالله )صلی الله علیه و آله( را هدف قرار داده است . 
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خبر پایداری

نقد فیلم

س��ردار س��رتیپ نق��دی گف��ت: باید 
خودم��ان درباره تب��ادل پی��ام در فضای 
مج��ازی تصمیم بگیریم و ای��ن موضوع به 

دیگران ارتباطی  ندارد . 
س��ردار س��رتیپ »محمدرضا نقدی« 
معاون هماهنگ کننده س��پاه پاس��داران 
انقلاب اس��لامی درب��اره مدیریت فضای 
مجازی توسط  بیگانگان اظهار داشت: بنده 
چند سال قبل در نامه ای به رئیس جمهور 
سابق )حس��ن روحانی( نسبت به وضعیت 
بد فضای مجازی  کش��ور اعت��راض خود را 
اعلام کردم؛ زیرا یک بیگان��ه نباید درباره 
وجود عکس ش��هید س��لیمانی در فضای 

مجازی تصمیم بگیرد و آن  را حذف کند . 
وی ادامه داد: در حالی که ش��بکه فیبر 
نوری را جوانان کش��ورمان در اقصی نقاط 
کش��ور گس��ترش دادن��د و س��وئیچ های 
مخابرات��ی هم از  مح��ل مالیات های مردم 
در نقاط مختلف کش��ور نصب شده و حتی 
گوش��ی های همراه را هم م��ردم با هزینه 
خود تهیه کردن��د؛ چرا بای��د  مدیریت آن 
توس��ط فردی در خارج از کش��ور صورت 

گیرد . 
معاون هماهنگ کننده س��پاه افزود: به 
عبارت دیگر با پول، امکانات، س��خت افزار 
و برق این کش��ور می خواهی��م پیامی را از 

طری��ق  فضای مج��ازی ارس��ال کنیم؛ در 
چنین وضعیت��ی، بیگانه ای عنوان می کند 
من تش��خیص می دهم که ای��ن پیام ضرر 
دارد و لذا از ارس��ال  آن جلوگیری می کنم. 

این موضوع واقعاً ناراحت کننده است . 
وی ب��ا ط��رح این س��وال که چ��را باید 
دیگران برای م��ا تصمیم بگیرن��د، تأکید 
ک��رد: ما بای��د آزادان��ه خودم��ان تصمیم 
بگیریم که چه چیزی  را منتش��ر کنیم؛ به 
عبارت دیگر، باید خودم��ان درباره تبادل 
پی��ام در فضای مجازی تصمی��م بگیریم و 
این موضوع به دیگ��ران  ارتباطی ندارد؛ به 
همین دلی��ل بنده با صدای رس��ا اعتراض 

خود را نسبت به این رفتار اعلام می کنم . 
س��ردار نقدی گف��ت: در همین فضای 
مج��ازی ک��ه اج��ازه نمی دهن��د مطلبی 
درباره شهید سلیمانی، در حمایت از مردم 
فلس��طین و یا در  خص��وص قطعنامه های 
شورای امنیت سازمان ملل مطلبی عنوان 
ش��ود، افراد جنایتکار، ش��هوتران، اراذل و 
اوباش، قاچاقچی و  قمارباز آزاد هس��تند؛ 
چون مدیریت آن در دس��ت بیگانگان قرار 

دارد . 
معاون هماهنگ کننده سپاه اضافه کرد: 
حال در چنین ش��رایطی اینکه می گوییم 
باید سوئیچ شبکه های اجتماعی خارجی 

که در  کش��ورمان فعالی��ت دارند در داخل 
کشورمان باش��د، حرف غلطی است؟ بعد 
عده ای اس��م این را فیلترینگ گذاشته اند؛ 
اینکه مخال��ف  تصمیم گیری اف��رادی در 
خارج از کشور در زمینه چگونگی برقراری 
ارتباط در داخل کش��ورمان هس��تیم، آیا 

فیلترینگ نام دارد؟
وی در ادام��ه با بیان اینکه ش��بکه های 
مجازی باید گس��ترش یابد، عن��وان کرد: 
معتق��دم همان گونه که م��ردم در کوچه و 
خیابان در بیان  نظرات خود آزاد هس��تند، 
در فضای مجازی هم نباید محدودیتی در 
بیان و انتقال پیام وجود داشته باشد؛ البته 
به شرط آن که مدیریت  آن در داخل کشور 
باش��د و در این تبادل، پیام های شهوانی و 
توهین به مقدس��ات و خطوط کلی اسلام و 
نظام وجود نداشته باشد، اما در  عین حال، 
مردم باید در بیان شبهه و انتقاد آزاد باشند . 

س��ردار نقدی همچنی��ن در خصوص 
اس��تفاده مس��ئولان از توییت��ر علی رغم 
فیلتر ب��ودن آن گف��ت: چنی��ن اقدامی را 
نمی پس��ندم. در این  رابطه با وجود آن که 
برخی ه��ا پیش��نهاد دادن��د در توییت��ر 
صفحه ای برای بنده ایجاد کنند، مخالفت 
کردم؛ زیرا جایی را که قرار باشد  بیگانه ای 
بر انتقال پیام من نظارت کند، قبول ندارم. 

معاون هماهنگ کننده سپاه در گفت وگویی: 

باید خودمان درباره تبادل پیام در فضای مجازی تصمیم بگیریم

دریادار سیاری گفت: بیعت ارتشیان با امام )ره( اوج نقش ارتش در انقلاب اسلامی است و پس از آن نیز همراهی ارتش و مردم  باعث پیروزی انقلاب شد . 
امیر دریادار »حبیب الله سیاری« معاون هماهنگ کننده ارتش جمهوری اسلامی ایران صبح امروز )سه شنبه( به مناسبت روز ارتش،  در پنجاه و نهمین جلسه شورای اسلامی شهر تهران 

حضور یافت و به تبیین حماسه آفرینی های ارتش در عرصه های مختلف  پرداخت . 
وی در این نشست با اشاره به نقش ارتش در مقاطع مختلف تاریخ اظهار داشت: در سال 1۳42 امام خمینی )ره( در سخنرانی خود  فرمودند  که ای علمای اسلام و پس از آن اعلام کرد ند 

که ای ارتشیان، اسلام در خطر است. این موضوع نشان می دهد که امام )ره(  در آن زمان به نقش ارتش توجه ویژه ای دارند . 
معاون هماهنگ کننده ارتش با اشاره به بیعت همافران نیروی هوایی ارتش با امام راحل در 19 بهمن 1۳57 گفت: بیعت ارتشیان  با امام )ره( اوج نقش ارتش در انقلاب اسلامی است و پس 

از آن نیز همراهی ارتش و مردم باعث پیروزی انقلاب اسلامی شد . 
دریادار س��یاری با بیان اینکه گروهک های ضد انقلاب به دنبال انحلال ارتش بودند، افزود: دش��من به دنبال این بود تا س��پر دفاعی  انقلاب اس��لامی را که در آن زمان ارتش و کمیته انقلاب 

اسلامی بود از بین ببرد و مسیر انقلاب اسلامی  منحرف شود؛ اما نگاه  عمیق و آینده نگری امام )ره( باعث شد که امروز ارتش مقتدر داشته باشیم . 
وی با اشاره به وظایف ارتش برابر قانون اساسی خاطرنشان کرد: پاسداری از استقلال و تمامیت ارضی کشور برعهده ارتش است . 

معاون هماهنگ کننده ارتش گفت: اسلامی بودن، ولایی بودن، مردمی بودن، خودکفایی، انضباط، سادگی، اقتدار و تدافعی بودن از  ویژگی های ارتش است که امروز همه این ویژگی ها در 
ارتش، جاری و ساری است . 

امیر سیاری افزود: ارتش در سه ماه اول جنگ تحمیلی توانست اقدامات مهمی اعم از جلوگیری از حرکت سریع دشمن، اجرای  عملیات انتقام و حمله نیروی هوایی ارتش به مواضع دشمن 
بعثی در شهر های عراق در عملیات »کمان 99« با 140 فروند جنگنده  و انهدام نیروی دریایی رژیم بعثی عراق را رقم بزند؛ همچنین ارتش در دوران جنگ، 10 هزار نفتکش را اسکورت کرد. 



فرمان��ده کل س��پاه در دی��دار ب��ا فرمان��ده ارتش 
پیشرفت های ارتش و س��پاه در حوزه پهپادی را بسیار 
ارزشمند و قدرت ساز توصیف  کرد و گفت: ساخت پهپاد 
با تکنولوژی های متعدد آن، امروز هم در ارتش و هم در 

سپاه بسیار چشمگیر است. 
سردار سرلش��کر پاسدارحسین س��لامی، فرمانده 
کل س��پاه پاس��داران انقلاب اس��لامی در دیدار با امیر 
سرلشکر سید عبدالرحیم  موس��وی فرمانده کل ارتش 
جمهوری اس��لامی ایران که به مناس��بت بیست ونهم 
فروردین ماه س��الروز ارتش جمهوری اس��لامی  ایران و 
حماسه آفرینی های نیروی زمینی قهرمان انجام شد، با 
تبریک روز ارتش به فرمانده کل، کارکنان وخانواده های 

معظم  آن��ان گفت: ام��روز بحمدالله ارت��ش جمهوری 
اس��لامی ایران با همه وس��عت و عظمتی ک��ه دارد در 
حوزه های مختلف تجهیزاتی و  تخصصی پیشرفت های 
چش��مگیری داش��ته و این حرکت با فرماندهی خوب 

جنابعالی رو به جلو و پیشرفت است. 
وی با اشاره به پیش��رفت های تحقیقاتی و دفاعی در 
ارتش تصریح کرد: جهاد خود کفایی در ارتش از قدمت 
و روند بس��یار خوب  و موفقی برخوردار است و به واسطه 
آن برخی تخصص ها در ارتش از جمله حوزه های هوایی، 
بالگردی و دریایی ریش��ه ای  قوی و دیرین��ه دارد که در 
دوران پرشکوه انقلاب با وجود جنگ تحمیلی، کارکنان 
متخصص و متعهد این بخش ها برای پویا  نگه داش��تن 
تجهیزات و نیروی مربوطه مخلصانه و مجاهدانه تلاش 

کردند. 
سرلشکر س��لامی پیش��رفت های ارتش و سپاه در 
حوزه پهپادی را بسیار ارزش��مند و قدرت ساز توصیف 
کرد و گفت: س��اخت پهپاد  با تکنولوژی های متعدد آن 

امروز هم در ارتش و هم در سپاه بسیار چشمگیر است.  
فرمانده کل س��پاه در ادامه بر اهمی��ت تمرکز روی 
برخی تخصص ها از جمله جنگال اشاره و و لزوم اهتمام 

جدی طرح هر دو  سازمان را مورد تاکید قرار داد. 
وی خاطر نش��ان کرد: سابقه درخش��ان ارتش با نام 
مردان بزرگی همچون شهید صیاد شیرازی، آبشناسان، 
ستاری، بابایی و ...  گره خورده است. بنده یک رابطه قلبی 

با شهید والامقام سپهبد علی صیاد شیرازی داشته و دارم 
که برایم بسیار ارزشمند است. 

فرمانده کل س��پاه گفت: ارتش امروز یک س��اختار 
دفاعی بس��یار محکم برای کشور اس��ت و بنده گرمای 
محب��ت کارکنان ارت��ش  وحتی خانواده ه��ای محترم 
ایشان را نسبت به سپاه بس��یار قوی احساس می کنم. 
حضور فرماندهان ارت��ش به ویژه ش��خص  فرماندهی 
محترم کل ارتش در پادگان ها و اماکن نظامی سپاه برای 
ما و کارکنان بسیار خوش��ایند و به مثابه صله رحم است 

که  تاثیرات بسیار خوبی در پیوند دو ارگان دارد. 
  در ادامه این دیدار امیر سرلش��کر سید عبدالرحیم 
موس��وی، فرمانده کل ارتش ضمن خوش آمد گویی و 
خیر مقدم به فرمانده کل  سپاه گفت: از پیام محبت آمیز و 
پرمحتوای شما برای تبریک روز ارتش بسیار سپاسگزارم 
واز حضورتان نیز در مجموعه  ارتش تشکر می کنم. امروز 
این سطح از وحدت و همدلی و یکپارچگی بین نیرو های 
مسلح بسیار شیرین و خوشحال کننده است  و حضرت 
آقا خطاب به بنده نس��بت به مواضعی که ارتش در قبال 

سپاه و حمایت از آن دارد، بار ها تاکید و اشاره فرموده اند. 
فرمان��ده کل ارت��ش در خص��وص پیش��رفت های 
دفاع��ی و تحقیقاتی در ارت��ش گف��ت: خودکفایی در 
ارتش به ویژه در نیروی هوایی  س��ابقه طولانی دارد و از 
زمان شهید ستاری بنای خوبی در مجموعه اوج نیروی 
هوایی گذاشته شد وبه دلیل فرهنگ خوب  هوانوردی و 

زیر ساخت های خوب و محکمی که وجود دارد می توانیم 
به جرات بگوییم که توانایی س��اخت جنگنده را داریم. 
 ارتش همچنین در حوزه س��اخت بالگ��رد و قطعات آن 
پیشرفت های خوبی داشته که سیر تکاملی آن همچنان 

ادامه دارد. 
وی خاطر نش��ان کرد: بن��ده تمام س��خنرانی های 
حضرت آقا را نس��بت به ارتش مرور می ک��ردم و دیدم 
ایشان در سال 70 اش��اره  داش��ته اند که بروید و بالگرد 
بسازید. این موضوع را به متخصصان ارتش در هوانیروز 
منتقل کردم که خوشبختانه تلاش خوبی  در این حوزه 

در حال انجام است. 
سرلشکر موسوی در حوزه تبادل دانشجو بین ارتش 
و سپاه گفت: با توجه به موجودیت و فعالیت مراکز علمی 
و دانش��گاهی از  جمله دانشگاه های افس��ری در هر دو 
ارگان می توانیم تبادل دانشجو داشته باشیم، به نحوی 
که برخی از فارغ التحصیلان  دانشگاه های افسری سپاه 
در ارتش مشغول به خدمت شوند و برخی از دانشجویان 
ارتش نیز در ساختار سپاه فعالیت کنند واین  می تواند به 
تقویت و استحکام ساختار دفاعی و نظامی کشور و رابطه 

عمیق این دو ارگان کمک کند. 
در پایان این دی��دار طرح س��پهبد های اخلاص که 
مزین به تمثال سپهبد های شهید سید محمدولی قرنی، 
علی صیاد شیرازی و حاج  قاسم سلیمانی است از سوی 

فرمانده کل ارتش به سردار سلامی اهداء شد. 

وزارت امور خارجه: 

اقتدار امروز دستگاه دیپلماسی مدیون 
مجاهدت های نیروهای مسلح است

وزارت امور خارجه جمهوری اسلامی ایران با انتشار بیانیه ای 
به مناسبت روز ارتش اظهار کرد: بی ش��ک اقتدار امروز دستگاه 
 دیپلماس��ی در عرصه های بین المللی در صیان��ت و حفاظت از 
منافع کش��ور، مدیون و مرهون مجاهدت های نیروهای مسلح 

جان  برکف کشور است. 
وزارت امور خارجه جمهوری اسلامی ایران در این بیانیه روز 
دلاورمردان ارتش جمهوری اسلامی ایران و یادمان دلاوری ها  و 

رشادت های محافظان جان بر کف وطن را گرامی داشت. 
این بیانیه می افزاید: ارتش سرافراز جمهوری اسلامی ایران در 
کنار دیگر نیروهای مسلح کشور تلاش های خالصانه و  بی بدیلی 
در راه اعتلای آرمان ها و ارزش های انقلاب اسلامی و پاسداری از 
امنیت و مرزهای ایران عزیز از بدو پیروزی  انقلاب اسلامی انجام 
داده اند که نزد ملت بزرگ ایران هیچ گاه فراموش نش��ده و بدون 
تردید حماس��ه س��ازی های این بزرگ  مردان در یاد و خاطره ها 

ماندگار خواهد ماند. 
در ادامه این بیانیه آمده است: بی ش��ک اقتدار امروز دستگاه 
دیپلماس��ی در عرصه های بین المللی در صیان��ت و حفاظت از 
منافع  کش��ور، مدیون و مرهون مجاهدت های نیروهای مسلح 
جان برکف کشور است. قدرت نظامی جمهوری اسلامی ایران، 
به مدد  ارتقاء توانایی نیروهای مس��لح مهم ترین عامل بازدارنده 
مقابل چش��م طمع دش��منان کش��ور بوده و این امر مهمترین 

سرمایه  کارگزاران سیاست خارجی در تامین منافع کشور است. 
این بیانی��ه می افزاید: ارتش و نیروهای مس��لح و دس��تگاه 
دیپلماس��ی در کنار یکدیگر ضامن حفظ صلح و امنیت، اقتدار، 
دفاع از  مناف��ع و حقوق ملی بوده و بر اس��اس ارزش های متعالی 
انقلاب اس��لامی، در کنار مظلومان و ملت ه��ای مقاوم منطقه و 

جهان  هستند. 
در این بیانیه آمده است: وزارت امورخارجه ضمن تبریک روز 
ارتش به همه دلاورمردان این نیرو، خود را موظف می داند  در کنار 
این نیروی انقلابی و دشمن ستیز در خدمت ارتقاء امنیت کشور و 

تحقق منافع عالیه مردم  و نظام بیش از پیش عمل  کند. 

سیاسی
SHAKHESABZ@GMAIL.COM

۱۱
پیشنهاد علم الهدی برای حل بحران افغانستان: تاسی از تجربه جمهوری اسلامی

سرلشکر سلامی:  

ساخت پهپاد با تکنولوژی های متعدد در ارتش و سپاه بسیار چشمگیر است

ایران جنایت تروریستی در 
افغانستان را محکوم کرد

س��خنگوی وزارت ام��ور خارجه با بی��ان اینکه 
کوردلان تکفیری بار دیگ��ر جنایت کردند و خاک 
افغانستان را به خون نونهالان  بی گناه آغشته کردند، 
از مقامات افغانستان درخواست کرد عوامل این اقدام 

تروریستی را شناسایی و مجازات کنند. 
س��عید خطیب زاده با اشاره به حادثه تروریستی 
ام��روز در افغانس��تان در توییتی نوش��ت: کوردلان 
تکفیری بار دیگر جنایت کردند  و خاک افغانستان را 
به خون نونهالان بی گناه آغشته کردند. این حرامیان 

ضددین، حرمت ماه رمضان را نیز نگاه نداشتند. 
س��خنگوی وزارت امور خارجه اضافه کرد: ضمن 
محکوم ک��ردن این جنای��ت، از مقامات مس��ئول 
افغانستان می خواهیم عوامل این  اقدام تروریستی را 

شناسایی و مجازات کنند. 
منابع خبری در غرب کابل اعلام کردند که در غرب 
ش��هر کابل در دو مرکز آموزشی سه انفجار به وقوع 
پیوس��ت که در یکی  از »حملات انتحاری« دوگانه 
امروز به مدرس��ه »عبدالرحیم شهید« در این شهر 
دس��ت کم 20 تا 25 دانش آموز ش��هید و ش��ماری 

 مجروح شده اند. 

سفیر ایران خبر داد: 

سفارت ایران در اوکراین دوباره 

فعال شد

سفیر جمهوری اسلامی ایران در اوکراین با بیان 
اینکه فعالیت سفارت طی روزهای پس از جنگ، چه 
در داخل اوکراین و چه  با استقرار موقت در مولداوی 
هرگ��ز متوقف نش��د، از ت��داوم فعالیت ه��ای این 

سفارتخانه از 18 فروردین ماه سال جاری خبر داد. 
 »منوچهر مرادی« سفیر جمهوری اسلامی ایران 
در اوکراین با انتشار توئیتی در خصوص فعالیت های 
سفارت کش��ورمان در  این کش��ور نوشت: سفارت 
جمهوری اس��لامی ایران در اوکراین از 18 فروردین 
1401 فعالی��ت مجدد خود را در ش��هر کی یف  آغاز 

کرده است. 
سفیر کش��ورمان در اوکراین اضافه کرد: فعالیت 
س��فارت طی روزهای پس از جن��گ، چه در داخل 
اوکراین و چه با اس��تقرار  موق��ت در مولداوی هرگز 
متوقف نشد و اکنون همکاران ما در محل سفارت در 
کی یف آماده ارائه خدمت به هموطنان عزیز  هستند. 

س��ید احمد علم الهدی علم الهدی در دیدار جمعی از نمایندگان مردم و علمای افغانس��تان با تأکید بر ضرورت ایجاد اتحاد و انسجام 
در  جمعیت نیروهای متدین و نخبگان دینی افغانس��تان گفت: تنها راه برون رفت افغانس��تان از بحران های کنونی به عنوان یک نس��خه 
 نجات بخش، تأسی به تجربه جمهوری اسلامی و اندیش��ه های امامین این انقلاب در پرتو وحدت آفرینی است. او افزود: این وحدت  همان 

عاملی است که دشمن از محقق شدن آن وحش��ت دارد و در سالهای اخیر در قالب تش��کل فاطمیون به عنوان نمونه بارز و کاملی  از اتحاد 
مجاهدان افغانستانی ثمرات و برکاتی داشته که نتایج آن فراتر از ملت افغانستان و مردم ایران، در سطح امت اسلامی و  محور مقاومت زمینه 

بروز و ظهور یافته است. 

WWW.SHAKHESABZ.IR
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خبر

کوتـاه

خبر ویژه

باشگاه بدنسازی با شهریه چندصد میلیونی؟
مدیرکل دفتر توس��عه ورزش حرفه ای و امور باشگاه های وزارت 
ورزش و جوانان با تکذیب خبر افتتاح و فعالیت باش��گاه خصوصی 
 بدنس��ازی با »شهریه چند صد میلیونی« در فضای مجازی، اظهار 
کرد: باشگاه فوق هنوز مجوز فعالیت نداشته و این مطالب فقط  یک 
فضاسازی رسانه ای و تبلیغاتی بوده و حقیقت ندارد. آرش فرهادیان 
در گفتگ��و با پایگاه خبری وزارت ورزش و جوانان با اش��اره  به خبر 
منتشر ش��ده در فضای مجازی در خصوص افتتاح باشگاه ورزشی 
بدنسازی با شهریه چندصد میلیونی در یکی از مناطق  شمالی شهر 
تهران و دعوت از چند میهمان ورزشکار مشهور خارجی افزود: این 
باش��گاه هنوز مجوز فعالیت اخذ نکرده و مطالب  منتشر شده کذب 
محض اس��ت.وی با عجیب خواندن ارقام منتشر شده در خصوص 
شهریه این باشگاه اظهارکرد: آنچه به عنوان مبلغ  شهریه این باشگاه 
اعلام ش��ده نجومی و بسیارعجیب است که منجر به سوالاتی برای 
مردم عزیزمان ش��ده است. مدیرکل دفتر توسعه  ورزش حرفه ای و 
امور باش��گاه های وزارت ورزش وجوانان ادامه داد: بلافاصله پس از 
انتشار خبر فوق، این موضوع را توسط  اداره کل ورزش و جوانان استان 
تهران پیگیری کردیم و متوجه شدیم این باشگاه به تازگی برای اخذ 
مجوز فعالیت اقدام کرده است  اما هیچ مجوزی از سوی کمیسیون 
ماده 5 برای این باش��گاه صادر نش��ده است. ضمن اینکه تماسی با 
مسئول باشگاه مربوطه نیز  داشتیم که وی افتتاح آن را تکذیب کرد. 

اعتراض مردم چهارمحال و بختیاری به طرح های انتقال آب
تعدادی از مردم چهارمحال و بختیاری روز یکشنبه با تجمع در 
میدان قمربنی هاشم)ع( شهرکرد توقف طرح های انتقال آب و احقاق 
 حقوق این استان در حوزه آب را خواستار شدند. 28 فروردین؛ روز 
چهارمح��ال و بختیاری به نمادی برای مخالفت با طرح های  انتقال 
آب بین حوضه ای تبدیل شده است و امسال نیز بار دیگر مردم این 
اس��تان با شکل دادن تجمع، مخالفت خود را نسبت به این  طرح ها 
نشان دادند.مردم حاضر در این تجمع مسالمت آمیز، خواستار توقف 
طرح های انتقال آب و احقاق حقوق مردم این اس��تان در  حوزه آب 
شدند و از قوای سه گانه قضاییه، مقننه و اجراییه استمداد طلبیدند. 

روایت نماینده شیراز از بی بندوباری مردان کشورهای همسایه در 
ایران

نماینده شیراز وزرقان با بیان اینکه مردم ما در موضوع بی حجابی 
و بد حجابی مشکل دارند نه مسافران خارجی و گردشگرانی که  به 
ایران می آیند، گفت: متاسفانه وضعیت حجاب برخی از خانواده های 
مسئولان مناسب نیست که این مهم سبب شده تا تأثیر  مطلوبی بر 
مردم نداشته باشند. علیرضا پاک فطرت با بیان اینکه تا زمانی که به 
این دیدگاه نرس��یم که گردشگری س��بب اشتغالزایی  و ورود ارز به 
کشور می شود نمی توان انتظار رونق در این صنعت را داشته باشیم، 
گفت:به نظرم گردشگران خارجی در ایران  بیشتر از خودمان حجاب 
را رعایت می کنند.پاک فطرت با اشاره به اینکه ذکر این نکته ضروری 
است که برخی از مردان  کشورهای همسایه با هدف بی بند و باری 
به ایران می آیند، ادامه داد: متاس��فانه مش��کلات اقتصادی یکی از 

دلایل مهم در این بخش  است./ایلنا

امام جمعه رشت: فقر، گرانی، فساد، سیل و سلطه ظالمان امتحان 

الهی است
حجت الاس��لام والمسلمین رس��ول فلاحتی، روز پانزدهم ماه 
مبارک رمضان در شبستان مصلای رشت در تفسیر آیه های 10 و 
11  سوره احزاب با اشاره به ترجمه این آیه ها اظهار کرد: “)یاد آرید( 
وقتی که )در جنگ احزاب( لشکر کفار از بالا و زیر بر شما  حمله ور 
شدند و آنگاه که چشم ها حیران شد و جان ها به گلو رسید و به وعده 
خدا گمان های مختلف بردید )مومنان حقیقی به وعده  حق و فتح 
اس��لام خوش گمان و دیگران بد گمان و ترسان بودند(” و “در آنجا 
مؤمن��ان امتحان ش��دند و )ضعیف��ان در ایمان( س��خت  متزلزل 
گردیدند”.وی، امتحان را سنت جاری خدا بر انسان و جوامع بشری 
عنوان کرد و گفت: فقر، گرانی، زلزله، سیل، فساد،  سلطه ظالمان و 
… به نوعی امتحان اس��ت و انسان باید بداند چگونه با امتحان های 

الهی مواجه شده و از آن خارج شود. 

حمله روزنامه صداوسیما به فیلم »برادران لیلا«: تهیه کننده اش فیلم 
مستهجن می سازد

روززنامه جام جم نوشت: برادران لیلا اثر سعید روستایی، برادر و 
خواهر ساخته آرنو دپلشین و عنکبوت مقدس ساخته علی  عباسی، 
کارگردان ایرانی- سوئدی هر دو با بازی بازیگران زن ایرانی که حاشیه 
اخلاقی دارند. اقتصاد هنر بدون رضایت دادن به  فعالیت در مرزهای 
ملی معنا نخواهد داشت اما سوال اینجاست که نباید سازو کار روشن 
و قابل اعتمادی برای س��رمایه گذاران  خارجی به خصوص در حوزه 
فرهنگی داشت؟ س��رمایه گذاران فیلم جدید سعید روستایی چه 

کسانی هستند؟ آیا اصلا مشخص است این  فیلم درباره چیست؟
در بخش دیگری از این گزارش آمده است: واید بانچ یک شرکت 
پخش و فروش بین المللی در فرانس��ه است اما دامنه فعالیت آن به 
 سراسر قاره سبز و فراتر از آن گسترش یافته است. این شرکت از اواخر 
دهه70 میلادی در فرانس��ه ایجاد شد و بعد از آن توانست با  خرید 
چند ش��رکت فیلمسازی دیگر، به یک شرکت بزرگ و مؤثر تبدیل 
ش��ود که پخش جهانی فیلم های مشهوری چون رؤیای  کاساندرا، 
ویکی کریس��تینا بارسلونا، سخنرانی پادشاه، هنرمند )آرتیست( و 
تیتان را به عهده داشته است.در جشنواره فیلم ونیز نیز  فیلم های این 
ش��رکت از جمله آقای هیچکس)2009(، کش��تی گیر)2008( و 
خواهران مجدلیه)2002( شیر طلایی گرفته اند اما  مهم ترین جایزه 
جهانی که محل جولان این شرکت و فیلم هایش هست، جشنواره 
فیلم کن است که تاکنون شش فیلم آن نخل طلا و چند  فیلم دیگر 
جوایز دیگری گرفته اند. از جمله فیلم های مورد حمایت این شرکت 
که نخل طلا گرفت، فیلم مس��تهجن آبی، گرم ترین رنگ  است اثر 
عبدالطیف کشیشه بوده که بسیاری از منتقدان آن را یک فیلم پ و 

ر ن و گرافی می دانند، نه یک فیلم هنری. 

اظهارات حسین شریعتمداری موجب احضار سفیر ایران در سئول 
شد

یو س��ونگ به، معاون وزیر امور خارجه کره جنوبی روز دوشنبه، 
سعید بادامچی شبستری، سفیر ایران در سئول را به خاطر  گزارش 
اخی��ر روزنام��ه کیهان مبنی ب��ر این که ایران باید ب��ه دلیل ]عدم 
آزادسازی[ پول های بلوکه شده تهران در بانک های کره  جنوبی، مانع 
کشتی های این کشور در تنگه هرمز شود، فراخواند. بنا بر اعلام وزارت 
امور خارجه کره جنوبی، بادامچی در این  دیدار گفت که مطلب این 

روزنامه در راستای موضع رسمی تهران نیست و موضع ایران را درباره 
این موضوع تشریح کرد. 

راه اندازی رمز پول ملی به کجا رسید؟
صالح آبادی رئیس بانک مرکزی درباره راه اندازی رمز پول ملی، 
توضیح داد: ما در حال پیگیری بحث رمز پول ملی در بانک  مرکزی 
هستیم و ان شاالله امسال رمز پول ملی راه اندازی می شود. موضوع 
رمزارزهای جهان روا نیز در س��تاد اقتصادی دولت در  حال بررسی 

است. 

نقدینگی از 4.6 تریلیون تومان عبور کرد
بانک مرکزی متغیر های پولی بهمن ماه س��ال 1400 را منتشر 
کرد. براساس این آمارها، در پایان بهمن حجم نقدینگی به 4 هزار و 
  ۶24 هزار و ۳0 میلیارد تومان و پایه پولی به 580 هزار و 750 میلیارد 
تومان رس��یده است. در بهمن ماه سال 1400 در مقایسه  با اسفند 
ماه س��ال 99 نقدینگی ۳0.4 درصد و حجم پایه پولی 2۶.۶ درصد 

رشد داشته است. 

شاخص بورس به نقطه شهریور ۱4۰۰ بازگشت
در پایان معاملات امروز، شاخص کل بورس اوراق بهادار با افزایش 
2۶۶54 واح��دی معادل 1.81 درصد، به یک میلیون و 501  هزار و 
712 واحد رسید. همچنین در فرابورس شاخص کل با افزایش ۳11 

واحدی به 20 هزار و 704 واحد رسید. 

ارزش سهام عدالت بیشتر شد
  در پایان معاملات امروز بازار س��هام، ارزش سهام عدالت به 11 
میلیون و 807 هزار و 1۶۳ تومان رسید که نسبت به روز  معاملاتی 
گذش��ته 1.۳ درصد معادل 141 هزار و 247 تومان افزایش داشت. 
با احتساب این موضوع، ارزش ۶0 درصد قابل  فروش سبد 5۳2 هزار 
تومانی س��هام عدالت به 7 میلیون و 84 هزار و 297 تومان رسیده 

است. 
   

واکنش رئیس اتاق ایران به گم شدن ۱۵۰۰ میلیارد تومان در اتاق
  رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی ایران در نامه های 
جداگانه به وزرای اقتصاد و صنعت، خواستار انتشار  اطلاعات مربوط 
به منابع درآمدی اتاق ایران طی ۳ سال اخیر شد. غلامحسین شافعی 
در نامه خود خطاب به احسان خاندوزی،  وزیر اقتصاد، نوشته است: 
با توجه به طرح مباحثی با مقاصد نامشخص درباره میزان درآمدهای 
اتاق ایران در س��ال های اخیر  مستدعی است به عنوان گامی جهت 
شفاف سازی دستور فرمایید سازمان امور مالیاتی نسبت به محاسبه 

و اعلام میزان درآمدهای  اتاق در ۳ سال اخیر اقدام کند. 
رئی��س اتاق ایران همچنین در نامه خود خطاب به رضا فاطمی 
امین، وزیر صنعت، معدن و تجارت، به ارائه توضیحات از سوی  اتاق 
ایران درباره ماخذ و نحوه محاسبه درآمدهای خود همزمان با بررسی 
لایحه بودجه 1401 در مجلس شورای اسلامی و ارسال  مستندات 
به کمیسیون تلفیق اشاره کرده و نوشته است: متأسفانه بار دیگر با 
مقاصد نامشخص مباحثی درباره منابع درآمدی اتاق  ایران در فضای 
رسانه ای منتشر و اتهامات سنگینی تحت عنوان اختلاس نیز به آن 
اضافه شده است. غلامحس��ین شافعی از فاطمی  امین که ریاست 

شورای عالی نظارت بر اتاق ایران را نیز به عهده دارد، خواسته است، 
مس��تقل میزان منابع و مصارف درآمدهای  اتاق ایران در سه سال 

اخیر را بررسی و نتیجه را به مراجع ذیربط اعلام کند. 

دریافت وام های تا ۲۰۰ میلیون تومان تسهیل می شود
  صال��ح آب��ادی رئیس کل بان��ک مرکزی عصر ام��روز در جمع 
خبرنگاران با بیان اقدامات انجام شده در خصوص تسهیل دسترسی 
 مردم به شبکه بانکی و وثایق سهل تر در مورد وام های خرد گفت: 
بر اساس دستورالعملی که به زودی ابلاغ خواهد شد مواردی  شامل 
قرارداد لازم الاجرا، چک و سفته وام گیرنده یا ضامن، سهام بورسی 
اعم از سهام عدالت و غیره، گواهی صندوق های  سرمایه گذاری، اوراق 
بهادار، یارانه، سیم کارت دائمی به نام فرد، وثایق عینی مانند خودرو 
و طلا و تایید افراد توسط شورای  اسلامی روستا در مناطق روستایی 
مبتنی بر رتبه اعتباری افراد در وام های خرد زیر 200 میلیون تومان 
و در قالب عقود مختلف  به عنوان وثیقه تسهیلات مورد قبول واقع 

خواهد شد. 

بانک مرکزی ترکیه برای تغییرات جدید آستین بالا زد
رس��انه های محل��ی و رویترز گزارش کردند ک��ه بانک مرکزی 
جمهوری ترکیه ) CBRT (  به روش پرداخت س��ود اضافی مبالغ 
تبدیل  شده از ارز خارجی به لیر توسط اشخاص حقیقی پایان داده 
است. بانک مرکزی همچنین سیستم کارمزد را تغییر داد که پیش 
از این  اعلام کرده بود برای افرادی که نمی توانند س��پرده های ارزی 
را به لیر تبدیل کنند، با نرخ 1.5 درصد در حساب های ارزی اعمال 
 می شود. این موارد در نامه ای از بانک مرکزی که روز جمعه به بانک ها 
ارسال شد اعلام و تغییرات از 15 آوریل اعمال شد.  آخرین حرکت ها 
پ��س از مجموعه ای از اقدامات در ماه های اخیر برای حمایت از لیر، 
پس از کاهش ارزش پول ترکیه در اواخر س��ال   2021 بود که باعث 
ش��د تا در کل سال 44 درصد ضعیف تر شود. قبل از آخرین تغییر، 
نرخ های سود بین 8.5 تا 14 درصد برای  افزایش سهم لیری از ذخایر 
مورد نیاز اعمال می شد. بانک مرکزی همچنین اجرای این برنامه را 
از هشتم جولای به دوم سپتامبر  موکول کرد که تا آن زمان اشخاص 
حقیقی و حقوقی باید به نرخ تبدیل 20 درصدی مبالغ تبدیل شده 
از ارزهای خارجی به لیر  برس��ند. ترکیش نی��وز گزارش کرد: نرخ 
کمیس��یون فارکس که در پایان سال 2020 صفر تعیین شده بود، 
توس��ط بانک به 1.5 درصد  برای افرادی که نمی توانستند نرخ های 
10 درص��د و 20 درص��د تبدیل از فارکس به لیر را در تاریخ معینی 

برآورده کنند، افزایش  داد. 

انتشار اسامی ابر بدهکاران در قالب جداول استاندارد
رئی��س کل بانک مرکزی گفت: از این هفته انتش��ار فهرس��ت 
بدهکاران بزرگ بانکی را در قالب جداول استاندارد و مشخص شروع 
 می کند و این اطلاعات از طریق سایت بانک مرکزی قابل مشاهده 

خواهند بود. 
   

هر گرم طلای ۱۸ عیار چقدر شد؟
بر اساس اعلام اتحادیه طلا و جواهر امروز قیمت هر قطعه سکه 
طرح جدید به 1۳ میلیون و ۳5۳ هزار تومان و س��که طرح قدیم  به 
12 میلیون و 94۶ هزار تومان رس��ید. قیمت نیم سکه 7 میلیون و 

۳08 هزار تومان، ربع سکه 4 میلیون و ۳02 هزار تومان و  سکه یک 
گرمی 2 میلیون و ۶02 هزار تومان است. همچنین قیمت هر اونس 
طلا در بازارهای جهانی به 1.98۶ دلار )یک هزار  و 98۶ دلار( رسید 
و هر گرم طلای 18 عیار به مبلغ یک میلیون و ۳19 هزار ۶00 تومان 

معامله می شود. 

حتی اگر وزارت اقتصاد هم جزو ابربدهکاران بانکی باشد، باید اسمش 
منتشر شود

احس��ان خاندوزی وزیر اقتصاد گفت: در زمینه انتش��ار اسامی 
ابربدهکاران بد حساب به سیستم بانکی کاملاً جدی هستیم و بدون 
هیچ  گونه خط قرمزی در حال پیگیری هس��تیم. خاندوزی گفت: 
مدی��ران عامل بانک های دولتی اعلام کردند که برخی از وزارتخانه 
ها و  دستگاههای دولتی هم به دلیل مسائل پیمانکاری و غیره، جزو 
بدهکاران بانکی محسوب می شوند و بنده گفتم هر نهاد و دستگاه 
 دولت��ی حتی اگر وزارت اقتصاد و دارایی هم باش��د باید بدون هیچ 
اغماضی در نظر گرفته ش��ود و اگر قرار است نامش در این  فهرست 
باشد باید درج شود تا این امرموجب تصحیح رفتار بدحسابان شود 
و به اصلاح وضعیت اعتباری خود برس��ند. وی افزود:  اطلاعاتی که 
تاکنون قرار داده شده ناقص است؛ به این معنا که خیلی از جزئیات 
و اع��داد و ارق��ام وجود ندارد و در میزان بدهکاری  برخی ش��رکتها 
اختلاف نظر وجود دارد که این اختلافات باید برطرف شود و در گام 
های بعد کوتاه نخواهیم آمد چرا که دولت جدی  اس��ت و به دستور 
شخص رئیس جمهور است و وزارت اقتصاد و دارایی هم بدون هیچ 

اغماضی نظارت خواهد کرد. 

طلب ۲6۰۰ میلیارد تومانی جایگاه داران   CNG  از دولت  
  رئیس هیأت مدیره انجمن صنفی سی. ان. جی کشور از شرایط 
بد و در معرض ورشکستگی قرار گرفتن 2500  دادرس در  حاشیه 
نشس��ت خبری با اش��اره به اینکه بی��ش از 4.5 میلی��ون خودرو 
دوگانه س��وز در ناوگان حمل ونقل کشور وجود دارد گفت: جایگاه 
 داران صنعت سی. ان. جی حدود 2۶00 میلیارد تومان از قبل طلب 
کار هس��تند و نتوانس��تند این طلب را طی ۳ سال گذشته از دولت 
 دریافت کنند. وی افزود: چنانچه اقدامی برای حمایت از صنعت سی. 
ان. جی انجام نش��ود تا ۳ ماه آینده اغلب جایگاه های سی. ان.  جی 

تعطیل می شود. 

وعده یک مسئول: مردم نگران نباشند؛ برنج ارزان می شود
سید اسماعیل یزدان پناه، مدیرعامل مرکز بین المللی تجارت و 
پایان��ه صادرات برنج آمل، اعلام کرد که در روزهای آینده بازار برنج 
 تثبیت و قیمت این محصول کاهش می یابد. وی همچنین از مردم 
خواس��ت نگران موجودی و قیمت برنج در کشور نباشند، زیرا این 
 محصول به اندازه کافی در مرکز بین المللی تجارت و پایانه صادرات 
برنج موجود است. او در همین حال به مردم توصیه کرد که  برنج های 
کهنه که ماندگاری کمتری دارند، خریداری نکنند و در سال زراعی 
جدید که نزدیک است برنج کیفی را با قیمت  مناسب تری تهیه کنند. 
یزدان پناه با بیان اینکه ما با میادین شهرداری تهران در ارتباط هستیم 
و برنج های تنظیم بازار را در اختیار  آنان قرار می دهیم اعلام کرد که 
التهاب بازار برنج ادامه نخواهد داش��ت و با اقدامات مناسب بازار به 

زودی به آرامش می رسد. 

شاخه س��بز - ایرنا نوش��ت: باوجود مخالفت مقامات 
عراقی، ترکیه از آغاز عملیات نظام��ی فرامرزی با حضور 
نیروهای زمینی و  هوایی علیه مواضع گروه تروریس��تی 

پ.ک.ک در شمال عراق خبر داد. 

 »خلوصی آکار« وزیر دفاع ترکیه بام��داد امروز اعلام 
کرد که عملیات نظام��ی فرامرزی این کش��ور با حضور 
نیروهای زمین��ی و  هوایی علیه مواض��ع »پ.ک.ک« در 

شمال عراق آغاز شده است. 
وزی��ر دفاع ترکی��ه اف��زود: در این عملی��ات نظامی، 
تیم های کماندوی��ی و نیروه��ای ویژه ارت��ش ترکیه با 
پشتیبانی پهپادها، بالگردهای  تهاجمی و توپخانه شرکت 

دارند. 
به گفته وی، نیروهای ترکیه توانس��ته اند تعدادی از 
پناهگاه ها، انباره��ای مهمات، مراک��ز فرماندهی حزب 
کارگران کردستان   )پ.ک.ک( را در ارتفاعات کوه متین 

و مناطق مرزی زاپ و آواشین باسیان هدف قرار دهند. 
آکار گفت: عملیات ارتش ترکیه در بامداد امروز پس از 
آن آغاز شد که دولت ترکیه مطلع شد که گروه تروریستی 

پ.ک.ک قصد  دارد یک حمله بزرگ را آغاز کند. 
ترکیه شامگاه یکشنبه دست کم با 10 فروند بالگرد به 
مناطق مختلف استان »دهوک« در اقلیم کردستان عراق 

حمله کرد. 
این حملات ترکیه همزمان با سفر »مسرور بارزانی« 

نخست وزیر اقلیم کردستان عراق به آنکارا انجام شد. 
 «احمد عبدالساده« فعال رس��انه ای عراق در توئیتی 
نوشت: عملیات گسترده نظامی ترکیه در شمال عراق دو 
روز بعد از نشس��ت  اردوغان با مسرور بارزانی انجام گرفته 

است. 
وی افزود: این عملیات با هماهنگی اردوغان و بارزانی 
انجام گرفته که کمی قبل از آن تیپ 78 حشد شعبی در 

نینوا مورد هدف  قرار گرفته بود. 
 »مسرور بارزانی« نخست وزیر اقلیم کردستان عراق 

جمعه گذشته برای دیدار و گفت وگو با مقام های آنکارا از 
جمله »رجب  طیب اردوغان« به ترکیه سفر کرد. 

مقام های اربیل با وجود تشدید عملیات، استقرار نیرو 
و پایگاه نظامی در شمال عراق به بهانه حضور عناصر »پ. 
ک.ک« )حزب  کارگران کردستان ترکیه( روابط گسترده 

ای با آنکارا دارند. 
ارتش ترکیه به بهان��ه حضور نیروه��ای پ. ک.ک از 
تابس��تان 1۳99 با اجرای عملیات موسوم به »پنجه« به 
حملات زمینی و  هوایی خود علیه مناط��ق گوناگون در 
اس��تان های اربیل، دهوک و س��لیمانیه اقلیم کردستان 

عراق شدت بخشیده است. 
این در حالی است که مقامات عراقی بارها ترکیه را به 
نقص حاکمیت سرزمینی خود متهم و عملیات آنکارا را در 

شمال عراق را  محکوم کرده اند. 

ترکیه عملیات نظامی در عراق را آغاز کرد



سامانه طرح ملی »حفظ عمومی قرآن کریم« 
به منظور یکپارچه سازی فعالیت های این حوزه و 
نیز اعطای مدارک تخصصی  حفظ آغاز به کار کرد. 

مراس��م رونمایی و آغ��از به کار س��امانه طرح 
ملی »حفظ عمومی ق��رآن کریم« امروز در محل 

سازمان دارالقرآن الکریم برگزار  شد. 
دبیر ش��ورای توس��عه فرهنگ قرآنی در این 
مراس��م با تاکید بر اینک��ه بای��د کاری کنیم که 
س��ند راهبردی حفظ قرآن در جامعه  شناسانده 
ش��ود، گفت: همانطور که امروز ب��ه وقف قرآنی 
تاکید می ش��ود که یک کار بس��یار بزرگی است، 
زیرس��اخت تمام کاره��ای  ما باید این باش��د که 
بتوانیم پش��تیبانی های قرآن��ی را در حوزه وقف 
توس��عه دهیم. امروز وقف برای قرآن در کش��ور 
بس��یار کم اس��ت  در حالی که برای س��ایر موارد 
موقوف��ات و وقف های زی��ادی داریم؛ ل��ذا مرکز 
قرآنی اوقاف به مقداری که می تواند باید در حوزه 
 ایجاد گفتمان جامع و فرهنگسازی برای توسعه 
فرهنگ قرآنی تلاش کند تا به همان میزان کشور 

در حوزه قرآنی ارتقا پیدا کند. 
حجت الاس��لام حمید محمدی ب��ا تاکید بر 
ضرورت پ��رورش واقف قرآنی و وقف مش��ارکتی 
در ح��وزه قرآن گفت: ض��رورت دارد ت��ا  یک کار 
چندجانب��ه در این ح��وزه صورت بگی��رد. بحث 
مهمتر از این جری��ان اهداف حفظ ق��رآن کریم 
است که ش��امل افزایش  ایمان، ش��ناخت، انس 
و عمل به قرآن کریم اس��ت که باید اثبات کنیم تا 
کنون در مورد حفاظی که تربیت ش��ده اند کدام 
یک از این  اهداف اجرا و عملیاتی ش��ده است؟ لذا 
باید فرایندی طی ش��ود که بعداز تربیت حافظ، 
صحیح خوانی قرآن کریم همراه با درک  اجمالی 
و همراه با افزایش ایمان، شناخت، انس و عمل به 

قرآن محقق شود. 
وی تاکید کرد: نباید در این جریان دچار غفلت 
شویم که صرف به ذهن سپردن حتی بدون درک 
معنی برای ما موضوعیت پیدا  کند یا اینکه این دو 
باش��د، اما فاقد ارزش ایمان و شناخت شود؛ بنابر 
این ما ضمن اینکه س��اختارمند ک��ردن جریان 
حفظ را مه��م  می دانیم به اهداف ه��م باید توجه 

کنیم و از آن ها غفلت نکنیم. 
رییس سازمان دارالقرآن الکریم نیز با اشاره به 
اینکه طی توافق اعضای ستاد راهبری طرح ملی 
حفظ قرآن مقرر شد تا برای  بحث حفظ عمومی 
قرآن تسهیلاتی را قائل شویم گفت: بر این اساس 

مقرر شد تا هر کسی که در کشور ما حافظ است و 
تلاش  کرده است که حفظ قرآن را انجام دهد برای 
دریافت یک مدرک عمومی به جهت اثبات میزان 
محفوظات، آن هم به بهتری��ن و  آرام ترین روش 
که استانداردهای آزمون های حفظ را هم رعایت 

کرده باشد گواهینامه حفظ عمومی دریافت کند. 
حجت الاسلام اخوان صباغ تصریح کرد: باتوجه 
به حمایت های انجام شده، این ظرفیت به خوبی 
پیش رفت و ما نیز در سازمان  دارالقرآن قرارگاهی 
را ایجاد کردیم تا این ظرفیت محقق ش��ود؛ لذا از 
ایجاد سامانه تا تشکیل کمیته های فنی استان ها و 
ایجاد  دبیرخانه در این خصوص و همچنین توجیه 
دستگاه های فراتر از موسس��ات مانند آموزش و 
پرورش، بسیج، سپاه، ارتش و  حوزه های علمیه که 
دستگاه ها و نهادهایی هستند که فراتر از مؤسسات 
قرآنی برای خودشان مخاطب تعریف شده دارند، 

 اقداماتی صورت گرفت. 
وی اظهار کرد: بر این اس��اس سامانه ای جامع 
تعریف ش��د تا همه نهاده��ا و دس��تگاه ها را ذیل 
خود پوش��ش دهد. بر این اس��اس دیگر  نهادها و 
دس��تگاه های مختلف با توجه به پذیرش اعضای 
س��تاد راهبری حفظ، نمی توانند اقدام به اعطای 
مدرک کنند و همگ��ی از  طریق یک دس��تگاه و 

سامانه انجام می پذیرد. 
اخوان صباغ با اشاره به اینکه اعتبار این فرایند 
برای تک تک نهادها و دستگاه ها خواهد بود، گفت: 
ما تنوع برگزاری امتحان  و زمان اجرای امتحان را 
در این طرح لحاظ کرده ایم. اف��راد بعد از ثبت نام 

در این س��امانه یک روز را برای آزمون مش��خص 
 می کنند. حت��ی می ت��وان روز آزمون خ��ود را با 

هماهنگی مؤسسه مشخص شده انتخاب کنند. 
رییس سازمان دارالقرآن بیان کرد: نکته اصلی 
در این ط��رح نظارت دقیق در فرایند اجرا اس��ت. 
براورد ما این است که طی  ماه های اولیه این طرح 
چیزی بالغ بر یکصد هزار نفر در این س��امانه ثبت 

نام و اقدام به دریافت مدرک کنند.  
وی گفت: اگر ما نظام ارزش��گذاری را در کشور 
به این سمت ببریم که حافظ قرآن دارای ارزش و 
اعتبار شود و اولویت هایی  در فرایندهای مختلف 
از اس��تخدام گرفته تا س��ایر خدمات را برایشان 
عملیاتی و اجرایی کنیم به نظر می رسد که از این 

ظرفیت  می توان به خوبی استفاده کرد. 
حمید مجیدی مهر، ریی��س مرکز امور قرآنی 
س��ازمان اوقاف نیز  به ضرورت راستی آزمایی در 
اجرای طرح و آزمون حف��ظ قرآن  کریم پرداخت 
و گف��ت: راس��تی آزمایی در این عرص��ه یکی از 
ضروریات مهمی اس��ت که نباید از آن غافل شد. 
در تحقق این  فرایند باید هم��ه نهادهای متولی 

حمایت خودشان را اعلام و انجام دهند. 
معاون آم��وزش مرکز ام��ور قرآنی س��ازمان 
اوقاف نیز با بیان اینکه راه اندازی این سامانه یکی 
از اقدامات بسیار خوب س��تاد  راهبری طرح ملی 
حفظ قرآن اس��ت، افزود: این س��امانه با جدیت 
و جهاد دوس��تان س��ازمان دارالق��رآن الکریم به 
سرانجام رسید و  امیدواریم در مرحله اجرای طرح 

هم موفق باشند. 

محمدمه��دی بحرالعل��وم ادام��ه داد: امروز 
دستگاه های مختلفی آزمون حفظ قرآن را برگزار 
و طی آن هم مدرک صادر می کنند و  لذا ضروری 
اس��ت که همه در جریان راه اندازی و ش��روع این 
س��امانه قرار بگیرند و بدانند ک��ه از این پس تمام 
مدارک تخصص��ی  حفظ ق��رآن تنه��ا از طریق 

سازمان دارالقرآن الکریم انجام می شود. 
سرپرست معاونت آموزش و سنجش سازمان 
دارالقرآن نیز با بیان اینکه طرح ملی حفظ عمومی 
قرآن یکی از طرح هایی اس��ت  که از س��وی ستاد 
ملی راهبری حفظ قرآن جهت اجرا به س��ازمان 
دارالق��رآن الکریم محول ش��ده اس��ت گفت: به 
محض دریافت این  طرح، برنامه ریزی های لازم از 
سوی سازمان دارالقرآن الکریم صورت گرفت و در 
این راستا، سامانه مجازی طرح ملی حفظ  عمومی 

قرآن نیز طراحی و راه اندازی شد. 
حس��ین تقی پور با اش��اره ب��ه اینک��ه در این 
س��امانه اطلاعات قرآن آموزان، مربیان، مدرسان 
و ممتحنین مج��از حفظ قرآن کری��م  بارگذاری 
شده اس��ت، افزود: از این پس حافظان علاقه مند 
می توانند با ورود به این سامانه نسبت به شرکت در 
آزمون های  طراحی شده حفظ عمومی قرآن کریم 
از یک جزء تا کل مشارکت داشته و پس از قبولی، 

مدرک حفظ عمومی قرآن را دریافت  کنند. 
سرپرست معاونت آموزش و سنجش سازمان 
دارالقرآن ادامه داد: حافظان قرآن کریم از یک جزء 
تا حفظ کل می توانند در این  طرح شرکت و پس 
از انجام آزم��ون در مراکز مج��از و قبولی، مدرک 

مربوطه را دریافت کنند. 
وی تصریح کرد: هم اکن��ون نیز دو طرح حفظ 
تخصصی و حفظ عمومی ب��ه صورت ملی جهت 
دریاف��ت مدرک حفظ ق��رآن  برگزار می ش��ود و 
حافظان قرآن کری��م می توانند ب��ا دارا بودن هر 
میزان که از حف��ظ قرآن، محفوظات خ��ود را در 
بوت��ه ارزیابی  گذاش��ته و پس از ثبت ن��ام در این 
س��امانه و قبولی، گواهینامه مربوطه را از س��وی 
4۶0 مؤسسه و 180 خانه قرآن کریم اعلام  شده 

دریافت کنند. 
علاقه مندان به شرکت در آزمون های عمومی 
حفظ قرآن کریم می توانند جهت ثبت نام و کسب 
اطلاعات بیش��تر به نشانی  س��امانه آزمون های 
ارزیابی و اعطای مدارک حفظ عمومی به حافظان 
https://hefz.telavat.ir/  قرآن کریم به نشانی

Guest / مراجعه کنند. 

سامانه طرح ملی »حفظ عمومی قرآن کریم« رونمایی شد

طبق فت��وای رهبر معظ��م انقلاب اگر 
خوف ضرر بر جنین وجود داش��ته باشد، 

افطار بر زنان باردار واجب است. 
هر مسلمانی وظیفه دارد احکام شرعی 
را  فرا گی��رد و با آغاز ماه مب��ارک رمضان 
مس��ائلی در زمین��ه روزه داری مط��رح 
می ش��ود که  هر مقلدی باید نسبت به آن 
آگاهی لازم را داشته باش��د. بنابر این هر 
مقلدی ب��رای انجام فرایض خ��ود مانند 
روزه  بای��د یک مرج��ع از  می��ان مراجع 
تقلید انتخ��اب کند و بر اس��اس احکام و 
فتاوای آن مرجع به وظای��ف دینی خود 
عمل کن��د. به همی��ن مناس��بت برخی 
احکام  مورد نیاز و مربوط ب��ه ماه مبارک 
رمضان بر اس��اس پاسخ های رهبر معظم 
انق��لاب ب��ه اس��تفتائات مردم��ی بیان 

می شود.  
س��وال: آیا روزه گرفتن بر زن بارداری 
که نمی داند روزه برای جنین او ضرر دارد 

یا خیر، واجب است؟
پاس��خ: اگر بر اثر روزه، خ��وف ضرر بر 
جنین داشته باشد و خوف وی هم دارای 
منشأ عقلایی باشد، افطار بر او واجب است 
و در  غیر این صورت واجب اس��ت که روزه 

بگیرد. 
س��وال: من به لط��ف خداون��د متعال 
دارای فرزندی هستم که شیرخوار است. 
ان ش��اء الله تعال��ی به زودی م��اه مبارک 
رمضان فرا خواهد  رس��ید. در حال حاضر 
می توانم روزه بگیرم ولی در صورت روزه 
گرفتن، شیرم خشک خواهد شد. با توجه 
به این ک��ه دارای بنیه  ضعیفی هس��تم و 
کودکم هر 10 دقیقه شیر می خواهد، چه 

وظیفه ای دارم؟
ج. اگ��ر به دلیل کم یا خش��ک ش��دن 
ش��یرتان بر اثر روزه، خوف ض��رر بر طفل 
خود داش��ته باش��ید، روزه ت��ان را افطار 
کنید، ولی ب��رای  هر روزی بای��د یک مدّ 
طعام به فقیر بدهید و قض��ای روزه را هم 

بعداً به جا آورید. 
س��وال: زنی در دو س��ال متوالی در ماه 
مبارک رمضان حامله ب��وده و قدرت روزه 
گرفتن در آن ایام را نداشته است، ولی در 

حال  حاضر توانای��ی روزه گرفتن را دارد، 
حکم او چیس��ت؟ آی��ا کفّاره جم��ع بر او 
واجب است یا فقط قضای آن را باید به جا 
آورد؟ تأخیر او  در قضای روزه چه حکمی 

دارد؟
پاسخ: زن بارداری که زایمان او نزدیک 
است؛ اگر می ترس��د که روزه برای جنین 
یا خودش ضرر داش��ته باش��د، روزه بر او 
واجب  نیست و در صورت اول )ضرر برای 
جنین( بای��د برای هر روز ی��ک مدّ طعام؛ 
یعنی گندم یا ج��و و مانند اینها )به عنوان 
فدیه( ب��ه  فقیر بدهد و بع��د از ماه رمضان 
نیز قض��ای آن را به ج��ا آورد و در صورت 
دوم که ب��رای خ��ودش ض��رر دارد، باید 
روزه هایی را که  نگرفته، قضا نماید و بنابر 

احتیاط فدیه نیز بدهد. 
در م��ورد زنی ک��ه زایم��ان او نزدیک 
نیس��ت، پرداخت فدیه مبنی بر احتیاط 
وجوبی اس��ت و اگ��ر زن ش��یرده )خواه 
مادر بچّ��ه یا دایه، با  اجرت باش��د یا بدون 
اج��رت( به دلیل ت��رس از کم یا خش��ک 

شدن شیر، می ترس��د روزه برای کودک 
ضرر داشته باشد، روزه بر او  واجب نیست 
و باید ب��رای هر روز فدی��ه بدهد و قضای 
روزه را هم بعداً بگیرد، ام��ا اگر روزه برای 
خود زن ضرر داشته باش��د، بنابر  احتیاط 
فدیه واجب است. و در دو مساله فوق اگر 
تا ماه رمضان س��ال بعد روزه را نگیرد، در 
صورتی که کوتاهی کرده باش��د، علاوه  بر 
قضا، کفارۀ تاخیر هم واجب می شود ولی 
اگر به خاطر عذر، قضا را انجام نداده باشد، 
کفاره تاخیر ن��دارد و چنانچ��ه این عذر، 
 ترس ض��رر برای فرزندش باش��د، قضای 
روزه ه��ا را هر زمان که بتوان��د باید انجام 
دهد و اگر عذر، ت��رس ضرر برای خودش 
باشد،  قضا ساقط می شود و باید برای هر 

روز یک فدیه دهد. 
س��وال: زنی به علت بارداری و نزدیکی 
وقت زایمان، نم��ی تواند روزه بگیرد و می 
داند که بای��د آنها را بع��د از زایمان و قبل 
از ماه  رمضان آینده قضا نماید، اگر به طور 
عمدی ی��ا غیرعمدی تا چند س��ال روزه 

نگیرد، آیا فق��ط کفّاره همان س��ال بر او 
واجب اس��ت یا آنکه  کفّاره تمام سالهایی 
که روزه را به تأخیر انداخته، واجب است؟

پاس��خ: فدیه تأخی��ر قض��ای روزه ماه 
رمضان هرچند به مدت چند س��ال هم به 
تأخیر افتاده باش��د، یکبار واجب اس��ت و 
آن عبارت اس��ت  از یک مدّ طعام برای هر 
روزی، و فدیه هم زمانی واجب می ش��ود 
که تأخیر قض��ای روزه ماه رمض��ان تا ماه 
رمضان دیگر بر اثر  س��هل انگاری و بدون 
عذر شرعی باشد، ولی اگر به خاطر عذری 
باش��د که ش��رعاً مانع صحّت روزه است، 

فدیه ای ندارد. 
س��وال: زنی به عل��ت بیم��اری از روزه 
گرفتن معذور اس��ت و قادر بر قضا کردن 
آنها تا ماه رمضان س��ال آینده هم نیست، 
در این  صورت آیا کفّاره بر او واجب است یا 

بر شوهرش؟
پاس��خ: اگر افطار روزه م��اه رمضان از 
جهت بیم��اری و تأخیر قض��ای آن هم از 
جه��ت ادامه بیم��اری بوده اس��ت، برای 
هر روز یک مدّ  طع��ام به عن��وان فدیه بر 
خود زن واجب اس��ت و چی��زی بر عهده 

شوهرش نیست. 
س��وال: زنی که کودک خود را شیر می 
داده و باردار هم بوده و در همان حال روزه 
ماه رمض��ان را هم گرفته اس��ت، و هنگام 
زایمان  فرزندش مرده ب��ه دنیا آمد، اگر از 
ابتدا احتم��ال ضرر را م��ی داده و در عین 
حال روزه گرفته اس��ت: 1. آی��ا روزه اش 
صحیح اس��ت یا  خیر؟ 2. آیا دی��ه بر ذمّه 
او هس��ت یا خی��ر؟ ۳. اگر احتم��ال ضرر 
نمی داده، ولی بعداً معلوم ش��ده که روزه 
گرفتن ب��رای جنی��ن ضرر  داش��ته، چه 

حکمی دارد؟
پاس��خ: اگر با وجود خوف از ضرری که 
دارای منش��أ عقلایی اس��ت، روزه گرفته 
باش��د و یا بعداً برایش معلوم شود که روزه 
برای وی  ی��ا برای جنینش ضرر داش��ته، 
روزه اش صحیح نیس��ت و قض��ای آن بر 
او واجب اس��ت، ول��ی ثبوت دی��ه جنین 
متوقف بر این اس��ت که  ثابت ش��ود فوت 

جنین مستند به روزه گرفتن وی است. 

جوان هندی در آستانه اشرفیه به دین 
اسلام پیوست

امام جمعه آس��تانه اشرفیه از مسلمان شدن یک جوان ۳4 
ساله اهل کشور هندوستان و پیوستنش به دین مقدس اسلام 

خبر داد. 
حجت اس��لام والمس��لمین احمد طیبی روز سه شنبه در 
گفتگویی با اشاره به اینکه این جوان هندوستانی به نام »جاسپر 
سینغ« در  روز ولادت امام حسن مجتبی )ع( با حضور در دفتر 
امام جمعه آستانه اشرفیه به دین مقدس اسلام پیوسته، افزود: 

این جوان با  قرائت شهادتین مسلمان شد. 
وی در ادامه با اشاره به شوق این جوان برای پیوستن به دین 
مقدس اس��لام گفت: این ج��وان هندوس��تانی ، زیبایی ها و 
دستورات  اخلاقی و معنوی دین اسلام را دلیل اصلی خود برای 

مسلمان شدن اعلام کرده است. 
به گفته امام جمعه آس��تانه اشرفیه ، جوان هندوستانی در 
یکی از صفحه های اجتماعی با ورزش��کارانی از ایران و استان 
گیلان  آش��نا  و در این ارتباطات با دین مقدس اسلام آشنا می 
شود، ضمن آنکه خود وی نیز مطالعات مختلفی را در مورد دین 

اسلام  انجام می دهد. 
طیبی با بیان اینکه این جوان هندوستانی در سفری که به 
دعوت جمعی از دوس��تان به استان گیلان داشته از نزدیک با 
مردم  مسلمان ایران اسلامی ، دین مقدس اسلام و مذهب شیعه 
آش��نا شده اظهار داشت: در این سفر وی تصمیم می گیرد که 

مسلمان  شود و با قرائت شهادتین به دین اسلام می پیوندد. 
وی افزود: از سوی دفتر امام جمعه آستانه اشرفیه یک جلد 
قرآن کریم به جوان تازه مسلمان شده هندوستانی هدیه شده 

است. 
   

نمایشگاه خوشنویسی هزار سال کتابت 
قرآن گشایش یافت

نمایشگاهی از آثار خوشنویسی با مضمون آیات قرآنی 
در م��وزه خط و کتابت میرعماد به مناس��بت ماه مبارک 

رمضان، افتتاح  شد. 
نمایشگاهی شامل 40 نسخه از نفیس ترین آثار قرآنی، 
ادعیه و احادیث ش��امل 10 قرن هنر خوشنویسی از قرن 
چهارم هجری  قمری تاکنون، روز دوشنبه در مراسمی با 
حضور استادان برجسته هنر خوشنویسی ایران و مدرسان 
و هنرجویان انجمن  خوشنویسان ایران و تعدادی از مدیران 
ارشد وزارت میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی، 

افتتاح شد. 
این آثار دربرگیرنده نمونه های ممتازی از خطوط کوفی، 
ثلث، نسخ، توقیع رقاع، ریحان، محقق و نستعلیق، به رقم 
 خوشنویسان صاحب نامی چون یاقوت مستعصمی، احمد 
نیریزی، احمد شاملو، عبدالغفار، محمد هاشم، سید عباس 

سید احمدیان  و میرعماد حسنی سیفی قزوینی است. 
معاون توسعه مدیریت و منابع وزارت میراث فرهنگی، 
گردشگری و صنایع دستی در این مراسم ضمن برشمردن 
برکات و  ثمرات بی بدیل آیات الهی در رش��د و شکوفایی 
اندیشه والای انسانی گفت: تقارن برگزاری این نمایشگاه 
با لیالی قدر در پیش رو  را به فال نیک می گیریم و بی تردید 
جمع هنرمندان خوش��نویس در این مراس��م ارزشمند، 
اهمی��ت هنر خوشنویس��ی در کتابت ای��ن  اوراق نفیس 
انسان ساز را بیش از پیش به ما یادآوری می کند که ارزش 

این هنر را بیشتر بدانیم. 
س��عید اوحدی اب��راز امیدواری کرد در آینده ش��اهد 
برگزاری نمایشگاه هایی بیشتر با محوریت قرآن کریم در 

این مجموعه باشیم. 
اس��تاد محمدجلی��ل رس��ولی از متخصص��ان هن��ر 
خوشنویسی معاصر ایران نیز ضمن ابراز خرسندی از برپایی 
این نمایشگاه، گفت:  هنر خوشنویسی هنری مقدس و در 
خدم��ت حق و حقیقت اس��ت از این رو هن��ری ماندگار 
محسوب می شود که در خدمت قرآن  کریم قرار می گیرد. 
ایران در عرصه هنر خوشنویسی پیشتاز است و امیدوارم 
برای هنرمندان گمنام این رش��ته نیز مسیری  هموار در 

جهت رشد و شکوفایی ایجاد شود. 
استاد یدالله کابلی از پیشکسوتان هنر شکسته نستعلیق 
نیز گفت: مجموعه فرهنگی تاریخی سعدآباد گوشه ای از 
تمدن گس��ترده  ایران را به نمایش گذاشته و این اوراق با 
شکوه به این نمایشگاه زیبایی بخشیده است. این مجموعه 
آثار نفیس کوششی است که  حاصل عشق و ایمان و سال ها 
رنج و ریاضت تاریخ خوشنویس��ی پیشکس��وتان است و 
بی تردی��د وقتی این هنر به خدمت کتاب  قرآن در می آید 

اعتلا می یابد. 
وی افزود: امروزه این نمایشگاه از برکات هنر محسوب 
می شود و جوانان ایرانی عالی ترین رتبه ها را در این رشته 
دارند و این  موضوع موجب شده هنر ملی این سرزمین مورد 
توجه جهانیان ق��رار گیرد برای مثال وقتی کوچک ترین 
ابیات نظامی را قرائت  می کنید قطعا می توانید نشانه هایی 

از نور و تجلی قرآن را در اندیشه های ادبی بیابید. 
عطایی هنرمند پیشکسوت خوشنویسی ایران نیز در 
این مراسم گفت: در دوران مختلف این هنر در پرتو توجه 
اس��تادان  سخت کوش در انجمن خوشنویسان ایران قرار 
گرفته و خوشحالیم آثار هنرمندان قدیمی در این نمایشگاه 
به نمایش درآمده است.  علاوه بر اینکه هدف از نگارش قرآن 
می تواند قرائتی دلنش��ین باش��د به همان میزان کتابت 
خوشنویس��ان هم دلنش��ین بوده و به آن  ارزش و قدمت 
می بخش��د. امیدوارم در آینده کتابت قرآن کریم به خط 
شکس��ته نس��تعلیق هم مورد عنایت و توجه مسئولان 

مربوطه  قرار بگیرد. 
وی با تاکید بر اهمیت صحت و عاری از اشتباه بودن آثار 
قرآن��ی افزود: از آنجا که کتابت آیات و احادیث ارزش��ی و 
ماندگار  است باید نسبت به بالا بردن دانش و سواد قرآنی 

به خوشنویسان توصیه اکید شود. 
ایرج نعیمایی هنرپژوه عرصه خوشنویس��ی، در زمینه 
خط »محقق« و »ریحان« نی��ز گفت: به اعتقاد من اکثر 
هنرها در  سایه سار قرآن تکامل و تحول می یابند. از این رو 
رش��ته های خوشنویس��ی در دوره تکامل، مدیون قرآن 
هس��تند و ایرانیان در این  مسیر هنری بیشترین همت و 

دخالت را داشتند. 
این نمایشگاه از 29 فروردین به مدت دو هفته در موزه 
خط و کتابت میرعماد دایر است و علاقه مندان می توانند 
همه روزه )به  غیر از ایام س��وگواری( از س��اعت 9 تا 18 به 

مجموعه فرهنگی تاریخی سعدآباد مراجعه کنند. 

معارف
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۱2
برخی احکام روزه داری

آیا زنان باردار می توانند روزه بگیرند؟

در مورد زنی که زایمان او نزدیک نیست، پرداخت فدیه مبنی بر احتیاط 
وجوبی است و اگر زن شیرده )خواه مادر بچّه یا دایه، با  اجرت باشد یا بدون 

اجرت( به دلیل ترس از کم یا خشک شدن شیر، می ترسد روزه برای کودک 
ضرر داشته باشد، روزه بر او  واجب نیست و باید برای هر روز فدیه بدهد و 
قضای روزه را هم بعداً بگیرد، اما اگر روزه برای خود زن ضرر داشته باشد.

بیانیه مجمع جهانی تقریب 
مذاهب اسلامی در محکومیت 

اهانت به قرآن  
مجمع جهانی تقریب مذاهب اسلامی با صدور 
بیانیه ای هتک حرمت به س��احت مقدس قرآن 

کریم در سوئد را محکوم کرد. 
مجمع جهانی تقریب مذاهب اسلامی در متن 
این بیانیه آمده اس��ت: حادثه تأس��ف بار به آتش 
کش��یدن قرآن کریم که توهین به کتاب  آسمانی 
مسلمانان جهان است به وسیله  عناصر نژادپرست 
و افراطی در دانمارک و سوئد موجب تأثرعمیق و 
جراح��ت قلب  پیروان دی��ن و معنویت وجریحه 
دارشدن احساسات حدود 2 میلیارد مسلمان در 

جهان شد.  
این بیانیه می افزاید: این گونه حرکات ضد دینی 
ک��ه از جهل، تعص��ب و خودکامگ��ی عاملان آن 
سرچشمه گرفته و با حمایت و  هدایت قدرت های 
فتن��ه گر صورت می گی��رد، برنامه هایی از پیش 
طراحی ش��ده و با هدف ایجاد شکاف بین پیروان 
ادیان  ابراهیمی و همچنین زمینه ای برای بدبینی 
و افراطی گری درون جامعه جهانی انجام می گیرد. 

در ادامه این متن آمده اس��ت: اگرچه این نوع 
اقدامات هتاکانه از سابقه ای به درازای تاریخ ادیان 
برخوردار است، اما واضح و  مبرهن است که تاکنون 
نتوانسته است حتی کوچکترین شکاف و تفرقه ای 
بین آزاد اندیش��ان و علاقمندان به وحدت در بین 
 موحدان و خداپرستان ایجاد نماید، چرا که اساس 
ب��رادری و همزیس��تی مس��المت آمی��ز در بین 
معتقدین ب��ه ادیان، آموزه های  برگرفته از وحی و 
کلام خداوند رحمن است. استکبار جهانی بداند 
اگر چه این حوادث دلهای مالامال ازعشق و ارادت 
به قرآن  کریم را سرشار از غم و اندوه می سازد ولی 
ب��ه حول و قوه الهی عزم و تصمیم رهروان راه حق 
را برای حرکت به سوی  ارزش ها و آرمانهای ادیان 

الهی راسخ ترو مستحکم تر خواهد کرد.  
ای��ن بیانیه می افزاید: مجم��ع جهانی تقریب 
مذاهب اسلامی ضمن محکوم کردن این نوع اقدام 
های موهن که مصداق بارز تعدی  به حدود الهی و 
نقض حقوق بش��ر اس��ت از مراجع ذیصلاح بین 
المللی و دولت های محلی می خواهد واکنش های 
سریع و قاطع  خود را در چهارچوب قوانین موجود 
انج��ام و عاملان و حامیان ای��ن کار را به مجازات 
رس��انده و از تکرار این حوادث دل آزار  پیشگیری 
نمایند. امید اس��ت اقدامات سازنده مانع از نفرت 
افکن��ی بین ملل جهان ش��ده و موجبات صلح و 

آرامش را برای آحاد  بشر فراهم آورد. 

دانشجویان مشهدی اهانت به 
قرآن کریم در کشور سوئد را 

محکوم کردند
جمعی از دانش��جویان دانش��گاههای مشهد با 
تجمع مقابل دفتر نمایندگی س��ازمان ملل در این 
ش��هر اهانت به ساحت مقدس قرآن  کریم در کشور 

سوئد را محکوم کردند. 
دانشجویان با وجود هوای بارانی پلاکاردهایی به 
زبانهای فارس��ی و انگلیسی در دست داشتند که بر 
روی آنها نوش��ته شده بود:   ”س��کوت هر مسلمان 
خیانت است به قرآن/ پیام ما به حزب بدنام، زنده بوَد 
دین مبین اس��لام و توهین به مقدسات آزادی بیان 

 نیست”. 
دیگر شعارهایی که دانش��جویان حاضر در این 
تجمع بر روی پلاکاردهایی نوشته بودند و در دست 
داشتند عبارت بود از   ”خطوط قرمز ما پیامبر است و 
قرآن/ پیام قرآن ما وحدت مس��لمین است، آزادی 

فلسطین شعار مسلمین است”. 
همچنین حاضران در این تجمع شعارهای “الله 
اکب��ر / هیهات من الذلۀ و بر دش��من آیه های قرآن 

لعنت” را نیز سر دادند. 
دانش��جویان مش��هدی اهانت به قرآن کریم در 

کشور سوئد را محکوم کردند
گروه��ی ب��ه رهب��ری “راس��موس پال��ودان” 
سیاس��تمدار راست افراطی س��وئدی - دانمارکی 
همزمان با عید پاک در مقابل برخی  مساجد و محلات 
مسلمان نشین استکهلم و برخی دیگر از شهرهای 
سوئد نس��خه هایی از کتاب مقدس قرآن کرم را به 
آتش کشیدند  که این اقدام تحریک آمیز با پشتیبانی 

پلیس سوئد صورت گرفت. 
معترضان به این اقدامِ گروه های راست افراطی، 
طی چهار روز گذشته با تجمع در شماری از کشورها 
ب��ه این اقدام واکنش  نش��ان دادند ک��ه در پی این 
ح��وادث، ۳4 پلی��س مجروح و 1۳ نفر دس��تگیر و 
همچنین 125 خودروی پلیس نیز دچار آسیب شد. 
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خیرین مدرسه ساز دغدغه فردای 
کودکان ایران زمین را دارند 

رییس سازمان نوسازی، توســعه و تجهیز مدارس کشور 
در پیامــی به مناســبت روز تکریم خیریــن گفت: خیرین 
مدرسه ساز به عنوان معماران فرهنگی جامعه، با درک درست 
از جایگاه نظام آموزش و پرورش دغدغه فردای کودکان ایران 

زمین را دارند.
به گزارش سازمان نوسازی، توسعه و تجهیز مدارس کشور،  
مهراله رخشانی مهر معاون وزیر آموزش و پرورش به مناسبت 
ولادت امام حسن مجتبی )ع( و روز اکرام و تکریم خیرین در 
متن پیام خود آورده است:  نیمه ماه مبارک رمضان مصادف با 
سالروز ولادت سبط اکبر نبی مکرم اسلام حضرت امام حسن 
مجتبی)ع( به نام روز »اکرام و تکریم خیرین« نام گذاری شده 

است.
وی افزود: این مناسبت خجسته، تلاشی ناچیز در جهت 
ارج نهادن به اقدامات ارزشمند خیرین و نیکوکارانی است که 
به تاسی از این امام همام که مظهر جود و کمالِ سخاوت بود 
دل در گرو احسان و نیکوکاری دارند. عرصه تعلیم و تربیت و 
مدرسه سازی جلوه شــکوهمند و زیبایی از مشارکت نیک 
اندیشــان و خیرینی اســت که خالصانه دل در گرو زدودن 
زنگارهای محرومیت آموزشی از ســیمای گوشه و کنار این 

سرزمین سپرده اند.
رییس سازمان نوسازی، توســعه و تجهیز مدارس کشور 
ادامه داد: نیکوکارانی که به عنوان معماران فرهنگی جامعه، 
با درک درست از جایگاه نظام آموزش و پرورش نشان پرافتخار 
خیرمدرسه ساز را برســینه دارند و با بذل مال و داشته های 
خود دغدغه مند فردای کــودکان ایران زمیــن اند چرا که 
خوب می دانند، تعلیم و تربیت کودکان و نوجوانان  واجد چه 
جایگاهی بوده و نقشی سترگ در پیشرفت همه جانبه جوامع 

دارد.
رخشانی مهر خاطرنشــان کرد: ســفره احسان خیرین 
مدرسه ســاز در سراسر کشور گسترده اســت، به طوری که 
بیش از ۳۰ درصد کلاس های درس با مشارکت این عزیزان 
ساخته شــده و این رقم در پنج ســال اخیر به حدود نیمی از 
فضاهای آموزشی بهره برداری شده رسید. خیرین نیکوکار 
تنها در ســال گذشــته افزون بر ۳ هزار میلیارد تومان در راه 

مدرسه سازی متقبل شدند.
وی افزود: قدرشناسی از این گســتره ایثار و بزرگواری در 
هیچ قامتی نمی گنجــد و ارزش والای کارخیرین را با هیچ 
چیزی نمی توان جبران کرد و ارج نهاد.  با ادای احترام و سپاس 
به خدمات و تلاش های خیرین گرانقدر، این روز پر برکت را 
به همه عزیزان نیکوکار به ویژه خیرین مدرسه ساز تبریک و 
نهنیت عرض می کنم و سلامت و تداوم اندیشه و عمل ایشان 

را از خداوند متعال مسالت دارم.

مدیرکل آمار و فناوری اطلاعات وزارت 
بهداشت مطرح کرد

مزایای نسخه نویسی آنلاین
مدیرکل آمار و فناوری اطلاعات وزارت بهداشت در جلسه 
با شرکت های دانش بنیان حوزه فناوری اطلاعات و نرم افزار 
و اســتارتاپ ها گفت: همه ســامانه های حوزه سلامت باید 
نظام مند و یکپارچه شــود تا کیفیت خدمات دهی به مردم 

افزایش یابد.
به گزارش ایسنا، بیگلرخانی با بیان این که در حال حاضر 
در عصر فناوری اطلاعات و ارتباطات به ســر می بریم، گفت: 
از فناوری اطلاعات و ارتباطات باید در راستای ایجاد آرامش 
و آسایش برای مردم استفاده کرد و بســیاری از نرم افزارها و 
سامانه ها می توانند در حوزه سلامت نقش تسهیل بخشی را 

ایفا کنند.
مدیرکل آمار و فناوری اطلاعات وزارت بهداشــت بابیان 
این که از شــرکت های دانش بنیان فعال در حوزه ســلامت 
حمایت می کنیــم تبیین کــرد: وزارت بهداشــت از همه 
شــرکت های فناوری اطلاعات دانش بنیانی کــه در حوزه 
سلامت فعالیت دارند و می توانند باری را از روی دوش مردم 

بردارند حمایت خواهد کرد.
وی با اشاره به اینکه نقاط قابل بهبود زیادی در سامانه های 
حوزه وزارت بهداشــت وجــود دارد اظهار کرد: اثربخشــی 
ســامانه های حوزه بهداشــت و درمان زمانی خواهد بود که 
یکپارچه و متمرکز شــوند که در تلاش هستیم این اتفاق در 

همه ابعاد صورت گیرد.
بیگلرخانی با اشاره به اهمیت اجرا و مزایای نسخه نویسی 
آنلاین و پرونده الکترونیک ســلامت عنوان کــرد: یکی از 
بزرگ تریــن اقدامات شــاخص و البته تأثیرگــذار، اجرای 
نسخه نویسی آنلاین است که جزو اولویت های حوزه فناوری 
اطلاعات وزارت بهداشــت بوده و در حال حاضر بیش از ۹۰ 

درصد از عملیات آن پیش رفته است.
وی در ادامه گفت: از مزایای مهم نسخه نویســی آنلاین 
ذخیره اعتبار تخصیص داده  شده برای تهیه کاغذ مورد نیاز 
تولید دفترچه های درمانی توســط دولت و افزایش دقت و 

صحت نسخه های نوشته  شده توسط پزشکان است.
بیگلرخانی با اشــاره به اهمیت ویژه حضور سازمان های 
بیمه گــر در پروژه ملی نسخه نویســی آنلایــن اظهار کرد: 
لازمه اجرای این پــروژه ملی حضور فعــال و همکاری ویژه 
سازمان های بیمه گر است که همکاری های مناسبی در این 

حوزه ایجادشده است.
بنابر اعلام روابط عمومی معاونت توسعه مدیریت و منابع 
وزارت بهداشــت، وی در پایان اظهار کرد: در تلاش هستیم 
طبق پروتکل های دقیق و کامل، سامانه های حوزه سلامت 
به خصوص نسخه نویسی آنلاین را یکپارچه کنیم تا اطلاعات 
آماری با سهولت بیشتری در دســترس قرار گیرد و مردم نیز 
بتوانند به بهترین شــکل ممکن از خدمات آنلاین سلامت 

بهره مند شوند.
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اجرای برنامه های سند ملی 
 سالمندان به سال آینده

موکول شد 
سرپرست دبیرخانه شورای ملی سالمندان گفت: 
امسال دستگاه های عضو این شورا، برنامه های جاری 
خود را مانند قبل انجام می دهند و باتوجه به اینکه برنامه 
اقدام ملی ســالمند در اســفند ماه ۱۴۰۰ آماده شد، 
برنامه هایی که مبتنی بر سند ملی سالمندان است از 

سال ۱۴۰۲ اجرا خواهد شد.
حسام الدین علامه در گفت و گو با ایرنا افزود: اکنون 
در فصل بهار و تابستان با دستگاه ها درباره اینکه اولویت 
برنامه های آنها چیســت، رایزنی می شود و با سازمان 
برنامه و بودجه تعامل می کنیم تا ردپای سندملی در 
بودجه سال ۱۴۰۲ دیده شود که البته بستگی به توجه 

و تصمیم سازمان برنامه دارد.
وی اضافه کرد: بودجه ســال ۱۴۰۲ پاییز امسال 
به سازمان برنامه و بودجه ارســال می شود تا در فصل 
زمستان در مجلس شورای اســلامی تصویب شده و 

اجرای آن برای سال آینده است.
سرپرست دبیرخانه شورای ملی سالمندان درباره 
برنامه های ایــن دبیرخانه از جملــه تصمیم گیری و 
مدل ســازی برنامه های ســالمندی نیز گفت: هنوز 
بودجــه ای برای اجرای ایــن برنامه ها ابلاغ نشــده و 

احتمالا تا چند هفته آینده این بودجه ابلاغ خواهد شد.
علامه افزود: فعلا بودجــه عمومی آمده و باید صبر 
کنیم تا بودجه تفصیلی در اردیبهشــت ماه مشخص 
شــود که این بودجه براســاس فعالیت های سالانه و 

عملیاتی است.
وی با بیان اینکه اکنون از دســتگاه ها خواسته ایم 
برنامه های اولویت دار ســالمندی خود را اعلام کنند، 
اضافه کرد: دبیرخانه شــورای ملی ســالمندان برای 
مدلسازی کارهای پژوهشی اجتماع محور مانند برنامه 

آموزش و تدوین شهر دوستدار سالمند بودجه دارد.

اقدام قوه قضاییه برای حمایت از تولید و 
مقابله با کالای تقلبی موجود در بازار؛

دستور دادستان کل برای تشکیل 
شعب تخصصی رسیدگی به 

جرایم حوزه استاندارد
دادستان کشور در نامه ای به دادستان های انقلاب 
و عمومی کشور بر تقویت و توســعه نظام استاندارد و 
تعیین شعب تخصصی در دادسراها به منظور رسیدگی 

به جرایم این موضوع، تاکید کرد.
به گزارش مرکز رسانه قوه قضاییه، حجت الاسلام 
و المسلمین محمد جعفر منتظری در راستای حمایت 
از تولیدات داخلی و صیانت از حقــوق مردم و مصرف 
کنندگان در نامه ای به دادستان های عمومی و انقلاب 
سراسر کشور بر تعیین شــعب تخصصی رسیدگی به 
جرایم حوزه استاندارد در راســتای حمایت از تولید و 

ارتقای کیفیت محصولات داخلی تاکید کرد.
دادســتان کل کشــور در ایــن نامه خطــاب به 
دادســتان های عمومی و انقلاب سراسر کشور تقویت 
و توسعه نظام اســتاندارد را زمینه ساز ارتقای مناسب 
کیفیت ملی و دســتیابی به توســعه پایــدار و تولید 
محصولات داخلی دانست و از آن با عنوان یکی از اهداف 

اساسی قانون تقویت و توسعه نظام استاندارد یاد کرد.
در بخشــی از این نامه با اشــاره به تعیین شــعب 
تخصصی و اعلام نتیجه به دادســتانی کل کشور آمده 
است: مقابله با کالای تقلبی موجود در بازار به عنوان یکی 
از مصادیق بارز حمایت از تولید و عوامل موثر در ارتقای 
کیفیت محصولات داخلی اســت، برهمین اساس و به 
لحاظ اهمیت موضوع ماده ۵۰ قانــون مذکور تعیین 
شــعب تخصصی در دادســرا را به منظور رسیدگی به 

جرایم موضوع این قانون پیش بینی کرده است.

ورود 1۰۰ هزار معلم جدید به 
آموزش و پرورش در مهرماه

رئیس دانشگاه فرهنگیان با بیان اینکه بالغ بر ۱۰۰ 
هزار فارغ التحصیل پیوسته و مهارت آموز دانشگاه 
فرهنگیان در شــهریورماه جــاری وارد آموزش و 
پرورش می شوند گفت: ادعا داریم که اگر با این شیب 
و سرعت جلو برویم تا سال ۱۴۰۲ برای همیشه کف 

نیاز به نیروی انسانی را حل می کنیم.
حســین خنیفر در گفت وگو با ایســنا، درباره 
آخرین وضعیت آموزش و جذب دانشــجومعلمان 
در دانشگاه فرهنگیان توضیح داد و اظهار کرد: برای 
سال جدید ســهمیه جذب ۲۵ هزار دانشجومعلم 
جدید تصویب شده است که ۵۰۰ سهمیه متعلق به 
دانشگاه شهید رجایی  و ۲۴ و ۵۰۰ سهمیه متعلق به 

دانشگاه فرهنگیان است.
وی افــزود:  آماده پذیرش به صورت پیوســته و 
ناپیوسته هســتیم. قرار بود اردیبهشت ماه هم ۳۷ 

هزار نفر از محل ماده ۲۸ اساسنامه پذیرفته شوند.
رئیس دانشــگاه فرهنگیان دربــاره میزان فارغ 
التحصیلان دانشگاه برای ورود به کلاس های درس 
نیز گفت: ۲۰ هزار فارغ التحصیل از دانشجومعلمان 
ورودی سال ۹۷ خواهیم داشت. بحثی هم مطرح شد 
که در حال بررسی کارشناسی آن هستیم تا ورودی 
های۹۸ را که قاعدتا بایــد در ۱۴۰۱ فارغ التحصیل 
کنیم، زودتــر وارد آموزش و پــرورش کنیم و آنها 
واحدهای باقی مانده را آخر هفته ها بگذرانند که در 

این صورت ۲۵ هزار نفر دیگر افزوده می شود.
خنیفر ادامه داد: در این صورت ســرجمع بالغ بر 
۱۰۰ هزار فارغ التحصیل پیوسته و مهارت آموز در 
سال جاری خواهیم داشت و در شهریور۱۴۰۱ بالغ 

بر ۱۰۰ هزار نفر تحویل آموزش و پرورش می شوند.
وی در پاســخ به اینکه آیا دوره مهــارت آموزی 
پذیرفته شدگان تا شــهریورماه به اتمام می رسد؟ 
اظهارکرد: دوره مهارت آمــوزی  افرادی که تحویل 
می دهیم کامل می شود و دوره های مهارت آموزی 
پذیرفته شدگان دوره جدید اردیبهشت ماه که ۳۷ 
هزار نفر می شود تا پاییز به طول می انجامد که روی 

رقم قبلی اضافه می شود.

سخنگوی مرکز وکلا، کارشناسان رسمی و مشــاوران خانواده قوه قضاییه درباره شرکت مشمولان خدمت نظام وظیفه در 
آزمون وکالت گفت: برای ثبت نام دارا بودن کارت پایان خدمت یا معافیت لازم نیست. به گزارش مرکز رسانه قوه قضاییه، اسماعیل 
حسینی ایجی در مورد شرایط ثبت نام داوطلبانی که مشغول خدمت مقدس سربازی هستند گفت: برای ثبت نام در آزمون وکالت 

دارا بودن کارت پایان خدمت یا معافیت لازم نیست و این دســته از داوطلبان می توانند چنانچه در حال خدمت یا اخذ معافیت 
هستند کارهای خود را انجام داده و در آزمون هم شرکت کنند. وی ادامه داد: ارائه کارت پایان خدمت مقدس سربازی یا معافیت در 

زمان صدور پروانه کارآموزی نیاز است؛ از این رو مشکلی پیش روی ثبت نام این دسته از داوطلبان وجود ندارد.

WWW.SHAKHESABZ.IR

 سال هجدهم - شماره 4230 
31 فروردین 1401

اســتمرار تجاوزات رژیم صهیونیستی به قدس 
شریف، زمینه را برای فلسطینی ها فراهم می کند که 
با وارد کردن خسارات سنگین به اشغالگران، آن ها را 
به عقب نشینی وادار و پیروزی های بیشتری کسب 

کنند.
بنیاد مذکور برای مقابله با ورود اشــغالگران به 
قدس، مردم ساکن قدس، سرزمین های اشغالی و 
کرانه باختری را به حضور فعال و اعتکاف در مسجد 
الاقصی دعوت کرد و جهت ممانعت از تحقق اهداف 
صهیونیســت ها، خواستار تشــدید عملیات ضد 
اشغالگران، تشــدید درگیری ها با شهرک نشینان 
در مناطق مختلف فلسطین اشــغالی و همکاری با 
مقاومت فلسطین به نحو مقتضی و با هر شیوه ممکن 

شد.
بنیــاد بین المللی قــدس از ملت هــای عرب و 
اسلامی خواست تا »برای حمایت از قدس و مسجد 
الاقصی، اقدامات جدی انجــام دهند و به مخالفت 
با اقدامات شــرم آور جهت عادی ســازی روابط با 
اسرائیل ادامه دهند چراکه به اتحاد برخی کشورها 

با رژیم اشغالگر قدس منجر شده است«
همچنین از آنها درخواست کرد: »فرصت طلایی 
ماه مبارک رمضــان و گردهمایی مســلمانان در 
مساجد را برای اجرای این اقدامات غنیمت شمرده 

و از آن استفاده بهینه کنند«.
به جرات می توان گفت رژیم صهیونیستی امروز 
در شــکننده ترین و متزلزل ترین شرایط خود قرار 
دارد. این شکنندگی را ســاکنان سرزمین اشغالی 
کاملا احســاس کرده تا آنجایی که صــدای خود 

صهیونیست ها را نیز در آورده است.
 در آســتانه روز جهانی قدس در نظــر داریم با 
بهره مندی از نظرات کارشناســی شــخصیت ها و 
تحلیلگران سیاســی به تبیین هر چه بهتر یکی از 
مهمترین ابتکارهای بنیانگذار کبیر انقلاب اسلامی 
بپردازیم، مســاله ای که اهمیت آن هر ساله بیش از 

پیش ادراک می گردد.
در واقع فلســطینی ها پس از مشــاهده سال ها 
سکوت و سکون در مجامع عربی در ارتباط با مساله 
فلسطین، با اقدام عالمانه امام خمینی )ره( دریافتند 
که تنها نیستند و با این نام گذاری و استمرار خیزش 
ملت های مسلمان در دفاع از فلسطین، آنها حمایت 
و پشــتیبانیی که پیشــتر از حکام عرب جستجو 
می کردند، با دم مسیحایی رهبر انقلاب اسلامی، در 

دل امت اسلامی یافتند.
حملات شــهادت طلبانه جوانان فلســطینی 
که امروزه به کرانه باختری کشــیده شــده است 
و در چند مــورد اخیــر دیدیم که چگونــه لرزه بر 
کیان صهیونیســت ها در قلب تل آویــو انداخت، 
درگیری های داخلی و استیصال جبهه داخلی رژیم 
در کنترل هرج و مــرج و تنش، افزایش چند برابری 
قدرت جریان های مقاومت به ویژه حزب الله لبنان، 
جهاد اســلامی و حماس؛ قــدرت گرفتن مقاومت 
یمن که همواره نابودی اسرائیل از شعارهای اصلی 
آنها بوده، ظهور گروه هــای جدید مقاومت در عراق 
و ســوریه که باعث باز شــدن جبهه های جدیدی 
در مقابل رژیم جعلی صهیونیستی شده و ... همه و 
همه نشــانه های متقنی برای آغاز روند اضمحلال 
صهیونیســت هاســت و بارقه های این امید در دل 
رزمندگان فلسطین و مســلمانان منطقه دارد که 
بیش از گذشــته بــه حمایت از این مــردم مظلوم  

پرداخته اند .
رهبر انقلاب اسلامی با نگاه آینده نگر خود با این 
پیام داهیانه در واقع این ذهنیت و شــکاف تصنعی 
ساخته صهیونیست ها را بر هم زد و به حمد ا... امروز 
شاهد ثمرات آن هستیم. جوانان فلسطینی امروزه با 
طراحی عملیات های استشهادی موفق از جمله در 
مرکز تل آویو به خوبی این پیام را منتقل کرده اند که 
ملت فلسطین ید واحده هســتند و کرانه باختری و 

غزه هم یکی هستند.
علاوه بــر ایــن موضــوع، همــه می دانیم که 
غزه و جریان هــای مقاومت در باریکــه غزه تحت 
شــدیدترین محاصره ها هســتند و معمولا جز در 
جریان جنگ هــای فراگیر، امــکان تحرک علیه 
صهیونیســت ها از این منطقه برای فلســطینیان 
فراهم نیست، اما موضوع برای کرانه باختری کاملا 
متفاوت است. جوانان فلسطینی در کرانه باختری 
به خاطر آزادی تحرک و دسترسی بیشتر به مناطق 
صهیونیست نشین، این امکان برایشان فراهم است 
که دســت به عملیات های انفرادی بزنند و در واقع 
رژیم صهیونیستی را در عمق استراتژیک خود زیر 
ضربه ببرند کــه هم باعث ایجاد هراس و وحشــت 
در محافل صهیونیستی شــده و هم پوشالی بودن 
ادعاهای نهادهــای امنیتی این رژیــم را به خوبی 
آشــکار کرده که این خود باعث روحیــه روز افزون 

جوانان فلسطینی برای ادامه مقاومت شده است.
بسیاری از کارشناسان بر این باورند که فروپاشی 
رژیم صهیونیستی کلید خورده واین رژیم به سرعت 
به پایان خود نزدیک می شــود. وان شــاالله مردم 
مظلوم فلسطین و مســلمانان جهان شاهد نابودی 
رژیم اشــغال گر باشند و ســرزمین مقدس و قبله 
اول مسلمانان بدست مسلمانان خواهد افتاد .لطفا 

شاخصه های این مسئله را تبیین بفرمائید.
همان طور که پیشــتر هم اشــاره شد، حملات 
شــهادت طلبانه جوانان فلســطینی که دیگر به 
شکل کامل از کنترل نهادهای امنیتی رژیم خارج 
شده و لرزه بر کیان صهیونیســت ها انداخته است، 
درگیری های داخلی و استیصال جبهه داخلی رژیم 
در کنترل آن که زمینه ایجاد نارضایتی های گسترده 

داخلی را فراهم کرده، افزایــش چند برابری قدرت 
جریان های مقاومت به ویژه حزب الله لبنان، جهاد 
اســلامی و حماس که به هیچ وجه با چند سال قبل 
قابل قیاس نیست، ظهور گروه های جدید مقاومت 
در عراق، یمن و سوریه که باعث باز شدن جبهه های 
جدیدی در مقابله با رژیم جعلی صهیونیستی شده، 
مشکلات عدیده اقتصادی و نیز بحران های اخلاقی 
در جامعه صهیونیســتی همه و همه نشــانه های 
سرعت گرفتن روند نابودی صهیونیست هاست که 
انشا ا... حتی زودتر از موعدی که رهبر معظم انقلاب 

اسلامی فرمودند، محقق خواهد شد.
نکته دیگری کــه نباید آن را فرامــوش کنیم و 
این پیروزی را نزدیــک خواهد کــرد، تفاوت نگاه 
صهیونیست ها به مرگ و شهادت طلبی فلسطینیان 
است. صهیونیســت ها باتمام ادعاها و قدرت نمایی 
خود، توخالی هستند و هنگام نبرد در میدان، سستی 
و هراسی که بر آنها مستولی می شود، به خوبی قابل 
مشاهده اســت. در مقابل مســلمانان فلسطینی 
مبارزه با صهیونیســتی ها را جهاد مقدس دانسته 
و علیرغم تمام محدودیت ها با داشــتن ایمان قوی 
و خوف نداشتن از مرگ به استقبال شهادت رفته و 
از دادن جان و مال در راه خــدا دریغ نمی کنند. این 
خود رمز پیروزی فلسطینیان است از ابتدای مبارزه 
که با سنگ با دشمن اشغال گر مبارزه می کردند تا 
به امروز که با شــجاعت تمام خواب را از چشــمان 

دارندگان پیشرفته ترین سلاح جنگی ربوده اند.
علت اصلی این امر جعلی بودن و حکومتی بودن 
و غیر مردمی بودن این عادی سازی هاســت. به این 
معنی که این عادی سازی ها، مورد تایید ملت های 
منطقه به شــکل خاص و امت اسلامی به شکل عام 
نیست و تنها این حکام خودکامه منطقه هستند که 
به ظن خود برای تحکیم موقعیت و جایگاهشان به 
ریسمان پوسیده عادی سازی چنگ می زنند. ملت 
فلســطین نیز به خوبی از این امر آگاه است و نه تنها 
از این اقدام سرخورده نشده، بلکه با علم به پشتوانه 
ملت های منطقه و آزادگان جهان در نیل به اهداف 

خود راسخ تر هم شده است.
نکته مهم این روابط ساختگی، تصمیماتی است 
که از جانب قدرت هــای جهانی بر حاکمانی دیکته 
شده که ادامه حیات خود را متکی به آن قدرت ها می 
دانند واین حاکمان خود می دانند که دست دادن به 
رژیم نامشروع صهیونیستی جز شکست و از دست 
دادن جایگاه خود درمیان مردم سودی ندارد. براین 
اساس است که برقراری این ارتباطات تصنعی نه تنها 
برعزم و اراده مردم فلســطین اثر گذار نخواهد بود، 
بلکه مردم این کشورها را بدلیل مخالف با تصمیمات 
فرمایشی حاکمان خود به سمت حمایت بیشتر از 

مردم فلسطین هدایت خواهد کرد.
در کنار این موضوع البته همراهی و پشــتیبانی 
همه جانبه جمهوری اسلامی ایران به عنوان قدرت 
سیاســی و نظامی منطقه ای از مقاومت فلسطین و 
مقابله با عادی ســازی روابط در محافل منطقه ای 
و بین المللــی در بالابردن روحیه مبــارزان و ملت 

فلسطین تاثیر عمیق داشته است.
عملیات فــردی در قالبی جدیــد طی ماه های 
گذشته به شدت در فلسطین توســعه یافته است. 
این توسعه هم از حیث کمی و هم از حیث کیفی قابل 
توجه است. تعداد کشته های رژیم صهیونیستی در 
این عملیات ها )۱۴ نفر(، از تعداد کشــته های این 
رژیم در نبرد شمشــیر قدس )۱۲ نفر( بیشتر بوده 
است. ضمن آنکه این عملیات ها از کرانه باختری به 
دل سرزمین های اشغالی و شهرهای مهمی چون تل 
آویو کشانده شده است. اینکه چرا این عملیات ها در 
این مقطع توسعه یافته اند معلول عوامل متعددی 
اســت که در این نوشــته به بررســی آنها خواهیم 

پرداخت.
عوامل توسعه عملیات فردی

عواملــی که موجب توســعه عملیــات فردی 
در فلســطین شــده اند در دو بخش عوامل اصلی و 
مقطعی قابل بررســی اند. مهمترین عامل اصلی در 
توســعه عملیات فردی، آغاز فاز جدید طرح غرب 
در فلســطین اســت. عوامل مقطعی نیز مربوط به 
وضعیتی است که در حال حاضر در فلسطین جاری 

است.
عامل اصلی توسعه عملیات فردی

مهمترین عامل زیربنایی توسعه عملیات فردی 

رویکردی اســت که در قالب طرح »معامله قرن« از 
آن رونمایی شد و نشان داد در نهایت می خواهد به 
تشــکیل »وطن قوم یهود« و اخراج فلسطینی ها 

ختم شود.
فاز جدید طرح غرب در فلسطین

از زمــان روی کار آمــدن »دونالــد ترامپ« در 
ایالات متحده در سال ۲۰۱۷، مسئله فلسطین وارد 
مرحله ای جدید شد. آغاز این مرحله جدید ناشی از 
تغییر رویکرد ایالات متحده در دوره »ترامپ« بود. 
»دونالد ترامپ« از زمانی که تبلیغات انتخاباتی اش 
را در ســال ۲۰۱۶ آغاز کرد، وعده هایــی را به رژیم 
صهیونیستی داد که هیچ یک از دولتمردان ایالات 

متحده پیش از او این وعده ها را نداده بودند.
مهمترین عامل آغاز عملیات فردی در فلسطین 
رویکردی است که فلسطینی ها را به خویش آورده 
است. کلیت این طرح به این نتیجه باز می گردد که 
رژیم صهیونیستی به دنبال اعلام »وطن قوم یهود« 
در فلســطین اســت. این طرح به معنای آن است 
که صهیونیســت ها قصد دارند فلســطینی ها را از 

سرزمین تاریخی مادری شان اخراج کنند.
این عامــل، تصویر روزهای نخســت اشــغال 
فلسطین و آوارگی جدید را برای فلسطینی ها زنده 
کرده است. این تصویر موجی از ناامیدی را در میان 
فلسطینی ها زنده کرده است. حالا همه فلسطینی ها 
می دانند اگــر امروز برای آزادی فلســطین مبارزه 
نکنند دیر زمانی نخواهد گذشــت کــه باید رخت 
بربندند و از فلسطین بروند. لذا هر آنچه در توان دارند 
را برای بقاء در فلسطین به عرصه آورده اند و مبارزه 

کنونی شکل وجودی به خود گرفته است.
عوامل مقطعی

با وجود عامل اصلی توســعه عملیات فردی که 
نتیجه اخراج فلســطینیان و اشغال تمام فلسطین 
تاریخی است، اقداماتی توسط صهیونیست ها انجام 

شد که انگیزه های عملیات فردی را بالا برد.
افزایش فشار اشغالگری

صهیونیســت ها از همان ســال ۲۰۱۷ تاکنون 
هنگامی کــه »ترامــپ« از طــرح »معامله قرن« 
سخن گفت، با توســعه وجوه مختلف اشغالگری، 
فلسطینیان را تحت شدیدترین فشارها قرار داده اند. 
این فشارها شامل جلوگیری از صدور مجوز ساخت و 
ساز، مخالفت با حضور فلسطینیان در قدس، اخراج 
فلسطینیان ساکن قدس از این شهر، افزایش ایست 
بازرسی ها در کرانه باختری، افزایش شهرک سازی 
با غصب زمین های فلســطینیان و ربودن و کشتار 
فلســطینیان به بهانه های مختلف می شود. به این 
مجموعه عوامل باید رکــورد اقتصاد کرانه باختری 
را نیــز اضافه کرد کــه با طرح هــای مختلف رژیم 
صهیونیستی معاش فلسطینیان را با مشکل روبرو 

کرده است.
مجموع این عوامل فشار زیادی را بر فلسطینیان 
وارد کرده اســت و آنها تنها راه خروج از این بحران 
و فشــار را در مقاومــت و عملیات هــای مقاومتی 

می بینند.
افزایش تجاوزگری به مسجدالاقصی

طی دو ســال اخیــر میزان تجاوزات شــهرک 
نشینان به مسجدالاقصی چند برابر شده است. این 
افزایش شــامل دفعات تجاوز و تعداد افراد شرکت 
کننده در این تجاوزرات می شــود. یکــی از عوامل 
آغاز  نبرد »شمشــیر قدس«- که در ماه می ســال 
۲۰۲۱ میلادی توسط مقاومت فلسطین در حمایت 
از قدس انجام شــد- همین تجاوزگریهــا بود که از 
صحن مسجدالاقصی نیز فراتر رفته، به محله های 

فلسطینی نشین شهر قدس توسعه یافته بود.
وجــه دیگــر تجــاوز صهیونیســت ها بــه 
مســجدالاقصی مربوط به حضور مقامــات رژیم 
صهیونیستی است. طی دو سال اخیر مقامات رژیم 
صهیونیستی با تجاوز به صحن های مسجدالاقصی 
موجب خروش ملت فلسطین شده اند. حضور »یائیر 
لاپید«، وزیر خارجه و نخســت وزیر دوره بعد رژیم 
صهیونیستی در مسجدالاقصی طی ماه های اخیر به 
همراه تعدادی از اعضای کنست رژیم صهیونیستی 
یکی از عوامل خشم ملت فلسطین و توسعه عملیات 

فردی است.
نشست نقب

در ماه مارس ۲۰۲۲ میلادی، نشســتی تحت 
عنوان »نشســت نقِِب« در نزدیکی صحرای نقب 

در جایی که توســط صهیونیســت ها دهکده »بن 
گوریون« نامیده شــده، برگزار شد. در این نشست 
رژیم صهیونیســتی، ایالات متحده آمریکا، مصر، 
امارات متحده عربــی ، مراکــش و بحرین حضور 
داشتند. حضور ســرانی که با عادی ســازی روابط 
با رژیم صهیونیســتی خیانت علنی خود را نشــان 
داده اند، خشم ملت فلسطین را به همراه داشت. به 
ویژه آنکه موضوع مورد بررسی آنها مقابله با ایران بود 
که تنها حامی مقاومت فلسطین محسوب می شود. 
نشست نقب آنچنان خشمی در میان فلسطینیان 
ایجاد کرد که عملیات »الخضیره« در همان زمان در 
برگزاری نشست نقب انجام شــد و موجی از نگرانی 
را برای دســتگاه های امنیتی رژیم صهیونیستی به 

وجود آورد.
آغاز ماه مبارک رمضان

ماه مبــارک رمضان در میان مســلمانان نقطه 
آغازی دوباره اســت. در تمامی کشورهای اسلامی 
معنویت برآمده از ماه مبارک رمضان و تأثیری که بر 
مسلمانان دارد سرآغاز حرکت های جدی بوده است. 
در فلســطین نیز همواره ماه مبارک رمضان نقطه 
آغاز حرکت های جدی بوده اســت. هر ساله در ماه 
مبارک رمضان میزان عملیات های فردی و اقدامات 
مقاومتی افزایش می یابد. در کنار عوامل دیگری که 
به آن در بالا اشاره شد، آغاز ماه مبارک رمضان نقطه 

آغازی برای عملیات های فردی شده است.
آنچه در فلســطین در حال تبلور و توسعه است 
خشم برآمده از ملتی است که هر روز عرصه غصب 
ســرزمین مادری و تاریخی خــود را تنگتر از قبل 
می بیند و حالا به این نقطه رســیده است که هیچ 
راهی جز مقاومت و مبارزه مسلحانه نمی تواند ملت 
فلسطین را به حقوق حقه خود برساند. نگاهی که با 
گذشت زمان هر روز بیش از گذشته اثبات می شود 
و توسعه می یابد. حالا فلســطین با عمومی شدن 
این نگاه به روزهای سخت و شــعله ور خود نزدیک 
می شود و این مسیر می تواند با استمرارش، آزادی 

فلسطین را محقق کند.
همزمان بــا اذعــان روزنامه معاریو بــه امتیاز 
دادن به شهروندان فلســطین برای در امان ماندن 
صهیونیست ها در برابر عملیات استشهادی، یکی 
از مسئولان سابق رژیم اسرائیل عادی سازی روابط 
بین این رژیم و عربســتان ســعودی را شرط بقای 

صهیونیست ها دانست.
با افزایش چالش های امنیتی که رژیم اسرائیل در 
داخل و خارج از مرزهای خود، به ویژه برای مقابله با 
نفوذ روزافزون ایران در منطقه و امکان امضای توافق 
هسته ای روبه رو است، تل آویو تلاش دارد راه را برای 
توافق جدید دیگری )عادی ســازی( فراهم کند که 
در صورت تحقق، کل منطقه را تغییر خواهد داد که 
این مهم، از طریق تداوم امضای توافقنامه های عادی 
سازی با کشورهای بیشــتر عربی و اسلامی محقق 

خواهد شد.
عاموس یادلین، رئیس اسبق دستگاه اطلاعات 
نظامی )امان( در مقاله ای که برای کانال تلویزیونی 
۱۲ رژیم اسرائیل نوشته، مدعی شد: توافق های که 
به موجب آن، دایره عادی سازی روابط با کشورهای 
عربی مهم دیگر گســترش خواهــد یافت، قدرت 
اســرائیل برای مقابله با ایران را بیشتر خواهد کرد و 
اسرائیل را به مسیر درست به عنوان کشور یهودی 
امن باز خواهد گرداند، اگر چه زمان برای این کار به 
دلیل عملیات مسلحانه در قلب شهرهای اسرائیل و 
دولت بدون اکثریت در کنســت و توجه کشورهای 
جهان به جنگ در اروپایی شــرقی متمرکز شــده 

است، مناسب به نظر نمی رسد.«
این نویسنده صهیونیســت به نشست  های یک 
ماه پیش در فلسطین اشغالی اشاره کرد و گفت که 
نشست بی سابقه نقب با مشــارکت وزیران خارجه 
رژیم اسرائیل، مصر، امارات، مغرب، بحرین و ایالات 
متحده آمریکا برگزار شد که غائب این نشست اردن 
بود و نیاز به این داشت که کشور عربی مهمی مانند 
عربستان سعودی نیز در این نشست حضور داشته 

باشد.
یادلین با بیــان اینکه از نظر محافل اســرائیلی 
فرصت برای دست یابی به توافق عادی سازی روابط 
با کشور عربی مانند عربســتان سعودی فراهم بوده 
و این مسئله »آزمون بقا« است؛ چرا که »توافق این 
چنینی جایگاه اسرائیل در منطقه را تقویت می کند 
و پایبنــدی آمریکا برا ی تعامل تأثیرگــذار با ایران 
و برنامه هســته ای و نقوذ آن در منطقــه را تقویت 
می کند که این مسئله با مشارکت اطلاعاتی آمریکا و 
امنیت سایبری و تصاویر ماهواره ای و آموزش و ارائه 
سامانه  های رهگیری پیشرفته به کشورهای عربی 

سازش کننده محقق خواهد شد.«
   در این مقاله آمده است: »اسرائیلی ها معتقدند 
که تســهیل پیوســتن ســعودی  ها به توافق های 
عادی ســازی روابط با تل آویو به تعویق افتاده است؛ 
برای اینکه از اسرائیل انتظار می رود دست به اقدامات 
اعتمادســاز در برابر مقامات فلسطین )تشکیلات 
خودگردان( بزند، علی رغم اینکه آن ها )تشکیلات 
خودگــردان( می دانند کــه راه کار دو دولتی دیگر 
غیرواقعی اســت به این بهانه که اشغالگران هرگز از 
مسائل امنیتی خود صرف نظر نخواهند کرد و رود 

اردن مرزهای جغرافیایی اسرائیل خواهد بود .«
یادلین پیشنهاد می  دهد که اسرائیل همچنین 
می توانــد اقداماتی در راســتای بهبــود وضعیت 
اقتصادی فلسطینیان برداشته و انگیزه های حملات 
مسلحانه را کاهش دهد و گزینه اقدامات آتی را برای 

خود نگه دارد.

در چند قدمی ویرانی خانه عنکبوت 

فاطمه مداح نظری -  در پی حمله نیروهای رژیم صهیونیســتی به قدس شریف و نمازگزاران 
فلسطینی دســت کم ۱۵۰ نمازگزار مجروح و ده ها فلسطینی دیگر دستگیر شدند. این در 
حالی ســت که نیروهای رژیم صهیونیستی هنگام برپایی نماز، با گاز اشک آور به نمازگزاران 

فلسطینی حمله ور شده و آنها را مجروح و دستگیر کرده است. 

گزارش اختصاصی



پرسپولیس در پرونده »استوکس« 
محکوم شد 

دادگاه عالی ورزش، پرسپولیس را محکوم به پرداخت ۸۶ 
هزار دلار به مهاجم سایق ایرلندی خود کرده است.

پس از محکومیت باشــگاه پرســپولیس توسط کمیته 
وضعیت فیفا در پرونده »آنتونی اســتوکس«، این باشگاه 
به دادگاه CAS اعتراض کرد و خواهان کمتر شــدن مبلغ 
شــد. حالا دادگاه عالــی ورزش طی حکمی اعــلام کرده 
پرســپولیس باید حدود ۸۶ هــزار دلار به »اســتوکس« 

بپردازد.
»اســتوکس« در زمان مدیریت انصاری فرد با قراردادی 
شــش ماهه و به ارزش ۲۷۰ هزار دلار به پرسپولیس آمد و 
در همان زمان امضای قــرارداد ۱۵۰ هزار دلار از قراردادش 
را دریافت کرد و چند هفته بعد و بــدون اینکه تاثیر فنی در 
پرسپولیس داشته باشد، تهران را ترک کرد و دیگر باز نگشت 
و حالا سرخ ها را محکوم کرده تا باقیمانده قراردادش را هم 

دریافت کند.

حسین عبدی سرمربی تیم ملی 
نوجوانان شد

اعضای کمیته فنی فدراســیون فوتبال حکم به انتخاب 
حسین عبدی به عنوان سرمربی تیم ملی نوجوانان دادند.

ابراهیم قاســمپور، ســخنگوی کمیته فنی فدراسیون 
فوتبال در حالی که دقایقی قبل انتخاب حسین عبدی را به 
عنوان سرمربی تیم ملی نوجوانان تکذیب کرد بود، در سایت 

فدراسیون فوتبال خبر از انتخاب این مربی داد.
سایت فدراســیون فوتبال نوشت: قاسمپور در خصوص 
آخرین وضعیت انتخاب سرمربیان تیم های ملی نوجوانان 
و جوانان گفت: با تصمیم اعضای کمیته فنی فدراســیون 
فوتبال آقای حســین عبدی که پیش از این نیز هدایت تیم 
ملی نوجوانان را بر عهده داشــت به عنوان گزینه مورد نظر 
جهت ادامه فعالیت در این تیم انتخاب شد. در واقع کمیته 
فنی پس از بررسی شــرایط گزینه های مورد نظر بر اساس 
توانمندی ها هم چنین ســوابق آقای عبدی به این نتیجه 
رسید که ایشان می تواند این مســیر را به خوبی دنبال کند 
و به همیــن منظور در خصــوص انتخاب آقــای عبدی به 

جمع بندی رسیدیم.
قاســمپور اضافه کرد: با توجه به تصمیــم کمیته فنی 
فدراســیون فوتبال، کمیتــه جوانان می بایســت درباره 
مذاکره و توافق هم چنین انعقاد قرارداد با سرمربی تیم ملی 
نوجوانان اقدامات لازم را انجام بدهد تا ایشان کار خودشان 

را به صورت رسمی آغاز کنند.
ســخنگوی کمیته فنی در خصوص انتخاب ســرمربی 
تیم ملی جوانان گفــت: هنوز در این مــورد به جمع بندی 
نرسیدیم. ما در ابتدا ۶ گزینه برای هدایت تیم ملی جوانان 
داشتیم که در نهایت به ســه گزینه نهایی رسیدیم. اعضای 
کمیته فنی پس از بررســی برنامه های سه گزینه مورد نظر 
جهت هدایت تیم ملی جوانان از این نفرات دعوت خواهند 
کرد که توضیحات لازم را در مورد برنامه ها بدهند و در ادامه 
ســرمربی تیم ملی فوتبال جوانان نیز با نظر اعضای کمیته 

انتخاب و معرفی خواهد شد. 
او ، درباره این که چرا دقایقی قبل این مســاله را تکذیب 
کرده بود، گفت: با توجه به اهمیت موضوع در اپلیکیشن های 
پیام رسان صحبت کردیم و چون عبدی امتیاز بسیار بالایی 
نسبت به دو گزینه دیگر کســب کرده بود، او را برای هدایت 
نوجوانان انتخاب کردیم تا زودتر قراردادش منعقد شود اما 

درباره جوانان تصمیمی گرفته نشده است. 

ورزشــــی
SHAKHESABZ@GMAIL.COM

1۴
زمان انتخابات ریاست فدراسیون تیراندازی با کمان مشخص شد

خبر کوتاه

کوتـاه

 نتایج قرعه نمایندگان کشــورمان به شرح 
زیر است: در وزن ۵۵ کیلوگرم که ۹ نفر حضور 
دارند، علــی نوربخــش در دور اول به مصاف 
آروجان حالاکورکی از هند می رود و در صورت 
پیروزی بر این حریــف در دور بعد با امانگالی 
بکبولاتوف دارنده مدال برنز زیر ۲۳ سال جهان 

از قزاقستان مصاف خواهد داد.
همچنین در وزن ۶۰ کیلوگرم که ۸ شرکت 
کننده حضور دارند، مهدی محســن نژاد در 
دور اول به مصاف جیانیدر از هند می رود و در 
صورت  پیروزی بر این حریــف در دور بعد و در 
مرحله نیمه نهایی با برنده کشتی میان فیرورز 
توختایف از ازبکســتان و ســوزوکی از ژاپن 

کشتی خواهد گرفت.
وزن ۶۳ کیلوگرم که ۹ نفــر حضور دارند، 
ایمان محمدی در دور نخســت با بالجینیام 
دامجین از مغولستان کشــتی می گیرد و در 
صورت پیروزی بر این حریــف در دور دوم به 
مصاف کنســوکه شــیمیزو دارنده مدال برنز 

جهان از ژاپن می رود.
وزن ۶۷ کیلوگرم که ۹ کشتی گیر شرکت 
کرده اند، شــاهین بداغی در دور اول به مصاف 
محمد فــواز از ســوریه مــی رود و در صورت 
پیروزی بر این حریف، در دور بعد با هان سو ریو 

قهرمان جهان از کره جنوبی کشتی می گیرد.
وزن ۷۲ کیلوگــرم که ۸ شــرکت کننده 
دارد، محمدرضا مختاری در دور اول به مصاف 
عادیلخان نورلانبکوف از قرقیزستان می رود 
و در صورت پیروزی بر ایــن حریف در دور بعد 
و در مرحله نیمه نهایی با برنده کشــتی میان 
میرزابک رحمت اف از ازبکســتان و ویکاس از 

هند مبارزه خواهد کرد.

وزن ۷۷ کیلوگرم که ۸ نفــر حضور دارند 
عارف حبیب اللهی در دور نخســت با آکژول 
محمــوداف دارنده مــدال نقــره المپیک از 
قرقیزســتان کشــتی می گیرد و در صورت 
پیروزی بر این حریف در دور بعد و در مرحله 
نیمه نهایــی مقابل برنده کشــتی میان آرام 
واردانیــان از ازبکســتان و کیــم هیون وو 
 قهرمان جهان و المپیــک از کره جنوبی قرار 

می گیرد.
وزن ۸۲ کیلوگرم که ۱۰ کشتی گیر شرکت 
کرده اند، رسول گرمسیری پس از استراحت 
در دور نخســت در دور دوم بــه مصاف خان 

جعفرخان از قطر می رود.

همچنیــن در وزن ۸۷ کیلوگــرم کــه ۸ 
نفر حضور دارند، ناصر علیــزاده در دور اول با 
ملیس آیتبکوف از قرقیزســتان مبارزه می 
کند و در صورت پیروزی بر این حریف در دور 
بعد و در مرحله نیمه نهایــی به مصاف برنده 
کشتی میان کیم جین هیوک از کره جنوبی 
و نورســلطان تورســینوف قهرمان آسیا از 

قزاقستان می رود.
براین اساس در وزن ۹۷ کیلوگرم که ۸ نفر 
شرکت کرده اند، مهدی بالی در دور نخست با 
پارک جی وو از کره جنوبی کشتی می گیرد و 
در صورت گذر از این حریــف در دور دوم و در 
مرحله نیمه نهایی به مصاف برنده مبارزه میان 

اوزور ژوژوپبکوف قهرمان آسیا از قرقیزستان و 
راوی از هند می رود.

وزن ۱۳۰ کیلوگرم کــه ۹ نفر حضور دارند، 
امیر قاســمی در دور اول به مصاف پریم از هند 
می رود و در صورت پیروزی در این دیدار در دور 
دوم به مصاف مومینجان عبدالــه یف دارنده 
مدال طلای بازی های آســیایی از ازبکستان 

می رود.
برنامه رقابت های کشتی گیران کشورمان 

به شرح زیر است:
سه شنبه ۳۰ فروردین ماه:

ساعت ۸:۳۰ تا ۹ وزن کشی اوزان ۵۵، ۶۳، 
۷۷، ۸۷ و ۱۳۰ کیلوگرم کشتی فرنگی

ســاعت ۱۱: ۳۰ تــا ۱۴:۳۰ مســابقات 
مقدماتی و شانس مجدد اوزان ۵۵، ۶۳، ۷۷، ۸۷ 

و ۱۳۰ کیلوگرم کشتی فرنگی
ســاعت ۱۸ تا ۲۱ رقابت های رده بندی و 
فینال اوزان ۵۵، ۶۳، ۷۷، ۸۷ و ۱۳۰ کیلوگرم 

کشتی فرنگی
چهارشنبه ۳۱ فروردین ماه:

ساعت ۸:۳۰ تا ۹ وزن کشی اوزان ۶۰، ۶۷، 
۷۲، ۸۲ و ۹۷ کیلوگرم کشتی فرنگی

ســاعت ۱۱: ۳۰ تــا ۱۴:۳۰ مســابقات 
مقدماتی و شانس مجدد اوزان ۶۰، ۶۷، ۷۲، ۸۲ 

و ۹۷ کیلوگرم کشتی فرنگی
ســاعت ۱۸ تا ۲۱ رقابت های رده بندی و 
فینــال اوزان ۶۰، ۶۷، ۷۲، ۸۲ و ۹۷ کیلوگرم 

کشتی فرنگی
اختلاف ســاعت ایران با مغولســتان سه 
ساعت و نیم است به طوری که ساعت ۱۱:۳۰ 
به وقت مغولستان، ساعت ۸ صبح به وقت ایران 

است.

 کشتی قهرمانی آسیا؛

فرنگی کاران حریفان خود را شناختند

مراسم قرعه کشی رقابت های کشتی فرنگی قهرمانی آسیا بعد از ظهر امروز در شهر اولان باتور 
مغولستان انجام شد و رقابت ها از فردا صبح ساعت ۸ به وقت تهران آغاز می شود. 

مقصودی: 
یزدانی هم مثل دیگر رقبایم است

آزادکار وزن ۷۰ کیلوگرم ایــران گفت: هدفم 
حضور در جام تختــی و تلاش برای رســیدن به 

دوبنده تیم ملی است.
امیرحســین مقصودی ، درباره آخرین شرایط 
خود، اظهار کرد: پس از مصدومیتی که در جریان 
رقابت های انتخابی جام تختی از ناحیه زانو داشتم، 
دوران نقاهت را پشــت سر گذاشتم و خوشبختانه 
به مرور به شرایط خوبی رســیدم و مشکلی برای 

تمرین و مبارزه نخواهم داشت.
این دارنده مدال طلای جوانــان جهان، افزود: 
در حال حاضر نیز چند روزی است که تمریناتم را 
بدون مشــکل خاصی آغاز کرده ام و هدفم حضور 
در رقابت های جام تختی اســت. هدفم رســیدن 
به دوبنده تیم ملی اســت و امیدوارم شرایط لازم 
برای حضور در جام تختی و کسب موفقیت در این 

رویداد برایم فراهم شود.
وی درباره ســر وزن نرســیدن در رقابت های 
کشتی آزاد قهرمانی کشور، در شرایطی که به یک 
وزن بالاتر رفته بود، گفت: متاسفانه اشتباه کردم 
و حدود ۷۰۰ گرم اضافه وزن داشتم که باعث شد 

نتوانم کشتی بگیرم.
مقصودی دربــاره رقابت با نفراتــی هم چون 
امیرمحمد یزدانی که او نیــز از وزن ۶۵ کیلوگرم 
بــه وزن ۷۰ کیلوگرم آمده اســت، خاطرنشــان 
کرد: یزدانی نیز مثل دیگر رقبایم اســت و بارها با 
او کشتی گرفته ام. او دوســت من است اما رقیبان 
خوب دیگری هــم دارم. قطعا کار برای رســیدن 
به دوبنده تیم ملی سخت اســت اما هر چه رقابت 
برای حضور در تیم ملی سخت تر باشد، به موفقیت 
یک کشتی گیر برای کســب مدال در رویدادهای 
جهانی کمک می کند. امیدوارم هر کشتی گیری 
که شایسته اســت در نهایت به عضویت تیم ملی 

دربیاید.
او در پایان گفت: با توجــه به این که به تازگی به 
یک وزن بالاتــر آمده ام، فعلا قصــدی برای رفتن 
به وزن بالاتر ندارم اما برای المپیک پاریس به یک 
وزن بالاتر می روم تا بتوانــم در وزن المپیکی برای 

رسیدن به دوبنده تیم ملی تلاش کنم.
آزادکار وزن ۷۰ کیلوگــرم ایران در پایان گفت: 
کشتی رشته سختی است و نیازمند حمایت هر چه 
بیش تر مسئولان است. بسیاری از کشتی گیران در 
شرایطی تمرین و مسابقه می دهند که با مشکلات 
مالی دست به گریبانند و لازم است توجه بیش تری 

به این رشته صورت گیرد.

انصراف عربستان از میزبانی 
کشتی قهرمانی آسیا

عربستان از میزبانی رقابت های کشتی قهرمانی 
رده های پایه در ریاض انصراف داد.

با انصراف ریاض عربستان از رقابت های کشتی 
قهرمانی نوجوانان و امیدهای آسیا، این رقابت ها در 

بیشکک پایتخت قرقیزستان برگزار خواهد شد.
اتحادیــه جهانی کشــتی بــا جایگزینی نام 
قرقیزستان به عنوان میزبان جدید این رقابت ها، از 

برگزاری این رقابت ها در بیشکک خبر داد.
این رقابت ها از ۲۹ خرداد تا ۵ تیر برگزار خواهد 

شد.
جــده عربســتان اوایــل فروردیــن میزبانی 
رقابت های کشتی نوجوانان و امیدهای کشورهای 

عرب را بر عهده داشت.

واکنش مجتبی میرزاجانپور به 
جوان گرایی تیم ملی والیبال

مجتبی میرزاجانپور در مــورد جوانگرایی تیم 
ملی والیبال گفت: بازیکنان همه جوان و کم تجربه 
هستند و امیدوارم تا لیگ جهانی نقاط ضعف خود 

را پوشش دهند.
مجتبــی میرزاجانپور در حاشــیه تمرین تیم 
ملی والیبال گفت: بعد از استراحت بلندمدت یک 
ماهه ای که بعد از لیگ  داشتیم، شرایط بدنی مان 
کمی خوب نبود. یک اردو را پشت سر گذاشته ایم 
و فردا اردویمان تمام می شــود. رفتــه رفته بدن 
بازیکنان بهتر می شود. بازیکنان همه جوان و کم 
تجربه هستند و امیدوارم تا لیگ جهانی بهتر شوند، 
نقاط ضعف خود را پوشش دهند و چیزی که کادر 

فنی از آنها می خواهد را پیاده کنند.
او افزود: در هر پســتی ۵، ۶ بازیکن داریم که 
همه انگیزه دارند خود را به مربیان نشــان دهند 
و به تیم ملی برســند. انگیزه و فشار تمرین خیلی 
بالاســت اما بازیکنان خیلی باانگیزه و بانشــاط 
تمرین می کنند. امیدوارم هر کسی حقش بود در 

ترکیب قرار بگیرد.

وزارت ورزش زمان برگزاری انتخابات ریاســت فدراسیون تیراندازی با کمان را مشــخص کرد. براساس اعلام وزارت 
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این فدراسیون انتخاب و معرفی شود. اســامی نامزدهایی که برای حضور در انتخابات ثبت نام کرده اند اما تایید صلاحیت 

های نهایی هنوز اعلام نشده به شرح زیر است: غلامرضا شــعبانی بهار، کریم صفایی، حجت الله واعظی، امید نجاری، رضا 
کیارستمی، سکینه قاسم پور، امیر یگانه، حشــمت الله کاظمی، محمدعلی حسینی، محسن باقریان، مهدی خسروی، 
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رییس کمیته ملی المپیک در دیدار با رییس 
فدراسیون پزشکی ورزشی عنوان کرد در بازی 
های کشورهای اسلامی، آسیایی و جوانان نباید 

حتی یک مورد دوپینگ داشته باشیم. 
رضا صالحی امیــری رییــس کمیته ملی 
المپیک به همــراه پیمان فخری سرپرســت 
کاروان ایــران در بازی های آســیایی و نصراله 
سجادی مشــاوره رییس کمیته ملی المپیک و 
اصغر رحیمی سرپرســت کاروان ایران در بازی 
های کشورهای اســلامی از فدراسیون پزشکی 

ورزشی بازدید کردند. 
غلامرضا نوروزی رییس فدراســیون در این 
بازدید گفت: خودمان را موظــف می دانیم که 
کمک جامعه بزرگ ورزش باشــیم. رویدادهای 
مختلف و بزرگی را در پیش داریم و مثل گذشته 
تمام تلاشــمان را به کار می گیریم کاروان سالم 
و پاک به بازی ها اعزام کنیم. معاینات ســلامت 
ورزشکاران در سطح ملی و مشــاوره های آنتی 
دوپینــگ انجام می شــود. در این چند ســال 

خوشــبختانه مورد مثبتی در رویداهای بزرگ 
بازی های آسیایی و المپیک نداشتیم که حاصل 
همکاری فدراســیون ها و کادرفنی تیم ها بوده 

است. 
او ادامه داد: در زمان فعلی مسئولیت کمیته 
ملی المپیک شاهد شکل جدید تری از همکاری 
در ورزش بودیم. ما از آقــای صالحی امیری یاد 

گرفتیم در کار خود سیاست را وارد نکنیم.
اردیبهشت دبیر فدراسیون پزشکی ورزشی 
نیز گفــت: در چند جبهه باید خدمــات خود را 
به ورزشــکاران ارائه می دهیم. برای بازی های 
المپیک ناشنوایان کار ها انجام شود. لیست اولیه 
بازی های آسیایی تعدیل شود همین خدمات را 
به ورزشکاران اعزامی به بازی های آسیایی می 
دهیم و تجهیزات لازم را تهیه می کنیم. امیدوارم 

از این رویدادها هم سربلند بیرون بیاییم. 
اصغر رحیمی بیان کــرد:  کاروان ما بیش از 
۵۰۰ نفر خواهد بود که ۲۸۰ نفر آن ورزشــکار 
هســتند و باید زودتر کار را در بخش ســلامت 

شروع کنیم.
پیمان فخری نیز گفت: توقعی از فدراسیون 
پزشکی اســت که آن توجه به ورزشکاران نخبه 
است که به بهترین شــکل در حال انجام است. 
درخواست من این اســت وضعیت ورزشکاران 
نخبه همچنان پیگیری شود. در بخش دوپینگ 
هم لیست را برای دوستان ارسال می کنیم تا برای 
انجام تست ها برنامه ریزی شود و خدایی نکرده 

مشکلی پیش نیاید. 
صالحی امیری در این بازدید بیان کرد: انگیزه 
ما از این حضور روی سه محور بود. اول قدردانی از 
دوستان برای عبور از شرایط سخت کرونا بود  و 
در این مورد کارنامه قابل قبولی دارند. فدراسیون 
پزشکی با تمام توان به کمک ورزش آمد. کاروان 
ما برای المپیک در اولویت واکسیناسیون شد اگر 
تشخیص بر این است اعزام ۱۵۰۰ ورزشکار  و کلا 
کاروان های ما به بازی های کشورهای اسلامی، 
آسیایی و جوانان شــانتو نیاز به واکسیناسیون 
دز چهارم اســت حتما این کار انجام شود. باید 

خودتان را برای شرایط قرنطینه احتمالی سخت 
آماده کنید که اگر اتفــاق بیفتد هر چند خیلی 
انرژی از شما و ما خواهد گرفت. باید برنامه ریزی 
برای سخت ترین شرایط ممکن در کشور میزبان 
پیش بینی کنید. امیدوارم کار در قونیه، هانگژو و 
شانتو راحت باشد اما باید پیش بینی همه چیز را 
داشت چون شرایط و سخت گیری ها در المپیک 

زمستانی شدید تر از المپیک توکیو بود. 
او ادامه داد: دوپینگ، لطمه به رشــته و فرد 
نیست بلکه لطمه به ایران است. خوشبختانه به 
ســمت ورزش  پاک رفته ایم و می توانیم مدعی 
این باشیم ورزش ما پاک اســت. حتی اگر یک 
مورد دوپینگ هم داشــته باشــیم زیاد است. 
کنترل های لازم را  انجام دهید چون نباید حتی 
یک مورد دوپینگ در بازی های قونیه، هانگژو و 
شانتو داشته باشیم چون چهره ایران را مخدوش 
می کند. فدراســیون پزشکی ســال سختی در 
پیــش دارد اما ثابت کرده اند که ســخت کوش 

هستند.

تاکیدکمیتهملیالمپیکبهپاکبودنکاروانایراندرسهرویداد

مربی تیــم ملــی پاراتکوانــدو از احتمــال حضــور ۵ بانوی 
پاراتکواندوکار در بازیهای پاراآسیایی چین برای اولین بار خبر داد. 
عاطفه کشاورز ، اظهار کرد: در حال حاضر ۸ بانوی پاراتکواندوکار 
در اردوی آمادگی بازیهای پاراآســیایی هانگژو چین حضور دارند 
که این اردو از یکشنبه ۲۸ فروردین در مازندران آغاز می شود و به 

مدت ۲ هفته ادامه خواهد داشت.

وی از مریم عبدالله پور، مهدیه حسینی، نرگس جوادی، فاطمه 
دودانگه، ســحر قنبــری، روزا ابراهیمی، لیلا میرزایــی و رومینا 

چمسورکی به عنوان نفرات دعوت شده به اردوی آمادگی نام برد.
کشــاورز همچنین از اعزام بانــوان پاراتکواندو به مســابقات 
قهرمانی آسیا در مغولستان خبر داد و افزود: مسابقات پاراتکواندو 
قهرمانی آســیا مردادماه در مغولســتان برگزار می شــود که ۸ 

تکواندوکار حاضــر در اردوی آمادگی جهت شــرکت در بازیهای 
پاراآســیایی در این تورنمنت مورد ارزیابــی و محک قرار خواهند 
گرفت تــا در نهایت بتوانیم نفــرات برتر را شناســایی کنیم. وی 
پیرامون این پرســش که چه تعداد بانوی تکواندوکار در بازیهای 
پاراآسیایی چین حضور خواهند داشــت، گفت: پیش بینی ما این 
است که برای اولین بار با ۵ تکواندوکار در بازیهای پاراآسیایی چین 

شرکت کنیم.
مربی تیــم ملــی پاراتکوانــدو در ارزیابی از وضعیــت بانوان 
پاراتکوانــدوکار برای حضــور در بازیهــای پاراآســیایی چین، 
خاطرنشان کرد: ۸ ورزشکار دعوت شــده به اردو از تکواندوکاران 
جوان و باانگیزه ای هستند که تجربه حضور در میادین بین المللی را 
ندارند و بازیهای پاراآسیایی چین اولین تورنمنت رسمی آنها است. 
ســعی داریم در فاصله زمانی باقی مانده تا بازیهای پاراآسیایی آنها 
را به حداکثر آمادگی برسانیم تا بهترین عملکرد را در چین داشته 

باشیم.

احتمال حضور 5 بانوی پاراتکواندوکار در بازیهای پاراآسیایی چین

آگهي تجدید مناقصه عمومي به صورت یک مرحله اي شماره ۰۲-4۶-14۰۰ )نوبت اول(
کد سامانه ستاد :  ۲۰۰1۰۰1۰45۰۰۰۰۰1             کد پایگاه مناقصات:  53.114.1۰۸
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امکان ثبت، تایید و انتقال چک از طریق 
ارسال پیامک فراهم شد 

فرآیندهای مربوط به چک برای افرادی که دسترســی 
به گوشی هوشــمند ندارند، از طریق ارسال پیامک امکان 

پذیر شد.
مشــتریانی که برای ثبت، تایید و انتقال چک جدید به 
گوشی هوشمند دسترســی ندارند، از این پس می توانند 

این فرآیندها را از طریق ارسال پیامک انجام دهند.
به گزارش شــاخه ســبز به نقل از روابط عمومی بانک 
توسعه تعاون؛ طی یکسال اخیر موضوع چک های جدید 
در سطح گسترده ای اطلاع رسانی شده و ارائه کنندگان و 
دریافت کنندگان چک های جدید ملزم به رعایت مراحل 
ثبت ، تایید و انتقال چک ها در ســامانه های بانک مربوطه 
گردیده اند. با توجه به این که برخی مشــتریان دسترسی 
به گوشی هوشــمند ندارند، امکان ثبت، تایید و انتقال از 

طریق ارسال پیامک نیز فراهم گردیده است.
بر این اساس مشــتریان بانک توســعه تعاون نیز می 
توانند با درج پیام به شرح ذیل و ارسال آن از طریق پیامک 
به شماره ۴۰۴۰۷۰۱۷۰۱ نسبت به ثبت چک صادره در 

سیستم اقدام نمایند.
*۳*شناســه /کــد ملــی صــادر کننده*شناســه 
صیادی*تاریــخ سررســید )۸ رقــم: چهار رقم ســال، 
دو رقــم مــاه، دو رقــم روز(* مبلغ بــه ریــال )کمتر از 

۱۵۰۰۰۰۰۰۰(* شناسه/کد ملی گیرنده چک#
چنانچــه دریافت کننده چک دسترســی به گوشــی 
هوشمند ندارد نیز می تواند همزمان با دریافت برگه چک 
نیز اقلام اطلاعاتی چک ثبت شــده به نفع خــود را مورد 
بررســی قرار دهد و در صورت تایید اقلام ثبت شــده در 
سامانه صیاد با اطلاعات مندرج در متن برگه چک، مراتب 

تایید دریافت چک را از طریق پیامک اعلام کنند.
*۵*شناسه/کد ملی صادر کننده* شناسه صیادی#

ســایر فرآیندهای چک جدید نیز از طریق پیامک قابل 
انجام می باشــد که به صورت کامــل در راهنمای انجام 
فرآیندهای مرتبط با چــک از طریق پیامک ذکر شــده 
 اســت که از طریق لینک زیــر، این راهنمــا قابل مطالعه 

است.

 رییس هیأت مدیره بانک صنعت و معدن
خبر داد:

افزایش 1۸۹ درصدی گشایش اعتبارات 
اسنادی ریالی در این بانک 

اصغر پاک طینت: میزان گشایش اعتبارات اسنادي ریالي 
در بانک صنعت و معدن در پایان اسفندماه سال گذشته ۱۸۹ 

درصد افزایش یافته است.
وی عنوان داشت: در پایان ۱۲ ماهه سال گذشته، شاخص 
های عملکردی مهم دیگری همچــون میزان پرداختی ها با 
افزایش ۷۹ درصدی و وصول مطالبات با ۶۷ درصد افزایش از 

رشد قابل توجهی برخوردار بوده است.
این مدیر ارشــد بانکی عنوان داشــت: در ســال جدید 
نیز تمرکز بر بهبود شــاخص های مهمــی همچون وصول 
مطالبــات، جذب منابــع ارزان قیمت، توســعه بانکداری 
 دیجیتــال، افزایــش درآمدهــای ارزی و ســودآوری 

می باشد.
پاک طینت اظهار داشت: بهبود شاخص هایی عملکردی 
بانک، نمایانگر این است که اراده ما در مجموعه بانک صنعت 
و معدن بر ارتقای کارایی و بهره وری و در جهت رضایتمندی 

همه ذینفعان قرار دارد.     

بانک و بیمه
SHAKHESABZ@GMAIL.COM
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خبر کوتاه

کوتـاه

به گزارش شاخه سبز به نقل از خبرگزاری 
مهر، سید احسان خاندوزی از یکی از شعبات 
بیمه ایــران در جنوب تهران بازدیــد کرد و با 

مراجعه کنندگان به گفت وگو پرداخت.
وی در جمع بنــدی این بازدیــد در جمع 
خبرنــگاران گفت: یکــی از مــوارد اعتراض 
مراجعه کنندگان، نارضایتــی از معطلی برای 
حضور کارشناســان بود و مقرر شد اگر کمبود 
کارشــناس وجود داشته باشــد آن را برطرف 
کنند؛ زیرا هر ساعت تأخیر مشکلاتی را برای 

مراجعه کنندگان دارد.
وزیر اقتصاد ادامه داد: مساله دیگر نارضایتی 
از سقف خسارت های پرداختی بود و بسیاری 
افراد اعلام می کردند که پرداخت مبالغ خسارت 
کمتر از قیمت های مصوب شرکت ها و بازار آزاد 
است که مقرر شد مدیرعامل بیمه در تعامل با 
بخش صنعت و شــرکت های خودروسازی در 
این مورد بازنگری کند تا مردم رضایت داشته 

باشند.
خاندوزی با انتقاد از حضور مکرر و صف های 
طولانی در نمایندگی های بیمه ایران در شعبه 
جنوب تهران، گفت: بیمه ایران وعده داد که تا 
روز عید فطر سامانه برخط به صورت آزمایشی 
راه اندازی شود تا دیگر نیازی به حضور فیزیکی 

افراد نباشد.
وی اضافه کــرد: از بیمــه مرکــزی نیــز 
می خواهیم تا خردادماه امسال سامانه برخط 
به صورت سراسری در کشور اجرا تا مدارک به 

صورت برخط بارگــزاری و نارضایتی مردم کم 
شود.

وزیر اقتصاد گفت: مســاله دیگــر که باید 
بیمه مرکزی به صورت جــدی پیگیری کند، 
انتقال اسناد بین دستگاه ها است تا اسناد ناجا 
و دســتگاه های دیگر در کمتریــن زمان بین 
دســتگاه های مربوطــه رد و بدل شــود، زیرا 
ضرورتی ندارد که مــردم از این دســتگاه به 

دستگاه دیگر برای ارائه مدارک مراجعه کنند 
و باید دولت الکترونیک را ارتقا دهیم.

وزارت اقتصاد در معرفــی بدهکاران بانکی 
خط قرمزی ندارد

وی در ایــن بازدیــد در خصوص انتشــار 
فهرســت ابربدهکاران بانکی، گفت: در زمینه 
انتشار اســامی ابربدهکاران به سیستم بانکی 

بدون هیچ خط قرمزی کاملًا جدی هستیم.

خاندوزی ادامه داد: حتی یکــی از مدیران 
بانک دولتی در تماســی اعلام کرد که برخی 
وزارتخانه هــا و دســتگاه های دولتی به دلیل 
پیمانکاری جــزو بدهکاران بزرگ هســتند، 
بنده گفتم دستگاه های دولتی هرچند وزارت 
اقتصاد هم اگر مشــمول این فهرست می شود 
باید معرفی شــود تا موجب تصحیــح رفتار 
بدحســاب ها شــود تا خود را اصلاح کنند و و 

خوش حساب ها نیز تشویق شوند.
وی اظهارداشــت: اطلاعات قرارداده شده 
ناقص است به این صورت که بسیاری از جزئیات 
و اعداد و ارقام وجود ندارد و این به دلیل اختلاف 
بسیاری از حسابرس های سیستم بانکی نسبت 
به میزان تعهدات ریالی و ارزی اســت و عنوان 

می کنند که با چه قیمت ارزی محاسبه شود.
وزیر اقتصــاد تاکید کــرد:در گام های بعد 
کوتاه نمی آییم، دولت جدی است و این دستور 
رئیس جمهوری است و وزارت اقتصاد نیز بدون 
هیچ اغماض و خط قرمزی به پیگیری ها ادامه 

خواهد داد.
تاکید خانــدوزی بر الکترونیکی شــدن 

پرونده ها
وزیر اقتصاد در ایــن بازدید با انتقاد از حجم 
پرونده های بایگانی شده، بر الکترونیکی شدن 
پرونده ها تاکید کرد و خواســت که از این پس 
هیچ برگه ای بین مراجعه کننده و شرکت های 
بیمه رد و بدل نشود، زیرا این کار بستری برای 

تخلفات و مفاسد دیگر است.

 وزیر اقتصاد:

بیمه مرکزی سامانه برخط را تا خردادماه
بارگزاری کند

وزیر اقتصاد در بازدید از یکی از شعبات بیمه بر راه اندازی سامانه برخط به منظور حذف مراجعه 
حضوری برای دریافت خسارت و اتصال دستگاه های مختلف ذیربط برای انتقال اسناد به یکدیگر 

تأکید کرد.

 طرح عیدانه نوروز بیمه رازی
تا عید فطر ادامه دارد 

طرح عیدانه نوروز بیمه رازی که پوششی برای رفع 
دغدغه هموطنان در تعطیلات نوروز بود، در تعطیلات 

عید سعید فطر نیز فعال خواهد بود.
شرکت بیمه رازی در روزهای انتهایی سال گذشته 
در راستای مسئولیت اجتماعی خود و با توجه به نیاز و 
دغدغه جامعه نســبت به خطرات احتمالی سفرهای 
نوروزی طرح عیدانه بیمه رازی را طراحی و به صنعت 
معرفی کرد. این طرح که متناسب با دغدغه تعطیلات 
نوروز طراحی شــده بود و حوادث حین ســفر و عدم 
حضور در منازل را پوشــش می داد، حال خود را به ماه 
رمضان رسانده و پوششــی برای سفرهای تعطیلات 

عید فطر خواهد بود.
در طرح عیدانه بیمه رازی پوشش هایی در زمینه 
جبران خســارت حوادث برای تک تک افراد خانواده، 
جبران خسارت تصادف خودرو و جبران خسارت آتش 
سوزی منازل و ســرقت اموال به همراهان بیمه رازی 
ارائه می کند. بر اســاس این گزارش طرح عیدانه بیمه 
رازی تا یک هفته بعد از تعطیلات عید فطر) بیســت 

اردیبهشت ماه( فعال خواهد بود.
مشــتریان جهت خرید ایــن بیمه نامه و کســب 
اطلاعات بیشتر می توانند به نمایندگان بیمه رازی در 
سراسر کشور ، سایت بیمه رازی و مرکز پاسخگویی ۲۴ 
ساعته بیمه رازی به شماره ۸۷۸۲-۰۲۱ مراجعه نمایند.

روند رو به رشد درآمد های 
کارمزدی بانک ایران زمین

روند رو به رشد درآمد های کارمزدی در کنار ریل 
گذاری برای بانک داری دیجیتــال و و تنوع خدمات 
الکترونیک با افزایش بیش از پیش اقبال عمومی به به 
بانک سبب رشد بیشتر این سرفصل مهم درآمد زایی 

در بانک خواهد شد.
به گزارش شاخه ســبز به نقل از اخباربانک، روند 
درآمد زایی به خصوص از طریــق کارمزد که یکی از 
اصلی ترین بخش درآمد زایی بانک ایران زمین است، 
که این مهم سبب شــده بانک از نظر عملیاتی بیشتر 

مورد توجه قرار بگیرد. 
درآمد کارمــزد بانک طی آخریــن صورت های 
مالی با رشــد ۱۱۲ درصدی همراه شده است.  درآمد 
کارمزدی در واقع میزان درآمد یــک بانک از هزینه 
های اسمی برای خدماتی است که به مشتریان خود 
ارائه می دهد.  در واقع افزایش ایــن درآمد ها یکی از 
نشــانه های اصلی اقبال عمومی مردم نسبت  به آن 

بانک است. 
در بانک های کشور های پیشــرفته درآمد های 
کارمزدی تــا ۳۵ درصد درآمد بانک را تشــکیل می 
دهد. این رقم در بانک های ایران طی سال های اخیر 
بین ۵ تا ۷ درصد بوده و بانک ایران زمین طی ۵ سال 
ســهم خود را از حدود ۶ درصد به بیش از ۲۴ درصد 

رسانده است. 
روند رو به رشد درآمد های کارمزدی در کنار ریل 
گذاری برای بانک داری دیجیتــال و و تنوع خدمات 
الکترونیک با افزایش بیش از پیش اقبال عمومی به به 
بانک سبب رشد بیشتر این سرفصل مهم درآمد زایی 

در بانک خواهد شد.  
همچنین تلاش بانک برای فــروش دارایی ها من 
جمله فروش یک رقبه از ۸۲ رقبه املاک مورد مزایده 
سبب شد، تا سود بالا در بانک در کنار تزریق نقدینگی 
به خوبی انجام پذیرد.  این امر نیز نشان می دهد، بانک 
دارایی های ارزشمندی داشته که با فروش آن ها هم 
سود خوبی حاصل و هم نقدینگی مناسبی به چرخه 

تسهیلات دهی بانک وارد می شود.

پویش هفت سین نوروز 14۰1 
بیمه کوثر منتخبانش را شناخت

باشگاه مشتریان شــرکت بیمه کوثر پس از پایان 
زمان برگزاری پویش هفت سین نوروز ۱۴۰۱، اسامی 

۱۰۰ نفر را برای دریافت هدیه اعلام کرد.
به گــزارش روابط عمومــی و اعلام مدیــر امور 
مشــتریان و بازاریابی اجتماعی بیمه کوثر، با هدف 
افزایش سهم ذهني و قلبي مشتریان شرکت، تقویت 
ارتباط دوسویه شــرکت و بیمه گذاران و نیز ترغیب 
آنان برای ورود به صفحه کاربري باشگاه مشتریان و 
اســتفاده از تخفیفات ارائه شده، پویش »هفت سین 
نوروز ۱۴۰۱« به مدت یک هفته، از روز ۲۸ اســفند 

۱۴۰۰ تا ۵ فروردین ۱۴۰۱ برگزار شد.
احمدرضــا عصــاری بــا اشــاره به مشــارکت 
یک هزارو۶۴۱ نفر از بیمه گذاران در این پویش گفت: 
این هدایا به زودی، از طریق سرپرستی های استانی به 

دست برگزیدگان خواهد رسید.
وی خاطرنشان کرد: اعضای باشگاه مشتریان بدین 
واســطه، علی رغم اینکه بخت خود را برای دریافت 
هدایای هر پویــش می آزمایند می تواننــد امتیاز و 
سطح خود را در باشگاه افزایش دهند و به نسبت آن، 
از تخفیفات و تسهیلاتی که بیمه کوثر در نظر گرفته 

است بهره مند شوند.

طی سال گذشته و در مقایسه با ســال پیش از آن، صدور ضمانت نامه های ارزی در بانک ملی ایران ۷۹ درصد رشد 
را نشــان می دهد. صدور ضمانت نامه های ارزی در حوزه صادرات و واردات کالا و تجارت بین الملل از اهمیت و جایگاه 

خاصی برخوردار است و استمرار در ارایه خدمات ضمانت نامه های ارزی باعث تسهیل امر بازرگانی بین الملل می شود.

با وجود محدودیت های ناشــی از تحریم و کاهش شدید روابط بانکی در ســطح بین الملل، بانک ملی ایران موفق 
 شد طی سال گذشته رشد ۷۹ درصدی در صدور و رشــد ۹۰ درصدی در وصول کارمزدهای ضمانت نامه های ارزی را 

تجربه کند.
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مدیرعامل بیمه سرمد گفت: ســرمد امروز به آینده نگاه دارد و 
سال ۱۴۰۱ سال بهتری برای ما خواهد بود و صنعت بیمه خبرهای 

خوشی از فعالیت های ما خواهد شنید.
اولین جلسه شورای مدیران این شرکت در سال ۱۴۰۱ با حضور 

معاونان و مدیران برگزار شد. 
یعقوب رشــنوادی در این جلســه گفت: ســال گذشته سال 
پرتلاطمی برای ســرمد بود که تجــارب زیادی بــرای همه ما به 
همراه داشت. سرمد نشان داد که یک شرکت مقتدر است و امروز 

پرصلابت از مشکلات عبور کرده است. 
وی افزود: ســرمد امروز به آینده نگاه دارد و ســال ۱۴۰۱ سال 
بهتری بــرای ما خواهد بــود و صنعت بیمه خبرهای خوشــی از 
فعالیت های ما خواهد شــنید. با تغییر و تحولی که داشته ایم سال 

بسیار پربازدهی پیش رو داریم. 
رشنوادی به تغییر نگاه افکار عمومی به برند سرمد هم اشاره کرد 
و گفت: تصویر شــرکت در افکار عمومی بهتر شده و شرایط سرمد 
به کلی تغییر کرده اســت. امروز با همت و تلاش مجموعه مدیران 
و کارکنان، در افــکار عمومی به نحو خوبی با خدمــات و اقدامات 

موثرمان شناخته شده ایم.
مدیرعامل بیمه ســرمد درباره برنامه های این شرکت در سال 
۱۴۰۱ نیز گفت: ســال جدید را با یک برنامه جــدی و جامع آغاز 

کرده ایم و به ویژه در حوزه شعب دستور کار روشنی داریم که باید 
آن را محقق کنیم، چرا که تقویت شبکه فروش یکی از اهداف اصلی 

ما خواهد بود. 
استفاده از ظرفیت بیمه گذاران بزرگ سرمد، از دیگر نکاتی بود 
که رشنوادی به آن اشــاره کرد و افزود: در کنار جذب بیمه گذاران 
بزرگی همچون ســازمان تامین اجتماعی که در روزهای پایانی 
ســال ۱۴۰۰ به جمع مشتریان ما اضافه شــد، باید از ظرفیت این 
بیمه گذاران به خوبی بهره ببریم، چراکه پتانســیل های بزرگی در 

مجموعه های مانند بانک صادرات ایران، سازمان تامین اجتماعی، 
کمیته امداد امام خمینی )ره(، جهاد دانشگاهی و... وجود دارد که 

مغفول مانده است. 
وی ترمیم ساختار مالی شــرکت و مولدسازی دارایی ها، حفظ 
پرتفوی شرکت و افزایش آن از طریق خرده فروشی، تقویت شبکه 
فروش، اصلاح ساختار سازمانی و سرمایه انسانی شرکت، افزایش 
سهم فروش آنلاین و استفاده از کسب وکارهای دیجیتال و تقویت 
برند و هویت شرکت را از دیگر برنامه های مهم سال ۱۴۰۱ برشمرد. 
رشنوادی افزود: بیمه ســرمد، قابلیت و ظرفیت سرآمدی را در 
صنعت بیمه کشور دارد و باید با اســتفاده از تجربه های سال های 

اخیر خود این مهم را محقق کند. 
در ادامه این جلسه معاونان و مدیران سرمد، با نگاهی به عملکرد 
سال گذشته، برنامه های خود را برای ســال جدید تشریح کرده و 

مورد بررسی قرار دادند.
هم چنیــن در پایان جلســه، از روح اله عظیمــی معاون فنی 
بیمه های زندگی، ناهید شاکری مدیر بیمه های مهندسی و انرژی، 
مســعود صحرابانی مدیر بازاریابی و فروش بیمه هــای زندگی و 
حسن پورحسینی مدیر بیمه های آتش سوزی، باربری و خاص، به 
عنوان مدیران برتر در حوزه آموزش کارکنان و نمایندگان شرکت 

قدردانی شد.

برنامههایسال۱۴۰۱بیمهسرمدتشریحشد

 فرم شماره 3 ) ابلاغ رای کمیته بدوی استانی ( 
اداره کل تامین اجتماعی استان قم 

به پیوست اصل فرم شماره یک مربوط به آقای   قاسمعلی گل بیاتی  که در جلسه مورخ ۱۴۰۱/۰۱/23 کمیته 
بدوی مشاغل سخت و زیان آور استان قم مطرح و ازمجموع ۱9)نوزده( شغل مطرح شده ۱9)نوزده(  شغل مورد 

تایید قرار گرفته است . جهت اقدامات بعدی ارسال می گردد. 
مشاغل تایید شده )ب( : کارگر ساده موقت 27۰ ، کارگرساده ، بنا ، کارگر ساده موقت 27۰  )بنیان سازه 
آستان ( –کارگرساده ، بنا ،  کارکرساده  )صفر خدا بنده لو ( – کارگرساده )ایستاتوس پیشرو ( - کارگر 
 ساده )اوج یران صدر بیهق ( – کارگر ساده موقت 27۰   )پیمانکاری عربگری( – کارگرساده ۱، کارگرساده ۱
–کارگر، کارکرساده ، سایر کارگران ،  کارگرساده  )چکاد راه بابلسر ( -  کارگر ساده )بهسازان کویر( 

)فراسوی خزر( –کارگرساده ، کارکرساده  )پرهون پیمان پارس ( 
وحید وزیری راد مدیر کل - از طرف ترک زاده آرانی 

رونوشت:
۱ - معاونت محترم دانشگاه علوم پزشکی و مدیریت درمان استان جهت استحضار و اقدام مقتضی برابرماده ۳ آیین نامه.

۲- شرکت / کارگاه : بنیان سازه آستان ،  صفر خدا بنده لو ، ایستاتوس پیشرو ،  اوج یران صدر بیهق ، 
پیمانکاری عربگری ، چکاد راه بابلسر ، بهسازان کویر ، فراسوی خزر وپرهون پیمان پارس جهت اطلاع .

۳- آقای  :  قاسمعلی گل بیاتی    جهت اطلاع . 
این رای به استناد تبصره ۵ ماده ۸ آیین نامه اجرایی مشاغل سخت و زیان آورظرف ۱۵ روز قابل تجدید نظر خواهی 
در کمیته تجدید نظر مشاغل سخت و زیان آور می باشد و درصورت عدم اعتراض هریک از طرفین و قطعی و لازم 
الاجرا شدن رای مذکور به استناد تبصره ۲ ماده۱۶ قانون تشکیلات و آیین دادرسی دیوان عدالت اداری ظرف ۳ماه از 
تاریخ ابلاغ برای اشخاص داخل کشورو ظرف ۶ ماه از تاریخ ابلاغ برای افراد مقیم خارج از کشور قابل فرجام خواهی 
در دیوان عدالت اداری خواهد بود . به استناد ماده ۳ آیین نامه اجرایی ، کارگاه هایی که مشاغل آنها به عنوان سخت 
وزیان آور و از بند ) الف ( تایید می گردند ، مکلفند ظرف مدت ۲ سال از ابلاغ ، نسبت به رفع صفت سخت و زیان 

آور خود اقدام نموده و نتیجه رابه کمیته بدوی این اداره کل گزارش نمایند . 
اقدام کننده : شفیعی

فرم شماره 3 ) ابلاغ رای کمیته بدوی استانی ( 
اداره کل تامین اجتماعی استان قم 

به پیوست اصل فرم شماره یک مربوط به آقای   برجعلی خانجانی که در جلسه مورخ ۱۴۰۰/۱۱/۱9 کمیته بدوی مشاغل 
سخت و زیان آور استان قم مطرح و ازمجموع ۱3)سیزده( شغل مطرح شده ۱۱ )یازده(  شغل مورد تایید  و۲)دو ( شغل 

مورد قرار نگرفته است . جهت اقدامات بعدی ارسال می گردد. 
مشاغل تایید شده )الف( : کارگر ساده )پلاستیک سازی ریاضی ( 

آریا   ( پاکبان   –  ) ) شبنم شهراصفهان  پاکبان   –  ) کاران کویر  ) ظریف  : کارگر ساده  تایید شده )ب(  مشاغل 
صنعت نواب ( –  کارگرخدمات شهری “”پاکبان “ ) حامی صادق ( – کارگر ساده ) سازه یار ابنیه ( – کارگر ساده، 
–  کارگرخدمات شهری ) دهکده سبز پوش ( -  کارگرخدمات شهری 2 رفتگر محل ) گنجینه سبز سیمرغ ( 

کارگرحمل و تخلیه زباله درماشین ) آسا گستر روژان ( – کارگر ساده ) شهرداری منطقه 2 ( 
مشاغل تایید نشده )ب( :  کارگر)قندریزی نیکوسخن ( – کارگر ) کیانوش قم ( 

وحید وزیری راد مدیر کل - از طرف ترک زاده آرانی 
رونوشت:

۱ - معاونت محترم دانشگاه علوم پزشکی و مدیریت درمان استان جهت استحضار و اقدام مقتضی برابرماده ۳ آیین نامه.
۲- شرکت / کارگاه : پلاستیک سازی ریاضی ، ظریف کاران کویر ، شبنم شهراصفهان  ، آریا صنعت نواب، حامی 
 2 منطقه  و شهرداری  روژان  آسا گستر   ، گنجینه سبز سیمرغ   ، پوش  ، دهکده سبز  ابنیه  یار  ،  سازه   صادق 

جهت اطلاع .
۳- آقای  : برجعلی خانجانی  جهت اطلاع . 

این رای به استناد تبصره ۵ ماده ۸ آیین نامه اجرایی مشاغل سخت و زیان آورظرف ۱۵ روز قابل تجدید نظر خواهی در 
کمیته تجدید نظر مشاغل سخت و زیان آور می باشد و درصورت عدم اعتراض هریک از طرفین و قطعی و لازم الاجرا شدن 
رای مذکور به استناد تبصره ۲ ماده۱۶ قانون تشکیلات و آیین دادرسی دیوان عدالت اداری ظرف ۳ماه از تاریخ ابلاغ برای 
اشخاص داخل کشورو ظرف ۶ ماه از تاریخ ابلاغ برای افراد مقیم خارج از کشور قابل فرجام خواهی در دیوان عدالت اداری 
خواهد بود . به استناد ماده ۳ آیین نامه اجرایی ، کارگاه هایی که مشاغل آنها به عنوان سخت وزیان آور و از بند ) الف ( 
تایید می گردند ، مکلفند ظرف مدت ۲ سال از ابلاغ ، نسبت به رفع صفت سخت و زیان آور خود اقدام نموده و نتیجه رابه 

کمیته بدوی این اداره کل گزارش نمایند . 
اقدام کننده : شفیعی

فرم شماره 3 ) ابلاغ رای کمیته بدوی استانی ( 
اداره کل تامین اجتماعی استان قم 

به پیوست اصل فرم شماره یک مربوط به آقای محمد قربانی  که در جلسه مورخ ۱۴۰۱/۰۱/23 کمیته 
بدوی مشاغل سخت و زیان آور استان قم مطرح و ازمجموع ۵)پنج ( شغل مطرح شده۴)چهار(  شغل مورد 

تایید و ۱ ) یک ( شغل مورد تایید  قرار نگرفته است . جهت اقدامات بعدی ارسال می گردد. 
تایید شده )ب( : آسفالت کار ) دنا رهساز ( – جوشکار قالب ) سازه یار ابنیه ( – کارگر  مشاغل 

قسمت شستشو ) نور استیل پارس ( – کارگر تولید ) فجر نگین رازی ( 
مشاغل تایید نشده )ب( :  کنتر نویس ) ابوالفضل و مجتبی صفری ( 

وحید وزیری راد مدیر کل - از طرف ترک زاده آرانی 
رونوشت:

۱ - معاونت محترم دانشگاه علوم پزشکی و مدیریت درمان استان جهت استحضار و اقدام مقتضی برابرماده 
۳ آیین نامه.

۲- شرکت / کارگاه : دنا رهساز  سازه یار ابنیه، نور استیل پارس و فجر نگین رازی  جهت اطلاع .
۳- آقای  :  محمد قربانی    جهت اطلاع . 

این رای به استناد تبصره ۵ ماده ۸ آیین نامه اجرایی مشاغل سخت و زیان آورظرف ۱۵ روز قابل تجدید 
نظر خواهی در کمیته تجدید نظر مشاغل سخت و زیان آور می باشد و درصورت عدم اعتراض هریک از 
طرفین و قطعی و لازم الاجرا شدن رای مذکور به استناد تبصره ۲ ماده۱۶ قانون تشکیلات و آیین دادرسی 
دیوان عدالت اداری ظرف ۳ماه از تاریخ ابلاغ برای اشخاص داخل کشورو ظرف ۶ ماه از تاریخ ابلاغ برای 
افراد مقیم خارج از کشور قابل فرجام خواهی در دیوان عدالت اداری خواهد بود . به استناد ماده ۳ آیین نامه 
اجرایی ، کارگاه هایی که مشاغل آنها به عنوان سخت وزیان آور و از بند ) الف ( تایید می گردند ، مکلفند 
ظرف مدت ۲ سال از ابلاغ ، نسبت به رفع صفت سخت و زیان آور خود اقدام نموده و نتیجه رابه کمیته 

بدوی این اداره کل گزارش نمایند. 
اقدام کننده : شفیعی

در این دیدار که روز یکشــنبه ۲۸ فروردین ماه ۱۴۰۱ در 
محل بنیاد شــهید و امور ایثارگران برگزار شد، آقای کشاورز 
طی گزارشــی، خدمت رســانی بیمه دی به خانواده ی معزز 
شــهدا و ایثارگران را موجب افتخار این شــرکت دانسته و با 
تبیین چالش هــا و راهکارهای پیش رو، بــر تلاش بی وقفه 
جهت بهبود شــرایط موجود تأکید نمود. کشــاورز، با بیان 
دشواری های که همه گیری کرونا پدید آورده، اظهار داشت؛ 
مرکز ارتباط شرکت بیمه دی، ضمن پاسخگویی شبانه روزی 
به بیمه شدگان، نســبت به برقراری تماس با خانواده شهداء 
و ایثارگران اقدام  نموه و با مشــاوره  ی پزشــکی در خصوص 
بیماری کوویــد، نقش مؤثری در پیشــگیری این بیماری یا 

درمان به موقع بیمه شدگان داشته است.
کشاورز همچنین به تســهیل امور اداری برای خانواده ی 
بیمه شــدگان اشــاره نمــوده و بیان داشــت؛ بــا طراحی 

اپلیکیشــن ها و همچنین مراجعه ی حضوری کارشناسان 
بیمه دی بــه درب منــازل ایثارگران و خانواده ی شــهداء، 
اقدامات حداکثری در راستای ســهولت امور اداری به انجام 

رسیده است.
در خاتمه ی این دیدار مدیرعامــل بیمه دی در خصوص 
مطالبات معوق این شــرکت از بنیاد شــهید، اظهار داشت؛ 
خدمت دهی مطلوب به خانواده ی معظم شهداء و ایثارگران، 
با پرداخت به موقع حق بیمه برآورده می شــود که این مهم، 
مدتی است با تأخیر مواجه شده اســت. اگرچه شرکت بیمه 
دی حتــی در چنین شــرایطی نیز با تمامــی بضاعت خود 
کوشیده تا در ارائه ی خدمات خللی ایجاد نگردد، لیکن امید 
است با برطرف شــدن موانع در دریافت مطالبات، بیمه دی 
نســبت به ارتقاء خدمات و افزایش رضایتمندی خانواده ی 

شهداء و ایثارگران اقدام نماید.

شایان ذکر اســت؛ در این در این جلســه، آقایان امینی 
معاون نظارت و قاسمی مدیرکل حوزه ریاست بیمه مرکزی 

نیز حضور داشتند.

 در راستای بهبود شرایط بیمه ی درمانی ایثارگران و خانواده شهداء؛

رئیس کل بیمه مرکزی و مدیرعامل شرکت بیمه دی با رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران دیدار و گفتگو کردند

آگهی مفقودی
برگ سبز، کارت موتورسیکلت احسان ۱۲۵cc-RD، مدل ۱۳۹۱، 
شاسی  شماره   ،  NYW۲۰۵۲۴۶ موتور  شماره  مشکی،  رنگ 
۳۸۴۹۱  -۵۸۷ ایران  پلاک   ،  N۲N***۱۲۵G۹۱۱۰۳۶۷ 

مفقود و از درجه اعتبار ساقط است.

آگهی مفقودی

 ،  ۱۳۹۷ مدل   ،  MVM۳۱۵ بک  هاچ  سواری  کمپانی  سند 
شاسی  شماره   ،  MVM۴۷۷FJAJ۰۷۳۲۳۴ موتور  شماره 
 ۲۶ س   ۶۷۷  -۹۲ ایران  پلاک   ،  NATFBAMD۱J۱۰۶۲۲۸۸

مفقود و از درجه اعتبار ساقط است.

آگهی مفقودی

موتور  شماره   ،  ۱۳۸۲ مدل   ، وانت  نیسان  سبز  برگ 
ایران پلاک   ،  D۲۲۲۳۹ شاسی  شماره   ،  ۲۱۸۹۶۴ 

۸۲- ۶۷۳ س ۴۳ مفقود و از درجه اعتبار ساقط است.



 اخــبار کوتاه 
دیوان عدالت اداری اعلام کرد  

 ممنوعیت ایجاد کمیسیون حل اختلاف
در شهرداری ها 

با رای هیــات عمومی دیــوان عدالت اداری، شــهرداری ها 
صلاحیت تشکیل کمیسیون حل اختلاف را ندارند.

به گزارش دیوان عدالت اداری، به دنبال شــکایت ســازمان 
بازرســی کل کشــور از اداره کل حقوقــی شــهرداری تهران و 
درخواست ابطال دستورالعمل ۱۰/۲۹۹۶۹۶ مورخ ۲۵/۳/۱۳۹۸ 
تحت عنوان کمیسیون حل اختلاف شــهرداری تهران مبنی بر 
اینکه شهرداری با توجه به گســتردگی فعالیت ها در حوزه های 
مختلف و انعقاد قرارداد و موافقت نامه های حقوقی با شهروندان 
و اختلافات حقوقی حادث شــده میان واحدهای شــهرداری، 
دستورالعمل کمیســیون حل اختلاف شــهرداری تهران را به 
واحدهای خود ابلاغ کرده است، این موضوع در دستور کار هیات 

عمومی دیوان عدالت اداری قرار گرفت.
در نهایت هیات عمومــی دیوان عدالــت اداری پس از بحث و 
بررسی و با توجه به اینکه اولا؛ مطابق اصل عدم صلاحیت در حقوق 
اداری، نهادها و مقامات عمومی صلاحیت بر وضع هیچ گونه مصوبه 
و یا انجام اقدامی نمی باشــند مگر آنکه در قانون ذکر شده باشد، 
علی هذا با توجه به اینکه اختیار تصویب مقرره مورد شکایت در هیچ 
کدام از قوانین کشوری از جمله ماده ۵۵ قانون شهرداری مصوب 
۱۳۳۴ که به بیان وظایف شهرداری پرداخته به شهرداری ها واگذار 

نشده است، در صلاحیت واضع مقرره نمی باشد.
ثانیا با عنایت به اینکه ماده ۳۸ آیین نامه معاملات شهرداری 
تهران مصوب ۱۳۵۵ که به منظور رســیدگی به اختلافات ناشی 
از معاملات موضوع آیین نامه مذکور، اقدام به تشکیل کمیسیون 
حل اختلاف نموده، لکن صلاحیت تشــکیل کمیسیونی با این 
تکلیف و تدوین ضوابط برای آن را به شــهرداری ها محول نکرده 
اســت بنابراین تصویب دســتورالعمل مورد شــکایت خارج از 

صلاحیت واضع آن بوده و قابل ابطال می باشد.

سفیر کشورمان در کی یف خبر داد
 از سرگیری فعالیت سفارت ایران

در اوکراین
سفیر جمهوری اسلامی ایران در اوکراین از آغاز دوباره فعالیت 

سفارت کشورمان در کی یف خبر داد.
به گزارش ایسنا، منوچهر مرادی سفیر کشورمان در اوکراین 
در توییتی نوشت:«ســفارت جمهوری اسلامی ایران در اوکراین 
از ۱۸  آوریل فعالیت مجدد خود را در شــهر کــی یف آغاز نموده 
است. فعالیت ســفارت طی روزهای پس از جنگ، چه در داخل 
اوکراین و چه با اســتقرار موقت در مولداوی هرگز متوقف نشد و 
اکنون همکاران در محل سفارت در کی یف آماده ارائه خدمت به 

هموطنان عزیز هستند«.
پیش از این سفیر جمهوری اســلامی ایران در اوکراین  اعلام 
کرده بود که با توجه به عدم امکان ادامه فعالیت ســفارت در شهر 
کی یف، تصمیم به اســتقرار موقت در شــهر کیشینف پایتخت 
مولداوی گرفته شد این انتخاب هم به دلیل نزدیکی این کشور به 
اوکراین است و هم به دلیل این که سفیر جمهوری اسلامی ایران 

در اوکراین همزمان سفیر اکردیته در جمهوری مولداوی است.
ســفیر جمهوری اســلامی ایران در اوکراین با بیــان اینکه 
فعالیت سفارت طی روزهای پس از جنگ، چه در داخل اوکراین 
و چه با اســتقرار موقت در مولداوی هرگز متوقف نشــد، از تداوم 
فعالیت های این ســفارتخانه از ۱۸ فروردین ماه سال جاری خبر 
داد. وی اضافه کرد: فعالیت سفارت طی روزهای پس از جنگ، چه 
در داخل اوکراین و چه با استقرار موقت در مولداوی هرگز متوقف 
نشد و اکنون همکاران ما در محل ســفارت در کی یف آماده ارائه 

خدمت به هموطنان عزیز هستند.

 اخــبار کوتاه
نماینده رشت در مجلس شورای اسلامی:  

زباله سراوان رشت یک معضل ملی است 
نماینده رشت در مجلس شورای اسلامی وضعیت زباله در 
سراوان رشت را یک معضل ملی دانســت و گفت که علی رغم 

تحصن مردم در این منطقه، کسی به فریاد آنها نرسیده است.
به گزارش ایســنا، جبار کوچکی نژاد در جلســه علنی در 
تذکری به وزیر کشور گفت: زباله سراوان در رشت یک معضل 
ملی است. در طول یک هفته اخیر مردم متمدن و روزه دار این 

منطقه تحصن کردند اما کسی به فریاد آن ها نمی رسد.
وی ادامه داد: با توجه بــه اینکه در ردیف های مختلف منابع 
خوبی برای ساماندهی پســماند در استان های شمالی در نظر 
گرفته شده و تمام شــهرهای گیلان با بحران روبه رو هستند از 
وزیر کشور درخواست دارم با سفر به گیلان و گفت وگو با مردم 
این مشکل را حل کند تا دامنه حادثه به موضوعات دیگر کشیده 

نشود.

معاون هماهنگ کننده ارتش:
نمی خواهیم آسیبی به باغ گیاه شناسی 

وارد شود
معاون هماهنگ کننده ارتش با تاکید براینکه هر اقدامی که 
در پروژه چیتگر توسط ارتش انجام شده برایش مجوز دریافت 

شده افزود: نمی خواهیم آسیبی به باغ گیاه شناسی وارد شود.
به گزارش ایســنا، امیردریادار حبیب الله سیاری در پنجاه 
و نهمین جلسه علنی شورای شهر تهران در پاسخ به سوالات ، 
تذکرات و پیشنهادات اعضای شورای شهر تهران گفت: قطعا 
ارتش همانند گذشــته آمادگــی دارد در عرصه های مختلف 
همکاری های لازم را با مدیریت شهری داشته باشد. بی تردید 
هرکجا گره ای باز شــود، ما به دنبال گره گشایی هستیم، اما ما 
نیز انتظار داریم در تفاهم نامه ها منافع طرفین دیده شــود. ما 
موظف هستیم قوانین را رعایت کنیم، اما هر کجا مشکلی وجود 
داشته باشد می توانیم با برگزاری جلسات تخصصی موضوعات 

را پیگیری کنیم.
وی درباره  موضوع اشتغال و کارآفرینی گفت: در حوزه دانش 
بنیان، شرکت ها ، دانشگاه ها و کارخانجات با ما همکاری دارند در 
حقیقت ساخت تجهیزات ارتش به گونه ای است که به عنوان 

پیشران اشتغال آفرینی مطرح می شود.
معاون هماهنگ کننده ارتش در خصوص موضوع پادگان 
۰۶ و توافق با مدیریت شهری گفت: در خصوص این پادگان در 
گذشته مشکلاتی به وجود آمده که در حال پیگیری هستیم، ما 
حفظ فضای سبز پادگان ۰۶ را دنبال می کنیم و هر اقدامی در 
پروژه چیتگر انجام داده ایم مجوز دریافــت کرده ایم، اما در باغ 

گیاه شنایی نمی خواهیم آسیبی به باغ وارد شود.
وی در خصوص بهره گیری از امکانات ورزشی در پادگان ها و 
تقویت ورزش در استانهای مرزی تصریح کرد: امکانات ورزشی 
در پادگان های ما در اســتانهای مرزی وجود دارد و آمادگی نیز 
وجود دارد کــه همانطور که در دیگر بخش هــا به مردم کمک 
کرده ایم مســوولان اســتانها پای کار بیایند و ما هم همکاری 
داشــته باشــیم و در جهت تقویت ورزش در این استانها گام 

برداریم.

عضو کمیسیون انرژی مجلس:
»مطالبات ارزی ایران« در دولت قبل 

هزینه شده است
عضو کمیســیون انرژی مجلس بیان داشت:دولت گذشته 
معادل ریالی بخشی از مطالبات ارزی ایران را استفاده کرد طبق 
قانون نباید معــادل این ارز تبدیل به ریال میشــد لذا تا مدتی 
نمی توان انتظار داشت منابع ارزی حاصل از فروش نفت بتواند 

تاثیر مثبتی در اقتصاد کشور داشته باشد.
مالک شــریعتی در گفت و گو با ایرنا در مورد دیپلماســی 
اقتصادی دولت سیزدهم گفت:آنچه که مشخص است وضعیت 
اقتصادی کشور نسبت به گذشــته بهتر شده است و آمارها هم 
صحت این اتفاقات را نشــان می دهد.طبــق آمارهای موجود 
بخشی از درآمدهای حاصل از فروش نفت صرف تعدیل بدهی 
دولت گذشــته و بخشــی دیگر به پرداخت بدهی های دولت 

گذشته به بانک مرکزی و پرداخت سود اوراق شده است.
نماینده مردم تهران تصریح کرد: دولت گذشته معادل ریالی 
بخشی از مطالبات ارزی ایران را استفاده کرد طبق قانون نباید 
معادل این ارز تبدیل به ریال میشد لذا تا مدتی نمی توان انتظار 
داشت منابع ارزی حاصل از فروش نفت بتواند تاثیر مثبتی در 

اقتصاد کشور داشته باشد.
شــریعتی با بیان اینکه  نرخ تورم روند کاهشــی پیدا کرده 
اســت گفت: امیدواریم که در آینده نه چندان دور شاهد  اعداد 
تک رقمی در تورم باشیم و دولت هم بتواند با مدیریت نسبت به 
تنظیم بازار اقدام کند.  اراده، انگیزه و تلاش خوبی در این زمینه 

در دولت مشاهده می کنیم که قابل تقدیر است .
عضو کمیسیون انرژی مجلس با اشاره به سخنان وزیر نفت 
در مورد افزایش تولید و فروش نفــت گفت:به گفته وزیر نفت  

ظرفیت تولید نفت به ۸/۳میلیون بشکه در روز رسیده است.
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مه روزنا

رئیس مجلس شورای اسلامی:

روندفعلیمالیاتگیریمناسبنیست
رئیس مجلس شــورای اســلامی با 
بیان اینکه خیرین و گروه های جهادی 
با کمترین هزینه بیشترین اثر گذاری را 
دارند، گفت: نقــش خیریه ها در کاهش 

محرومیت بسیار مهم و اساسی است.
به گزارش ایسنا، محمدباقر قالیباف 
در نشست با خیرین و مدیران موسسات 
خیریه، گفت: برای بنده مایه افتخار است 
که در این ایام و ماه رمضان عزیز در جمع 
شــما برادران و خواهران گرامی هستم، 
یکایک شما مایه افتخار کشور و فرهنگ 
اصیل ایرانی و اســلامی هستید و در این 
شرایط سخت خدا به شما توفیق داده تا با 
همت و اراده و دست در جیب خودتان به 

این مردم خدمت کنید.
قالیباف افزود: ما به عنوان افرادی که 
امکانات و بیت المال در دستانمان است 
باید حساس باشیم به تعبیر حضرت آقا، 
چه بســا که فردای قیامت برای کارهای 
نکرده مان هم از ما ســوال خواهند کرد؛ 
اینطور نیست که فقط در رابطه با کارهای 

کرده مان از ما سوال شود.
رئیس مجلس شورای اسلامی با بیان 
اینکه برای پیگیــری موضوعات مطرح 
شده جلسه دیگری نیز باید برگزار شود، 
افزود: بنده با همه وجــود به این موضوع 
باور دارم و می توانم ده ها مورد از کارهای 
بزرگ و کوچکی که شاهد آن بودم را نام 
ببرم؛  ما هر کجا در کشــور به موفقیت 

رســیدیم مردم در آن موفقیت حضور 
داشتند حتی موضوعی مانند جنگ که از 

این موضوع پیچیده تر وجود ندارد.
وی افزود: بسیاری از شهدای بزرگی 
که می بینید از مــردم عادی بودند که به 
جنگ رفتند و ارتشی و سپاهی هم نبودند 
و اگر پاسدار شــدند در جبهه و در میدان 
دفاع مقدس پاسدار شدند. به همین دلیل 
پیروزی و تداوم انقلاب با حضور مردم رقم 
خورد، اگر اقتصاد ما امروز به این وضعیت 
افتــاده و در این وضع قرار گرفته اســت 
برای این اســت که ۹۰ درصد اقتصاد ما 
به جای اینکه مردمی باشــد دولتی بوده 

است.
قالیباف اضافه کرد: بنده با همه وجود 
معتقدم دو چیز کشــورمان را نجات می 
دهــد کمااینکه همیشــه اینگونه بوده 
است و هرگاه به این دو مورد عمل نکردیم 
محکوم به شکست شدیم. ابتدا به سنت 
های الهی باور داشته و خدا باوری داشته 
باشــیم و دوم اینکه مردم باوری داشته 
باشیم. امام خمینی)ره( بارها فرمودند؛ 
کارهایی که مردم می توانند انجام دهند 
دولت ها در آن دخالت نکنند. ما در همه 
کارها دخالت می کنیم که این اشــکال 

اساسی ما است.
رئیس قوه مقننه در رابطه با مشکلات 
مربوط بــه نحوه تشــکیل انجمن های 
صنفی به عنوان یکی از مطالبات خیرین 

حاضر در جلســه، گفت: موضوع طرح 
نحوه تشــکیل و فعالیت تشــکل های 
صنفی و تخصصی امروز در دســتورکار 
جلسه صحن بود که ۲۰ ماده داشت و بعد 
از مدت ها رفع اشکال در دستور کار قرار 
گرفته و ان شــاءالله ظرف مدت یک الی 
دو ماه آینده مسیر قانونی خودش را طی 
خواهد کرد که با تصویب آن بســیاری از 

مباحث قانونی حل و فصل خواهد شد.
وی با اشــاره به پیش بینی اعتبارات 
مربوط بــه محرومیت زدایــی در قانون 
بودجه ۱۴۰۱، اظهار کرد: از سال گذشته 
پای این موضوع ایســتادیم و اگر قانون 
بودجه سال گذشــته و امســال را نگاه 
کنید در حــوزه محرومیت زدایی ردیف 
مستقلی پیش بینی کرده ایم و علیرغم 
تمام مخالفت ها، در استان ها برنامه ریزی 
کردیم و همچنین قرار گرفتن گروه های 
جهادی به عنوان مجری برای محرومیت 
زدایی را مجاز کردیم تا بــا آن ها قرارداد 
بسته شود و مطمئن هســتم این افراد با 
یک تومان به اندازه صــد تومان کار می 
کنند، در حالی که ما دولتــی ها با هزار 
تومان حتی یک تومان هم کار نمی کنیم 
لذا این کارها انجام شده و در قانون بودجه 
۱۴۰۱ وجــود دارد از ایــن رو خیرین 
پیشکسوتی که به موضوعات سیستمی 
آشناتر هستند باید محکم پای اجرای آن 

بایستند.

رئیس قوه مقننه کشــورمان با بیان 
اینکه مباحث مربوط به مالیات مرتبط با 
فعالیت خیرین را پیگیری خواهم کرد، 
افزود: ما در محل هایی فرارهای مالیاتی 
زیادی داریم و بایــد از فرارهای مالیاتی 
جلوگیری شود بطور مثال در زمان شیوع 
ویروس کرونا در همه کشــورهای دنیا 
درآمدهای مالیاتی دولت ها کاهش پیدا 
کرد اما درآمد مالیاتی ما در حالی افزایش 
داشت و تحقق آن امسال به ۱۱۳ درصد 
رسیده اســت که ما همچنان حدود ۶۰ 
درصد فرار مالیاتی داریم و این امر نشان 
دهنده این اســت که روند فعلی مالیات 
گیری مناســب نیســت و به عبارتی در 
بخش مالیاتی حکمرانی مناسبی نداریم.

وی افزود: خیرین باید از منابع مربوط 
به محرومیت زدایی، آب و راه روســتایی 
مناطق محروم که خیریــه ها و جهادی 
ها می توانند خارج از تشریفات اقداماتی 
انجام دهند، استفاده کنند. چرا که منابع 
بسیار خوبی برای این حوزه در نظر گرفته 
شــده که می تواند در محرومیت زدایی 
نقش داشته باشد و بسیاری مناطق را احیا 

کند.
در ابتدای این نشســت تعــدادی از 
خیرین به بیان مهمترین مشــکلات و 
دغدغه های خود پرداخته و در پایان روزه 
خود را در فضای گفت وگوی صمیمانه با 

رییس مجلس افطار کردند.

پژوهشگر روابط بین الملل در شــورای آتلانتیک گفت: 
هرچه این پیام ها و ایده ها بیشتر علنی شود، به مخالفان برجام 
چه در ایران و چه در آمریکا بیشــتر مجال و فرصت می دهد 
که علیه انجام توافق لابی کنند، فشار وارد کنند و مخصوصا 
من که در واشنگتن هستم می دانم که این پیشنهاداتی که 
واشنگتن به ایران در خصوص FTO داده، دولت را به شدت 

تحت فشار سیاسی گذاشته است.
ســینا عضدی در گفت وگو با ایلنا، در تحلیل اینکه آنچه 
امروز از پروســه احیای برجام می دانیم وقوع یک بن بست 
اســت و اینکه آمریکا پس از دریافت پیشــنهادات ایران که 
از طریق هماهنگ کننــده اتحادیه اروپا برای این کشــور 
ارسال شده، پاسخی به تهران نداده اســت و در پاسخ به این 
سوال که آیا مذاکرات حقیقتا با بن بست مواجه شده است و 
علت عدم ارائه پیشــنهاد از سمت واشنگتن چیست، گفت: 
معتقدم مذاکرات با بن بست مواجه نشده است؛ در شرایطی 
هســتیم که هم آمریکا و هم ایران از لحاظ سیاسی و زمانی 
ســرمایه گذاری های زیادی انجام داده انــد و فکر نمی کنم 
هیچ کدام بخواهند که این مذاکرات به شکست بینجامد، ولی 
در عین حال فکر می کنم که هر کدام نیز سعی می کنند که تا 
آخرین لحظه کوتاه نیایند و امتیاز کمتری بدهند؛ البته هنر 
دیپلماسی این است که با اعطای کمترین امتیاز، بیشترین 

امتیاز را بگیرید. 
وی افــزود: فکر می کنم هــر دو طــرف می خواهند که 
تا لحظه آخر دســت نگه دارنــد اما همانطور کــه گفتم به 
علت ســرمایه گذاری صورت گرفته بعید اســت طرفی از 
شکست اســتقبال کند. آقای بایدن از زمانی که کاندیدای 
ریاست جمهوری بود، علاقه داشت و هدف گذاری کرده بود 

که به برجام برگردد. 

وی ادامه داد: اینکه چرا آمریکا پیشــنهاد جدیدی ارائه 
نکرده، من مطمئن نیستم اما شنیدم سخنگوی وزارت امور 
خارجه عدم پاسخگویی واشنگتن را تکذیب کرده اند و گفته  
که تبادل پیام ها از طریق اروپا ادامه دارد. اگر هم عدم ارسال 
پیام درســت باشــد، من حدس می زنم که شاید واشنگتن 
می خواهد کمی تهران را تحت فشار قرار دهد که پیشنهادات 
قبلی این کشور را بپذیرد چراکه در دوره قبلی و پیشنهادی 
 FTO که ارائه شد، این بود که اگر آمریکا ســپاه را از لیست
خارج کند، ایران نیز تعهد بدهد که برنامه انتقام جویی خود 
از مسببان ترور سردار سلیمانی را از دستور خارج کند و یک 
سری از فعالیت هایی را که آمریکا آن ها را مخرب می داند کنار 
بگذارد که این پیشنهادها یا از ســوی ایران رد یا بدون پاسخ 

مانده بودند.    
این تحلیل گر ارشــد روابط بین الملل در پاســخ به این 
سوال که برخی کارشناسان معتقدند که طولانی شدن روند 
مذاکرات باعث شد تا مخالفان برجام در داخل ایران و ایالات 
متحده، فرصت کافی جهت لابی علیــه احیای این توافق را 
پیدا کنند، برای مثال آقای جنتی وزیر ارشاد پیشین ایران 
روز یکشنبه در توییتر نوشــت که آمریکا در دولت دوازدهم 
راضی شده بود تا سپاه را از لیست ســیاه خارج کند. آیا این 
مسأله یکی از دلایل بن بست امروز است، گفت: من هم با این 
ایده موافقم که هرچه این پیام ها و ایده ها بیشتر علنی شود، 
به مخالفان برجام چه در ایران و چه در آمریکا بیشــتر مجال 
و فرصت می دهد که علیه انجام توافق لابی کنند، فشار وارد 
کنند، مخصوصا من که در واشــنگتن هســتم می دانم که 
 FTO این پیشنهاداتی که واشــنگتن به ایران در خصوص
داده، دولت را به شدت تحت فشــار سیاسی گذاشته است. 
نماینده های جمهوری خواه کنگره و حتی برخی نمایندگان 

دموکرات به دولت حمله کرده  و مخالفت خودشــان را ابراز 
کرده اند.

وی ادامه داد: بنابراین من فکر می کنم هر چه که مذاکرات 
بیشتر طول بکشد و هر چه که بیشــتر علنی شود، به ضرر 
مذاکرات خواهد بــود و فکر می کنم عدم ارائه پیشــنهاد از 
سوی واشنگتن هم به ضرر انجام و به نتیجه رسیدن مذاکرات 

خواهد بود.       
عضدی همچنین در پاسخ به این سوال که گفته می شود 
که احیای برجام از اولویت دولت جو بایدن خارج شده است 
یا سخنگوی وزارت امور خارجه ایران معتقد است که آمریکا 
برجام را گروگان تحولات و سیاست داخلی خود کرده است، 
آیا این دو فرضیه صادق هســتند، گفت: من فکر می کنم در 
حال حاضر یکی از اولویت های دولت آمریکا جنگ اوکراین 
است و مســلما یک دردســر جدید و یک چالش جدیدی 
را پیش روی کاخ سفید قرار داده اســت که نمی توانند از آن 
عبور کنند. در آمریکا فشــار روی کاخ سفید است که کمک 
بیشتری به اوکراین انجام دهند و مسلما این مساله مقداری 
توجه آمریکا را از برجام دور خواهد کــرد؛ چراکه روابط این 
کشور با روسیه خوب نیست و حتی این مساله انجام مذاکرات 

هسته ای را هم با مشکل مواجه می کند. 
وی افزود: این مســائل وجود دارد اما اینکه آمریکا برجام 
را گروگان تحــولات داخلی خود کرده اســت را قبول ندارم 
و معتقدم که هر چه بیشــتر زمان بگذرد و هر چه بیشــتر 
پیشنهادات و مذاکرات علنی شوند، دست دولت آقای بایدن 
در داخل آمریکا برای دادن امتیاز به ایران بسته تر خواهد شد 
و برای همین است که هرچه مذاکرات سریع تر پیش برود یا 
ایران قبول کند که با آمریکا وارد مذاکره مستقیم شود، مسائل 
را خیلی سریع تر پیش خواهند برد. همیشه مذاکره کردن از 

طریق یک نفر سوم به تعبیر آقای راب مالی مانند دو شطرنج 
بازی اســت که با نامه نگاری در حال بازی شطرنج هستند و 
وسط راه یکی از حرکت های طرفین گم می شود و در نتیجه 
هر دو طرف ادعا می کنند که در حال پیروزی بودند. بنابراین 
من معتقدم مذاکره مســتقیم هم به نفع ایران و هم به نفع 

آمریکاست. 
پژوهشگر روابط بین الملل در شورای آتلانتیک در پاسخ 
به این سوال که با توجه به توافق ســازمان انرژی اتمی ایران 
با آژانس بین المللی انرژی اتمی برای بســته شدن پرونده 
پادمانی ایــران، تا چه میزان گزارش مدیــرکل و نظر نهایی 
شورای حکام را وابسته به موفقیت یا عدم موفقیت مذاکرات 
وین می دانید، گفت:  آژانس وظیفه کار فنی و تکنیکی دارد 
یعنی که درست است که اگر مذاکرات به نتیجه برسد باعث 
می شود که آژانس دسترسی بیشتری به برنامه اتمی ایران 
پیدا کند و دید بهتری خواهد داشــت ولــی پرونده آژانس 
یک پرونده کاملا فنی است که فکر نمی کنم به طور رسمی 
به مذاکرات وین ربطی داشــته باشــد. آژانس خودش را از 
مذاکرات مستقل می داند. با این حال اگر مذاکرات به نتیجه 
برسد، دست آژانس برای بررســی بازتر خواهد بود؛ چراکه 
پیش از این هم گفته بودند که ما در حال پرواز در آسمان ابری 

هستیم و ربط شان به هم همین است.

پژوهشگر روابط بین الملل در شورای آتلانتیک:

علنی و طولانی شدن مذاکرات، به مخالفان برجام فرصت لابی می دهد
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